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Obrady XXI sesji Rady Miasta odbywağy siň w dniu 3 wrzeŜnia 2020 r. 
(czwartek) w godz. 900 ï 2340 w Ratuszu. 

 

W obradach uczestniczyğo 31 radnych Rady Miasta Lublin, co stanowi wyma-
gane ustawŃ quorum.  
 
Listy obecnoŜci radnych, zaproszonych goŜci, dyrektor·w Wydziağ·w UM i prze-
wodniczŃcych ZarzŃd·w Dzielnic stanowiŃ zağŃczniki nr 1 ï 4 do protokoğu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyli:  
Jarosğaw Pakuğa - przewodniczŃcy Rady Miasta 
Leszek Daniewski - wiceprzewodniczŃcy Rady Miasta 
Stanisğaw KieroŒski - wiceprzewodniczŃcy Rady Miasta 
Marcin Nowak - wiceprzewodniczŃcy Rady Miasta 

 

 
AD. 1. OTWARCIE SESJI 

Zawiadomienie o zwoğaniu sesji przekazane Radnym stanowi zağŃcznik 
nr 5 do protokoğu 

 
PrzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Jarosğaw Pakuğa ĂOtwieram XXI sesjň 
Rady Miasta Lublin. Witam radnych Rady Miasta Lublin, witam pana prezydenta 
i jego zastňpc·w, skarbnika miasta i sekretarza miasta, dyrektor·w wydziağ·w 
Urzňdu Miasta i przedsiňbiorstw komunalnych, przewodniczŃcych zarzŃd·w 
dzielnic, przedstawicieli prasy, radia i telewizji. Witam mieszkaŒc·w naszego 
miasta. Witam r·wnieŨ panie, kt·re zajmujŃ siň tğumaczeniem naszych obrad 
na jňzyk migowy. 

Na podstawie listy obecnoŜci stwierdzam, Ũe w naszym posiedzeniu 
uczestniczy 22 radnych, co stanowi quorum wymagane do podejmowania przez 
naszŃ Radň prawomocnych uchwağ.  

Zgodnie ze zwyczajem, przed rozpoczňciem naszych obrad na maszt 
w Ratuszu wciŃgniňta zostağa flaga urzňdowa miasta Lublin ï w dniu dzisiej-
szym dokonağ tego pan Zdzisğaw Drozd, przewodniczŃcy Komisji Rewizyjnej 
(oklaski), a ceremonii tej towarzyszyğ, jak zwykle, hejnağ miejski. 

Szanowni PaŒstwo! W dniu dzisiejszym bňdŃ miağy miejsce dwie uroczy-
stoŜci. Rozpoczniemy od wrňczenia przez pana Prezydenta Miasta Lublin listu 
gratulacyjnego prezesowi Klubu Uczelnianego AZS UMCS Lublin z okazji suk-
ces·w sportowych osiŃgniňtych przez zawodnik·w Klubu podczas 96. Mi-
strzostw Polski w Lekkiej Atletyce we Wğocğawku 28-30 sierpnia 2020 r.  

Witam serdecznie pana Rafağa Walczyka, prezesa Klubu Uczelnianego 
AZS UMCS oraz zawodnik·w Klubu ï paniŃ Alicjň Wronň, paniŃ Wiktoriň Drozd, 
paniŃ Nataliň Petruczuk, pana Cezarego Mirosğawa, pana Andrzeja Jaros oraz 
pana Jakuba Hoğuba. Panie prezydencie, oddajň panu gğos.ò 

 
Prezydent Miasta Lublin Krzysztof ŧuk ĂSzanowni PaŒstwo! Wysoka Rado! 
Chciağbym, wrňczajŃc, czy ŨyczŃc jednoczeŜnie dalszych sukces·w, ale przede 
wszystkim dziňkujŃc za te wyniki i wrňczajŃc, uhonorowujŃc dziağalnoŜĺ Klubu 
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i przede wszystkim zawodnik·w powiedzieĺ, Ũe to jest konsekwencja wielu lat 
ciňŨkiej pracy. Wsp·lnie z uczelniami, wsp·lnie ze Ŝrodowiskiem AZS-u odbu-
dowana zostağa potňga kiedyŜ tego Klubu i jesteŜmy niezwykle usatysfakcjono-
wani tym, co w ostatnich latach prezentuje Klub. To jest nasz cel strategiczny, 
to wsparcie, kt·re dajemy wynika z przyjňtej strategii i moŨna powiedzieĺ, Ũe ta 
konsekwencja dziağaŒ zawodnik·w, trener·w, dziağaczy spowodowağa, Ũe Lu-
blin na mapie miast akademickich jest dzisiaj nr 1. To jest dla nas wielkie wy-
r·Ũnienie, patrzŃc na waszŃ pracň, Ũe moŨemy siň chwaliĺ waszymi sukcesami, 
ale teŨ i Ŝwietna promocja Lublina i naszego oŜrodka akademickiego. Proszň 
zatem przyjŃĺ gratulacje i Ũyczenia dalszych sukces·w z jednoczesnŃ deklara-
cjŃ ï pozwolň sobie tu wystŃpiĺ r·wnieŨ i w roli reprezentujŃcych naszych rad-
nych Rady Miasta ï deklarujemy dalsze wsparcie dla Klubu po to, Ũeby te suk-
cesy zapewniĺ r·wnieŨ w przyszğoŜci. Jeszcze raz gratulacje i najlepsze Ũycze-
nia.ò (oklaski) 
 
Prezes KU AZS UMCS Lublin Rafağ Walczyk ĂSzanowny Panie Prezydencie! 
Szanowni PaŒstwo! W imieniu Klubu Uczelnianego AZS UMCS Lublin chcieli-
byŜmy zğoŨyĺ serdeczne podziňkowania na rňce pana prezydenta wğaŜnie za 
wkğad i zaangaŨowanie miasta Lublin w rozw·j sekcji lekkiej atletyki. Z tego 
miejsca chciağbym wszystkich paŒstwa r·wnieŨ serdecznie zaprosiĺ na najbliŨ-
szŃ imprezň lekkoatletycznŃ w naszym mieŜcie ï DruŨynowe Mistrzostwa Pol-
ski w Lekkiej Atletyce 26 wrzeŜnia. Stosowne zaproszenia juŨ dotarğy do sekre-
tariat·w lub teŨ na paŒstwa skrzynki. Panie prezydencie, wyraz uznania, chcie-
libyŜmy przekazaĺ zğoty medal ostatnich Mistrzostw Polski w Lekkiej Atletyce. 
Jeszcze raz serdecznie dziňkujemy.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂTeraz zapraszam paŒstwa do udziağu w uroczystoŜci 
wrňczenia Nagr·d Miasta Lublin w dziedzinie kultury. Bardzo serdecznie witam 
laureat·w Nagr·d ï paniŃ prof. Urszulň Bobryk, paniŃ Magdalenň Gach-Leziak 
(oklaski), paniŃ Annň ManieckŃ (oklaski), pana Macieja Manieckiego (oklaski), 
pana Pawğa Passiniego (oklaski) oraz przewodniczŃcego Komisji ds. Nagr·d, 
pana prof. Leszka MŃdzika ï witam serdecznie. (oklaski) 

Oddajň gğos panu Michağowi Karapudzie, dyrektorowi Wydziağu Kultury 
Urzňdu Miasta.ò 

 
Dyrektor Wydziağu Kultury UM Michağ Karapuda ĂPanie PrzewodniczŃcy! 
Szanowni PaŒstwo Radni! PaŒstwo Prezydenci! Szacowni Laureaci! Rok wyjŃt-
kowy dla nas wszystkich, rok niezwykle trudny i niespodziewany. MieliŜmy 
wszyscy wsp·lnie 18 kwietnia na sali Filharmonii Lubelskiej uczestniczyĺ w Gali 
Kultury, podczas kt·rej tradycyjnie, jak co roku, wrňczamy Nagrody kulturalne 
Miasta Lublin za rok poprzedni. Pandemia pokrzyŨowağa nam szyki, podobnie 
jak w wielu wydarzeniach, kt·re dla paŒstwa, dla naszych mieszkaŒc·w, dla 
goŜci z cağej Polski i Ŝwiata przygotowywaliŜmy. Ale powoli wracamy do normal-
nego funkcjonowania, zachowujŃc te oczekiwane przez epidemiolog·w zasady 
bezpieczeŒstwa, staramy siň normalnie funkcjonowaĺ, nasze instytucje, nasi ar-
tyŜci powoli wracajŃ do pracy. Przyszedğ czas, Ũeby wrňczyĺ Nagrody kulturalne 
Miasta Lublin za rok 2019. WŜr·d kilkudziesiňciu os·b, kt·re byğy zgğoszone do 
tych Nagr·d, Komisja ds. Nagr·d w dziedzinie kultury powoğana przez Prezy-
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denta Miasta w skğadzie: pan prof. Leszek MŃdzik ï przewodniczŃcy, pan Da-
riusz Boruch, pani prof. Iwona Hoffman, pani Agnieszka Jarmuğ, pani prof. Te-
resa Ksiňska-Falger, pan prof. Artur Popek i ks. prof. Alfred Wierzbicki wskazali 
rekomendowane osoby, kt·re ich zdaniem w spos·b najlepszy, najpeğniejszy 
zasğuŨyğy siň dla lubelskiej kultury w ubiegğym roku. WŜr·d tych os·b pan pre-
zydent, zgodnie z rekomendacjŃ Komisji, wskazağ swoich laureat·w.  

Zanim przejdziemy do wrňczenia Nagr·d, mam proŜbň, aby w imieniu Ko-
misji zabrağ gğos jej przewodniczŃcy, pan prof. Leszek MŃdzik. Panie profeso-
rze, zapraszam.ò 

 
PrzewodniczŃcy Komisji ds. Nagr·d Miasta Lublin w dziedzinie kultury 
prof. Leszek MŃdzik ĂDzieŒ dobry paŒstwu. Szczerze powiem, Ũe po raz pierw-
szy w mojej historii uczestniczň w takim spotkaniu, kt·re zauwaŨam, Ũe tak 
mocno i silnie kultura zostağa doceniona. Mam wraŨenie, Ũe paŒstwo tylko w tym 
celu siň spotkali z nami, Ũeby doŜwiadczyĺ, kogo chcieliŜmy nagrodziĺ. Proszň 
paŒstwa, rzeczywiŜcie zawsze to powtarzağem, krŃŨŃc po Lublinie, Polsce 
i Ŝwiecie, Ũe pewien fenomen kultury w Lublinie jest niesamowity. To, co siň 
dzieje, ja Ŝledzň to od lat 60., koŒca i zagğňbia mogň powiedzieĺ kultury, zagğň-
bia teatralnego, szeroko rozumianej sztuki, tej wraŨliwoŜci, kt·ra tu siň rodzi, no 
po prostu jest pewnym fenomenem i nie ukrywam, Ũe z przyjemnoŜciŃ i teŨ ja-
kimŜ takim szacunkiem przyjŃğem propozycjň pana prezydenta, aby byĺ prze-
wodniczŃcy tego jury, ale teŨ, Ũeby gğoŜno o tym powiedzieĺ, Ũe sŃ dowody na 
to, Ũe kaŨdego roku mamy osoby, mamy postacie, kt·re gdzieŜ w og·le w tym 
nurcie bardzo ciekawym zaistniağy najsilniej. To byğa trudna decyzja, bo czuli-
Ŝmy, Ũe w r·Ũnym gruncie, w r·Ũnych paletach dziağaŒ, od muzyki przez pla-
stykň i teatr, i dŦwiňk i muzykň widzieĺ te osoby mocno zaistniağy. Ale drugie 
szczňŜcie, kt·re miağem tu od paru lat ï dob·r juror·w, kt·rzy dali mi komfort 
pracy i pewnŃ zgodnoŜĺ wsp·lnŃ naszŃ, kogo nagrodziĺ, kto otrzyma dzisiaj 
chociaŨby wrňczane Nagrody. TakŨe to chciağem teŨ mocno podkreŜliĺ i gratu-
lowaĺ ï juŨ tutaj mam okazjň po raz drugi ï ale w tym kontekŜcie i w tym takim 
pejzaŨu pogratulowaĺ tej Nagrody.  

MoŨe tylko jeszcze jedna refleksja, Ũe coŜ, co utrudnia czğowiekowi, co 
jest kğopotem nieraz i zdawağoby siň, Ũe nie wyjdziemy, to poprzez kulturň mamy 
szansň dostrzec coŜ wiňcej poprzez kğopot czasami, kt·ry jest. ĂCo ciň nie za-
bije, to ciň wzmocniò ï dziŜ trzymağbym siň tego cytatu, bo to doŜwiadczenie, 
kt·re mamy w tych latach i w tych miesiŃcach, i w tych dniach zdawağoby siň, 
Ũe takŨe zniszczy tň kulturň. Ona Ũyje, chcemy tworzyĺ i ja mam wraŨenie, Ũe 
przez niŃ chcemy jakiŜ wyraz daĺ pewnego humanizmu, postawy jakiejŜ ludz-
koŜci. TakŨe z dobrŃ wiarŃ przyjmujň to, Ũe w sztuce jest szansa uratowania 
nas i w og·le widzň to perspektywicznie jak najlepiej. Jeszcze raz dziňkujň za 
zaproszenie na to posiedzenie i szczerze powiem ï bňdň dğugo pamiňtağ tň sce-
nografiň. Dziňkujň  bardzo.ò (oklaski) 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂPanie profesorze, juŨ za kilka tygodni spotkamy 
siň na jubileuszu pana profesora. MyŜlň, Ũe wtedy scenografia bňdzie troszkň 
inna. (Ŝmiechy z sali)  

Rekomendowani do Nagr·d sŃ wskazywani przez Komisjň, ale Nagrodň 
przyznaje Prezydent Miasta Lublin. Panie prezydencie, poproszň o kilka sğ·w.ò 
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Prez. K. ŧuk ĂWysoka Rado! Szanowni PaŒstwo! Ten szczeg·lny rok, myŜlň, 
wszystkim nam uŜwiadomiğ, jak Ŧle by byğo, gdybyŜmy tej aktywnoŜci kulturalnej 
nie mieli dğuŨej. Powiem wiňcej ï ten rok pokazağ, jak tňsknimy za tymi projek-
tami, kt·re instytucje kultury, artyŜci zasypujŃ na m Lublin. Tňsknimy do tej wiel-
kiej dynamiki aktywnoŜci i byĺ moŨe trzeba byğo przejŜĺ przez taki trudny rok, 
by nabraĺ pewnoŜci, Ũe realizowana Strategia Rozwoju Kultury, a jednoczeŜnie 
ta niezwykğa aktywnoŜĺ naszych artyst·w i instytucji kulturalnych jest wrňcz nie-
zbňdnym czynnikiem budowania nie tylko jakoŜci Ũycia, ale wrňcz takiej strategii 
rozwoju naszego miasta. To jest pierwsza uwaga. I proszň przyjŃĺ ï m·wiň tutaj 
do uhonorowanych reprezentant·w naszego Ŝrodowiska kultury ï deklaracjň, 
Ũe kultura byğa, jest i bňdzie, tak jak oŜwiata, jednym z najwaŨniejszych obsza-
r·w naszej aktywnoŜci. A z drugie strony warto teŨ sobie uŜwiadomiĺ, Ũe te ju-
bileusze, kt·rych mamy sporo w ostatnim czasie, niezwykle wrňcz budujŃ wize-
runek Lublina ï 50-lecie pracy tw·rczej pana profesora, to jest wydarzenie, na 
kt·re  czeka naprawdň bardzo duŨo os·b, nie tylko w naszym Ŝrodowisku, ale 
w Polsce. Pan prof. Leszek MŃdzik jest tŃ dumŃ Lublina i cieszymy siň, Ũe zwiŃ-
zağ swojŃ aktywnoŜĺ kulturalnŃ z Lublinem, ale tak samo jest w przypadku wielu 
innych artyst·w. JesteŜmy zobowiŃzani, bo w wielu przypadkach mogŃ byĺ dzi-
siaj w dowolnym miejscu w Europie, czy na Ŝwiecie, ale sŃ w Lublinie, tworzŃ 
w Lublinie, wystawiajŃ swoje projekty, swoje prace artystyczne, czy tak jak 
w pana przypadku projekty teatralne na cağym Ŝwiecie, ale sŃ w Lublinie. I ta 
duma, kt·ra jest w nas, jest dumŃ szczerŃ i jednoczeŜnie takim potwierdzeniem, 
Ũe wiele lat temu postawiliŜmy na takŃ wrňcz naszŃ aktywnoŜĺ z dobrym skut-
kiem, bo Lublin jest dzisiaj tym miastem dobrych praktyk w tym zakresie, a na 
pewno miastem o ogromnym potencjale, jeŜli chodzi o kulturň. 

Popatrzmy r·wnieŨ, Ũe czňŜĺ tych jubileuszy, tak jak 40-lecie Akcentu, 
uŜwiadomiğa mi, jak wielki jest dorobek tych ostatnich kilkudziesiňciu lat i to 
moŨna powiedzieĺ, Ũe w przypadku naszych artyst·w i instytucji ten dorobek, 
zar·wno w wymiarze miňdzynarodowym, jak i jeŜli chodzi o kraj, czy w konkret-
nym przypadku te dziedziny aktywnoŜci artystycznej, to juŨ jest duŨe wyr·Ũnie-
nie naszego miasta i za to wszystko chciağbym podziňkowaĺ. 

Te Nagrody sŃ symbolicznym podziňkowaniem artystom i instytucjom, 
osobom, ale tak naprawdň dziňkujemy wszystkim. Dzisiaj Kapituğa przyznağa te 
Nagrody, kt·re wrňczymy i oczywiŜcie cieszň siň z uhonorowania wszystkich 
paŒstwa. MyŜlň, jak mağo kiedy trafione sŃ te Nagrody. PatrzŃc na te zasğugi dla 
miasta, a jednoczeŜnie na niezwykğŃ wrňcz aktywnoŜĺ artystycznŃ, wiňc proszň 
przyjŃĺ wyrazy szacunku i podziňkowania w imieniu swoim, w imieniu Rady Mia-
sta i oczywiŜcie Wydziağu Kultury ze wszystkimi pracownikami, kt·rzy na co 
dzieŒ z paŒstwem wsp·ğpracujŃ. Dziňkujň bardzo.ò (oklaski) 

 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂPanie prezydencie, poprosimy zostaĺ z nami. 
Pozw·lcie paŒstwo, Ũe poproszň takŨe na Ŝrodek sali pana prof. Leszka MŃ-
dzika, przewodniczŃcego Komisji, a takŨe przewodniczŃcego Rady Miasta i pa-
niŃ prezydent Beatň Stepaniuk-KuŜmierzak, zastňpcň prezydenta ds. kultury, 
sportu i partycypacji.  

Szanowni paŒstwo, podczas wrňczania nagr·d bňdŃ nam towarzyszyğy 
na ekranach filmy prezentujŃce, przybliŨajŃce sylwetki naszych dzisiejszych 
laureat·w. 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 8/189 

 

 
Mam wielki zaszczyt poinformowaĺ, Ũe Nagrodň Miasta Lublin dla mece-

nasa kultury za rok 2019 otrzymujŃ paŒstwo Anna i Maciej Manieccy, kt·rzy 
konsekwentnie prowadzŃ politykň spoğecznej odpowiedzialnoŜci biznesu, majŃ 
istotny wpğyw na jakoŜĺ oferty kulturalnej naszego miasta poprzez hojne wspie-
ranie i promowanie m.in. dziağalnoŜci Teatru Starego, a takŨe postawň bňdŃcŃ 
przykğadem niezwykğej przychylnoŜci i ŨyczliwoŜci dla cağego lubelskiego Ŝrodo-
wiska artystycznego, za co serdecznie paŒstwu dziňkujemy i zapraszamy po 
odbi·r Nagrody.ò (oklaski) 
 
Pan Maciej Maniecki ĂPanie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! Szanowni 
PaŒstwo! Bardzo dziňkujemy za tň Nagrodň. ChcieliŜmy siň podzieliĺ dwoma 
refleksjami. Jedna to taka, Ũe pamiňtam wiele lat temu, przy pierwszej kadencji 
pana prezydenta rozmawialiŜmy, co ma byĺ koğem zamachowym. Ja jestem ko-
jarzony ze Ŝrodowiskiem przedsiňbiorc·w. Zawsze uwaŨağem, Ũe gospodarka 
to jest to koğo, Ũe jeŨeli przyciŃgniemy tutaj biznes, gospodarkň, pojawiŃ siň 
Ŝrodki, to z tych Ŝrodk·w bňdzie moŨna finansowaĺ r·wnieŨ kulturň. Dzisiaj mu-
sze przyznaĺ prezydentowi i wielu osobom racjň, Ũe moŨna odwr·ciĺ to koğo, Ũe 
to wğaŜnie kultura, kt·ra tworzy nam nie tylko piňkniejszy i lepszy Ŝwiat, ale 
moŨe byĺ motorem napňdowym dla rozwoju miasta i to wğaŜnie ona moŨe przy-
ciŃgaĺ r·wnieŨ biznes i rozwijaĺ, wspieraĺ rozw·j gospodarczy. 

I druga refleksja, Ũe wsp·lnie z mağŨonkŃ jakiŜ czas temu postanowiliŜmy 
rzeczywiŜcie wspieraĺ Teatr Stary, czy kulturň, dla nas to wielki zaszczyt. I sta-
ram siň namawiaĺ Ŝrodowisko przedsiňbiorc·w do tego, aby wspierağo kulturň, 
a nie tylko sport, ale r·wnieŨ kulturň. Nie jest to ğatwe wyzwanie, czňsto nie 
rozumiem swoich przyjaci·ğ i znajomych, kt·rzy majŃ Ŝrodki finansowe i powinni 
byĺ zobligowani do tego, Ũeby wspieraĺ kulturň. Ale wydaje siň, Ũe krok po 
kroku, mozolnie, bo moŨe mozolnie, ale bňdziemy zmieniaĺ ten Ŝwiat, bo bez 
kultury, bez sztuki, bez teatru, muzyki nasz Ŝwiat jest po prostu ubogi i niecie-
kawy i za to bardzo dziňkujň Ŝrodowisku, Ũe teŨ mogň funkcjonowaĺ w tym Ŝro-
dowisku kulturalnym wsp·lnie z mağŨonkŃ. Dziňkujň paŒstwu bardzo.ò (oklaski) 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂSzanowni paŒstwo, Nagrodň Miasta Lublin za 
upowszechnienie kultury w roku 2019 otrzymuje pani Magdalena Gach-Leziak, 
tğumaczka polskiego jňzyka migowego, pedagoŨka, super pedagoŨka, tera-
peutka i wykğadowczyni. Otrzymuje Nagrodň za wybitne dokonania w dziedzinie 
upowszechniania kultury wŜr·d os·b gğuchych oraz peğnŃ pasji i zaangaŨowa-
nia aktywnŃ pracň na rzecz dostňpnoŜci kultury dla os·b z niepeğnosprawno-
Ŝciami, tğumaczenie na polski jňzyk migowy wielu wydarzeŒ kulturalnych orga-
nizowanych przez lubelskie instytucje kultury i organizacje pozarzŃdowe oraz 
stağe podejmowanie dziağaŒ na rzecz tworzenia w Lublinie miejsc przyjaznych 
dla wszystkich jego mieszkaŒc·w. Pani Magdalena jest takŨe znakomicie znana 
paŒstwu i mieszkaŒcom Lublina z pracy podczas sesji Rady Miasta juŨ od nie-
mal trzech lat. Serdecznie gratulujemy i zapraszamy po odbi·r Nagrody.ò (okla-
ski) 
 
Pani Magdalena Gach-Leziak ĂSzanowni PaŒstwo! Witam serdecznie, witam 
serdecznie foniň. To dla mnie nieco odmienna sytuacja, poniewaŨ moje rňce 
rwŃ siň do pracy. I tak byğo nieustannie w Lublinie przez 20 lat. Byĺ moŨe nie-
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kt·rzy z was znacie mnie paŒstwo z pracy ze studentami, z pracy stricte w in-
stytucjach w kultury, w instytucjach pozarzŃdowych, w stowarzyszeniach, fun-
dacjach. Jestem ogromnie szczňŜliwa, Ũe pan prezydent, pani prezydent i pani 
prezydent Beata r·wnieŨ przychylnym okiem popatrzyli na Ŝrodowisko, kt·re 
jest nieme, jak niekt·rzy z was myŜleli. Ale tak nie jest. Pandemia dağa nam tak 
naprawdň szansň wyjŜcia i pokazania siň, i uŨycia jňzyka. Jňzyk migowy Ŝwiad-
czy o tym, Ũe Ŝrodowisko nie jest nieme, Ŝrodowisko m·wi, Ũyje, dziağa i tak 
naprawdň odŨyğo wğaŜnie w tym trudnym czasie pandemicznym, czego wyra-
zem jest chociaŨby tğumaczka migajŃca filmy i czego wyrazem jest wğaŜnie ta 
Nagroda. Serdecznie dziňkujň wszystkim koordynatorkom, koordynatorom do-
stňpnoŜci, kt·rzy podjňli trud nauki jňzyka migowego oraz tak naprawdň zgğň-
bienia wiedzy i pogğňbienia ŜwiadomoŜci kultury gğuchych. To upowszechnianie 
kultury jest naszym wyzwaniem, naszym celem i cieszň siň, Ũe jest teŨ sztukŃ, 
kt·rŃ realizujemy w tym momencie i Ũe Lublin tak naprawdň jest teraz otwarty 
i sŃ to realne dziağania oraz Konwencja ONZ stağa siň realnym faktem i zaist-
niağa w Lublinie. Cieszň siň z tego powodu i jestem dumna. Przepraszam za ten 
ogromny stres, poniewaŨ tak naprawdň czekağam na to 20 lat i cieszň siň, Ũe to 
siň wydarzyğo. Serdecznie dziňkujň za wsparcie i wsp·ğpracň.ò (oklaski) 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂSzanowni paŒstwo, Lublin to miasto artyst·w, 
czňsto niepokornych, czňsto poszukujŃcych, czňsto prezentujŃcych swoje 
dzieğa w taki spos·b, Ũe stajŃ siň one takŨe tematem obrad Wysokiej Rady. 
Dzisiaj mamy wielki zaszczyt nagrodziĺ jednego z tw·rc·w wciŃŨ mğodego po-
kolenia, kt·ry z Lublinem zwiŃzany jest od lat, ale tworzy nie tylko w Lublinie, 
ale w cağej Polsce, takŨe wiele projekt·w miňdzynarodowych. Szanowni paŒ-
stwo, Nagrodň ArtystycznŃ Miasta Lublin za rok 2019 otrzymuje pan Paweğ Pas-
sini, reŨyser teatralny, tw·rca i dyrektor neTTheatre, Teatru w Sieci PowiŃzaŒ. 
Tň Nagrodň otrzymuje m.in. za wybitne dokonania w dziedzinie tw·rczoŜci ar-
tystycznej, realizacjň odwaŨnych przedstawieŒ poruszajŃcych trudne tematy, 
skğaniajŃcych widza do gğňbokiej refleksji nad czğowieczeŒstwem, w szczeg·l-
noŜci za reŨyseriň spektaklu ĂChyba nie jaò i ĂWidmaò oraz nagrodzonego pod-
czas 19. Festiwalu Teatr·w Polskiego Radia i Teatru Telewizji Polskiej Dwa Te-
atry przedstawienia, performanceôu ĂMatkiò, prezentacjň sztuki ĂBurzaò podczas 
455. rocznicy urodzin Szekspira, stworzenie artystycznego kolektywu kukğa 
Ũywa oraz licznych kompozycji muzycznych. Panie Pawle, serdecznie gratulu-
jemy i zapraszamy.ò (oklaski) 
 
Pan Paweğ Passini ĂPanie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni 
PaŒstwo! Bardzo dziňkujň, Ũe mogň tutaj byĺ. Byğ taki piňkny moment, kiedy 
razem pracowaliŜmy nad strategiŃ Europejskiej Stolicy Kultury i kandydaturŃ 
Lublina, kiedy siň spotykaliŜmy czňŜciej, moŨe jakieŜ obiady czwartkowe, bo 
myŜlň, Ũe cağy czas mamy sobie jeszcze coŜ do powiedzenia. TakŨe ja tu jestem 
po raz pierwszy, ale dziňki temu teŨ paŒstwo mogŃ po raz pierwszy w taki sze-
rokim gronie wziŃĺ udziağ w tej ceremonii, kt·ra czňsto byğa naszŃ wewnňtrznŃ 
frajdŃ i przyjemnoŜciŃ. Chciağem powiedzieĺ, Ũe to nie jest przypadek, Ũe to jest 
Lublin. To nie mogğo byĺ Ũadne inne miasto. Ja mam rodzinny dğug wobec tego 
miasta. Tutaj w czasie wojny uratowağa siň moja rodzina i tego dğugu cağy czas 
jeszcze nie spğaciğem, bňdň go spğacağ pewnie cağŃ swojŃ pracŃ. Po drugie ï tu 
jest jedna z najbardziej niezwykğych instytucji w skali Polski ï Centrum Kultury, 
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kt·re jest parasolem dla r·Ũnych niezaleŨnych tw·rc·w, kt·rzy majŃ jedynŃ 
w swoim rodzaju okazjň, Ũeby tam siň realizowaĺ i wğaŜnie poğŃczyĺ to, co jest 
byciem niezaleŨnym artystŃ, a r·wnoczeŜnie m·c korzystaĺ z pomocy i wspar-
cia miasta. To naprawdň jest ewenement w skali kraju i inni siň od nas uczŃ, 
i warto jest o tym pamiňtaĺ. Chcň powiedzieĺ, Ũe marzy mi siň, Ũeby mğodzi 
ludzie nie uciekali z Lublina zaraz po tym, jak koŒczŃ liceum i nie jechali studio-
waĺ gdzie indziej, i dlatego juŨ od stycznia, jeŜli nam siň uda, otwieramy tutaj 
Szkoğň Teatru Fizycznego, do kt·rej bňdziemy zapraszaĺ absolwent·w lubel-
skich lice·w i mam nadziejň, Ũe uda nam siň przynajmniej czňŜĺ z nich tutaj 
zatrzymaĺ, Ũeby to nasze Ŝrodowisko miağo do kogo m·wiĺ. I na koniec chcia-
ğem jeszcze powiedzieĺ, Ũe to, co siň zaczňğo teraz w pandemii, to uŜwiadomiğo 
nam, jaka jest nasza rola i jak kruche jest nasze miejsce w tym ekosystemie, jak 
ğatwo artyŜci mogŃ siň znaleŦĺ poza marginesem. 17 wrzeŜnia bňdziemy pre-
zentowaĺ na Placu Litewskim ĂDziadyò, po raz pierwszy zrealizowane w jňzyku 
biağoruskim. To bňdzie nagranie z biağoruskimi aktorami. Ten spektakl powstağ 
kilka lat temu, ale w tej chwili pozwala nam w jakiŜ spos·b solidaryzowaĺ siň 
z tym, co dotyka naszych przyjaci·ğ, koleg·w artyst·w na Biağorusi. Bardzo ser-
decznie paŒstwa zapraszam. Bardzo dziňkujň. Przepraszam, Ũe tyle zajŃğem 
czasu, ale tak rzadko mamy okazjň rozmawiaĺ. Dziňkujň bardzo.ò (oklaski) 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂSzanowni paŒstwo, tradycyjnie ostatniŃ Na-
grodŃ przyznawanŃ podczas Gali Kultury byğa, i tak bňdzie teŨ tym razem, Na-
groda Miasta Lublin za cağoksztağt dziağalnoŜci. W tym roku trafia do osoby wy-
jŃtkowej, kt·ra jak rzadko kto ğŃczy dwa Ŝwiaty ï Ŝwiat najwyŨszej pr·by kultury, 
sztuki oraz Ŝwiat akademicki. Nagroda za cağoksztağt trafia do pani prof. dr hab. 
Urszuli Bobryk, dyrygenta, kierownika artystycznego Ch·ru Akademickiego 
UMCS im. Jadwigi CzerwiŒskiej za wybitne dokonania w dziedzinie ch·ralistyki, 
wyr·ŨniajŃcŃ siň ponad 35-letniŃ dziağalnoŜĺ artystycznŃ i kulturalnŃ, konse-
kwentne dziağanie na rzecz popularyzacji muzyki ch·ralnej, wieloletniŃ pracň 
akademickŃ, uwraŨliwienie sğuchaczy na dobro i piňkno oraz przenoszenie ich 
w przestrzeŒ muzyki poruszajŃcej serca. Pani profesor, serdecznie gratulujemy 
i zapraszamy.ò (oklaski) 
 
Pani prof. dr hab. Urszula Bobryk ĂSzanowny Panie Prezydencie! Wysoka 
Rado! Drogi Panie Profesorze! Drodzy PaŒstwo! Z wielkŃ radoŜciŃ i nie ukry-
wam ï wzruszeniem odbieram dzisiejszŃ Nagrodň, Nagrodň szczeg·lnŃ, kt·ra 
jest ukoronowaniem, uszanowaniem mojej 35-letniej pracy, pracy artystycznej, 
pracy z mğodzieŨŃ, ze studentami, pracy, kt·ra daje mi wielkŃ satysfakcjň. Cie-
szň siň niezmiernie, Ũe muzyka, kt·ra wypeğnia moje Ũycie, jest wielkŃ mojŃ 
miğoŜciŃ, pasjŃ, kt·rŃ zaraŨam i uwraŨliwiam, mam nadziejň, mğodych ludzi, stu-
dent·w i nie tylko, na piňkno i dobro muzyki, kt·ra pğynie w nieskoŒczonoŜĺ. 
Piňknie dziňkujň. Dzisiejszym laureatom bardzo, bardzo serdecznie gratulujň, 
Ũyczň dalszych tw·rczych sukces·w, a paŒstwu naprawdň z cağego serca piňk-
nie dziňkujň. Dziňkujň bardzo.ò (oklaski) 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂA dla pani profesor mamy jeszcze mağŃ ï nie 
takŃ mağŃ ï niespodziankň. Jak m·wiğem na poczŃtku, pani profesor cudownie 
ğŃczy te dwa Ŝwiaty ï Ŝwiat sztuki i Ŝwiat uniwersytetu. Jest z nami pani Izabela 
Pastuszko, dyrektorka Akademickiego Centrum Kultury Chatka ŧaka, kt·ra w 
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imieniu spoğecznoŜci akademickiej przygotowağa piňkny bukiet kwiat·w. Po-
zw·lcie, Ũe jako doktorant Uniwersytetu Marii Curie-Skğodowskiej w imieniu ca-
ğej spoğecznoŜci przekaŨň te kwiaty. (oklaski) Mam proŜbň o doğŃczenie do nas 
pozostağych laureat·w do wsp·lnego zdjňcia.ò 
 
WiceprzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Stanisğaw KieroŒski ĂSzanowni 
PaŒstwo! ĂKochaĺ ï jak to ğatwo powiedzieĺò. Tak dğugo Ũyjemy, jak dğugo pa-
miňtamy o innych. Ăŧ·ğte kalendarzeò. Nie tak dawno odszedğ od nas Piotr 
Szczepanik ï znakomita postaĺ. Panie profesorze Leszku, pamiňtamy szalone 
lata 60. Chciağbym, ŨebyŜmy o Piotrze pamiňtali i uczcili minutŃ ciszy jego pa-
miňĺ.ò 
 
Uczczono minutŃ ciszy pamiňĺ zmarğego Piotra Szczepanika 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň bardzo.ò 
 
Radny Piotr Gawryszczak ĂWieczne odpoczywanie racz mu daĺ Panie.ò 
 
Obecni na sali obrad ĂA ŜwiatğoŜĺ wiekuista niechaj mu Ŝwieci.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂNiech odpoczywa w pokoju wiecznym.ò 
 
Obecni na sali ĂAmen.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň bardzo.ò 
 
Dyr. Wydz. Kult. M. Karapuda ĂSzanowni paŒstwo, bardzo dziňkujň i mam na-
dziejň, Ũe w przyszğym roku spotkamy siň na Gali Kultury 2021 juŨ w normal-
nych, postpandemicznych okolicznoŜciach.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, przechodzimy teraz do om·wienia dzi-
siejszego porzŃdku obrad. 

Zawiadomienie o dzisiejszej sesji wraz z porzŃdkiem obrad przesğağem 
paŒstwu radnym w piŜmie z dnia 27 sierpnia 2020 r. Mamy kilka wniosk·w. 
Pierwszy ï jest to wniosek prezydenta miasta o rozszerzenie porzŃdku obrad 
o projekt uchwağy zmieniajŃcej uchwağň nr 80/VIII/2011 Rady Miasta Lublin 
z 31 marca 2011 r. w sprawie utworzenia jednostki budŨetowej pn. ZarzŃd Dr·g 
i Most·w w Lublinie (druk nr 828-1). Drugi ï jest to wniosek prezydenta miasta 
Lublin o rozszerzenie porzŃdku obrad o projekt uchwağy w sprawie wyraŨenia 
zgody na udzielenie dotacji w wysokoŜci wyŨszej niŨ okreŜlona w art. 25 ust. 1 
oraz w art. 28 ust. 1 ustawy o finansowaniu zadaŒ oŜwiatowych podmiotom 
funkcjonujŃcym na terenie miasta Lublin prowadzonym przez osoby fizyczne lub 
prawne inne niŨ miasto Lublin (druk nr 829-1). I trzeci ï jest to wniosek prezy-
denta miasta Lublin o rozszerzenie porzŃdku obrad o projekt uchwağy w sprawie 
zatwierdzenia do realizacji, zabezpieczenia Ŝrodk·w finansowych w budŨecie 
Gminy Lublin na lata 2020-2023 oraz wyraŨenia zgody na partnerstwo w ramach 
projektu ĂRe-Think Heritageò - ĂPrze-myŜlane Dziedzictwoò (druk nr 830-1). 

Ewentualnie inne wnioski ï czekam na paŒstwa propozycje. Bardzo pro-
szň, pan przewodniczŃcy Gawryszczak.ò 
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Radny P. Gawryszczak ĂPanie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Proponujň tak: 
po pierwsze ï zmianň w porzŃdku obrad polegajŃcŃ na tym, aby pkt 9.26., czyli 
zmiany uchwağy nr 205 z 2015 roku stağo siň punktem 9.4., czyli po punkcie 9.3. 
ï to pierwsza rzecz. A druga ï za chwilň panu przewodniczŃcemu przekaŨň, 
natomiast chciağbym wprowadziĺ punkt pt. przyjňcie stanowiska Rady Miasta 
Lublina z dnia 3 wrzeŜnia 2020 r. w sprawie wsparcia dla dziağaŒ rzŃdu Rzeczy-
pospolitej Polskiej, kt·re brzmi nastňpujŃco ï za chwilň pewnie paŒstwo dosta-
niecie, ale odczytam: Rada Miasta Lublin wyraŨa poparcie dla dziağaŒ rzŃdu 
Rzeczypospolitej Polskiej kierowanego przez premiera Mateusza Morawiec-
kiego zwiŃzanych z przeciwdziağaniem pandemii. Szczeg·lnie waŨne jest 
wsparcie dla przedsiňbiorc·w, jakie od poczŃtku stanu zagroŨenia pandemiŃ 
znalazğo siň w programach osğonowych rzŃdu. Zdecydowane dziağania spowo-
dowağy, Ũe utrzymanych zostağo wiele miejsc pracy, co przekğada siň na stosun-
kowo niewielki wzrost liczby bezrobotnych w Polsce. Za r·wnie waŨne Rada 
Miasta Lublin uwaŨa wsparcie dla samorzŃd·w, kt·rych dochody zmniejszyğy 
siň w wyniku pandemii. W przypadku Lublina wyraŨa siň to m.in. w przekazaniu 
z budŨetu paŒstwa w dniu 31 sierpnia 2020 roku kwoty ponad 35 mln zğ, kt·re 
w zağoŨeniach majŃ wspieraĺ rozw·j gospodarczy poprzez wsparcie finansowe 
nowych przedsiňwziňĺ inwestycyjnych. Rada Miasta Lublin wyraŨa przekona-
nie, Ũe tylko konstruktywna wsp·ğpraca wğadz centralnych oraz samorzŃdowych 
przyczyni siň do bezpiecznego wyjŜcia z trudnej sytuacji epidemii koronawirusa 
SARS-CoV-2 i choroby Covid-19. I proponujň, Ũeby to stanowisko, no to juŨ 
wedğug uznania pana przewodniczŃcego.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy paŒstwo radni majŃ jeszcze jakieŜ 
propozycje do dzisiejszego porzŃdku obrad? Nie widzň. Przejdziemy zatem do 
gğosowania.  

Jako pierwszy, przegğosujemy wniosek prezydenta miasta o rozszerzenie 
porzŃdku obrad o projekt uchwağy zmieniajŃcej uchwağň nr 80/VIII/2011 Rady 
Miasta Lublin z 31 marca 2011 r. w sprawie utworzenie jednostki budŨetowej 
pn. ZarzŃd Dr·g i Most·w w Lublinie (druk nr 828-1). Bardzo proszň o okreŜlenie 
tematu. 

Gğosowanie nr 1. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò rozszerzeniem 
porzŃdku obrad? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto 
z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

25 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï wniosek uzyskağ od-
powiedniŃ wiňkszoŜĺé - (WiceprzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Marcin 
Nowak ĂPanie przewodniczŃcy, proŜba, adnotacja ï mojŃ intencjŃ byğo gğoso-
wanie Ăzaò. Proszň o zaznaczenie w protokole.ò) ï Bardzo proszň o dokonanie 
takiego wpisu w protokole, a ja proponujň, aby to byğ punkt 9.27. obecnego po-
rzŃdku obrad. JeŜli nie usğyszň sprzeciwu, tak wğaŜnie siň stanie. Dziňkujň bar-
dzo. 

Drugi wniosek pana prezydenta miasta Lublin ï o rozszerzenie porzŃdku 
obrad o projekt uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody na udzielnie dotacji w wy-
sokoŜci wyŨszej niŨ okreŜlona w art. 25 ust. 1 oraz w art. 28 ust. 1 ustawy o fi-
nansowaniu zadaŒ oŜwiatowych podmiotom funkcjonujŃcym na terenie miasta 
Lublin prowadzonym przez osoby fizyczne lub prawne inne niŨ miasto Lublin 
(druk nr 829-1). Bardzo proszň o okreŜlenie tematu. 
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Gğosowanie nr 2. Kto z paŒstwa jest Ăzaò rozszerzeniem porzŃdku obrad? 

Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzy-
mağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

27 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï proponujň, aby to byğ 
punkt 9.28. obecnego porzŃdku obrad. JeŜli nie usğyszň sprzeciwu, tak wğaŜnie 
siň stanie. Nie widzň sprzeciwu. 

Trzeci wniosek pana prezydenta miasta Lublin ï o rozszerzenie porzŃdku 
obrad o projekt uchwağy w sprawie zatwierdzenia do realizacji, zabezpieczenia 
Ŝrodk·w finansowych w budŨecie Gminy Lublin na lata 2020-2023 oraz wyra-
Ũenia zgody na partnerstwo w ramach projektu ĂRe-Think Heritageò - ĂPrze-my-
Ŝlane Dziedzictwoò (druk nr 830-1). Temat, widzň, mamy okreŜlony, przecho-
dzimy do gğosowania. 

Gğosowanie nr 3. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò rozszerzeniem 
porzŃdku? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒ-
stwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

29 gğos·w Ăzaò ï jednogğoŜnie podjňliŜmy decyzjň o rozszerzeniu po-
rzŃdku obrad. Proponujň, aby to byğ punkt 9.29. obecnego porzŃdku obrad. Nie 
sğyszň sprzeciwu z paŒstwa strony, tak wğaŜnie siň stanie. 

Przechodzimy do propozycji pana przewodniczŃcego Gawryszczaka. 
Jako pierwsza, jest to propozycja zmiany porzŃdku obrad polegajŃca na zmia-
nie kolejnoŜci ï pkt 9.26., a jest to punkt dotyczŃcy zmiany uchwağy nr 
205/VIII/2015 w sprawie opğat za usğugi przewozowe os·b Ŝrodkami lokalnego 
transportu zbiorowego; propozycja jest, aby zmieniĺ punkt z 9.26. na 9.4. Bar-
dzo proszň o okreŜlenie tematu. Temat jest okreŜlony. 

Gğosowanie nr 4. Kto z paŒstwa jest Ăzaò tŃ zmianŃ? Bardzo proszň o zbli-
Ũenie karty do czytnika. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto Ăwstrzymağ siňò od 
gğosu? Dziňkujň bardzo. 

Drodzy paŒstwo, 11 gğos·w Ăzaò, 17 Ăprzeciwò, 0 ĂwstrzymujŃcych siňò ï 
informujň, Ũe wniosek nie uzyskağ wymaganej wiňkszoŜci. 

Kolejna propozycja ï jest to przyjňcie stanowiska w sprawie wsparcia 
rzŃdu, zgodnie z treŜciŃ przedstawionŃ nam w dokumentach. Rozumiem, Ũe 
paŒstwo wszyscy otrzymaliŜcie teksty. MoŨemy przejŜĺ w takim razie do gğoso-
wania. Jest to oczywiŜcie propozycja dotyczŃca wprowadzenia tego punktu do 
porzŃdku obrad. Bardzo proszň o okreŜlenie tematu. 

Gğosowanie nr 5. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? ï (Wiceprzew. RM M. Nowak 
ĂMogň, panie przewodniczŃcy, poprosiĺ o powt·rzenie gğosowania?ò) ï Bardzo 
proszň o powt·rzenie gğosowania. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? Proszň o zbliŨenie 
karty do czytnika. Kto z paŒstwa radnych jest Ăprzeciwò? Kto Ăwstrzymağ siňò od 
gğosu? 

Szanowni paŒstwo, 14 gğos·w Ăzaò, 13 Ăprzeciwò, 2 ĂwstrzymujŃce siňò ï 
wniosek nie uzyskağ wymaganej wiňkszoŜci. Przypominam, Ũe tutaj powinno 
byĺ gğos·w co najmniej 16.ò 
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AD. 2. INFORMACJE PRZEWODNICZłCEGO RADY MIASTA LUBLIN 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂPrzechodzimy do kolejnego punktu ï sŃ to Informacje 

PrzewodniczŃcego Rady Miasta Lublin.   

Pismem z dnia 22 czerwca br. Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

przedğoŨyğ informacjň o udzieleniu Archidiecezji Lubelskiej (w ramach budŨetu 

na 2020 rok) dotacji w wysokoŜci 200 000,00 zğ, przeznaczonej na pokrycie 

koszt·w zadania pn. Lublin wieŨa Trynitarska (XVII w.): modernizacja i instala-

cja system·w bezpieczeŒstwa. 

Pismem z dnia 24 czerwca br. Prezes SŃdu Okrňgowego w Lublinie po-

informowağ mnie, Ũe wskutek zrzeczenia siň mandatu skreŜlono z listy ğawnik·w 

SŃdu Okrňgowego w Lublinie na lata 2020-2023 PaniŃ Dorotň Tomkiewicz-

ChrzanowskŃ. 

W dniu 5 sierpnia br. PaŒstwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie 

przedğoŨyğo pismo dotyczŃce Stanowiska nr 10/XI/2019 Rady Miasta Lublin 

z dnia 21 listopada 2019 r. w sprawie rewitalizacji Zalewu Zembrzyckiego. Kopiň 

pisma otrzymali paŒstwo radni do swoich skrytek w Ratuszu. 

Przypominam paŒstwu radnym, Ũe zgodnie z naszŃ uchwağŃ 

nr 1072/XLIII/2010 w sprawie trybu prac nad projektem uchwağy budŨeto-

wej 30 wrzeŜnia upğywa termin skğadania wniosk·w do projektu budŨetu na rok 

nastňpny.ò 

 

 

AD. 3. ZATWIERDZENIE PROTOKOĞU XX SESJI RADY MIASTA 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to zatwierdzenie protokoğu XX sesji 

Rady Miasta Lublin.  

Szanowni paŒstwo, protok·ğ XX sesji byğ dostňpny w Biurze Rady Miasta 

oraz w akt·wce systemu Zimbra od dnia 12 sierpnia 2020 roku. Byğ on r·wnieŨ 

wyğoŨony do wglŃdu paŒstwa radnych w dniu dzisiejszym przed sesjŃ, przy li-

stach obecnoŜci. Czy sŃ ze strony paŒstwa radnych jakieŜ uwago do protokoğu 

XX sesji? Nie widzň. Wobec tego, Ũe nie ma uwag, poddajň pod gğosowanie 

zatwierdzenie projektu protokoğu. Bardzo proszň, temat mamy okreŜlony, prze-

chodzimy do gğosowania. 

Gğosowanie nr 6. Kto z paŒstwa jest Ăzaò zatwierdzeniem protokoğu XX se-

sji? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 

Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

25 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 2 ĂwstrzymujŃce siňò ï informujň, Ũe zatwier-

dziliŜmy protok·ğ XX sesji Rady Miasta Lublin.ò 
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AD. 4. INFORMACJA O DZIAĞALNOśCI PREZYDENTA MIASTA MIŇDZY SESJAMI 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï sŃ to informacje o dziağalnoŜci Prezy-
denta Miasta miňdzy sesjami. Bardzo proszň pana prezydenta o zğoŨenie infor-
macji ustnej.ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂPanie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! 31 sierpnia, jak paŒstwo 
wiecie, bo otrzymaliŜcie zaproszenie, oficjalnie otworzyliŜmy przy ulicy Berylo-
wej jednŃ z najnowoczeŜniejszych szk·ğ w Polsce. Rozpocznie tam naukň 
553 uczni·w, 300 przedszkolak·w, jednoczeŜnie otworzyliŜmy miejskie nowe 
przedszkole przy ulicy DoŨynkowej, gdzie docelowo pomieŜci siň r·wnieŨ 
300 przedszkolak·w, a w tej chwili rozpoczňğo zajňcia 125 dzieci. O tym wiňcej 
powie pan prezydent Mariusz Banach. 

RozpoczňliŜmy r·wnieŨ postňpowanie przetargowe dotyczŃce rozbu-
dowy Szkoğy Podstawowej nr 52 na Felinie w formule zaprojektuj-wybuduj, po 
rozwiŃzaniu umowy z firmŃ, kt·ra nie potrafiğa dokoŒczyĺ projektowania. Po-
dobnie to dotyczy rozbudowy szkoğy przy Sğawinkowskiej. Tam r·wnieŨ rozwiŃ-
zana zostağa umowa z firmŃ projektowŃ. 

To, co wczoraj, czy dzisiaj media paŒstwa informujŃ, a juŨ myŜmy infor-
mowali o tym wczeŜniej ï wczoraj oddano juŨ formalnie wybudowanŃ elektrow-
niň fotowoltaicznŃ na terenie oczyszczalni Hajd·w. To jest niewŃtpliwie jedno 
z waŨniejszych wydarzeŒ w tym wymiarze inwestycyjnym, ale r·wnieŨ i tworze-
nia efektywnych rozwiŃzaŒ ï tak to moŨe nazwijmy w naszych sp·ğkach, ponie-
waŨ roczne oszczňdnoŜci wyniosŃ ponad 800 tys. zğ dziňki produkcji tej energii 
z tego odnawialnego Ŧr·dğa energii. ĞŃcznie elektrownia fotowoltaiczna plus 
produkcja energii z biogazu zapewni pokrycie zapotrzebowania naszej oczysz-
czalni w okoğo Ĳ, to jest oczywiŜcie sytuacja, w kt·rej mieszkaŒcy mogŃ mniej 
pğaciĺ za oczyszczanie Ŝciek·w. To kontrolowanie koszt·w, kt·re siğŃ rzeczy 
w taryfie musiağyby byĺ przekazywane na mieszkaŒc·w, jest realizowane przez 
MPWiK wzorowo i pracownikom MPWiK-u, zarzŃdowi MPWiK-u naleŨŃ siň wy-
razy uznania. CağoŜĺ zadania ze Ŝrodk·w wğasnych sfinansowağa sp·ğka ï po-
nad 8 mln zğ brutto. 

Macie paŒstwo dzisiaj wniosek o zmianň wieloletniej prognozy finanso-
wej. Tutaj chcemy przeznaczyĺ na wsparcie ogrod·w dziağkowych ponad 2 mln 
zğ ï 1 mln, tak jak w budŨecie znalazğo siň w tym roku, a kolejny ponad 1 mln 
w wieloletniej prognozie, Ũeby moŨna byğo uruchomiĺ postňpowania, a jedno-
czeŜnie w przyszğym roku realnie przekazaĺ dotacje do tych wniosk·w, kt·re 
37 ogrod·w dziağkowych zgğosiğo. I to jest, wydaje siň, waŨne przedsiňwziňcie, 
kt·re wsp·lnie z dziağkowcami realizujemy. W innym przypadku w wielu ogro-
dach tych remont·w i tych inwestycji nie moŨna byğoby zrealizowaĺ. 

Warto wspomnieĺ, Ũe spotkania, kt·re byğy w tym okresie miňdzysesyj-
nym, ğŃcznie z konferencjami prasowymi, z naszymi firmami, m.in. z firmŃ Pol-
Inowex, ale takŨe tymi, kt·re sŃ zlokalizowane w Specjalnej Strefie Ekonomicz-
nej pokazujŃ, Ũe Lublin zaczyna byĺ wyraŦnie widoczny na mapie i robotyzacji, 
automatyzacji produkcji, ale r·wnieŨ wdraŨanie r·Ũnych innowacyjnych rozwiŃ-
zaŒ. W coraz wiňkszym stopniu nasze firmy budujŃ swojŃ miňdzynarodowŃ po-
zycjň. Przykğadem jest firma Pol-Inowex, ale takich firm jesteŜmy w stanie wy-
mieniĺ co najmniej kilkanaŜcie. I cieszy, Ũe ten okres pandemii i spowolnienia 
gospodarczego w przypadku naszych firm nie wywoğağ tego negatywnego efektu 
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w takim stopniu, jak spodziewaliŜmy, a to jest zasğugŃ ogromnych kompetencji 
zarzŃd·w tych firm i ich silnej pozycji na rynku. Mogň paŒstwu powiedzieĺ, Ũe 
przynajmniej w trzech takich przypadkach partnerzy niemieccy tych firm docenili 
jakoŜĺ, technologiň i r·wnieŨ oczywiŜcie ten okres dğugiej wsp·ğpracy, kt·rŃ re-
alizujŃ i nadal kosztem partner·w z innych paŒstw Europy te kontrakty realizujŃ 
w Lublinie. NaleŨy siň szacunek managementowi tych firm i wğaŜcicielom, bo 
rzeczywiŜcie to dobrze rokuje na przyszğoŜĺ gospodarce Lublina. 

Nowy program lojalnoŜciowy dla mieszkaŒc·w Lublina, czyli Lubelska 
Karta Miejska ï o tym wszyscy wğaŜciwie wiemy, natomiast warto o tym wspo-
mnieĺ w kontekŜcie dzisiejszej uchwağy dotyczŃcej zmiany taryfy, odpğatnoŜci 
za komunikacjň, bo to jest ten element konsekwentnego dziağania zwiŃzanego 
z budowaniem przywilej·w, ulg, rabat·w, zniŨek na miejskie usğugi wğaŜnie tym, 
kt·rzy pğacŃ podatki w Lublinie i posiadajŃ LubelskŃ Kartň MiejskŃ. 

To, co jest r·wnieŨ istotne i warto wspomnieĺ ï w tym okresie miňdzyse-
syjnym mieliŜmy do czynienia z wieloma wydarzeniami sportowymi, ale przede 
wszystkim z uzgodnieniami dotyczŃcymi przyszğoŜci i tutaj zar·wno dotyczy to 
Polskiego ZwiŃzku Koszyk·wki, jak i Polskiego ZwiŃzku Piğki Rňcznej. Mamy 
r·wnieŨ ciekawe obszary wsp·ğpracy z innymi dyscyplinami, czy zarzŃdami 
zwiŃzk·w w innych dyscyplinach. To pokazuje, Ũe Lublin jest juŨ na mapie tych 
dziağaŒ sportowych stağym i silnym punktem, bo dostajemy propozycje, jedna za 
drugŃ, odbywania duŨych i waŨnych imprez sportowych w Lublinie. I teŨ warto 
tutaj o tym wspomnieĺ ï ta konferencja zresztŃ w przypadku PZKosz. byğa 
wsp·lna z panem marszağkiem, Ũe tutaj to wsparcie realizujemy wsp·lnie i teŨ 
zakğadamy takŃ wsp·ğpracň na przyszğoŜĺ. 

To, co r·wnieŨ wydaje siň wart wspomnienia w tym kr·tkim sprawozda-
niu, to przede wszystkim wykonanie, bo prace drogowe zostağy juŨ zakoŒczone, 
prawoskrňtu na wlocie ulicy Jantarowej. WaŨne zadanie i dziňkujň tutaj ZarzŃ-
dowi Dr·g i Most·w za sprawne dziağanie i panu prezydentowi Arturowi Szym-
czykowi, bo to jest bodajŨe najbardziej oczekiwana inwestycja drogowa na Czu-
bach. Kolejna bňdzie realizowana, ale powoli staramy siň ten ukğad komunika-
cyjny dostosowaĺ do obecnej sytuacji, jakŃ mamy w tej dzielnicy, czyli inaczej 
m·wiŃc do duŨo wiňkszej iloŜci samochod·w, i bňdziemy stopniowo ten ukğad 
udraŨniaĺ. 

Wydaje siň, Ũe nic juŨ nie przeszkodzi nam na przyjňcie w najbliŨszym 
czasie mieszkaŒc·w i  uczestnik·w warsztat·w w Centrum Rozwoju i Integracji 
Spoğecznej Os·b z NiepeğnosprawnoŜciŃ IntelektualnŃ przy ul. Gğowackiego. 
Mimo trudnej sytuacji zwiŃzanej z poŨarem plac·wki, r·wnieŨ i z tym, Ũe firma 
ubezpieczeniowa nie wypğaciğa nam odszkodowania w wysokoŜci, kt·rej ocze-
kiwaliŜmy, przesuniňcia Ŝrodk·w, kt·re dokonywaliŜmy, spowodowağy, Ũe ta in-
westycja doprowadzona jest juŨ do koŒca i tu chciağbym jeszcze raz podziňko-
waĺ i panu dyrektorowi, i jego wsp·ğpracownikom, a r·wnieŨ tu panu Arturowi 
Szymczykowi i dyrektorowi Dziubie wraz ze wsp·ğpracownikami, nie m·wiŃc 
oczywiŜcie o pionie pani prezydent Moniki LipiŒskiej. Wszyscy sprawili siň Ŝwiet-
nie i stŃd po tym nieszczňŜciu wracamy do normalnego Ũycia tej plac·wki. 

Chciağbym r·wnieŨ wskazaĺ rzecz, kt·ra moŨe przemknňğa szybko w me-
diach, a w zwiŃzku z dzisiejszymi nagrodami kulturalnymi warto to wspomnieĺ 
ï Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego zainaugurowağo program pi-
lotaŨowy, w ramach kt·rego w siedmiu miastach Polski powstanŃ interdyscypli-
narne centra dedykowane dziağaniom zwiŃzanym z teatrem i taŒcem, i Centrum 
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Kultury w Lublinie bňdzie jednym z tych miejsc, co oznacza oczywiŜcie dotacje, 
a teŨ i moŨliwoŜci w wiňkszym stopniu prezentacji Ŝwietnych projekt·w, co nota 
bene i tak ma miejsce, za co naszym tu artystom i managerom dziňkujemy, bo 
co roku goŜcimy Ŝwietne teatry taŒca i Lublin jest w tym przypadku r·wnieŨ ta-
kim miastem dobrych praktyk i miastem, w kt·rym warto te projekty oglŃdaĺ. 

Wspomnň r·wnieŨ o tych uroczystoŜciach, kt·re za nami ï m·wiň o 40. 
rocznicy Lubelskiego Lipca i uhonorowaniu bohater·w tamtych lat medalem Lu-
blin Bohaterom ï medal, kt·ry po raz pierwszy wrňczyliŜmy, medal, kt·ry jest 
uhonorowaniem tych czyn·w i zasğug nie tylko dla mieszkaŒc·w Lublina, czy 
miasta Lublin, ale tu przede wszystkim uhonorowaliŜmy dziağaczy ĂSolidarno-
Ŝciò, bohater·w tamtych lat za tň walkň o suwerennŃ i wolnŃ RzeczpospolitŃ, 
kt·rŃ mamy od poczŃtku lat 90. To samo dotyczy jubileuszu, kt·ry obchodzili-
Ŝmy niedawno ï Dnia SolidarnoŜci i WolnoŜci, gdzie skğadaliŜmy w imieniu 
mieszkaŒc·w, r·wnieŨ i naszym wieniec przy Drodze Mňczennik·w Majdanka. 

Warto teŨ wspomnieĺ, i to z dumŃ prezentujemy zawsze na zewnŃtrz, Ũe 
wszystkie te rocznice waŨne dla naszego miasta, waŨne dla regionu i waŨne dla 
naszej historii obchodzimy razem ï prezydent, marszağek, wojewoda; zawsze 
uzgadniamy nasz udziağ w uroczystoŜciach, a bardzo czňsto powierzamy tutaj, 
najczňŜciej wojewodzie prezentowanie nas w tej wypowiedzi, kt·rŃ adresujemy 
do tych jubileuszy, co teŨ pokazuje, Ũe wyr·Ũniamy siň pod tym wzglňdem, i to 
w spos·b znaczŃcy, na tle mapy moŨe nie konflikt·w, ale tych nieporozumieŒ, 
kt·rych jest bardzo duŨo wok·ğ tych uroczystoŜci. Konsekwentnie robimy to od 
wielu, wielu lat i bňdziemy tak postňpowaĺ, bo tego od nas oczekujŃ mieszkaŒcy 
i teŨ jesteŜmy przekonani, Ũe tak powinniŜmy to robiĺ. 

Jarmark JagielloŒski za nami ï pierwsza wiňksza impreza w roku pande-
mii. Pokazağ, jak duŨy jest gğ·d wydarzeŒ kulturalnych. Rozpoczynamy Inne 
Brzmienia w tym tygodniu, w przyszğym tygodniu mamy Festiwal Smak·w, za 
chwilň rozpocznie siň Festiwal Kultury ŧydowskiej, mamy oczywiŜcie jeszcze 
w pamiňci Noc Kultury, kt·rŃ chcemy przygotowaĺ, zobaczymy, jak siň bňdzie 
rozwijaĺ nam epidemia, ale chcemy, by miasto wr·ciğo do Ũycia, to jest nam 
wszystkim potrzebne, potrzebne r·wnieŨ do przyciŃgania nie tylko turyst·w, ale 
przede wszystkim chňtnych do studiowania w naszym oŜrodku akademickim, 
no i tutaj warto wspomnieĺ, Ũe wszyscy nowi rektorzy, kt·rzy pojawili siň wraz 
ze wsp·ğpracownikami w nowym roku akademickim, deklarujŃ peğne wsparcie 
i wsp·ğpracň z miastem, i wok·ğ nowej strategii bňdziemy starali siň tň wsp·ğ-
pracň realizowaĺ. To jest dla naszej strategii ï m·wiň o akademickoŜci ï nie-
sğychanie istotne. 

Poproszň po kolei: pana prezydenta Artura Szymczyka, potem kolejnych.ò 
 
Zastňpca Prezydenta Miasta Lublin Artur Szymczyk ĂDzieŒ dobry. Szanowni 
Panowie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo Radni! Chciağem troszkň powie-
dzieĺ, bo niby okres wakacyjny, natomiast cağy czas realizujemy zadania w za-
kresie inwestycji i chciağem teŨ troszkň na ten temat zwr·ciĺ uwagň, gdzie je-
steŜmy, co siň wydarzyğo w tym okresie miňdzy sesjami, moŨe nie do koŒca 
precyzyjnie, ale naŜwietlajŃce ten zakres dziağaŒ.   

Zacznň od zadaŒ realizowanych z dofinansowaniem unijnym. Kontynuu-
jemy oczywiŜcie projekt Ăprzebudowa strategicznego korytarza transportu zbio-
rowego wraz z zakupem taboru w centralnej czňŜci obszaru LOFò ï tak ten pro-
jekt siň nazywa, a chodzi o przebudowň Alei Racğawickich, ulicy Lipowej. Projekt 
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jest realizowany. W tym momencie uzgodniliŜmy z wykonawcŃ przedğuŨenie ter-
minu wykonania, przynajmniej w zakresie ulicy Lipowej, do koŒca miesiŃca 
wrzeŜnia, a to wynika tez ze zdarzeŒ, kt·re siň tam pojawiğy i ze znalezisk typu 
zabytkowe mury, czy teŨ infrastruktura podziemna, nie do koŒca wiadomo czyja, 
jeszcze z okresu pewnie lat 60. Natrafiamy na r·Ũne niespodzianki, co teŨ 
wpğywa na zakres i przedğuŨanie siň tych prac. Istotnym jest elementem, o kt·-
rym juŨ m·wiliŜmy, jeŨeli chodzi o kwestiň ochrony drzewostanu, moŨe paŒstwo 
w tej chwili mniej jeŦdzicie, natomiast udağo siň w rejonie szk·ğ budowlanych tak 
poprowadziĺ ŜcieŨkň rowerowŃ, Ũe z planowanych pierwotnie do wycinki 
13 drzew chyba wycinamy, jak siň nie mylň, 4 drzewa i to teŨ w skali stosunkowo 
niewielkiej, jeŨeli chodzi o Ŝrednicň tego drzewostanu. Ta ŜcieŨka ciekawie zo-
stağa wytyczona, parň razy tam spotykaliŜmy siň na placu budowy, Ũeby takie 
rozwiŃzanie zostağo zrealizowane, juŨ w tej chwili widaĺ, jak sŃ osadzone 
obrzeŨa i moŨna zobaczyĺ, jak ta ŜcieŨka jest poprowadzona, wiňc te dziağania 
siň udaje zrealizowaĺ przy wsp·ğpracy i z ZarzŃdem Dr·g i Most·w, i oczywiŜcie 
wykonawc·w, kt·rzy teŨ rozumiejŃ nasze potrzeby w tym zakresie i jest przy-
chylny do tej wsp·ğpracy. 

OczywiŜcie realizujemy kontynuacjň projektu ĂNiskoemisyjna sieĺ komu-
nikacji zbiorowej dla p·ğnocnej czňŜci LOFò ï to mamy w ramach projektu, kt·ry 
zostağ zakoŒczony, jeŨeli chodzi o pňtlň i to rondo na ulicy Choiny. W tej chwili 
zostağ tam jeszcze jeden komponent ï budowa systemu biletu elektronicznego. 
JesteŜmy na etapie postňpowania. OczywiŜcie czňŜĺ zadaŒ zostağa uniewaŨ-
niona, natomiast generalnie bňdziemy oczywiŜcie powtarzaĺ i bňdziemy dalej 
to zadanie kontynuowaĺ. 

Kontynuujemy prace w Parku Ludowym. Istotnym elementem jest to, Ũe 
19 sierpnia podpisaliŜmy umowň na poŨyczkň z Narodowego Funduszu 
Ochrony środowiska i Gospodarki Wodnej w wysokoŜci ponad 1 mln zğ na in-
westycjň pt. ĂPrzywr·cenie funkcjonalnoŜci drenaŨu na terenie Parku Ludowego 
w Lublinieò, czyli pozyskaliŜmy dodatkowe Ŝrodki niskooprocentowane na kon-
tynuowanie tych dziağaŒ, czyli tez poprawia naszŃ sytuacjň w tym zakresie. 

Kontynuujemy budowň i modernizacjň przystank·w i wňzğ·w przesiadko-
wych. To, co czňŜĺ z paŒstwa pewnie to zauwaŨyğa, ale jesteŜmy, kontynuujemy 
roboty, zostağy one wykonane, juŨ mamy roboty wykoŒczeniowe na ulicy ZwiŃz-
kowej, Poczekajka, tu wğaŜciwie jesteŜmy na etapie protokoğu odbioru, ulicy Mic-
kiewicza, ulica Turystyczna. Prowadzone sŃ roboty na wňzğach przesiadkowych 
w ulicy ŧeglarskiej, Franczaka ĂLalkaò, ZboŨowej oraz przebudowa ulicy Wy-
godnej w ramach tego projektu. Kontynuujemy kolejne postňpowania przetar-
gowe na budowň wňzğ·w przesiadkowych przy al. KraŜnickiej i Granitowej, 
otwarcie ofert planujemy na 4 wrzeŜnia tego roku. 

31 sierpnia zostağ ogğoszony przetarg na budowň wňzğa przy ulicy Osmo-
lickiej, wiňc teŨ jak gdyby w tym momencie wydaje siň, Ũe w tym roku powinni-
Ŝmy mieĺ na wszystkie projekty juŨ podpisane umowy, a realizacja oczywiŜcie 
ï czňŜĺ projekt·w skoŒczy siň w tym roku, czňŜĺ bňdzie zakoŒczona w roku 
oczywiŜcie przyszğym. 

Kluczowa inwestycja ï prasa o tym pisağa, natomiast moŨe warto tez 
o tym powiedzieĺ parň sğ·w, jeŨeli chodzi o Zintegrowane Centrum Komunika-
cyjne Lubelskiego Obszaru Funkcjonalnego. OczywiŜcie paŒstwo znajŃ z prasy 
ten efekt koŒcowy. 31 sierpnia wpğynňğo 6 ofert na wykonanie budynku dworca. 
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NajlepszŃ ofertň na dzieŒ dzisiejszy, jeŨeli chodzi o kwotň, zğoŨyğa firma Budi-
mex. Cieszymy siň, Ũe sŃ oferty powaŨnych firm i jest z czego wybraĺ. Wydaje 
siň, Ũe kwestia teraz analizy ofert, czy te oferty speğniajŃ wszystkie kryteria, 
i chcielibyŜmy, Ũeby jak najszybciej doszğo do ewentualnie podpisania tych 
um·w. Natomiast warto powiedzieĺ, Ũe przez okres wakacyjny bardzo mocno 
pracowaliŜmy i odpowiadaliŜmy  na pytania potencjalnych wykonawc·w, odpo-
wiedzieliŜmy na okoğo 1 tys. pytaŒ w tym zakresie, co do dokumentacji, wiňc tu 
teŨ duŨa praca i za to podziňkowanie zespoğowi pana dyrektora Pidka i pana 
dyrektora Dziuby za to dziağanie, bo to rzeczywiŜcie trudna praca, projekt dosyĺ 
zğoŨony i to wymagağo wielkiego wysiğku i zaangaŨowania wielu os·b w tym pro-
cesie. Wiňc udağo nam siň doprowadziĺ do tego, Ũe mogliŜmy to postňpowanie 
zakoŒczyĺ i otworzyĺ oferty, wiňc teŨ pokazuje iloŜĺ ofert, Ũe chyba jednak wy-
konawcy zaufali nam i stwierdzili, Ũe sŃ w stanie zrealizowaĺ to zadanie. 

Kontynuujemy oczywiŜcie inne projekty z dofinansowaniem unijnym, 
m.in. .w Zespole Szk·ğ Samochodowych, projekt ĂPoprawa warunk·w ksztağce-
nia zawodowego poprzez budowň i wyposaŨenie stacji diagnostycznejò. W dniu 
31 sierpnia Wydziağ Inwestycji i Remont·w potwierdziğ wykonanie rob·t budow-
lanych w dzienniku budowy, rozpoczňğy siň tym samy prace odbiorowe, czyli 
projekt jest w fazie zakoŒczenia.  

Tu pan prezydent wspomniağ o rozbudowie dom·w pomocy ï przypomnň, 
Ũe m·wimy o Domu Pomocy Kalina, ale teŨ r·wnieŨ o trudnym projekcie, jeŜli 
chodzi o Dom Pomocy przy ulicy Gğowackiego, ale wydaje siň dziňki teŨ i zaan-
gaŨowaniu wykonawcy i tutaj naszych sğuŨb i sğuŨb pani prezydent LipiŒskiej, 
jak i sğuŨb pana dyrektora Dziuby wydaje siň, Ũe ten projekt powinniŜmy dopro-
wadziĺ do koŒca i poza pewnymi sporami co do odszkodowania, bo pewno one 
siň pojawiŃ, to jesteŜmy gotowi do zakoŒczenia tego projektu i oddania budynku 
do uŨytkowania. 

W zakresie oŜwiatowym oczywiŜcie realizujemy, rozbudowujemy i moder-
nizujemy Zesp·ğ Szk·ğ Ekonomicznych im. Vetter·w w Lublinie. TrwajŃ prace 
budowlane. Nie zostağy te prace w Ũaden spos·b wstrzymane, mimo r·Ũnych 
kğopot·w technicznych. 25 miňdzy innymi sierpnia podpisaliŜmy umowň na 
prace dodatkowe w tym zakresie, bo obiekt wymaga coraz to dodatkowych na-
kğad·w, ale patrzŃc na zakres prac i zaangaŨowanie, nie widzimy zagroŨenia co 
do zamkniňcia tego projektu. 

Kontynuujemy budowň i rozbudowň e-usğug w Gminie Lublin w ramach 
projektu, o kt·rym juŨ wczeŜniej m·wiliŜmy. JesteŜmy w trybie postňpowania 
oczywiŜcie, 6 lipca pojawiğy siň odwoğania do Krajowej Izby Odwoğawczej, wiňc 
teŨ jesteŜmy na tym etapie pr·by domkniňcia tego procesu. 

O termomodernizacji moŨe powiem przy Wydziale Inwestycji. Natomiast 
istotne jest, Ũe zğoŨyliŜmy w ramach Projektu Norweskiego projekt Domu Sğ·w 
ï Historia sğowa drukowanego. Na dzieŒ dzisiejszy przeszliŜmy pozytywnie 
ocenň formalnŃ tego projektu, natomiast ocena merytoryczna ma siň odbyĺ do 
21 wrzeŜnia, wiňc liczymy na to, Ũe to dofinansowanie z tego projektu pozy-
skamy. Tam szczeg·lne podziňkowania dla pana dyrektora, pana Tomka Pie-
trasiewicza (wyleciağo mi z gğowy) za bardzo duŨe zaangaŨowanie w zwiŃzku z 
tym, Ũe jest to projekt realizowany z Funduszy Norweskich, wymaga podpisanie 
pewnego partnerstwa z partnerami z Norwegii i dziňki zaangaŨowaniu pana dy-
rektora to siň udağo, wiňc ten etap formalny przeszliŜmy pozytywnie, mimo Ũe 
jest to dosyĺ trudny projekt zğoŨony i wymagania co do konkursu byğy teŨ bardzo 
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trudne, wiňc to teŨ takie podziňkowanie jest dla pana dyrektora Pietrasiewicza 
za ten wkğad i zaangaŨowanie, nie odpuszczanie tego tematu. 

4 sierpnia ogğosiliŜmy przetarg na zadanie inwestycyjne Ăbudowa sali gim-
nastycznej i boisk sportowych przy I Liceum Og·lnoksztağcŃcymò ï o tym byğa 
teŨ konferencja prasowa, natomiast dobrze aby paŒstwo wiedzieli, Ũe pomimo 
tego trudnego okresu, zdecydowaliŜmy siň tutaj po dyskusjach z panem prezy-
dentem podjŃĺ to wyzwanie, w zwiŃzku i z ofertami cenowymi, jakie obecnie 
wpğywajŃ, Ũe mamy szansň dostaĺ cağkiem korzystnŃ cenň. Otwarcie ofert na-
stŃpiğo 12 sierpnia, wpğynňğo 8 ofert, moŨe na razie nie bňdň m·wiğ o szczeg·-
ğach, bo jesteŜmy w trybie postňpowania publicznego. 

OczywiŜcie r·wnieŨ kontynuujemy Ăprzebudowa boiska wielofunkcyjnego 
przy Szkole Podstawowej nr 30. 11 sierpnia podpisano umowň na roboty bu-
dowlane przy Szkole Podstawowej 30.  

Istotnym elementem, o kt·rym teŨ warto wspomnieĺ, a nad kt·rym praco-
waliŜmy w tym okresie miňdzy sesjami, sŃ dokumenty rzŃdowe, kt·re pojawiğy 
siň w przestrzeni, a zwiŃzane teŨ i z kwestiami odbudowy i wsparcia m.in. sa-
morzŃd·w w zwiŃzku z zaistniağŃ pandemiŃ. W dniu 11 sierpnia pojawiğ siň do-
kument Krajowy Plan Odbudowy. OczywiŜcie ten projekt jest szacowany na 
wartoŜĺ ok. 100 mld zğ, natomiast on wymaga uzgodnienia jeszcze z KomisjŃ 
EuropejskŃ, natomiast w zwiŃzku z tym, Ũeby teŨ zgğaszaĺ pewne zadania i byĺ 
przygotowanym do ich realizacji, w dniu 11 sierpnia przekazaliŜmy do Urzňdu 
Marszağkowskiego za pomocŃ elektronicznej platformy 12 projekt·w miasta, 
kt·re chcielibyŜmy w tym programie, w tym Krajowym Planie Odbudowy zazna-
czyĺ. To sŃ takie projekty: Centrum Sztuki Dziecka w Lublinie, Specjalny OŜro-
dek Szkolno-Wychowawczy dla Dzieci i MğodzieŨy Niepeğnosprawnej im. prof. 
Zofii Sňkowskiej, Centrum Zdrowia Senior·w, Centrum Wsparcia Rodziny w Lu-
blinie, System ZarzŃdzania Ruchem w zakresie ukğadu komunikacyjnego w Lu-
blinie, poprawa skomunikowania i dostňpnoŜci stolicy regionu lubelskiego, bu-
dowa zajezdni dla autobus·w elektrycznych w Lublinie, efektywnoŜĺ energe-
tyczna i elektromobilnoŜĺ w Lublinie, Zielono-Niebieska Infrastruktura, System 
Wsparcia ZarzŃdzania BezpieczeŒstwem w Lublinie, Zintegrowany System Za-
rzadzania Ruchem i Komunikacji na terenie Miasta Lublin i rozw·j e-administra-
cji w Lublinie. Takie programy zgğosiliŜmy do tego programu, kierujŃc siň tym, 
Ũe gros, oczywiŜcie taka jest nazwa i dosyĺ og·lna tych program·w, natomiast 
pod tym kryjŃ siň konkretne czy dokumentacje, czy konkretne pomysğy, kt·re 
mamy i bylibyŜmy gotowi do ich realizacji. 

Kolejnym elementem, nad kt·rym pracowaliŜmy i skğadaliŜmy wnioski ï 
tutaj padğy te kwoty, jeŨeli chodzi o RzŃdowy Fundusz Inwestycji Lokalnych, sŃ 
dwie tury po 6 mld zğ. Do pierwszej tury, o kt·rej juŨ byğa mowa, Ũe zostağy prze-
lane Ŝrodki w wysokoŜci ponad 35 mln zğ, natomiast przypomnň, Ũe myŜmy byli 
zobowiŃzani zğoŨyĺ, i takie projekty zğoŨyliŜmy do dnia 28 lipca, projekty, kt·re 
chcieliŜmy rozliczyĺ. Nam teŨ zaleŨağo, Ũeby to byğy takie projekty, kt·reé bo to 
nie jest tak, Ũe te pieniŃdze sŃ dane bez pewnej podstawy do ich rozliczenia, 
wiňc przekazaliŜmy takie projekty, kt·re nie zostağy jeszcze wyfakturowane 
z tych zadaŒ, natomiast moŨemy je szybko rozliczyĺ, bo chcielibyŜmy w tym 
roku mieĺ te pieniŃdze rozliczone, Ũeby do nich nie wracaĺ w latach przyszğych, 
bo chyba termin rozliczania, pani dyrektor, jest do 2022 roku chyba, a nie 
chcemy czekaĺ, chcielibyŜmy te pieniŃdze bardzo szybko rozliczyĺ i skoncen-
trowaĺ siň na kolejnej turze, bo teŨ jest druga pula Ŝrodk·w, kt·ra zgodnie z 
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uchwağŃ Rady Ministr·w termin naboru wniosk·w w ramach tego pierwszego 
konkursu, w ramach drugiej tury upğywa z dniem 30 wrzeŜnia i podjňliŜmy decy-
zjň, po pierwsze, Ũe zgğaszamy zadania, kt·re sŃ gotowe dokumentacyjnie i go-
towe w zakresie realizacji i zgğosiliŜmy nastňpujŃce zadania do tego projektu: 
5 wniosk·w drogowych, tj. przedğuŨenie Lubelskiego Lipca, to jest chyba oczy-
wiste, nie muszň m·wiĺ, Ũe to jest waŨne z punktu widzenia budowy dworca 
i tych dziağaŒ, kt·re tam podejmujemy; budowa ulicy Leszka i Ziemowita; bu-
dowa ulicy Bliskiej; budowa ulicy Wňglarza; budowa ulicy Dekutowskiego. Zğo-
Ũylismy te projekty, mamy na nie wszystkie dokumentacjň ZRID-owskie opraco-
wane, wiňc jesteŜmy w stanie te zadania bardzo szybko realizowaĺ. Dodatkowo 
oczywiŜcie tez powt·rzyliŜmy wniosek na budowň sali gimnastycznej przy I LO, 
wniosek na budowň parku na Bğoniach pod Zamkiem, wniosek na budowň bu-
dynku szatniowo-szkoleniowego przy ul. Magnoliowej i wniosek na budowň Zin-
tegrowanego Centrum Komunikacyjnego dla LOF w kontekŜcie wsparcia na-
szego udziağu wğasnego. 

Kolejnym elementem, kt·ry dosyĺ, i teŨ w okresie miňdzy sesjami siň wy-
darzyğ, w dniu 17 sierpnia przekazaliŜmy, w zwiŃzku z opracowanŃ przez mar-
szağka StrategiŃ Rozwoju Wojew·dztwa Lubelskiego na lata 2021-2030, prze-
kazaliŜmy projekty nasze miejskie, kt·re chcielibyŜmy, aby siň znalazğy jako pro-
jekty strategiczne w tym dokumencie. PrzekazaliŜmy my, jako gmina, 14 projek-
t·w, r·wnieŨ sp·ğki miejskie ï LPEC i MPWiK ï teŨ przekazağy swoje projekty. 
I jeŨeli chodzi o miasto Lublin, przekazaliŜmy nastňpujŃce projekty: Centrum 
Sztuki Dziecka w Lublinie, Centrum Wsparcia Rodziny w Lublinie, Centrum 
Zdrowia Seniora, rozw·j bazy techniczno-dydaktycznej szk·ğ zawodowych, 
Specjalny OŜrodek Szkolno-Wychowawczy, przebudowa, rozbudowa dr·g wo-
jew·dzkich na terenie miasta Lublin, Lubelska Kolej Aglomeracyjna, efektyw-
noŜĺ energetyczna, elektromobilnoŜĺ, kompleksowy system gospodarowania 
odpadami na terenie miasta Lublin, Lubelskie Centrum Edukacji i Ekspery-
mentu, rozbudowa systemu niskoemisyjnego transportu publicznego w Lublinie, 
system wsparcia zarzŃdzania bezpieczeŒstwem w Lublinie, Zielono-Niebieska 
Infrastruktura w Lublinie, Zintegrowane Inwestycje Terytorialne w Lubelskim 
Obszarze Metropolitalnym. JeŨeli chodzi o sp·ğkň miejskŃ ï budowa farmy fo-
towoltaicznej na terenie wymagajŃcym rekultywacji, budowa kogeneracyjnego 
Ŧr·dğa gazowego, likwidacja podstacji grupowych, modernizacja sieci ciepğow-
niczej i zewnňtrznych instalacji odbiorczych, rozbudowa sieci ciepğowniczych 
w obszarach rozwojowych. Sp·ğka MPWiK zgğosiğa projekty: budowa stacji wo-
dociŃgowej Turka, wraz z wğŃczenie do systemu wodociŃgowego miasta Lu-
blina ï jest to istotne zadanie z punktu widzenia budowy pewnej rezerwy i bez-
pieczeŒstwa miasta co do zasilania w wodň, pomijam zas·b, ale teŨ i kierunek, 
bo de facto mamy w tej chwili z jednego kierunku zasilanie, wiňc teŨ jest istotne, 
Ũeby mieĺ w tym rejonie p·ğnocnym te elementy zasilania miasta w wodň; oraz 
racjonalne wykorzystanie zasob·w wodnych ujňĺ komunalnych Aglomeracji Lu-
blin dla podniesienia bezpieczeŒstwa zasilania w wodň miasta Lublina i gmin 
oŜciennych w sytuacjach kryzysowych poprzez budowň poğŃczeŒ tranzytowych. 
JuŨ na dzieŒ dzisiejszy zauwaŨamy, Ũe szczeg·lnie gminy posiadajŃce poje-
dyncze ujňcia majŃ problemy z wodŃ i tylko poprzez wsp·ğpracň i poprzez bu-
dowň ukğadu odpowiednich by-pas·w i pierŜcieni moŨemy to bezpieczeŒ-
stwo zapewniĺ. 
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W zakresie funduszy, to chyba powiedziağem chyba wszystko, ale tak 

jeszcze wr·cň i moŨe tak pokr·tce w zakresie jeszcze czňŜci juŨ takich inwesty-
cji poszczeg·lnych z Wydziağu Inwestycji i Remont·w. ZakoŒczono termomo-
dernizacjň budynku Szkoğy Podstawowej nr 33 przy ulicy Pogodnej ï wartoŜĺ 
prawie 2,4 mln zğ, termomodernizacjň budynku III LO przy Placu WolnoŜci ï 
ponad 2,8 mln; rozstrzygnňliŜmy przetarg, tak jak m·wiğem, przy Zespole Szk·ğ 
Komunikacyjnych przy ulicy Zemborzyckiej, wprowadzono wykonawcň z dniem 
1 wrzeŜnia ï wartoŜĺ projektu ponad 7,4 mln; w trakcie realizacji jest termomo-
dernizacja szkoğy podstawowej przy al. J·zefa Piğsudskiego ï wartoŜĺ prawie 
2,3 mln; w trakcie realizacji szkoğa podstawowa przy ulicy Bronowickiej ï 2,7 mln 
zğ. R·wnieŨ korzystaliŜmy z program·w efektywnoŜci energetycznej obiekt·w 
uŨytecznoŜci publicznej w Lublinie i w ramach tego projektu Szkoğa Podstawowa 
nr 6 przy ulicy Czwartak·w, Zesp·ğ Szk·ğ Budowlanych wraz z bursŃ szkolnŃ 
przy ulicy Sğowiczej ï prawie 3 mln zğ; tak jak powiedziağem, termomodernizacja 
Zespoğu Szk·ğ Transportowo-Komunikacyjnych przy ulicy Zemborzyckiej ï pra-
wie 5 mln zğ, budowa stacji diagnostycznej przy ulicy Dğugosza w Zespole Szk·ğ 
Samochodowych ï prawie 5,6 mln, o szkole Vetter·w m·wiğem, o szkole Sta-
szica teŨ wspominağem, to nie bňdň powtarzağ.  

Z istotnych element·w i kt·re teŨ tutaj byğy i dyskutowane, i gdzieŜ w jakiŜ 
spos·b troszkň podnoszone, Ũe tego nie wykonujemy. JesteŜmy w trakcie i pod-
pisaliŜmy umowň na zaprojektowanie i budowň chodnika od ulicy Szafirowej do 
Dworca Zachodniego w Lublinie. Termin realizacji ï 4 grudnia 2020 r., czyli po-
ğŃczenie bňdzie z dworcem zrealizowane, Zachodnim. 

W zakresie, a warto wspomnieĺ moŨe o Szkole Podstawowej nr 16 przy 
ulicy PoturzyŒskiej. Przebudowujemy, jesteŜmy w trakcie przebudowy boisk ï 
wartoŜĺ prawie 286 tys. oraz remont bieŨni ï ponad 124 tys. zğ. 

OczywiŜcie czňŜĺ realizujemy projekt·w z BudŨetu Obywatelskiego, ale 
to moŨe o inwestycjach, o gğ·wnych powiedziağem.  

W zakresie inwestycji realizowanych przez ZarzŃd Dr·g i Most·w zreali-
zowaliŜmy remont ulicy Nağňczowskiej do skrzyŨowania z ulicŃ GnieŦnieŒskŃ, 
wykonanie remontu na odcinku od ulicy Rataja do Tuwima ï to jest ponad 253 
tys. Pan prezydent wspomniağ o ulicy Jantarowej, o tym prawoskrňcie dosyĺ 
istotnym z punktu widzeniaé ZleciliŜmy r·wnieŨ opracowanie kompleksowej 
dokumentacji projektowej poğŃczenia ulicy Berylowej na odcinku od ulicy Krysz-
tağowej do ulicy Jantarowej i jesteŜmy w trakcie opracowania i parň razy juŨ 
spotkaliŜmy siň w okresie wakacyjnym z wykonawcŃ, z firmŃ Urban Media na 
terenie przyszğego pasa drogowego i rozmawialiŜmy teŨ i o ochronie drzew 
w tym zakresie. 

O dworcu wspominağem, o wňzğach przesiadkowych wspominağem. Je-
Ũelié To wğaŜciwie chyba z tych takich gğ·wnych zadaŒ i podstawowych, jeŨeli 
chodzi o dziağania, jakie podejmowaliŜmy, to powiedziağem. Dziňkujň bardzo 
paŒstwu za uwagň. Jeszcze moŨe tylko bym wspomniağ, moŨe taka troszkň 
og·lna informacja, ale teŨ warto moŨe wspomnieĺ, Ũe teŨ i w innych obszarach 
pewne dziağania sŃ podejmowane. OczywiŜcie temat jest zğoŨony, natomiast 
chciağem powiedzieĺ, Ũe praktycznie zakoŒczyliŜmy, albo jesteŜmy juŨ na takim 
etapie koŒcowym; przypominacie sobie paŒstwo ustawň, kt·ra przeksztağcağa 
prawo uŨytkowania wieczystego we wğasnoŜĺ. To spowodowağo bardzo duŨo 
pracy dla Wydziağu, wydawanie zaŜwiadczeŒ. MyŜmy poszli troszkň innŃ drogŃ 
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ï nie wydanie samego zaŜwiadczenia, ale teŨ i wsp·ğpraca z sŃdami ï dopra-
cowaliŜmy siň na takim etapie, Ũe osoba, kt·ra z tym wnioskiem wychodziğa do 
nas, byğa zağatwiana w spos·b kompleksowy. RzeczywiŜcie koŒczymy ten pro-
ces i chyba tutaj moŨemyé MoŨe jakby nie kwestia sŃd·w, kt·re byğy za-
mkniňte, to ten proces by przebiegağ zdecydowanie szybciej. 

Parň sğ·w jeszcze o pracach w Wydziale Planowania, bo to teŨ jest dosyĺ 
interesujŃce. W zakresie czňŜci p·ğnocnej miasta, w dzielnicy Szerokie jeste-
Ŝmy na etapie uzgodnieŒ z instytucjami, wiňc myŜlimy, Ũe powinniŜmy do koŒca 
roku ï ten projekt powinien juŨ ujrzeĺ Ŝwiatğo dzienne ï  dokonaĺ jego wyğoŨe-
nia. W rejonie ulicy SolidarnoŜci teŨ jesteŜmy po uzgodnieniach, jesteŜmy na 
etapie uzgodnieŒ z instytucjami, mimo Ũe okres jest trudny, ale ten proces jest 
realizowany i na przeğomie roku 2020/2021 powinniŜmy wyğoŨyĺ do wglŃdu. 
R·wnieŨ cmentarz na Sğawinie ï plan na etapie uzgodnieŒ, wyğoŨenie projektu 
publicznego 2020 rok. Rejon ulicy Zelwerowicza, Koncertowej i Poligonowej ï 
plan obecnie na etapie uzgodnieŒ, wiňc teŨ w tym roku lub w przyszğym powin-
niŜmy go wykğadaĺ i nad nim pracowaĺ. W zakresie czňŜci poğudniowej miasta 
ï przygotowanie do uzgodnieŒ MKUA na paŦdziernik, rejon Gğuska poğudniowo-
zachodni, Zalew Zemborzycki ï teŨ jesteŜmy przed uzgodnieniami z MKUA, te 
dokumenty sŃ przygotowywane, dolina V Bystrzycy ï w trakcie trwajŃcych 
uzgodnieŒ, przygotowanie do wyğoŨenia na koniec roku, rejon KrňŨnickiej i rejon 
ulicy Grzybowej ï r·wnieŨ przygotowanie do uzgodnieŒ i przedstawienie do 
MKUA. Centralna czňŜĺ miasta ï dolina III Bystrzycy, rejon Al. TysiŃclecia i Ru-
sağki, przygotowanie do drugiego wyğoŨenia i myŜlimy, Ũe to wyğoŨenie nastŃpi 
na przeğomie tego roku. Rejon KoŜminka ï Majdan Tatarski, trzy plany zaawan-
sowane projektowo, Kominek w rejonie ulicy Sulisğawickiej, Dulňby ï przygoto-
wanie we wrzeŜniu, chcielibyŜmy to stawiaĺ do Miejskiej Komisji Urbanistyczno-
Architektonicznej. Strefa Ekonomiczna ï to teŨ to, co pan prezydent powiedziağ 
ï potwierdzenie, Ũe nasi przedsiňbiorcy bardzo dynamicznie siň rozwijajŃ, stŃd 
teŨ musimy podejmowaĺ dziağania co do zmiany planu i dania szansy naszym 
przedsiňbiorcom na rozw·j swoich biznes·w. Chcemy we wrzeŜniu tego roku 
poddaĺ do Miejskiej Komisji, przedstawiĺ Miejskiej Komisji do uzgodnieŒ, no 
i dalsze procedowanie tej zmiany. R·wnieŨ r·wnolegle z pracami nad nowymi 
planami w miejscach nie posiadajŃcych plan·w, trwajŃ prace nad zmianami pla-
n·w, kt·re sŃ mniejsze obszarowo. Bardzo mocno koncentrujemy siň na takich 
zmianach punktowych. Nowe Studium teŨ nam otworzyğo te moŨliwoŜci, stŃd 
tych prac jest dosyĺ sporo i okres wakacyjny jakby nie spowodowağ, Ũe zwolni-
liŜmy w zakresie przygotowywania plan·w, wiňc na pewno na dzieŒ dzisiejszy 
na sesji jest kilka plan·w, na kolejnych bňdŃ oczywiŜcie kolejne i bňdziemy do 
paŒstwa teŨ zwracaĺ siň z wnioskami o przystŃpienie do kolejnych zmian.  

Dziňkujň bardzo. Z mojej strony tyle. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂPan Mariusz Banach ï proszňé (czňŜĺ wypowiedzi nieczytelna, 
poza mikrofonem).ò 
 
Zastňpca Prezydenta Miasta Lublin Beata Stepaniuk-KuŜmierzak ĂSza-
nowny Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo Radni! Szanowni PaŒstwo! 
O Lubelskiej Karcie Miejskiej wspomniağ pan prezydent, ale rzeczywiŜcie kiedy 
w lutym dostaliŜmy od paŒstwa zielone Ŝwiatğo na uruchomienie tej procedury, 
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rozpoczňliŜmy intensywne przygotowania i z dniem 31 lipca rozpoczňliŜmy pro-
ces wydawania Lubelskich Kart, a tak naprawdň nadawania znacznik·w ï iden-
tyfikator·w elektronicznych na Karcie Biletu Elektronicznego. Do dyspozycji 
mieszkaŒc·w sŃ punkty biur obsğugi mieszkaŒc·w i punkty obsğugi ZarzŃdu 
Transportu Miejskiego. I w tym momencie naleŨŃ siň teŨ sğowa podziňkowania 
wğaŜnie na rňce pana dyrektora Grzegorza Malca, dla cağego zespoğu, na rňce 
pana prezesa Tomasza Fulary i pani dyrektor Moniki Artymiak za wsp·ğpracň, 
bo nie jest to proces ğatwy. My go oczywiŜcie na bieŨŃco analizujemy i uspraw-
niamy tak, Ũeby on byğ jak najmniej skomplikowany dla mieszkaŒc·w. Oczywi-
Ŝcie sam proces ma charakter ciŃgğy, podobnie jak pozyskiwanie partner·w do 
tego programu, czyli tych wszystkich, kt·rzy wraz z miastem bňdŃ udzielaĺ r·Ũ-
nych zniŨek, preferencji, czy ofert korzystnych wğaŜnie dla tych os·b, kt·re speğ-
niajŃ warunki wynikajŃce z naszej uchwağy.  

Szanowni paŒstwo, zaczňliŜmy miğym akcentem zwiŃzanym ze sportem, 
ale teŨ w odniesieniu do sesji czerwcowej ï paŒstwo uznali, Ũe zmiana uchwağy 
budŨetowej w zakresie zwiňkszenia Ŝrodk·w dla sportu jest zmianŃ pozytywnŃ, 
pozytywnie paŒstwo zagğosowaliŜcie i dziňki temu mogliŜmy ogğosiĺ i rozstrzy-
gnŃĺ konkursy. JeŨeli chodzi o konkurs na realizacjň zadaŒ z zakresu szkolenia 
dzieci i mğodzieŨy w grach zespoğowych, to 6 lipca w wyniku tego rozstrzygniňcia 
przekazaliŜmy Ŝrodki w ğŃcznej wysokoŜci prawie 1,5 mln zğ, kt·re trafiğy do 
24 klub·w sportowych. I tak, jak wtedy wspominağam, to byğo naszym prioryte-
tem, aczkolwiek to przesuniňcie umoŨliwiğo takŨe ogğoszenie i rozstrzygniňcie 
konkursu na szkolenie senior·w w grach zespoğowych. W wyniku tego rozstrzy-
gniňcia wsparcie otrzymağo 20 podmiot·w na kwotň ğŃcznŃ blisko 2,5 mln zğ.  

Okres wakacyjny to takŨe rozstrzygniňcie konkursu na klasy profilowane. 
Przygotowujemy siň do nowego roku szkolnego i w wyniku tego rozstrzygniňcia 
18 klub·w sportowych bňdzie prowadziğo klasy profilowane w naszych lubel-
skich szkoğach i otrzyma na ten cel blisko 460 tys. zğ. 

Koniec czerwca, szanowni paŒstwo, to takŨe rozstrzygniňcie konkursu na 
organizacjň imprez sportowych w drugim p·ğroczu. Dziňki Ŝrodkom uzyskanym 
w tym konkursie w naszym mieŜcie w okresie wakacyjnym mogğy siň odbyĺ cho-
ciaŨby: WyŜcig w Kolarstwie Paraolimpijskim, Og·lnopolskie Zawody Ğuczni-
cze, Mistrzostwa Polski Juniorek w siatk·wce plaŨowej, Mistrzostwa Polski Ma-
sters w lekkiej atletyce, ostatni weekend sierpnia, szanowni paŒstwo, to takŨe 
miğe wydarzenie sportowe, bowiem Lublin byğ gospodarzem IV Mistrzostw Pol-
ski SğuŨb Mundurowych w siatk·wce plaŨowej. O pozytywnych informacjach wy-
jŃtkowych dla lubelskiej koszyk·wki wspominağ pan prezydent. Na konferencji 
z panem prezesem Pisiewiczem ogğosiliŜmy, Ũe to wğaŜnie nasze miasto bňdzie 
gospodarzem turnieju finağowego Suzuki Puchar Polski w koszyk·wce mňŨ-
czyzn w lutym 2021 roku. Tam teŨ padğa informacja o pozyskaniu sponsora stra-
tegicznego dla Startu Lublin. Ale to nie koniec dobrych wiadomoŜci, bowiem 
decyzjŃ ZwiŃzku Piğki Rňcznej Lublin bňdzie gospodarzem takŨe finağu Pucharu 
Polski w piğce rňcznej mňŨczyzn juŨ w paŦdzierniku. PrzyğŃczam siň takŨe do 
zaproszenia, kt·re usğyszeliŜcie paŒstwo dzisiaj z ust prezesa AZS ï 26 wrze-
Ŝnia to DruŨynowe Mistrzostwa Polski w lekkiej atletyce senior·w, te, kt·re miağy 
siň poczŃtkowo odbyĺ w okresie wiosny, wğaŜciwie w maju. 

Szanowni paŒstwo, kultura ï zaczňliŜmy miğym akcentem i takich akcen-
t·w pozytywnych nie brakowağo teŨ w okresie wakacyjnym. Ja wspomnň jedynie 
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o dw·ch wydarzeniach. Pan prezydent wspominağ o rocznicy, 40-leciu kwartal-
nika Akcent. GoŜciliŜmy w naszym mieŜcie pana Piotra GliŒskiego, Ministra Kul-
tury i Dziedzictwa Narodowego, a Medalem ZasğuŨony dla Miasta Lublin zostağa 
uhonorowana redakcja kwartalnika Akcent ï pan Waldemar Michalski i Bogu-
sğaw Wr·blewski.  

DzieŒ Unii Lubelskiej, w kt·rym mieliŜmy okazjň uczestniczyĺ wsp·lnie, 
oczywiŜcie skromniejsze obchody, niŨ w roku poprzednim, takŨe z racji na pan-
demiň, natomiast zgromadziğy one w Bazylice Ojc·w Dominikan·w blisko 
150 os·b i tam teŨ udowodniliŜmy, Ũe dostňpnoŜĺ oferty kulturalnej, czy wyda-
rzeŒ kulturalnych dla os·b z niepeğnosprawnoŜciami, to nie tylko sğowa, bowiem 
koncert zespoğu Kairos byğ przez paniŃ Magdalenň Gach-Leziak, dzisiejszŃ lau-
reatkň tğumaczony na polski jňzyk migowy. 

Szanowni paŒstwo, okres wakacyjny to teŨ intensywna praca referat·w 
Wydziağu Kultury, bowiem jak paŒstwo pamiňtacie, dziňki zabezpieczeniu Ŝrod-
k·w w budŨecie miasta uruchomiliŜmy na poczŃtku roku dwa konkursy ï Miasto 
Kultury i Dzielnice Kultury. Pandemia uniemoŨliwiğa nam w duŨej mierze reali-
zacjň tych wydarzeŒ, natomiast my na bieŨŃco wsp·ğpracujemy ze wszystkimi 
organizacjami pozarzŃdowymi, starajŃc siň uelastyczniĺ maksymalnie realiza-
cjň tych wydarzeŒ, czňŜĺ z nich przenoszŃc oczywiŜcie na drugŃ poğowň roku 
i w liczba to jest kilkadziesiŃt podpisanych um·w i nowych aneks·w tak, Ũeby 
te wydarzenia siň odbyğy. A co do wydarzeŒ ï wiemy doskonale, Ũe pandemia 
przeorganizowağa cağkowicie nasz kalendarz. Pan prezydent wspominağ, Ũe za 
nami Jarmark JagielloŒski, od dzisiaj zaczynamy Wsch·d Kultury Inne Brzmie-
nia. Natomiast co przed nami? Przeniesiony Carnaval Sztukmistrz·w ï 18-20 
wrzeŜnia, a takŨe planowana na 9-11 paŦdziernika Noc Kultury. O Festiwalu 
ŧydowskim, o tej pierwszej edycji wyjŃtkowego, nowego festiwalu w przestrzeni 
naszego miasta wspominağ pan prezydent. 

Te dziağania na rzecz dostňpnoŜci lubelskiej oferty kulturalnej dla os·b 
z r·Ũnymi rodzajami niepeğnosprawnoŜci kontynuujemy bardzo intensywnie 
w okresie pandemicznym, teŨ i w okresie wakacyjnym, zlecajŃc, prowadzŃc 
szkolenia dla pracownik·w kultury, dla pracownik·w r·Ũnych organizacji poza-
rzŃdowych. 

I informacja na koniec, kt·ra myŜlň ucieszy wszystkich, a w szczeg·lnoŜci 
mieszkaŒc·w i paŒstwa radnych reprezentujŃcych poğudniowŃ czňŜĺ naszego 
miasta ï 26 sierpnia zostağa zawarta umowa pomiňdzy Dzielnicowym Domem 
Kultury Bronowice a Sp·ğdzielniŃ Kolejarz w przedmiocie lokalu przy ulicy teraz 
Herberta, kiedyŜ Kruczkowskiego. Przedmiotem najmu jest 244 metry wğaŜnie 
z przeznaczeniem na filiň w tej czňŜci miasta. Tam mamy, szanowni paŒstwo, 
biağŃ plamň i to rzeczywiŜcie byğ jeden z naszych priorytetowych dziağaŒ. JuŨ 
koŒczň. 

Partycypacja, czyli BudŨet Obywatelski ï tak samo harmonogram musiağ 
byĺ zmieniony przez pandemiň. W okresie lipca i sierpnia mocno pracujemy nad 
ocenŃ formalnŃ zğoŨonych przez mieszkaŒc·w wniosk·w, ja na razie tak jesz-
cze pobieŨnie przedstawiň paŒstwu nowy harmonogram, on zostanie oczywi-
Ŝcie dopracowany i doprecyzowany, natomiast planujemy, bo okoğo poğowy 
wrzeŜnia ogğosiĺ wyniki tego naboru wstňpnego, potem przeznaczyĺ tydzieŒ, 
czyli to jest 14-15, tak chcielibyŜmy uczyniĺ, potem tydzieŒ daĺ mieszkaŒcom 
na odwoğania, sobie wewnňtrznie okoğo 2 tygodni na ich rozpatrzenie i tak, Ũeby 
w pierwszej poğowie paŦdziernika ogğosiĺ juŨ, rozpoczŃĺ gğosowanie, a potem 
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ewentualnie jeszcze przystŃpiĺ do tych rozstrzygniňĺ wğaŜnie w wyniku odwo-
ğaŒ. Wydziağ Partycypacji takŨe nie pr·Ũnowağ. Ta wsp·ğpraca z organizacjami 
to takŨe m.in. dwa konkursy, kt·re skierowaliŜmy do organizacji na wkğady wğa-
sne. W wyniku tych rozstrzygniňĺ kilka organizacji, m.in. Fundacja Kultury Miej-
skiej, Instytut na Rzecz PaŒstwa Prawa Fundacja AktywnoŜci Obywatelskiej 
otrzymağy Ŝrodki wğaŜnie na wkğad wğasny do skorzystania z innych Ŝrodk·w 
zewnňtrznych. O ogr·dkach dziağkowych, kt·re nadzoruje pion pana dyrektora 
Chorosia, pan prezydent wspominağ, czyli o wyjŜciu tak naprawdň naprzeciw 
potrzebom ogrod·w dziağkowych i te dwie zmiany, kt·re do paŒstwa kierujemy, 
czyli jedna ta, kt·ra wynika z wieloletniej prognozy finansowej, w kt·rej siň za-
wiera tak naprawdň dwie przesğanki ï i zwiňkszenia Ŝrodk·w, i moŨliwoŜci rea-
lizacji tych zadaŒ w trybie dwuletnim. 

I ostatni obszar, czyli turystyka ï od stycznia bieŨŃcego roku mamy Biuro 
Rozwoju Turystyki, kt·re w takim doŜĺ wyjŃtkowym momencie rozpoczňğo swojŃ 
pracň, a niejako teŨ Biuro Rozwoju Turystyki jest w chwili obecnej takim punk-
tem pierwszego kontaktu dla szeroko rozumianej branŨy. Na bieŨŃco wsp·ğpra-
cujemy, rozpoznajemy, diagnozujemy problemy, pr·bujemy dostosowaĺ pro-
gramy, kt·re w naszym mieŜcie juŨ funkcjonujŃ ï mam tu na myŜli Miejsca In-
spiracji, czy Przewodnicy Inspiracji, czy Sezon Lublin, dostosowujŃc je do no-
wych warunk·w. 

I ostatnia, waŨna informacja, bowiem to paŒstwo w kwietniu daliŜcie nam 
zielone Ŝwiatğo do tego, Ũeby utworzyĺ i przystŃpiĺ do Lokalnej Organizacji Tu-
rystycznej Metropolia Lublin. Pod koniec czerwca Stowarzyszenie zostağo ofi-
cjalnie zarejestrowane, a 14 lipca przeprowadzono walne zebranie czğonk·w, 
wybrano wğadze Stowarzyszenia i przystŃpiliŜmy do dziağania, wczeŜniej oczy-
wiŜcie wyznaczajŃc sobie kierunki zadaŒ, ale takŨe konkretne narzňdzia w celu 
ich wğaŜnie realizacji. Bardzo dziňkujň.ò 
 
Zastňpca Prezydenta Miasta Lublin Monika LipiŒska ĂSzanowny Panie Prze-
wodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo! JeŜli chodzi o dziağania spoğeczne, to muszň 
powiedzieĺ, Ũe gğ·wnie byğy podporzŃdkowane sytuacji epidemiologicznej, jakŃ 
mamy w kraju i potrzebami, problemami oczywiŜcie wynikajŃcymi w tej cağej 
nowej sytuacji. BieŨŃce zadania wszystkie ustawowe realizowaliŜmy pğynnie, 
bezkolizyjnie, wszystkie Ŝwiadczenia wypğacane na bieŨŃco. Natomiast to, co 
dotyczy poszczeg·lnych grup, moŨe tak postaram siň to paŒstwu przedstawiĺ, 
staraliŜmy siň, tak jak m·wiň, dostosowaĺ do aktualnych potrzeb i problem·w. 
Tak wiňc, wychodzŃc naprzeciw oczekiwaniom lubelskich rodzin wychowujŃ-
cych mağe dzieci, takie maluchy do 3. roku Ũycia, utrzymaliŜmy w pracy wszyst-
kie lubelskie Ũğobki w okresie wakacji. OdstŃpiliŜmy od dyŨur·w tak, by stworzyĺ 
bezpieczne warunki, duŨŃ przestrzeŒ, moŨliwoŜĺ tworzenia mniejszych grup 
opieki nad dzieĺmi. OczywiŜcie dodatkowo teŨ, w zwiŃzku ze zniesieniem obo-
strzeŒ w lipcu przez Gğ·wnego Inspektora Sanitarnego, mogliŜmy zwiňkszyĺ 
liczbň miejsc z 460 do 552, wtedy przepisy pozwalağy na takŃ liczbň dzieci w sto-
sunku do powierzchni, kt·rŃ dysponowaliŜmy. OczywiŜcie cağy czas dbaliŜmy 
i dbamy o wysoki reŨim sanitarny, o dbağoŜĺ i ochronň zar·wno dzieci, ale takŨe 
zatrudnionych pracownik·w. Udağo nam siň przy dobrej wsp·ğpracy z Powia-
towŃ StacjŃ Sanitarno-EpidemiologicznŃ w Lublinie przetestowaĺ teŨ pracowni-
k·w dziennych form wsparcia ï o tym moŨe troszeczkň p·Ŧniej powiem ï wy-
stŃpiliŜmy teŨ o przebadanie i przetestowanie wszystkich pracownik·w Ũğobk·w. 
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Przez okres wakacji rodzice, kt·rzy nie wysyğali dzieci do Ũğobk·w, z r·Ũnych 
powod·w, takŨe z racji strachu, lňku, obaw, byli zwolnieni ci rodzice z odpğatno-
Ŝci za Ũğobki, wiňc tu teŨ taki ukğon w stronň lubelskich rodzin. OczywiŜcie takŨe 
przygotowywaliŜmy siň do tego wrzeŜnia, kiedy mieliŜmy ŜwiadomoŜĺ, Ũe 
dzieci, kt·re sŃ zapisane do naszych Ũğobk·w, bňdŃ w nich uczestniczyĺ w za-
jňciach i spotkaniach, wiňc zadbaliŜmy o peğny reŨim, przygotowanie wszelkich 
procedur, takŨe kontaktowaliŜmy siň wczeŜniej z rodzicami, tak by przygotowaĺ, 
poinformowaĺ jakby teŨ w takim kontekŜcie edukacyjnym, jak postňpowaĺ 
z dzieĺmi w tym okresie od wrzeŜnia. I na dzieŒ 1 wrzeŜnia wszystkie 
1209 miejsc, kt·rymi dysponujemy w Ũğobkach publicznych, byğy dostňpne i sŃ 
dostňpne dla naszych dzieci. ŧğobki pracujŃ w godzinach od 6.00 do godziny 
17.00, do 16.30 jest sprawowana opieka. Codziennie sŃ pomieszczenia, po-
wierzchnie w plac·wkach poddawane dezynfekcji. JeŜli chodzi o liczbň dzieci, 
to tak dla paŒstwa informacji na dzieŒ 1 wrzeŜnia zgğosiğo siň 742 dzieci, takŨe 
jeszcze nie wszystkie dzieci, nie wszyscy rodzice zdecydowali siň posğaĺ dzieci 
do Ũğobka. JednoczeŜnie teŨ bez przerwy, w takim stağym trybie wsp·ğpracy fi-
nansowaliŜmy podmioty niepubliczne ï 57 Ũğobk·w niepublicznych ï kt·re takŨe 
prowadziğy swojŃ dziağalnoŜĺ w okresie wakacyjnym i teraz takŨe juŨ wznowiğy 
w peğnej takiej aktywnoŜci.  

JeŜli jesteŜmy przy dzieciach, to moŨe przejdň do kwestii zdrowia i profi-
laktyki, czyli duŨego obszaru, kt·rym siň zajmujemy na co dzieŒ. Pomimo 
okresu wakacyjnego realizowaliŜmy w szkoğach program zdrowego odŨywiania 
dzieci ĂJedz z gğowŃò. W okresie wakacyjnym udağo siň zorganizowaĺ na terenie 
piňciu szk·ğ uczestniczŃcych w tym programie badania przesiewowe dla naj-
mğodszych dzieci ï z pierwszych i drugich klas, oczywiŜcie z zachowaniem bez-
piecznych warunk·w sanitarnych. PrzebadaliŜmy 262 uczni·w. Poza tym byğy 
organizowane takŨe w ramach tego programu szkolenia, webinaria dla os·b od-
powiedzialnych za przygotowanie, planowanie, realizacjň Ũywienia zbiorowego 
dla wszystkich plac·wek oŜwiatowych.  

RozstrzygnňliŜmy takŨe konkurs na realizator·w programu profilaktycz-
nego w zakresie wykrywania wad wzroku wŜr·d uczni·w dla drugich klas szk·ğ 
podstawowych. Program bňdzie realizowany juŨ od wrzeŜnia, od teraz na tere-
nie 31 lubelskich szk·ğ podstawowych, oczywiŜcie z zachowaniem wszelkich 
zasad bezpieczeŒstwa. Tu jesteŜmy w stağym kontakcie z dyrektorami szk·ğ, 
z nauczycielami, z rodzicami, wiňc bezpiecznie, ale nie chcemy odstňpowaĺ od 
tych waŨnych, myŜlň, program·w profilaktycznych. 

RozpoczňliŜmy takŨe realizacjň projektu ĂDziağania profilaktyczne i proz-
drowotne wŜr·d spoğecznoŜci romskiejò. OczywiŜcie cağy czas w okresie waka-
cyjnym kontynuowana byğa realizacja programu polityki zdrowotnej w zakresie 
szczepieŒ przeciw HPV, czyli wirusowi brodawczaka ludzkiego, natomiast juŨ 
od wrzeŜnia rozpocznie siň realizacja szczepieŒ lubelskich senior·w 65+ prze-
ciwko grypie. 

Chcň teŨ paŒstwu powiedzieĺ, Ũe przez cağy okres wakacyjny intensyw-
nie, tutaj wsp·lnie z Wydziağem Zdrowia, ale takŨe ze specjalistami z r·Ũnych 
dziedzin konsultowaliŜmy program ĂZdrowie dla Lublina na lata 2021-2025ò, 
kt·ry przedğoŨymy paŒstwu radnym w okresie jesiennym do tutaj procedowania 
na sesji Rady Miasta. To bardzo waŨny dokument, kt·ry wyznacza takie, moŨna 
powiedzieĺ, gğ·wne, najwaŨniejsze kierunki dziağaŒ miasta w obszarze profilak-
tyki, promocji, w obszarze naszych dziağaŒ prozdrowotnych, z uwzglňdnieniem 
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oczywiŜcie priorytet·w Narodowego Programu Zdrowia, kt·rym musimy siň kie-
rowaĺ. TakŨe jesteŜmy w fazie juŨ takiej zaawansowanego przygotowania tego 
programu. 

Okres pandemii troszeczkň wystopowağ nam dziağania zwiŃzane z profi-
laktykŃ r·Ũnych uzaleŨnieŒ ï myŜlň tutaj o spotkaniach, o festynach, o r·Ũnych 
wydarzeniach, kt·re organizowaliŜmy do tej pory, niemniej z czňŜci zadaŒ nie 
chcieliŜmy rezygnowaĺ. Udağo siň, oczywiŜcie z peğnym reŨimem, zorganizowaĺ 
wypoczynek letni na terenie kraju dla naszych dzieci w ramach profilaktyki. Z ta-
kiego wypoczynku skorzystağo 323 dzieci. TakŨe organizowaliŜmy w mieŜcie 
tutaj p·ğkolonie, z kt·rych korzystağo okoğo 60 dzieci. 

Lubelscy seniorzy ï no, tutaj taka najistotniejszŃ kwestiŃ jest fakt wznowie-
nia wğaŜnie w lipcu, w sierpniu, pod koniec czerwca juŨ wğaŜciwie, dziağalnoŜci pla-
c·wek pobytu dziennego, kt·re dedykowane byğy seniorom, czyli dzienne oŜrodki 
wsparcia, Ŝrodowiskowe domy samopomocy dla os·b z chorobŃ Alzheimera, czy 
schorzeniami pokrewnymi, czy kluby seniora. Bardzo oczekiwane otwarcie, nasi 
najstarsi mieszkaŒcy z takim utňsknieniem, moŨna powiedzieĺ, czekali na to i z za-
ufaniem przychodzili do naszych oŜrodk·w, a my stosujŃc wszelkie zasady bez-
pieczeŒstwa staraliŜmy im siň to bezpieczeŒstwo zapewniĺ i zajňcia takŨe na miarň 
bezpieczeŒstwa, bo mamy ŜwiadomoŜĺ, Ũe jest to grupa najsğabsza, najbardziej 
naraŨona, a z drugiej strony w dobie pandemii najbardziej teŨ dotkniňta tymi skut-
kami izolacji i osamotnienia, wiňc te dziağania, kt·re organizuje pani dyrektor Wal-
czak w Zespole OŜrodk·w Wsparcia poprzez realizacjň wğaŜnie dziağaŒ w klubach 
seniorach, w centrach byğy dla nas bardzo waŨne. 

To, co waŨne ï zaczňğam tak trochň na poczŃtku o tym m·wiĺ ï wszyscy 
pracownicy, kt·rzy pracujŃ na co dzieŒ z naszymi seniorami w tych wszystkich 
dziennych klubach, centrach zostali przebadani pod kŃtem obecnoŜci wirusa 
SARS-CoV-2, tak by daĺ tň gwarancjň bezpieczeŒstwa i teŨ wiedzieĺ, jaki jest 
stan wyjŜciowy, jeŜli chodzi o kadrň zajmujŃcŃ siň seniorami. Wszystkie testy 
okazağy siň ujemne, wiňc bezpiecznie kadra wsp·ğpracowağa oczywiŜcie przy 
peğnym reŨimie z seniorami. 

W czasie wakacji cağy czas oczywiŜcie wszystkie formy wsparcia, usğugi 
opiekuŒcze, dow·z posiğk·w, Bank Usğug środowiskowych, a takŨe system te-
leopieki SOS dla seniora, te wszystkie aktywnoŜci byğy utrzymywane, nawet 
bym powiedziağa, Ũe bardziej rozwijane, z uwagi na tň sytuacjň. To teŨ tak paŒ-
stwu powiem ï z programu SOS dla seniora 586 os·b skorzystağo do tej pory 
z tego programu, a dziňki programowi ğŃcznie 40 osobom uratowano Ũycie po-
przez wezwanie do nich sğuŨ ratowniczych w odpowiednim momencie dziňki 
wğaŜnie przyciskowi SOS dla seniora. TakŨe to pokazuje, Ũe te dziağania sŃ bar-
dzo waŨne i potrzebne. 

OczywiŜcie, tak jak m·wiğam, usğugi opiekuŒcze, specjalistyczne usğugi 
opiekuŒcze, w tym nocne usğugi, kt·re teŨ jako jeden z niewielu samorzŃd·w 
w kraju realizujemy, one sŃ na bieŨŃco Ŝwiadczone. Do tego wsparcie psycho-
logiczne ï cağy czas utrzymujemy tutaj, dziağamy tak jak w tym bardzo duŨym 
okresie zagroŨenia pandemicznego, czyli wszystkie porady psychologiczne, 
wszystkie linie sŃ uruchomione. 

ZawiesiliŜmy w realizacji wydarzenie Lubelskich Dni Seniora w tym roku, 
seniorzy nie odebrali kluczy, jak rokrocznie, i nie odbywağo siň tak wiele wyda-
rzeŒ. Natomiast staraliŜmy siň nie odchodziĺ cağkowicie od tej inicjatywy. Podej-
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mowaliŜmy dziağania takiej bardziej kameralne, zorganizowane na ŜwieŨym po-
wietrzu ï to byğy spacery z kijkami w Parku Saskim, jakieŜ lekcje botaniki, zwie-
dzanie nawet Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego, no, r·Ũne interesujŃce 
wydarzenia pod potrzeby senior·w cieszyğy siň zainteresowaniem, duŨa liczba 
wziňğa udziağ w tych wydarzeniach, organizowaliŜmy takŨe konkursy ï kon-
kurs literacki, konkursy plastyczne, fotograficzny, wiňc duŨo siň dziağo pomimo 
trudnego czasu. 

W okresie wakacyjnym podobnie jak w zdrowiu, to tutaj w tematyce se-
nioralnej bardzo intensywnie pracowaliŜmy nad Programem Wsparcia i Aktywi-
zacji Spoğecznej Senior·w na terenie miasta Lublin na lata 2021-2025. Cağy ten 
okres wakacyjny to byğ taki bardzo intensywny czas diagnozowania potrzeb na-
szych lubelskich senior·w, wsp·ğpraca z instytucjami pomocowymi na co dzieŒ 
dziağajŃcymi na rzecz os·b starszych, tak wiňc bardzo intensywnie przygotowy-
waliŜmy siň do opracowania tego dokumentu, kt·ry teŨ bňdzie wyznaczağ 
gğ·wne kierunki dziağaŒ na najbliŨsze lata, a jesieniŃ bňdziecie paŒstwo mieli 
okazjň procedowaĺ. 

Kolejna sprawa to przygotowania, jakie podejmowaliŜmy, wğaŜciwie takie 
koncepcyjne, moŨna powiedzieĺ, do realizacji nowego projektu, jakim jest bu-
dowa Centrum OpiekuŒczo-Mieszkalnego dla dorosğych os·b z niepeğnospraw-
noŜciami. Na dzisiejszej sesji teŨ paŒstwo w zmianach budŨetowych bňdziecie 
zajmowaĺ siň wğaŜnie zabezpieczeniem Ŝrodk·w na cağŃ dokumentacjň projek-
towŃ na ten cel. Celem gğ·wnie tej inwestycji, tego projektu jest zabezpieczenie 
moŨliwoŜci skorzystania z opieki cağodobowej, ale takŨe dziennej, takiej tygo-
dniowej dla mieszkaŒc·w z niepeğnosprawnoŜciami miasta Lublin. Planujemy 
tutaj pozyskanie dofinansowania, jest taka moŨliwoŜĺ, w wysokoŜci do 2,7 mln 
z rzŃdowego programu Centra OpiekuŒczo-Mieszkalne. CağoŜĺ inwestycji pro-
gnozujemy na okoğo 4 mln zğ. 

Ogromna potrzeba to oczekiwana inwestycja, zwğaszcza dla dorosğych 
dzieci, kt·re przebywajŃ w naszym OŜrodku Adaptacyjnym przy ulicy PoturzyŒ-
skiej, kt·re sŃ w miarň juŨ samodzielne, dorosğe, ale wymagajŃ tego wsparcia, 
wymagajŃ takŨe takiego, moŨna powiedzieĺ, wprowadzenia do samodzielnego, 
godnego funkcjonowania na miarň swoich moŨliwoŜci i potrzeb. 

PrzeszliŜmy r·wnieŨ pozytywnŃ ocenň formalnŃ zğoŨonego wniosku na 
refundacjň wydatk·w poniesionych na uruchomienie dodatkowego wsparcia dla 
os·b z niepeğnosprawnoŜciŃ, w zwiŃzku z istniejŃcym zagroŨeniem COVID-em. 
Tutaj mamy moŨliwoŜĺ pozyskania refundacji koszt·w do 100 tys. zğ, to jest 
maksymalnie 50% wydatk·w. No, czekamy na ostateczne rozstrzygniňcie, ale 
wszystko teŨ jest na dobrej drodze. Chcň powiedzieĺ, Ũe te Ŝrodki finansowe, 
kt·re wydatkowaliŜmy na walkň z COVID-em w naszych plac·wkach sŃ 
ogromne i cağy czas inwestujemy w te wszystkie potrzeby, kt·re rodzi epidemia 
i musimy dbaĺ o bezpieczeŒstwo naszych pracownik·w. 

Jak m·wimy o osobach z niepeğnosprawnoŜciami, to chce powiedzieĺ, Ũe 
pomimo pandemii teŨ tych trudnoŜci takich obiektywnych, zwiŃzanych z moŨli-
woŜciŃ realizacji niekt·rych zadaŒ, nie odstňpujemy i w miarň sytuacji i moŨli-
woŜci realizujemy Program DziağaŒ na Rzecz Niepeğnosprawnych MieszkaŒc·w 
Lublina poprzez gğ·wnie zlecanie tych zadaŒ w zakresie czy to zajňĺ edukacyj-
nych, czy rozwijania pasji, zainteresowaŒ, rehabilitacji os·b z niepeğnosprawno-
Ŝciami, organizacjom pozarzŃdowym tak, by tutaj nie zaprzestawaĺ wsp·ğpracy 
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i teŨ wspierania tego spoğeczno-zawodowego i rehabilitacyjnego os·b z niepeğ-
nosprawnoŜciami. I tu teŨ, to taki czas chyba w moimi departamencie, kiedy 
koŒczŃ siň wszystkie programy takie strategiczne wskazujŃce na kierunki dzia-
ğaŒ w okreŜlonych sytuacjach spoğecznych i podobnie w Wydziale ds. Os·b Nie-
peğnosprawnych teŨ intensywnie opracowujemy i pracujemy nad Programem 
DziağaŒ na Rzecz Niepeğnosprawnych MieszkaŒc·w Miasta Lublin na lata 2021-
2025. Konsultujemy teraz dokument ze stronŃ spoğecznŃ w ramach teŨ powoğa-
nego zespoğu zadaniowego, zespoğu takiego professional skğadajŃcego siň ze 
specjalist·w, profesjonalist·w, organizacji spoğecznych, samych Ŝrodowisk 
i os·b z niepeğnosprawnoŜciami. TakŨe we wrzeŜniu bňdzie projekt juŨ gotowy 
do procedowania. 

TakŨe w tym trudnym okresie wakacyjnym cağy czas pracuje Miejski Ze-
sp·ğ ds. Orzekania o NiepeğnosprawnoŜci. Tutaj nie zmieniliŜmy trybu pracy, 
orzeczenia wydawane sŃ zaocznie i zdalnie, w wyjŃtkowych sytuacjach klienci 
sŃ przyjmowani indywidualnie, ale pozwalajŃ teŨ nam na to przepisy i tutaj jakby 
pğynnoŜĺ zachowania tych orzeczeŒ jest utrzymywana. W okresie wakacyjnym 
wpğynňğo 1279 wniosk·w o wydanie orzeczenia niepeğnosprawnoŜci oraz stop-
niu niepeğnosprawnoŜci, w tym 195 to wnioski dotyczŃce dzieci. I wszystkie sŃ 
sukcesywnie, na bieŨŃco realizowane. 

Chciağabym teraz parň sğ·w przekazaĺ teŨ o rynku pracy, bo to waŨny 
obszar naszej dziağalnoŜci, zwğaszcza teraz, w okresie pandemii, kiedy realizu-
jemy zadania zwiŃzane z tarczŃ antykryzysowŃ, ale to takŨe zadania bieŨŃce, 
kt·re dotyczŃ aktywizacji, bo cağy czas osoby bezrobotne w mieŜcie Lublin sŃ 
i wszelkie instrumenty rynku pracy stosujemy, by ten problem cağy czas rozwiŃ-
zywaĺ i minimalizowaĺ. Wiňc gğ·wne te wszystkie formy wsparcia, kt·re doty-
czyğy okresu letniego, dotyczyğy pomocy pracodawcom w utrzymaniu i tworzeniu 
nowych miejsc pracy, przyznawaniu Ŝrodk·w finansowych, na przykğad na or-
ganizacjň staŨy, refundacjň koszt·w doposaŨenia, wyposaŨania miejsc pracy, 
refundacji zatrudnienia w ramach na przykğad prac interwencyjnych. Tutaj za-
warliŜmy ğŃcznie 220 um·w z pracodawcami. KierowaliŜmy takŨe osoby bezro-
botne na staŨe. Udağo nam siň pozyskaĺ 2 tys. nowych miejsc pracy i aktywizacji 
zawodowej. W tym letnim okresie takŨe przyznawaliŜmy dotacje na podjňcie 
wğasnej dziağalnoŜci gospodarczej. PrzyznaliŜmy 105 takich dotacji. W zwiŃzku 
z pandemiŃ i realizacjŃ tarczy, o kt·rej m·wiğam, do 1 wrzeŜnia, czyli do teraz, 
moŨna powiedzieĺ, do Miejskiego Urzňdu Pracy wpğynňğo 28.913 wniosk·w, to 
jest ogromna praca, takŨe pracownik·w Urzňdu Pracy do tego, by pğynnie, bez-
kolizyjnie te wnioski rozpatrywaĺ. Przyznano wsparcie 25.146 przedsiňbiorcom, 
pracodawcom, ale takŨe organizacjom pozarzŃdowym na ğŃcznŃ kwotň prawie 
160 mln zğ. OczywiŜcie nadal przyjmowane sŃ wnioski na tň formň wsparcia, ale 
juŨ to idzie tak zdecydowanie spokojniej, juŨ nie maé ten pierwszy taki nawağ, 
moŨna powiedzieĺ, kolejkowy juŨ minŃğ.  

W okresie od czerwca do sierpnia takŨe Miejski UrzŃd Pracy w Lublinie 
podjŃğ szereg dziağaŒ, kt·re miağy na celu wsparcie pracodawc·w i osoby bez-
robotne w ramach projekt·w, na kt·re pozyskaliŜmy Ŝrodki zewnňtrzne. Udağo 
nam siň pozyskaĺ 18,5 mln zğ na dwa projekty unijne, w ramach kt·rych bň-
dziemy realizowaĺ indywidualne plany dziağania, poradnictwo zawodowe, po-
Ŝrednictwo pracy, szkolenia, staŨe, jednorazowe zn·w Ŝrodki na podjňcie dzia-
ğalnoŜci gospodarczej, doposaŨenia stanowisk pracy dla os·b bezrobotnych, 
wiňc to duŨy zastrzyk finansowy, duŨe wsparcie i myŜlň, Ũe teŨ bňdzie wğaŜciwie 
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dobrze wykorzystane przez UrzŃd Pracy. DodatkowŃ decyzjŃ finansowa z lipca 
Miejski UrzŃd Pracy otrzymağ Ŝrodki Funduszu Pracy z rezerwy ministra na fi-
nansowanie program·w na rzecz promocji zatrudnienia, ğagodzenia skutk·w 
bezrobocia i aktywizacji zawodowej na ğŃcznŃ kwotň 1.499.300 zğ. To takŨe po-
moc na dziağania te wszystkie bieŨŃce, z kt·rymi borykamy siň. Wedğug stanu 
na dzieŒ 31 sierpnia 2020 liczba os·b bezrobotnych zarejestrowanych w Miej-
skim Urzňdzie Pracy wynosiğa 10.479 os·b, w stosunku do lipca wzrosğa 
o 46 os·b.  

Nadal duŨym wyzwaniem w tym okresie wakacyjnym, no i teraz, cağy czas 
ciŃgle we wrzeŜniu i w najbliŨszych miesiŃcach jest ochrona mieszkaŒc·w Do-
m·w pomocy spoğecznej. W tym momencie w naszych domach przebywa 499 
mieszkaŒc·w. OczywiŜcie w kaŨdym domu nadal funkcjonujŃ wydzielone miej-
sca izolacji dla mieszkaŒc·w powracajŃcych z hospitalizacji, bŃdŦ tych, u kt·-
rych na przykğad pojawiŃ siň obawy zakaŨenia, do czasu weryfikacji przez 
sğuŨby medyczne, ale juŨ odstŃpiliŜmy na tň chwilň w lubelskich domach od sys-
tem·w pracy rotacyjnej, powr·ciliŜmy do dotychczasowych rozkğad·w pracy, to 
teŨ jakby wymusiğ okres urlopowy, okres, kiedy pracownicy teŨ chcieli odpoczŃĺ, 
ale nadal minimalizowane sŃ kontakty zewnňtrzne mieszkaŒc·w lubelskich do-
m·w, preferujemy kontakty zdalne, ewentualnie spotkania na terenie ogrod·w, 
tak by minimalizowaĺ ryzyko zakaŨenia i tutaj teŨ kierujemy siň zaleceniami Mi-
nisterstwa Rodziny, Pracy i Polityki Spoğecznej, Gğ·wnego Inspektora Sanitar-
nego. Mamy ŜwiadomoŜĺ, Ũe jest to trudne pewnie dla naszych mieszkaŒc·w, 
natomiast jesteŜmy zmuszeni, chcemy teŨ dbaĺ o bezpieczeŒstwo, przede 
wszystkim bezpieczeŒstwo dla naszych podopiecznych. Pracownicy dom·w 
w dalszym ciŃgu ograniczajŃ aktywnoŜĺ zawodowŃ wyğŃcznie do jednego miej-
sca, czyli domu pomocy spoğecznej, oczywiŜcie wszystkie plac·wki sŃ zabez-
pieczone w Ŝrodki ochrony osobistej, wszystkie potrzeby sŃ zabezpieczane. 
Pod koniec sierpnia, wğaŜciwie 25 mieliŜmy przypadek zakaŨenia w jednym, filii 
wğaŜciwie Domu Pomocy Matki Teresy z Kalkuty, ale jest, Ũe tak powiem, sytu-
acja opanowana, zakaŨenie stwierdzono u jednego z pracownik·w, jest on ho-
spitalizowany, 18 mieszkaŒc·w i pracownik·w zostağo poddanych kwarantan-
nie, udağo siň przeprowadziĺ w takim bğyskawicznym czasie, moŨna powiedzieĺ, 
testy na obecnoŜĺ wirusa. Wyniki w przypadku mieszkaŒc·w i pracownik·w sŃ 
aktualnie negatywne. Utworzony zostağ nowy, dziesiňcioosobowy zesp·ğ pra-
cownik·w, kt·ry pracuje w systemie 12-godzinnym zastňpujŃcym osoby na 
kwarantannie, takŨe jest sytuacja pod kontrolŃ, opanowana, ale to pokazuje, Ũe 
cağy czas musimy bardzo uwaŨaĺ, musimy siň strzec, musimy przestrzegaĺ 
wszystkich procedur, a zwğaszcza mieszkaŒcy dom·w pomocy sŃ naraŨeni, 
wğaŜciwie zdani na tň naszŃ tylko i wyğŃcznie troskň o nich, wiňc stŃd te wszyst-
kie obostrzenia i ograniczenia. 

Chcň teŨ jeszcze powiedzieĺ paŒstwu, Ũe wystŃpiliŜmy, otrzymaliŜmy 
grant finansowy w ramach projektu Regionalnego OŜrodka Polityki Spoğecznej 
w Lublinie, kt·ry ï on siň tak nazywa ĂWsparcie dziağaŒ zwiŃzanych z przeciw-
dziağaniem skutk·w rozprzestrzeniania siň pandemii COVID-19 w domach po-
mocy spoğecznejò. W ramach tego projektu pozyskaliŜmy Ŝrodki w ğŃcznej wy-
sokoŜci 2.605.922 zğ na rzecz dom·w pomocy spoğecznej. Te Ŝrodki sŃ prze-
znaczane na zakup sprzňtu, wyposaŨenie, na doposaŨenie stanowisk pracy, 
czy tworzenie izolatek, miejsc kwarantanny w domach pomocy, jeŜli by taka byğa 
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potrzeba, mogŃ byĺ przeznaczone na dodatki do wynagrodzenia dla pracowni-
k·w majŃcych bezpoŜredni kontakt z mieszkaŒcami, na zatrudnienie dodatko-
wych pracownik·w do Ŝwiadczenia opieki nad pensjonariuszami, ale takŨe przy-
gotowanie miejsc noclegowych, wyŨywienie dla os·b realizujŃcych opiekň, 
kt·re nie mogŃ wr·ciĺ do domu, czy do rodzin, z uwagi na kwarantannň. Tak 
teŨ korzystaliŜmy wğaŜnie z tego programu juŨ przy wğaŜnie tej sytuacji trudnej 
przy filii ulicy Glowackiego, takŨe duŨe wsparcie dla nas. 

Kolejny projekt, w ramach kt·rego takŨe pomoc uzyskaliŜmy, to ĂLiderzy 
kooperacjiò, takŨe program realizowany w ramach Programu Operacyjnego i tu-
taj bardziej pomoc taka rzeczowa, moŨna powiedzieĺ, ale lubelskie domy dziňki 
temu projektowi otrzymağy i maseczki jednorazowe, i maseczki wielokrotnego 
uŨytku, przyğbice, kombinezony, wszystkie Ŝrodki ochrony osobistej, poŜciel, 
pğyny do dezynfekcji, pğyny do dezynfekcji pomieszczeŒ, rŃk, takŨe taka pomoc 
rzeczowa, ale dla nas wszystkich bardzo waŨna. 

WystŃpiliŜmy takŨe o Ŝrodki w ramach projektu ĂWsparcie dzieci umiesz-
czonych w pieczy zastňpczej w okresie epidemii COVID-19ò i tutaj pozyskaliŜmy 
Ŝrodki zewnňtrzne w kwocie ponad 674 tys. zğ. W kaŨdej oczywiŜcie z lubelskich 
cağodobowych plac·wek opiekuŒczo-wychowawczych sŃ takŨe przygotowane 
miejsca do ewentualnej izolacji w przypadku zaistnienia podejrzenia, nadal 
utrzymujemy w gotowoŜci miejsca tez przejŜciowego, bezpiecznego pobytu dla 
dzieci funkcjonujŃce przy Pogotowiu OpiekuŒczym w Lublinie. To jest dla no-
wych dzieci, kt·re sŃ takŨe kierowane do innych plac·wek lubelskich. Takie 
miejsce przejŜciowe, bezpieczne, a z drugiej strony komfortowe i zabezpiecza-
jŃce wszystkie potrzeby mağych dzieci. 

W okresie tym wakacyjnym, miňdzysesyjnym takŨe realizowaliŜmy 
wszystkie Ŝwiadczenia, zadania wynikajŃce z ustawy o pomocy spoğecznej, 
w ramach programu Rodzina 500+ zrealizowaliŜmy i przygotowaliŜmy do wy-
pğaty Ŝwiadczenia na kwotň ponad 223 mln zğ dla 36 tys. rodzin. Od lipca takŨe 
rozpoczňliŜmy przyjmowanie wniosk·w juŨ elektronicznych o Ŝwiadczenie 300+ 
Dobry Start. Do koŒca sierpnia wypğaciliŜmy na ten program 19.298 ŜwiadczeŒ 
na ğŃcznŃ kwotň prawie 6 mln zğ. OczywiŜcie Ŝwiadczenia rodzinne, kt·re cağy 
czas sŃ wypğacane, Ŝwiadczenia z Funduszu Alimentacyjnego.  

Chcň powiedzieĺ, jeŜli m·wimy o Ŝwiadczeniach, Miejski OŜrodek Po-
mocy Rodzinie, kt·ry realizuje te Ŝwiadczenia, nadal przyjmuje i rozpatruje wnio-
ski o wsparcie w wysokoŜci 500 zğ przez 3 miesiŃce dla os·b, kt·re byğy pozba-
wione zajňĺ rehabilitacyjnych w plac·wkach dziennych w ramach programu 
PFRON ĂPomoc osobom niepeğnosprawnym, poszkodowanym w wyniku Ũy-
wioğu lub sytuacji kryzysowych wywoğanych chorobami zakaŦnymiò. Obecnie 
wpğynňğo juŨ ponad 1 tys. wniosk·w. Wnioski sŃ jeszcze cağy czas przyjmowane 
do 4 wrzeŜnia, a te, kt·re wpğynňğy i zostağy zrealizowane, opiewajŃ na ğŃcznŃ 
kwotň ponad 1 mln ï 1.099 tys. zğ. 

TrwajŃ takŨe intensywne prace nad opracowaniem dokumentu Strategia 
RozwiŃzywania Problem·w Spoğecznych Miasta Lublin na lata 2021-2030. 
To znowu dokument strategiczny, kt·ry okreŜla wszelkie dziağania spoğeczne na 
najbliŨsze lata, teŨ obecnie konsultowany, obecnie procedowany, bňdzie paŒ-
stwu przedstawiony. 

OczywiŜcie Centrum Interwencji Kryzysowej cağy czas pracuje, Ŝwiadczy 
bezpğatnŃ pomoc i telefonicznŃ, i indywidualnŃ, i takŨe w spotkaniach juŨ bez-
poŜrednich biorŃ udziağ osoby potrzebujŃce. 
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Cağy czas Miejski OŜrodek Pomocy Rodzinie, ale takŨe organizacje po-

zarzŃdowe wspieramy i osoby poddane kwarantannie, czyli dostarczamy nie-
zbňdnych zakup·w, pomagamy, wspieramy, kontaktujemy, byĺ moŨe, jak po-
trzeba, oferujemy pomoc psychologicznŃ, wiňc cağy czas ta pomoc i wsparcie 
jest organizowane. I chcň teŨ paŒstwa zapewniĺ, tutaj ze swoimi wsp·ğpracow-
nikami, ze sğuŨbami, takŨe organizacjami pozarzŃdowymi przygotowujemy siň 
do tego okresu jesienno-zimowego, zwğaszcza w zakresie zabezpieczenia os·b 
starszych, os·b bezdomnych, os·b z niepeğnosprawnoŜciami, plac·wek cağo-
dobowych, tak by w razie wiňkszej liczby zachorowaŒ, byĺ moŨe wprowadzenia 
obostrzeŒ, byĺ przygotowanym i pğynnie m·c realizowaĺ przede wszystkim po-
moc, bo na tym siň koncentrujemy w tym trudnym okresie. Bardzo paŒstwu dziň-
kujň za uwagň i za cierpliwoŜĺ.ò 

 
Zastňpca Prezydenta Miasta Lublin Mariusz Banach ĂSzanowni PaŒstwo! Ja 
oczywiŜcie bňdň m·wiğ na temat przygotowania szk·ğ na 1 wrzeŜnia, natomiast 
pozw·lcie paŒstwo, Ũe wczeŜniej powiem o kilku istotnych wydarzeniach z wa-
kacji. Po pierwsze, to tak jak zapowiadaliŜmy musieliŜmy zrealizowaĺ kilka kon-
kurs·w na dyrektor·w szk·ğ. Wiem, Ũe paŒstwo z dyrektorami szk·ğ wsp·ğpra-
cujecie, czasami bardzo blisko, stŃd informujň, Ũe od wczoraj dyrektorem Szkoğy 
Podstawowej nr 28 jest pani Beata Kwiatkowska, wczeŜniej prowadziğa ta pani 
Szkoğň PodstawowŃ nr 17; pan Jerzy JarosiŒski, wicedyrektor, do przedwczoraj 
wicedyrektor Szkoğy Podstawowej nr 38 zostağ dyrektorem Szkoğy Podstawowej 
nr 29; Szkoğa Podstawowa nr 30 ï od wczoraj prowadzi pani Mağgorzata Wi-
Ŝlicka; pan Marek Bğaszczak, jak paŒstwo wiecie, jest dyrektorem Szkoğy Pod-
stawowej nr 58 nowopowstağej i Przedszkola 88 w tym samym budynku ï z tych 
dw·ch jednostek uczyniliŜmy Zesp·ğ Szk·ğ nr 13; pan dyrektor Kukieğka, tak jak 
to zresztŃ paŒstwo doskonale wiecie, bo tak zapowiadaliŜmy stağ siň dyrektorem 
tego jednego poğŃczonego Centrum Ksztağcenia Ustawicznego, natomiast 
w Specjalnym OŜrodku Szkolno-Wychowawczym na Sp·ğdzielczoŜci Pracy ob-
owiŃzki dyrektora peğni dotychczasowy wicedyrektor, pan Rakowski. 

Proszň paŒstwa, przeprowadziliŜmy trzy rekrutacje. JeŨeli chodzi o rekru-
tacjň do przedszkoli, to przygotowaliŜmy 10.150 miejsc i do przedszkoli przyjň-
liŜmy w tym roku nowych wychowank·w 3.582, a kontynuujŃcych 6.568. W cza-
sie wakacji w lipcu pracowağo 49 przedszkoli, a w sierpniu 46, uczňszczağo do 
nich ok. 1.800 dzieci.  

JeŨeli chodzi o rekrutacjň do szk·ğ podstawowych, przygotowaliŜmy w na-
szych szkoğach 3.094 miejsca, a przyjňliŜmy 2.918 nowych uczni·w, zostağy 
nam 174 miejsca.  

JeŨeli chodzi o szkoğy ponadpodstawowe, to przygotowaliŜmy, proszň 
paŒstwa, w tym roku w liceach 3.062 miejsca i przyjňliŜmy do lice·w 2.595 os·b, 
czyli zostağo nam wolnych 467 miejsc. W technikach przygotowaliŜmy 
1.925 miejsc, przyjňliŜmy 1.556 os·b, czyli teŨ ponad 300 nam zostağo wolnych. 
W szkoğach branŨowych mieliŜmy 416 miejsc, przyjňliŜmy 231 os·b. 

Proszň paŒstwa, w zwiŃzku z tym procentowo, bo paŒstwo o to pytacie 
czňsto, nasze licea w tym roku wybrağo 59% ubiegajŃcych siň o przyjňcia do 
szk·l ponadpodstawowych, technika 36% i szkoğy branŨowe ï 5%. My powoli, 
proszň paŒstwa, dochodzimy do takiego podziağu tych naszych absolwent·w 
szk·ğ podstawowych, kt·ry wğaŜciwie nas satysfakcjonuje. Muszň paŒstwu po-
wiedzieĺ, Ũe w tym roku niekt·re renomowane licea przyjmowağy do szk·ğ 
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z liczbŃ punkt·w okoğo 80, natomiast Ũeby dostaĺ siň do technikum na Wojcie-
chowskiej, trzeba byğo mieĺ 150 punkt·w, wiňc proszň teŨ rozumieĺ, jak zmienia 
nam siň to myŜlenie o szkoğach ponadpodstawowych. 

I ostatnia informacja o bursach ï ona jest teŨ, proszň paŒstwa, znaczŃca. 
Mamy w Lublinie 1.137 miejsc w bursach, w tej chwili te miejsca w bursach sŃ 
wykorzystane wszystkie, a nie przyjňliŜmy do burs 251 chňtnych i z tym pewnie 
bňdziemy coŜ musieli kiedyŜ zrobiĺ.  

W miesiŃcach wakacyjnych przeprowadzono r·wnieŨ 141 egzamin·w na 
nauczycieli mianowanych, 138 ten tytuğ uzyskağo. 

Tak, jak m·wiğ pan prezydent, proszň paŒstwa, otworzyliŜmy dwie nowe 
plac·wki oŜwiatowe, a one tak naprawdň znajdujŃ siň w trzech miejscach. Otwo-
rzyliŜmy dğugo oczekiwanŃ szkoğň przy ulicy Berylowej. Przy tej szkole od razu 
otworzyliŜmy r·wnieŨ dodatkowy budynek dla przedszkolak·w. Chcň powie-
dzieĺ, Ũe wszystkie miejsca przedszkolne sŃ juŨ tam zajňte, mamy tam 
300 miejsc przedszkolnych. Mamy 8 klas pierwszych, co pozwala mieĺ obawň, 
Ũe ta szkoğa bňdzie obciŃŨona bardziej, niŨ to byğo w planach, tym bardziej, Ũe 
przypominam ï szkoğa byğa planowana jako szkoğa 6-letnia, bo wtedy, kiedy pla-
nowano szkoğň, nie byğo jeszcze reformy oŜwiaty. 

OtworzyliŜmy teŨ wyjŃtkowo piňkne przedszkole przy ulicy DoŨynkowej. 
Ja chcň zwr·ciĺ paŒstwa uwagň na standard tych jednostek oŜwiatowych, bo 
on nawet budzi zazdroŜĺ u niekt·rych, ja sobie zdajň z tego sprawň. Natomiast 
pan prezydent, otwierajŃc te nowe instytucje oŜwiatowe, zaznacza w kaŨdym 
miejscu, Ũe to jest ten standard, do kt·rego chcemy doprowadziĺ nasze pla-
c·wki oŜwiatowe i oczywiŜcie przyglŃdajŃc siň na nowŃ szkoğň, kt·ra jest wyjŃt-
kowym sukcesem i pana prezydenta, i wszystkich paŒstwa, dlatego Ũe w Polsce 
tak piňknych szk·ğ siň nie otwieram, proszň mi wierzyĺ. Chcemy teŨ postawiĺ 
sobie poprzeczkň tak wysoko i do tego poziomu chcemy nasze plac·wki oŜwia-
towe doprowadziĺ. Pan prezydent m·wiğ o planach zwiŃzanych z dalszymi bu-
dowami i remontami. Ja powiem, uzupeğniň tň informacjň jedynie jeszcze o in-
formacjň dotyczŃcŃ przedszkoli. My chcemy, proszň paŒstwa, to co mamy ta-
kiego bardzo pilnego do zağatwienia, to jest problem Ŝr·dmieŜcia z przedszko-
lami. Tutaj znacie paŒstwo nasz pomysğ przebudowy Szkoğy Podstawowej 
nr 26 przy ulicy Bronowickiej na duŨe przedszkole, chcemy do tej przebudowa-
nej jednostki przenieŜĺ co najmniej 2 przedszkola, a wszystko wskazuje na to, 
Ũe 3. Kiedy ten projekt podejmowaliŜmy, nie byğo jeszcze pandemii i byliŜmy 
przekonani, Ũe zrealizujemy go w roku 2021. W tej chwili ja sam mam co do 
tego wŃtpliwoŜci, a z cağŃ pewnoŜciŃ tň dziağalnoŜĺ projektowŃ rozpoczniemy 
juŨ w najbliŨszym roku budŨetowym. 

I proszň paŒstwa, przechodzň tym samymé A, nie, jeszcze jedna rzecz. 
Tutaj przy okazji otwarcia tych dw·ch plac·wek oŜwiatowych powinienem pu-
blicznie podziňkowaĺ dw·m dyrektorom ï wspominanemu juŨ dyrektorowi Mar-
kowi Bğaszczakowi, ale r·wnieŨ dyrektorowi Zespoğu Szk·ğ Og·lnoksztağcŃcych 
nr 4, kt·remu zleciliŜmy przygotowanie nowego przedszkola przy ulicy DoŨyn-
kowej, czyli panu dyrektorowi Krzysztofowi Szulejowi. Bez tych dw·ch pan·w 
byğoby nam bardzo trudno tak szybko przygotowaĺ te plac·wki. 

Proszň paŒstwa, i przechodzň teraz do przygotowania szk·ğ, bo na ten 
temat pytacie paŒstwo najczňŜciej, wiňc odpowiadam. Proszň paŒstwa, lubel-
skie szkoğy i przedszkola zostağy przygotowane do nowego roku szkolnego 
przez dyrektor·w i grona pedagogiczne ï to jest pierwsza informacja, bardzo 
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istotna, bo nie chciağbym, Ũeby znowu to byğa cicha, bohaterska praca, musimy 
o tym m·wiĺ duŨo, Ũe pod koniec wakacji ci ludzie wykonali pracň tytanicznŃ, 
niestety majŃcŃ trochň charakter partyzantki ï ja chyba tak to powiem ï dlatego, 
Ũe ja chcň paŒstwu dzisiaj r·wnieŨ powiedzieĺ o tym chaosie, kt·ry towarzyszy 
dzisiejszemu systemowi oŜwiaty. Miağem o tym nie m·wiĺ, ale tak szczerze m·-
wiŃc, r·wnieŨ to stanowisko, kt·re przygotowali paŒstwo radni, trochň mnie do 
tego jednak mobilizuje. Proszň paŒstwa, po pierwsze ï w oŜwiacie tradycyjnie 
brakuje pieniňdzy. Dzisiaj pani skarbnik poinformuje paŒstwa, Ũe do zadaŒ 
oŜwiatowych my w pierwszym p·ğroczu dopğaciliŜmy juŨ 92 mln, do subwencji 
oŜwiatowej. I my, majŃc ŜwiadomoŜĺ tego, Ũe te 92 mln dopğaciliŜmy, zaczňli-
Ŝmy przygotowywaĺ nasze szkoğy do przyjňcia dzieci w czasie pandemii. Czy to 
znaczy, Ũe gdybyŜmy mieli wiňcej pieniňdzy, przygotowalibyŜmy szkoğy bardziej 
bezpiecznie? OczywiŜcie, Ũe tak, oczywiŜcie, Ũe tak. Ja nie chcň powiedzieĺ, Ũe 
myŜmy na tym oszczňdzali, my wydaliŜmy tyle pieniňdzy, ile mieliŜmy, to znaczy 
dzielimy siň cağy czas tŃ biedŃ ze wszystkimi. I to jest, proszň paŒstwa, pierwszy 
problem. Brakuje nam cağy czas pieniňdzy i dlatego, gdy my rozmawiamy o pan-
demii w szkoğach, a pan prezydent rozmawia na ten temat w Komisji Wsp·lnej 
RzŃdu i SamorzŃdu, to nie rozmawiamy o zaleceniach GIS-u, czy MEN-u, tylko 
rozmawiamy o subwencji oŜwiatowej, bo to jest problem najwiňkszy. Brakuje 
nam pieniňdzy, dramatycznie. To siň w tej chwili wprost przekğada na bezpie-
czeŒstwo naszych dzieci. To jest pierwsza informacja. 

Druga informacja, proszň paŒstwa, jest taka, Ũe mamy potworny chaos 
prawny. Ja teŨ, no muszň to gdzieŜ powiedzieĺ, proszň paŒstwa, bo publicznie 
o tym siň nie rozmawia. Mnie siň wydaje, Ũe nawet nasi dziennikarze nie bardzo 
sobie zdajŃ sprawň z tego, w jakim momencie znajdujŃ siň r·wnieŨ nasze lubel-
skie szkoğy. Wiňc proszň paŒstwa, ja chcň powiedzieĺ tak: po pierwsze ï przez 
p·ğ roku nie znalazğ siň Ũaden odwaŨny, kto ograniczyğby, skr·ciğby podstawň 
programowŃ. Wysyğamy dzieci do szk·ğ i m·wimy, Ũe bez wzglňdu na wszystko 
majŃ zrealizowaĺ cağŃ podstawň programowŃ. Proszň paŒstwa podam przy-
kğad. Nauczyciele fizyki i chemii majŃ zestaw kilkudziesiňciu doŜwiadczeŒ, kt·re 
majŃ zrobiĺ, a z drugiej strony sğyszŃ ï nie wolno przemieszczaĺ siň klasom 
z sali do sali. Jak majŃ to zrobiĺ? No, nas teŨ o to pytajŃ. Nie znalazğ siň nikt 
odwaŨny, kto by wziŃğ siň za ramowe plany nauczania. Proszň paŒstwa, nau-
czyciele, dyrektorzy nas pytajŃ, naprawdň w tej chwili w szkoğach sŃ potrzebne 
cztery godziny wychowania fizycznego? Tu siedzŃ nauczyciele wychowania fi-
zycznego. Czy nie byğoby lepiej w szkoğach podstawowych przenieŜĺ tych nau-
czycieli na przykğad do dziağaŒ opiekuŒczych, Ũeby rozğadowaĺ Ŝwietlice? Pro-
szň paŒstwa, to sŃ proste pomysğy. Nikt tego nie zrobiğ. Tylko ciŃgle mamy to 
takie nastawienie, Ũe my, Polacy potrafimy, ja z synowcem na czele i jakoŜ to 
bňdzie, i jakoŜ to bňdzie, proszň paŒstwa, i to jakoŜ to idzie. Opiera siň to 
wszystko na naszych dyrektorach. Proszň paŒstwa, co to jest nauczanie zdalne, 
albo nauczanie hybrydowe, bo my wiemy, Ũe my to moŨemy wprowadziĺ, tak? 
Ale co to znaczy, Ũe ja mam wprowadziĺ nauczanie hybrydowe? To znaczy, Ũe 
mam wprowadziĺ poğowň klas, a poğowň zostawiĺ w domu, czy cağe klasy wy-
syğaĺ na przykğad na przedmioty egzaminacyjne? JeŜli mam poğowň klasy wy-
sğaĺ  do szkoğy, a poğowň w domu, skŃd mam wziŃĺ pieniŃdze dla nauczycieli 
na zapğacenie godzin nadliczbowych? I tak dalej, i tak dalej. 

Proszň paŒstwa, ja m·gğbym paŒstwu godzinami m·wiĺ na temat pytaŒ, 
kt·re nam teŨ zadajŃ dyrektorzy szk·ğ, a my odpowiadamy ï nie wiemy, nie 
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wiemy. Proszň paŒstwa, tego chaosu trochň mamy dosyĺ i powiem paŒstwu 
szczerze ï jesteŜmy nim zmňczeni, no bo wiecie paŒstwo, Ũe juŨ w samorzŃ-
dach w Polsce sŃ pierwsze szkoğy zamykane. I teraz my teŨ szykujemy siň na 
ten moment. Ja wiem, Ũe my bňdziemy mogli zatelefonowaĺ do Sanepidu, po-
prosiĺ o wykğadniň ï tak bňdziemy robili, tylko Ũe ten Sanepid teŨ ma swoje 
moce przerobowe. 

Chcň paŒstwu powiedzieĺ, Ũe lubelskie szkoğy sŃ wyposaŨone w Ŝrodki 
ochrony osobistej, tutaj otrzymaliŜmy r·wnieŨ z Ministerstwa Edukacji Narodo-
wej odpowiednie Ŝrodki, one zostağy za poŜrednictwem PaŒstwowej StraŨy Po-
Ũarnej przekazane i nasza StraŨ Miejska siň tym podzieliğa. Chcň paŒstwu po-
wiedzieĺ, Ũe szkoğy majŃ bardzo duŨy problem i tutaj teŨ proŜba do paŒstwa ï 
proszň paŒstwa, we wsp·ğpracy z rodzicami 90% rodzic·w podchodzi do tego 
niezwykle odpowiedzialnie, r·wnieŨ rady rodzic·w, kt·re wykğadajŃ konkretne 
pieniŃdze na przygotowanie szk·ğ; ale sŃ osoby, kt·re pr·bujŃ wejŜĺ do szkoğy 
ï m·wiň o rodzicach ï kt·re m·wiŃ Ăkorona-Ŝciemaò, kt·re m·wiŃ ĂKonstytucja 
mi pozwala nie nosiĺ maseczkiò i tak dalej, i tak dalej. Proszň paŒstwa, w nie-
kt·rych szkoğach, co mi wiadomo, dochodzi wrňcz do rňkoczyn·w. To sŃ bardzo 
konkretne problemy. TeŨ trzeba szkoğom w jakiŜ spos·b w tym wszystkim po-
magaĺ. Proszň paŒstwa, takie proste problemy, paŒstwo teŨ mnie pytacie o to, 
na Komisji OŜwiaty paŒstwo mnie o to pytali ï trzeba nosiĺ maseczkň w szkole, 
czy nie? Minister Edukacji jest za, a nawet przeciw, wiecie paŒstwo o tym, ale 
jest, proszň paŒstwa, to najlepiej bňdzie chyba obrazowağo ten chaos: 7 sierpnia 
wychodzi rozporzŃdzenie Rady Ministr·w dotyczŃce walki z koronawirusem. 
W Ä 24 sŃ wymienione plac·wki, gdzie niezbňdne jest noszenie maseczek ï sŃ 
tam wymienione plac·wki oŜwiatowe. I to powinno zakoŒczyĺ dyskusjň. A u nas 
jest cağy czas dyskusja i w szkoğach nie wiadomo, czy jest obowiŃzkowe, czy 
nie. Wedğug mnie jest obowiŃzkowe, ja to wyczytağem w obowiŃzujŃcym rozpo-
rzŃdzeniu z 7 sierpnia.  

Proszň paŒstwa, przepraszam za to wylewanie Ũali, ale teŨ nie mam gdzie 
tego robiĺ, nie mam gdzie tego robiĺ, bo proszň paŒstwa, rozmawiamy o oŜwia-
cie, r·wnieŨ lubelskiej oŜwiacie, bardzo mağo na ten temat wiedzŃc. Bardzo 
dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPan prezydent jeszcze, czy juŨ? Nie. Dziňkujň bardzo. 
Drodzy paŒstwo, to byğ punkt Informacja o dziağalnoŜĺ Prezydenta miňdzy se-
sjami, ale porzŃdek obrad nie przewiduje dyskusji w tym miejscu.ò 
 
Radny Piotr Popiel ĂPanie PrzewodniczŃcy, ale ja tylko nie dosğyszağem, ja 
poproszň pana prezydenta, Ũeby jednŃ rzecz mi tylko, bo poruszyğ pan prezy-
dent Artur Szymczyk ulicň OsmolickŃ, nie dosğyszağem, o co tam chodziğo. ï 
(Zast. Prez. A. Szymczyk ĂWňzeğ przesiadkowy.ò) ï Wňzeğ przesiadkowy przy 
Osmolickiej, tak? I piňĺ zadaŒ: Dekutowskiego, Bliska, Lubelskiego Lipca i jesz-
cze dwa w kwocie 6 mln, i tyle, ja nie chcň dyskutowaĺ.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň dopytaĺ o szczeg·ğy w kuluarach. Ten punkt nie 
przewiduje dyskusji.ò 
 
PrzewodniczŃcy Klubu PiS Piotr Gawryszczak ĂPanie przewodniczŃcy, 
w kwestii formalnej.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂTak, proszň.ò 

 

Przew. Klubu PiS P. Gawryszczak ĂChciağbym poprosiĺ o 15 minut przerwy 

dla Klubu PiS i czğonk·w, radnych Klubu PiS proszň do sali nr 3. Dziňkujň.ò 

 

Radny Tomasz Pitucha ĂPanie przewodniczŃcy, jeszcze jedna uwaga for-

malna do tego, co pan m·wi, jeŨeli mogň. ŧaden inny punkt, kt·ry tutaj jest na-

pisany w porzŃdku, nie przewiduje dyskusji, a pomimo wszystko dyskusja nad 

nimi jest. Wiňc nie rozumiem tej niekonsekwencji. JeŨeli nie zawieramy dyskusji 

w Ũadnym innym punkcie i w tym teŨ nie, to tak samo dopuŜĺmy tň dyskusjň 

w tym punkcie, jak i w innych.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂAle panie radny, byğ kiedyŜ taki punkt i pan o tym dosko-

nale wie ï byğy to Interpelacje i zapytania radnych, i naprawdň to nie na tej sali 

zmieniliŜmy ten porzŃdek obrad.ò 

 

Radny T. Pitucha ĂAle 20 razy zdjňliŜcie go, jako wtedy klub wiňkszoŜciowy.ò 

 

WiceprzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Stanisğaw KieroŒski ĂPanie prze-

wodniczŃcy Piotrze, sala nr 3 jest salŃ dla mieszkaŒc·w, wiňc moŨe w Ăjedynceò 

zr·bcie to spotkanie, albo nie wiem gdzie, bo tam sŃ mieszkaŒcy.ò 

 

Przew. Klubu PiS P. Gawryszczak ĂTo zapraszam do Ăjedynkiò i radnych klubu 

ĂrzŃdowegoò proszň o to, Ũeby nie robiĺ sobie kawy.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂOgğaszam 15 minut przerwy do godzinyé Ogğaszam 

20 minut przerwy do godziny 12.00.ò 

 

 

Po przerwie: 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂSzanowni paŒstwo, zapraszam do sali obrad, spraw-

dzamy listň obecnoŜci po przerwie ï juŨ widzň obecnych 17 radnych, 18, 19. 

Wznawiam obrady Rady Miasta Lublin po przerwie.ò 
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AD. 5. ODWOĞANIA PANI JOANNY STASIAK Z FUNKCJI ĞAWNIKA SłDU 

REJONOWEGO LUBLIN-ZACHčD W LUBLINIE  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 811-1) stanowi zağŃcznik nr 6 do 

protokoğu 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to podjňcie uchwağy w sprawie od-

woğania Pani Joanny Stasiak z funkcji ğawnika SŃdu Rejonowego Lublin-Zach·d 

w Lublinie (druk nr 811-1). 

Szanowni paŒstwo, Prezes SŃdu Rejonowego Lublin-Zach·d w Lublinie 

pismem z 9 marca 2020 r. otrzymanym w dniu 16 czerwca 2020 r. na podstawie 

art. 166 Ä 2 pkt 2 ustawy z dnia 27 lipca 2001 r. ï Prawo o ustroju sŃd·w po-

wszechnych zwr·ciğ siň do Rady Miasta z wnioskiem o odwoğanie z funkcji ğaw-

nika pani Joanny Stasiak. Niniejszy wniosek jest jednoczeŜnie uzasadnieniem 

do przedstawionego paŒstwu w dniu dzisiejszym projektu uchwağy. Do wniosku 

zağŃczone zostağy r·wnieŨ pozytywne opinie Kolegium SŃdu Okrňgowego w Lu-

blinie oraz Rady Ğawniczej przy SŃdzie Rejonowym Lublin-Zach·d w Lublinie. 

Zgodnie z przepisem art. 166 Ä 2b ustawy Prawo o ustroju sŃd·w powszech-

nych przed podjňciem uchwağy w przedmiotowej sprawie do moich obowiŃzk·w 

naleŨy zapewnienie ğawnikowi moŨliwoŜci wypowiedzenia siň, jak r·wnieŨ 

umoŨliwienie mu udziağu w posiedzeniu wğaŜciwej komisji i w sesji naszej Rady, 

na kt·rych taki wniosek jest rozpatrywany. W zwiŃzku z tym pismem z dnia 

3 lipca br., czyli z co najmniej 7-dniowym wyprzedzeniem w trybie i w spos·b 

przewidziany w Kodeksie postňpowania administracyjnego zawiadomiğem paniŃ 

Joannň Stasiak oraz przedstawiciela SŃdu Rejonowego Lublin-Zach·d o termi-

nie posiedzenia Komisji SamorzŃdnoŜci i PorzŃdku Publicznego, kt·ra opinio-

wağa tň sprawň w dniu 30 sierpnia br., jak r·wnieŨ o dzisiejszej sesji. 

Czy wszyscy paŒstwo radni zapoznali siň z wnioskiem o odwoğanie ğaw-

nika sŃdowego? Czy konieczne bňdzie jego odczytanie? Nie, dobrze. Czy Pre-

zes SŃdu Rejonowego Lublin-Zach·d chciağby zabraĺ gğos? Czy jest obecny 

podczas naszych obrad? Nie widzň. Czy na sali jest obecna pani Joanna Sta-

siak i czy chciağaby zabraĺ gğos w swojej sprawie? Nie widzň. Czy ktoŜ z paŒ-

stwa radnych chciağby zabraĺ gğos? Pan przewodniczŃcy Marcin Nowak ï bar-

dzo proszň.ò 

 

WiceprzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Marcin Nowak ĂDziňkujň bardzo. 

Panie PrzewodniczŃcy! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! W zasadzie pan 

przewodniczŃcy wszystko kompleksowo wyjaŜniğ, ale chciağbym zapytaĺ, czy od 

daty dorňczenia tego pisma pani, kt·ra jest ğawnikiem, kt·rej dotyczy przedmiot 

sprawy, wysğağa jakikolwiek komunikat informacyjny do Biura Rady Miasta i czy 

jakieŜ stanowisko w przedmiotowej sprawie zajňğa?ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDo mnie takie informacje nie dotarğy, jeŨeli do mnie to 

pytanie.ò 

 

Wiceprzew. RM M. Nowak ĂNo, nie do pana przewodniczŃcego, ale zadağem 

pytanie, myŜlň, Ũe moŨe pani dyrektor mi odpowie.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň, pani dyrektor.ò 

 

Dyrektor Biura Rady Miasta Lublin Dorota Bartoszczyk ĂWysoka Rado! Sza-

nowni PaŒstwo! Korespondencja w tej sprawie zostağa skierowana do pani ğaw-

nik pismem PrzewodniczŃcego Rady Miasta z dnia 3 lipca br. Mamy potwier-

dzenie, Ũe pani ğawnik odebrağa tň korespondencjň 7 lipca br. TakŨe oczywiŜcie 

zgodnie z wymogami ustawowymi ten termin na zawiadomienie zostağ jak naj-

bardziej dochowany, natomiast nie mamy Ũadnych informacji, dlaczego pani 

ğawnik nie skorzystağa po prostu ze swojego prawa.ò 

 

Wiceprzew. RM M. Nowak Ăŧadnych informacji zwrotnych od pani ğawnik, tak?ò 

 

Dyr. BRM D. Bartoszczyk Ăŧadnych.ò 

 

Wiceprzew. RM M. Nowak ĂDziňkujň bardzo.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂCzy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby zabraĺ gğos 

w tej sprawie? Nie widzň. Drodzy paŒstwo, zaraz przejdziemy do gğosowania. 

Chciağbym tylko powitaĺ paniŃ poseğ, kt·ra zaszczyciğa swojŃ obecnoŜciŃ ob-

rady ï witam paniŃ poseğ Martň Wcisğo. Bardzo proszň w takim razie o okreŜle-

nie tematu. 

Gğosowanie nr 7. Bardzo proszň, kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò podjň-

ciem tej uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto 

z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

Drodzy paŒstwo, gğosowağo 23 radnych ï 23 gğosy Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 

0 ĂwstrzymujŃcych siňò ï stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w spra-

wie odwoğania Pani Joanny Stasiak z funkcji ğawnika SŃdu Rejonowego Lublin-

Zach·d w Lublinie.ò 

 

Uchwağa nr 667/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 

zağŃcznik nr 7 do protokoğu 
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AD. 6. PODJŇCIE UCHWAĞY W SPRAWIE SKARGI NA DYREKTORA MOPR 

W LUBLINIE W SPRAWIE DOFINANSOWANIA TURNUSU 
REHABILITACYJNEGO ZE śRODKčW PFRON 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 812-1) stanowi zağŃcznik nr 8 do 
protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to podjňcie uchwağy w sprawie skargi 
na Dyrektora MOPR w Lublinie w sprawie dofinansowania turnusu rehabilitacyj-
nego ze Ŝrodk·w PFRON (druk nr 812-1). Autorem tego projektu uchwağy jest 
Komisja Skarg, Wniosk·w i Petycji, kt·ra proponuje, aby uznaĺ tň skargň za 
niezasadnŃ. Proszň wiňc przewodniczŃcego Komisji, radnego Marcina Bubicza 
o przedstawienie nam uzasadnienia projektu uchwağy. Bardzo proszň, panie 
przewodniczŃcy.ò 
 
PrzewodniczŃcy Komisji Skarg, Wniosk·w i Petycji Marcin Bubicz ĂBardzo 
dziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowny Panie Prezydencie! Wysoka Rado! 
Komisja Skarg, Wniosk·w i Petycji na swoim posiedzeniu dnia 8 lipca 2020 r. 
rozpatrywağa skargň na dyrektora Miejskiego OŜrodka Pomocy Rodzinie w Lu-
blinie w sprawie dofinansowania turnusu rehabilitacyjnego ze Ŝrodk·w PFRON. 
środki te byğy w tym roku zwiňkszone do 700 tys. zğ i w zwiŃzku z licznymi wnio-
skami mieszkaŒc·w Lublina o przyznanie przedmiotowego dofinansowania, po-
zytywnie rozpatrzono wnioski speğniajŃce kryteria zğoŨone do Miejskiego 
OŜrodka Pomocy Rodzinie w terminie do dnia 14 lutego 2020 r. Wnioski skar-
ŨŃcych z dnia 14 kwietnia oraz 24 kwietnia 2020 r. mimo speğnienia kryteri·w 
uprawniajŃcych do uzyskania dofinansowania zostağy rozpatrzone negatywnie. 
Powodem odmowy byğa niewystarczajŃca iloŜĺ Ŝrodk·w PFRON w 2020 r. 
w stosunku do zgğaszanych potrzeb. Chciağbym paŒstwa jednak poinformowaĺ, 
Ũe tuŨ przed posiedzeniem, a paŒstwo skarŨŃcy byli o tym poinformowani, Ũe 
w przypadku rezygnacji uprawnionych do tego Ŝwiadczenia lub zwiňkszenia 
Ŝrodk·w z tego PaŒstwowego Funduszu zostanŃ oni poinformowani o zmienia-
jŃcej siň kolejce. I tak tez siň stağo, poniewaŨ wskutek rezygnacji innych wnio-
skodawc·w dnia 15 czerwca br. wnioski skarŨŃcych zostağy pozytywnie rozpa-
trzone, tym samym skarŨŃcy otrzymali dofinansowanie w kwocie ğŃcznej 
4.106 zğ. W zwiŃzku z powyŨszym Komisja Skarg, Wniosk·w i Petycji jednogğo-
Ŝnie ï 7 gğosami Ăzaò ï uznağa jŃ za niezasadnŃ i skierowağa projekt uchwağy 
pod obrady dzisiejszej sesji Rady.  

Panie przewodniczŃcy, chciağbym jednak jeszcze w tym miejscu zgğosiĺ 
autopoprawkň do projektu tej uchwağy i do jego uzasadnienia. Wynika to z oczy-
wistej omyğki pisarskiej i edytorskiej w nazwisku skarŨŃcych. Nazwisko ----- po-
winno byĺ zapisane jednŃ literŃ Ă-ò, nie dwoma, wiňc takŃ autopoprawkň zgğa-
szam na rňce pana przewodniczŃcego.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy na sali jest obecny ktoŜ ze skarŨŃ-
cych i czy chciağby zabraĺ gğos w tej sprawie? Nie widzň. Panie prezydencie, 
czy pan chciağby ustosunkowaĺ siň do poruszonych w skardze spraw?ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂNie.ò 
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Przew. RM J. Pakula ĂDziňkujň bardzo. Czy paŒstwo radni chcieliby zabraĺ 
glos w tej sprawie? Nie widzň, moŨemy przejŜĺ do gğosowania w takim razie. 

Gğosowanie nr 8. Kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem uchwağy na druku 
nr 812-1? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika, wraz z autopoprawkŃ, dziňkujň. 
Kto z paŒstwa radnych jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa radnych Ăwstrzymağ siňò 
od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

23 gğosy Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï informujň, Ũe Rada Mia-
sta podjňğa ww. uchwağň, wraz z autopoprawkŃ.ò 
 
Uchwağa nr 668/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 9 do protokoğu 
 
 
AD. 7. INFORMACJA Z WYKONANIA BUDŧETU MIASTA LUBLIN ZA I PčĞROCZE 

2020 ROKU  

Przedmiotowa informacja (druk nr 819-1) stanowi zağŃcznik nr 10 do pro-
tokoğu 
 

Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to Informacja z wykonania budŨetu 
miasta Lublin za I p·ğrocze 2020 roku (druk nr 819-1). Bardzo proszň, panie 
prezydencie o przedstawienie nam tej informacji.ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂBardzo proszň paniŃ skarbnik. Tak, tak, bardzo proszň.ò 
 
Skarbnik Miasta Lublin Irena Szumlak ĂPanowie PrzewodniczŃcy! Szanowni 
PaŒstwo Radni! Zgodnie z ustaleniami, zapisami ustawy o finansach publicz-
nych prezydent miasta przedğoŨyğ paŒstwu informacjň za pierwsze p·ğrocze 
z wykonania budŨetu miasta w terminie do 31 sierpnia. PrzedğoŨona informacja 
zostağa przygotowana zgodnie z procedurŃ, jaka jest uchwalona przez paŒstwa 
co do uchwağy budŨetowej, jak r·wnieŨ skğadania informacji i sprawozdaŒ.  

W pierwszym p·ğroczu dochody, jakie wpğynňğy do budŨetu miasta, to wy-
niosğy 1.194.422.178,44 zğ i jest to wykonanie w 47%. Natomiast na wydatki 
wydano w pierwszym p·ğroczu na zadania, jakie byğy zapisane w uchwale bu-
dŨetowej, wydano 1.225.589.497,16 zğ. Wydatki wykonano teŨ w 47,17%. Przy-
chody wykonane zostağy w kwocie 136.264.939,15 zğ, natomiast na rozchody 
przeznaczono kwotň, czyli na spğatň zaciŃgniňtych zobowiŃzaŒ wczeŜniej 
28.038.749,88 zğ. Deficyt budŨetowy na 30 czerwca, czyli za pierwsze p·ğrocze 
wyni·sğ 31.167.318,72 zğ. 

Dochody gminy w pierwszym p·ğroczu zostağy zrealizowane na kwotň 
881.844.751,91 zğ, co stanowi 44,73%, natomiast dochody powiatu na kwotň 
312.577.426,53 zğ. Realizacja dochod·w budŨetu miasta w grupie dochod·w 
bieŨŃcych wyniosğa 49,51, byğa to kwota 1.144.740.472,81 zğ, natomiast do-
chody majŃtkowe wpğynňğy w kwocie 49.681.705,63 zğ, co stanowiğo ok. 22%. 

No, niestety w pierwszym p·ğroczu na realizacjň dochod·w wpğyw miağa 
sytuacja spowodowana pandemiŃ i ta sytuacja wymusiğa koniecznoŜĺ podejmo-
wania r·Ũnego rodzaju dziağaŒ zwiŃzanych z zapobieganiem rozprzestrzenianiu 
siň koronawirusa, ale r·wnieŨ wywoğağa wpğyw na kondycjň finans·w budŨetu 
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miasta. TŃ konsekwencjŃ jest zmniejszenie dochod·w budŨetu miasta. Najwiňk-
szy ubytek zwiŃzany z epidemiŃ COVID-19 dotyczy takich tytuğ·w jak: bilety ko-
munikacji zbiorowej, kt·re wpğynňğy w kwocie 21.741.105,30 zğ ï jest to wyko-
nanie w 27%, przy zağoŨeniu wykonania na poziomie 50% stanowi ta r·Ũnica 
ponad 18 mln zğ i w stosunku do pierwszego p·ğrocza roku ubiegğego ponad 
13 mln zğ. R·wnieŨ wpğywy z udziağu w podatku dochodowym od os·b fizycz-
nych, kt·re wyniosğy 228.997.982 zğ, wykonanie stanowi 42,78%. Przy zağoŨeniu 
wykonania na poziomie 50% ten ubytek stanowi ponad 38 mln zğ i w stosunku 
do pierwszego p·ğrocza roku ubiegğego jest to okoğo 21 mln zğ, czyli w ubiegğym 
roku byğo wiňcej o 21 mln zğ. W podatku dochodowym od os·b prawnych wpğywy 
wyniosğy 28.017.584,41 zğ, przy zağoŨeniu wykonania na poziomie 50% ten uby-
tek stanowi 2 mln zğ. W stosunku do pierwszego p·ğrocza jest to 26 tys. zğ. 
Wpğywy z podatku od nieruchomoŜci za pierwsze p·ğrocze wyniosğy 
111.142.943,94 zğ, to jest ponad 48% i tu ubytek przy ujňciu, Ũe powinno byĺ 
50%, stanowi okoğo 3 mln, w stosunku do pierwszego p·ğrocza 1,5 mln. Za par-
kowanie, opğaty za parkowanie w strefie pğatnego parkowania na 30 stycznia 
wyniosğy 3.516.049,62 zğ, jest to 38% wykonania planu, czyli przy zağoŨeniu po-
ziomu 50% ubytek ten stanowi 1 mln zğ i w stosunku do pierwszego p·ğrocza 
roku ubiegğego 947 tys. zğ. R·wnieŨ ubytek wystŃpiğ w opğatach za korzystanie 
z wychowania przedszkolnego, przy wykonaniu dochod·w opğat za wieczyste 
uŨytkowanie, opğat za pobyt i wyŨywienie w Ũğobkach, r·wnieŨ jest to tylko 33%, 
czyli tutaj ten ubytek w Ũğobkach wynosi 537 tys. zğ i w stosunku do pierwszego 
p·ğrocza roku poprzedniego 303.  

JednoczeŜnie po stronie wydatk·w, jakie spowodowağa epidemia, zostağy 
przeznaczone Ŝrodki na zwalczanie, przeciwdziağanie i zapobieganie epidemii. 
W pierwszym p·ğroczu wydatki zwiŃzane z przeciwdziağaniem rozprzestrzenia-
niu siň koronawirusa wyniosğy 3.300 tys. zğ.  

Struktura zrealizowanych dochod·w przedstawia siň w pierwszym p·ğro-
czu nastňpujŃco: ponad 45% stanowiŃ dochody wğasne ï jest to ponad 542 mln 
zğ, w tym jest oczywiŜcie udziağ gminy i powiatu w podatkach dochodowych od 
os·b fizycznych i prawnych ï ponad 255 mln zğ, subwencje ï ponad 309 mln zğ, 
dotacje z budŨetu paŒstwa na zadania zlecone ï ok. 263 mln zğ, dotacje i inne 
Ŝrodki na zadania wğasne ï ponad 24 mln zğ. 

środki europejskie, jakie wpğynňğy w pierwszym p·ğroczu wyniosğy okoğo 
47 mln zğ. Na wydatki przeznaczono 1.225.589.497,16 zğ, na zadania realizo-
wane bez udziağu Ŝrodk·w europejskich z tej kwoty przeznaczono 
911.956.571,92 zğ, na zadania wğasne realizowane z udziağem Ŝrodk·w euro-
pejskich 46.261.819,70 zğ. 

Na zadania zlecone z zakresu administracji rzŃdowej ï 254.394.554,03 zğ 
i na zadania realizowane na podstawie porozumieŒ i um·w ï okoğo 13 mln zğ. 

JeŜli chodzi o Ŝrodki, jakie przeznaczono w pierwszym p·ğroczu, to naj-
wiňksza kwota dotyczyğa wydatk·w zwiŃzanych z zadaniami w oŜwiacie. Na za-
dania realizowane przez plac·wki oŜwiatowe wydano ponad 437 mln zğ, na za-
dania z zakresu pomocy spoğecznej, to na drugiej pozycji to zadanie siň uplaso-
wağo, na zadania z zakresu pomocy spoğecznej i wspierania rodziny przezna-
czono ponad 337 mln zğ, na zadania z zakresu transportu i ğŃcznoŜci okoğo 
177 mln. To sŃ te trzy najwiňksze pozycje w budŨecie ï oŜwiata, pomoc spo-
ğeczna i wspieranie rodziny, jak r·wnieŨ transport i ğŃcznoŜĺ.  
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Wydatki bieŨŃce wykonano w ponad 52%, jest to kwota 

1.134.366.556,28 zğ, natomiast na zadania majŃtkowe, na wydatki majŃtkowe 
przeznaczono 91.222.940,88 zğ, to jest ponad 21% planu. 

W strukturze rodzajowej zrealizowanych wydatk·w 92,5% stanowiŃ wy-
datki bieŨŃce, z tego ponad 38% to sŃ wydatki zwiŃzane z wynagrodzeniami 
i pochodnymi od wynagrodzeŒ, na to zadanie przeznaczono ponad 467 mln zğ. 
Pozostağe wydatki bieŨŃce zwiŃzane z funkcjonowaniem infrastruktury trans-
portu i jednostek budŨetowych ï na to zadanie przeznaczono ponad 297 mln zğ, 
to jest 19% wydatk·w, na Ŝwiadczenia na rzecz os·b fizycznych, gğ·wnie z za-
kresu wspierania rodziny i pomocy spoğecznej przeznaczono okoğo 234 mln zğ. 
Na dotacje udzielane z budŨetu miasta, gğ·wnie sŃ tu dotacje oŜwiatowe, prze-
znaczono ponad 115 mln zğ. Wydatki zwiŃzane z obsğugŃ dğugu wyniosğy okoğo 
18 mln zğ, na remonty 3 mln zğ i na wydatki majŃtkowe przeznaczono ponad 
91 mln zğ, w tym sŃ realizowane z udziağem Ŝrodk·w europejskich ï ponad 
39 mln zğ. W ramach wykonanych wydatk·w majŃtkowych najwiňksze Ŝrodki 
przeznaczono na drogi i transport ï okoğo 45 mln zğ, w tym sŃ projekty realizo-
wane z udziağem Ŝrodk·w europejskich, na rodzinň i pomoc spoğecznŃ okoğo 
11 mln zğ, jest to ponad 11% wydatk·w majŃtkowych, na sport i turystykň okoğo 
10 mln zğ i na inwestycje w sporcie i turystyce, bo tu sŃ i akcje, objňcie akcji 
i udziağ·w w sp·ğkach sportowych, na inwestycje okoğo 3 mln zğ. Na oŜwiatň w 
wydatkach majŃtkowych przeznaczono 7.623.771,61 zğ. 

Szanowni paŒstwo radni, Regionalna Izba Obrachunkowa, kt·ra zawsze 
ma trochň wiňcej czasu na wydanie opinii, bo powiedziano mi, Ũe 30 dni, ale 
jednak zostağa ta uchwağa podjňta przez Skğad OrzekajŃcy Regionalnej Izby Ob-
rachunkowej w Lublinie i Regionalna Izba Obrachunkowa opiniuje pozytywnie 
informacjň Prezydenta Miasta o przebiegu wykonania budŨetu miasta za pierw-
sze p·ğrocze, zwracajŃc uwagň, Ũe informacja zostağa przygotowana w spos·b 
staranny, czytelny, zgodny ze skğadanymi sprawozdaniami, jakie miasto skğada 
okresowo do Regionalnej Izby Obrachunkowej. Jedynie Regionalna Izba Obra-
chunkowa zwr·ciğa uwagň na dochody wğasne, kt·re przesŃdzajŃ o stopniu i za-
kresie samodzielnoŜci finansowej jednostki, kt·re wykonane zostağy nie mniej, 
jak 40%, to jest 40,9 planu, w tym sŃ oczywiŜcie dochody bieŨŃce i dochody 
majŃtkowe. I ta sytuacja, o kt·rej wczeŜniej powiedziağam, te ubytki w tych Ŧr·-
dğach dochod·w wğasnych nadal siň utrzymujŃ. Byĺ moŨe, Ũe w drugim p·ğroczu 
ï obserwujemy cağy czas sytuacjň i monitorujemy kaŨdy miesiŃc ï moŨe ta sy-
tuacja ulec zmianie. Dziňkujň za uwagň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Szanowni paŒstwo, z informacjŃ zapo-
znağy siň wszystkie komisje Rady Miasta. Bardzo proszň, czy paŒstwo chcieliby 
zabraĺ gğos w tej sprawie? Tak, jako pierwszy pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo 
Prezydenci! Szanowna Rado! Szanowni PaŒstwo! Ja chciağbym zapytaĺ pana 
prezydenta w sprawie (poczekam chwilkň, pan przewodniczŃcy Marcin Nowak 
dokoŒczy, toé Dziňkujň, panie Marcinie, Ũe juŨ mogň panu prezydentowi zadaĺ 
pytanie). Panie prezydencie, ja chciağbym nawiŃzaĺ do sesji budŨetowej, tej, 
kt·ra miağa miejsce w 2019 roku. Ja wypowiadağem siň, panie prezydencie, 
w sprawie przebudowy ulicy Nağkowskich. To zadanie jest wpisane do budŨetu 
na rok bieŨŃcy, jako remont oczywiŜcie w cağej serii, Ũe tak powiem, innych ulic 
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w zestawieniu i nawet muszň powiedzieĺ tu wyraŦnie ï ja i w grudniu, i dzisiaj 
nie dŃŨň do tego, panie prezydencie, Ũeby na siğň tu w dniu dzisiejszym wym·c 
wykonanie tego remontu w tym roku, nie. Ja m·wiğem, panie prezydencie w·w-
czas, dzieliğem siň takimi moimi spostrzeŨeniami, Ũe w przypadku ulicy Nağkow-
skich od ŧeglarskiej do ulicy Romera powinna zostaĺ wykonana przebudowa, 
peğna przebudowa, bo miasto nie posiada stosownych grunt·w do tego, Ũeby 
chociaŨ wykonaĺ chodnik na brakujŃcym odcinku od ulicy Woronieckiego do 
ulicy Zalewskiego, mamy problem ze skrzyŨowaniem ŧeglarska-Nağkowskich, 
z oŜwietleniem, etc., etc. Minňğo 9 miesiňcy, panie prezydencie, i tak na dobrŃ 
sprawň nic siň nie wydarzyğo, no bo prawdopodobnie i tak siň nic nie miağo wy-
darzyĺ. Ale bez wzglňdu na to, panie prezydencie, ja chcň usğyszeĺ, chcň usğy-
szeĺ, jakie sŃ zamysğy pana prezydenta na ten odcinek, czy rzeczywiŜcie, tak 
jak zostağo to wpisane do budŨetu miasta Lublin, bňdzie to realizowane w po-
staci uproszczonego remontu, zatem mieszkaŒcy nie mogŃ liczyĺ na ŜcieŨkň 
rowerowŃ, na wymianň oŜwietlenia, na brakujŃcy chodnik, czy moŨe w koŒcu 
uda siň przekonaĺ pana prezydenta, Ũe tam jest potrzebny normalny tryb opra-
cowania dokumentacji, trzeba uruchomiĺ procedurň ZRID, wywğaszczyĺ co nie-
kt·rych wğaŜcicieli po to, ŨebyŜmy mogli wykonaĺ przebudowň z prawdziwego 
zdarzenia. MieszkaŒcy, panie prezydencie, nie tylko ulicy Nağkowskich, bo pra-
gnň przypomnieĺ, Ũe wielu mieszkaŒc·w chociaŨby dzielnicy Zemborzyce, czy 
innych dojeŨdŨajŃcych nad Zalew Zemborzycki, dopominajŃ siň ï w sumie pre-
cyzyjnie, panie prezydencie, to o co? O to, Ũeby okoğo 200 metr·w tego najgor-
szego odcinka, Ũeby zostağo sfrezowane do minimum, tak jakby siň udağo coŜ 
na tych 200 metrach wylaĺ na ten moment, to byğoby to rozwiŃzaniem problemu. 
I nie ukrywam, z punktu widzenia innych dziağaŒ inwestycyjnych, kt·re bňdŃ 
musiağy nastŃpiĺ w dzielnicy Wrotk·w, uwaŨam, Ũe byğoby to zasadne. Przypo-
mnň, panie prezydencie, Ũe jest opracowana dokumentacja, jest ZRID na starŃ 
czňŜĺ ulicy Nağkowskich, o tym pan doskonale wie, i to zadanie bňdzie drogie, 
teŨ zdajň sobie z tego sprawň, jest juŨ, moŨe pan prezydent nie jest nawet Ŝwia-
domy tego faktu, ale w tym roku w wakacje uprawomocniğa siň juŨ decyzja ZRID 
w przypadku przebudowy ulicy Samsonowicza i uwaga, panie prezydencie ï na 
chyba 1207 os·b uprawnionych do tego, aby mogğy skğadaĺ jakieŜ odwoğania, 
nie zğoŨyğ nikt, nikt Ũadnego protestu, panie prezydencie. Jak ja to przekazağem 
panu prezydentowi Arturowi Szymczykowi, to teŨ nie m·gğ w to uwierzyĺ. No, 
dağo siň, dağo siň, bo byğa super wsp·ğpraca z samym projektantem, byğy roz-
mowy z mieszkaŒcami i rzeczywiŜcie to siň udağo. I w mojej ocenie, panie pre-
zydencie, jak juŨ jest gotowa dokumentacja, to to zadanie naleŨağoby w przy-
szğym roku uruchomiĺ, a m·wiň cağy czas, panie prezydencie, o tym odcinku 
ulicy Nağkowskich od Romera do ŧeglarskiej, bo Ũadne dziağania, panie prezy-
dencie, w tym momencie nie zostağy poczynione. No i muszň powiedzieĺ, Ũe 
z przykroŜciŃ, i to szanowni paŒstwo tu obecni na sali, szanowni radni, no, moi 
kochani, to naprawdň Ŧle wyglŃda, jak wystňpujemy przed kamerŃ z mieszkaŒ-
cami, m·wimy o jasno okreŜlonym odcinku, a pan prezydent ustami os·b pra-
cujŃcych w Biurze Prasowym myli odcinki, myli odcinki ulicy, m·wi, Ũe jest opra-
cowana dokumentacja, m·wi, Ũe to bňdzie 16 mln zğ. To po prostu jest coŜ nie-
samowitego, bo p·Ŧniej, przepraszam, no, ja teŨ muszň odpowiadaĺ na trudne 
pytania, czy ta dokumentacja w koŒcu jest, czy nie ma. Taki przekaz zostağ skie-
rowany do mieszkaŒc·w i niesamowicie ubolewam nad tym. Starağem siň, panie 
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prezydencie, w dniu dzisiejszym pohamowaĺ emocje, wypowiedzieĺ siň najde-
likatniej, jak tylko potrafiğem w tym zakresie, no bo chyba rozumie pan, w czym 
jest kğopot. Ja proszň, panie prezydencie, w tym momencie tylko i wyğŃcznie 
o odpowiedŦ na pytanie, w jakiej formule bňdzie to zadanie kiedyŜ ï podkreŜlam 
ï kiedyŜ realizowane. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych? Bardzo 
proszň, pan radny Tomasz Pitucha.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂDziňkujň. W trzech, mam nadziejň kr·tkich, Ũoğnierskich sğo-
wach chciağem siň odnieŜĺ do zaprezentowanego dokumentu i obszernego ze 
swojej natury. AnalizujŃc podstawowe dane dotyczŃce wykonania budŨetu mia-
sta, widzimy pozytywny dosyĺ zapis, Ũe zar·wno dochody, jak i wydatki zostağy 
zrealizowane w zbliŨonej wartoŜci procentowej, bo dochody 47,02, wydatki 
47,17, natomiast jeŨeli analizujemy sytuacjň dalej i widzimy, Ũe przychody zo-
stağy zrealizowane w 90,6%, to tak naprawdň to, co mieliŜmy zaplanowane, Ũe 
uzyskamy dodatkowe Ŝrodki, poszğy na zasypywanie doğ·w bieŨŃcych tak na-
prawdň i dalej sytuacja nie wiem, jak bňdzie wyglŃdağa, zwğaszcza, Ũe rozchody 
zostağy wykonane tylko w 30%, czyli to jakby pokazuje, Ũe rozchwianie tego 
budŨetu jest znaczne. I oczywiŜcie moŨna wszystko zwalaĺ na r·Ũne czynniki, 
ja nie ukrywam, Ũe wielokrotnie m·wiğem o tym, Ũe wğaŜciwie miasto Lublin nie 
ma praktycznie rezerw, zresztŃ czňsto teŨ pan prezydent, kilka razy przynajm-
niej podkreŜlağ, Ũe bez Ŝrodk·w zewnňtrznych wğaŜciwie Lublin nie jest w stanie 
zrobiĺ Ũadnej znaczŃcej inwestycji i nie bezé bynajmniej nie z ŨadnŃ satysfak-
cjŃ, raczej ze smutkiem stwierdzam, Ũe wğaŜnie w przypadku nieprzewidzianych 
okolicznoŜci, takich jak sŃ teraz, no, sytuacja budŨetowa zaczyna siň robiĺ coraz 
bardziej dramatyczna. To jest jedno stwierdzenie. OczywiŜcie komentarze 
mieszkaŒc·w, kt·re dotyczŃ dzisiejszej sesji, m·wiŃ o tym, Ũe tam sŃ r·Ũne 
czynniki. Po pierwsze ï to jest dob·r zadaŒ istotny, a po drugie ï efektywnoŜĺ 
i tutaj obawiam siň, Ũe mamy, jako miasto i jako urzŃd, wiele do zrobienia 
w tym zakresie.  

Drugie zdanie chciağbym poŜwiňciĺ takiej tabeli nr 2, kt·ra tutaj zostağa 
przedstawiona ï informacja o realizacji zadaŒ zgğoszonych przez jednostki po-
mocnicze miasta, no i zapis, Ũe w pierwszym p·ğroczu zostağy zrealizowane te 
zadania w wielkoŜci 8%, no pokazuje, Ũe tak naprawdň oszczňdzanie najbar-
dziej dotkliwie zauwaŨŃ mieszkaŒcy w dzielnicach, kt·rzy poprzez rady dzielnic 
wnoszŃ takie zwykğe, mağe zadania i rzeczywiŜcie, jak siň patrzy na tň tabelň, to 
ona jest prawie pusta.  

I trzecie zdanie, to pytanie. Przeanalizowağem zapowiadanŃ, szczňŜliwie, 
ze przed pandemiŃ, jakby zapisanŃ w budŨecie podwyŨkň dla pracownik·w 
Urzňdu Miasta i jednostek. I chciağbym zapytaĺ tutaj, bo oprň siň tylko na jednym 
rozdziale wğaŜciwie ï 85220, czyli z zakresu pomocy spoğecznej. I chciağbym 
zapytaĺ o takie r·Ũnice, juŨ trochň o to pytağem, ale nie otrzymağem satysfakcjo-
nujŃcej odpowiedzi. Na przykğad w Centrum Interwencji Kryzysowej Ŝrednio ta 
podwyŨka wyniosğa 375 zğ, a w Domu Seniora Jana Pawğa II 411 nawet, nato-
miast na przykğad juŨ Klub Seniora, jeden z Klub·w Seniora 232 zğ Ŝrednio, Klub 
Seniora na Nağkowskich 224 zğ, pracownicy mieszkaŒ chronionych 246 zğ. To 
ponad 150 zğ r·Ũnicy Ŝrednio na etat. Ja chciağem zapytaĺ po prostu w imieniu 
pracownik·w, kt·rzy jakby spotykali siň z pracŃ, czy Ŝwiadczyli pracň r·wnieŨ 
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w warunkach pandemii i niejednokrotnie sŃ niezadowoleni z takiego duŨego 
zr·Ũnicowania tutaj, a przecieŨ te decyzje, kt·re zapadğy, to nie sŃ tylko jedno-
miesiňczne, tylko bňdŃ skutkowaĺ na dochody tych pracownik·w cağymi latami 
do nastňpnej podwyŨki. Dlaczego jest taka duŨa r·Ũnica i czy miasto, majŃc 
ŜwiadomoŜĺ, Ũe ma tych pracownik·w nie tylko w Urzňdzie Miasta, ale r·wnieŨ 
w jednostkach organizacyjnych, nie moŨe tego jakoŜ tak bardziej skoordyno-
waĺ, Ũeby jakby wysokoŜĺ Ŝwiadczenia za pracň pracownika, no, nie zaleŨağa 
od tego, czy jest, prawda, na jednej ulicy pracuje, czy na drugiej, bo to mocno 
frustruje niekt·re osoby. TakŨe chciağbym poprosiĺ tutaj pana prezydenta o wy-
jaŜnienie tej sytuacji, dlaczego tak jest i czy nie moŨna tego jakoŜ bardziej tutaj 
zobiektywizowaĺ. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy jeszcze ktoŜ z paŒstwa radnych chciağby 
zabraĺ gğos? Bardzo proszň, pan radny Eugeniusz Bielak.ò 
 
Radny Eugeniusz Bielak ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Pre-
zydencie! Szanowni PaŒstwo Prezydenci! Ja chciağem siň odnieŜĺ i zapytaĺ, 
dlaczego wiele wniosk·w rad dzielnic nie jest realizowanych, BudŨet Obywatel-
ski. Jak spojrzeĺ, panie prezydencie, na dzielnice wschodnie, z kt·rych pan star-
towağ i iluŜ tam radnych, kt·rzy po prostu majŃ to gdzieŜ dzisiaj, Ũe powiedzmy, 
na Ponikwodzie nie ma dr·g, Ũe siň nic nie robi, Ũe nie ruszajŃ remonty, Tatary 
dostajŃ jakieŜ grosze, niezrealizowany BudŨet Obywatelski, teŨ, plac zabaw 
miňdzyé na Tatarach, plac zabaw, tam jest koğo MontaŨowej 10, 12 i jest wiň-
cej. To sŃ mağe inwestycje, kt·re niestety, panie prezydencie, pan zğote g·rki 
obiecywağ, zğote g·ry, niekt·rzy z radnych, Ũe ğopatň wbijŃ, Ũe bňdzie w 2019 
roku rozbudowa szkoğy ruszy. Nic nie robicie w tej materii. Coraz mniejsze pie-
niŃdze sŃ na inwestycje. Z 35 mln, kt·re miağy byĺ, rzŃd dağ na inwestycje, roz-
dysponowaliŜcie na swoje dziury, wszystkie dziury, kt·re sŃ. Ja rozumiem do-
skonale, panie prezydencie, Ũe jest okres bardzo trudny, Ũe jest pandemia i jest 
ciňŨko, natomiast proszň mi pokazaĺ, ile ludzie, bo do mnie pretensje majŃ, Ũe 
w sp·ğkach zarabiajŃ potňŨne pieniŃdze i u nich siň ma dobrze, prezes 20 ma, 
czy wiňcej, nie? Czy ktoŜ z tych pan·w powiedziağ, Ũe dobrze, jest tak ciňŨko, 
Ũe ludzie nie majŃ na chleb, Ũe zrezygnujemy z wysokich swoich pensji? Nie 
widzň w mieŜcie, w Urzňdzie Miasta ludzkich dziağaŒ w tej materii, Ũeby spojrzeĺ 
na tych ludzi, tylko ci, co majŃ 20 niech majŃ 20, ci, co majŃ, jak tu kolega m·wiğ, 
2 tys., niech biedujŃ za 2 tys., albo za i mniej, nie? MoŨna siň uŜmiechaĺ. Jak 
jest komuŜ bardzo dobrze, to tego biedniejszego nie rozumie. Zobaczcie paŒ-
stwo, ilu ludzi za jakie pieniŃdze Ũyje. Widaĺ dzisiaj doskonale, jak p·jdziecie 
do restauracji, Ũe jest pusto, Ũe jak okres pandemii nastağ, to miasto jest puste. 
Nie ma student·w. I tego rozmachu od razu nie bňdzie. Ja sobie zdajň sprawň 
doskonale i wiem, Ũe nie ma wpğyw·w podatk·w, Ũe to, co pani skarbnik tutaj 
pokazywağa, Ũe jest to bardzo duŨy kryzys, jakiego nie byğo. Ale musimy wszy-
scy zaczŃĺ oszczňdzaĺ. I na inwestycje drogie na dzieŒ dzisiejszy Lublina juŨ 
nie staĺ, panie prezydencie, to jest moje zdanie. Chyba Ũe znajdziecie jeszcze 
obligacje i inne metody, kt·re spowodujŃ, Ũe p·jdŃ inwestycje. Dobrze, Ũe Be-
rylowa zostağa wybudowana za 100 mln, czy tam za ileŜ, nie? Te koszty rosnŃ. 
Wiňc teraz nie uda siň wybudowaĺ szkoğy za 10 mln, czy za 20, Ũadnej, tylko te 
koszty bňdŃ wiňksze. I na razie nie widaĺ, Ũeby coŜ w tej materii szğo. Trzeba 
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m·wiĺ uczciwie, panie prezydencie, Ũe rozbudowa szkoğy na Ponikwodzie bň-
dzie za 10 lat moŨe, na Felinie moŨe za 5 lat, jak bňdŃ pieniŃdze w mieŜcie, jak 
bňdŃ pieniŃdze w mieŜcie. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂCzy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby zabraĺ gğos 
w tej sprawie? Nie widzň. Panie prezydencieé A, przepraszam bardzo, pan 
przewodniczŃcy Marcin Nowak.ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panowie 
Prezydenci! Wysoka Rado! Tutaj m·j przedm·wca dotknŃğ doŜĺ waŨnego pro-
blemu, aczkolwiek troszeczkň niesprawiedliwie i zbyt surowo oceniğ pana pre-
zydenta, natomiast nie moŨna nie zauwaŨaĺ aspektu BudŨetu Obywatelskiego, 
bo on jest waŨny tak samo dla nas, jak i dla rad dzielnic, jak i dla lokalnej spo-
ğecznoŜci. W koŒcu to aspekty partycypacyjne, budowanie spoğeczeŒstwa oby-
watelskiego. Ja mam taki og·lny stan wiedzy na temat powod·w, dlaczego 
czňŜĺ BudŨetu Obywatelskiego nie jest realizowana. Tutaj bardzo czňsto miasto 
nie ponosi Ũadnej winy, bo sŃ na przykğad kwestie wğasnoŜciowe nieuregulo-
wane, ale sŃ sytuacje, gdzie te zadania sŃ niewykonane, jak na przykğad na 
ulicy Lotniczej, gdzie miağo powstaĺ boisko szkolne przy Szkole nr 31, natomiast 
ja miağbym proŜbň do pana, panie prezydencie, Ũeby moŨe w ramach takiego 
og·lnego maila, informacji po prostu napisaĺ do wszystkich radnych, co jest po-
wodem niezrealizowania danych zadaŒ, bo myŜlň, Ũe to by rozjaŜniğo tň kwestiň 
i  myŜlň, Ũe teŨ niepotrzebne pytania w tej materii by nie padağy, bo jak rzekğem, 
BudŨet obywatelski jest waŨny dla nas wszystkich, a chcielibyŜmy wszyscy 
radni, takŃ kompleksowŃ wiedzň w tej materii mieĺ. A ja dziňkujň panu prezy-
dentowi, panu prezydentowi Szymczykowi za rozjaŜnienie mi w ostatnim okre-
sie tej kwestii, bo duŨo pozytywnych informacji uzyskağem.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych? Nie 
widzň. Panie prezydencie, mogň pana prosiĺ o zabranie gğosu?ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂPanie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Zacznň od wypowiedzi 
pana radnego Popiela. Sam pan sobie odpowiedziağ, to znaczy jeŜli nie ma tego 
w tegorocznym budŨecie jako inwestycji, no to nie ma i nie mamy o czym roz-
mawiaĺ. To, Ũe jest dokumentacja, uprawomocniony ZRID, to nic nie oznacza. 
W tegorocznym budŨecie tego nie ma i nie bňdzie. Natomiast jest zapisany re-
mont i w zwiŃzku z tym realizacja jako remontu, a nie inwestycji z powod·w teŨ 
oczywistych ï i formalnych, i merytorycznych. Dokumentacji na Nağkowskich na 
zakres dziağaŒ inwestycyjnych przecieŨ panu z dnia na dzieŒ nie wykreujemy. 
W zwiŃzku z tym, remont tak, inwestycja w tym roku nie. Kwestia tej wypowiedzi, 
zupeğnie niepotrzebnej, bo na wğaŜciwie, paŒstwo o tym nie wiecie, ale jest bez-
przedmiotowa, pracownica Kancelarii, kt·ra jest nowŃ i kt·rej siň stara Nağkow-
skich z nowŃ Nağkowskich  pomyliğa, przeprosiğa pana, panie radny i nie wiem, 
po co pan to publicznie w tej chwili przytacza, ta sprawa zostağa wyjaŜniona, 
dziennikarzom r·wnieŨ przekazağa tň korektň.  

JeŜli chodzi o czňŜĺ wypowiedzi pana radnego Pituchy, poproszň zaraz 
paniŃ skarbnik, natomiast powiedziağbym tak: generalnie radziliŜmy sobie, ra-
dzimy i radziĺ bňdziemy, niezaleŨnie od tego, co paŒstwo m·wicie i jak m·wicie, 
i jak przekonujecie mieszkaŒc·w do tego, Ũe nic tutaj zrobiĺ nie moŨna, a pan 
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radny Bielak jest w tym zakresie chyba niedoŜcigniony, poniewaŨ dla pana nic 
w Lublinie nie inwestujemy, nic siň nie dzieje, Felin za 5 lat, panie radny, wğaŜnie 
ma pan ogğoszony przetarg na rozbudowň szkoğy przy Berylowej. To, Ũe m·wi-
ğem dzisiaj rano, Ũe trzeba byğo rozwiŃzaĺ tň umowň z biurami projektowymi, to 
zostağo zrobione. Nie moŨna tego zrobiĺ byğo teŨ wczeŜniej z punktu widzenia 
tego postňpowania, kt·re byğo prowadzone i w zwiŃzku z powyŨszym, jeŜli wy-
powiadacie siň paŒstwo w ten spos·b, my to przyjmujemy oczywiŜcie, biorŃc 
pod uwagň, Ũe macie prawo tak myŜleĺ, natomiast juŨ wobec mieszkaŒc·w, to 
byğbym bardziej wstrzemiňŦliwy m·wiŃc o tym, Ũe nie bňdzie tej szkoğy, a takie 
wypowiedzi sŃ formuğowane, bo sam fakt, Ũe macie paŒstwo zapisane to w bu-
dŨecie i przetarg trwa, dowodzi czegoŜ innego. Tutaj pojawia siň kwestia tych 
35 mln zğ. Zaraz pan prezydent tň kwestiň by wyjaŜniğ, myŜmy myŜleli, Ũe to 
bňdzie w drugiej czňŜci, wtedy, kiedy mamy sprawň zmian w tegorocznym bu-
dŨecie, no ale jak juŨ paŒstwo wywoğaliŜcie, to spr·bujemy paŒstwu odpowie-
dzieĺ. Tylko chciağbym, ŨebyŜcie paŒstwo te 35 mln jednorazowego wsparcia 
zestawili z utratŃ dochod·w w PIT, w tej chwili procedowanŃ utratŃ dochod·w 
w CIT, w tych dziağaniach, kt·re spowodowağy zmniejszenie wpğywu z opğat z ty-
tuğu uŨytkowania wieczystego i tak dalej. To, co uzgodniliŜmy z rzŃdem, jako 
strona samorzŃdowa, jest w tej chwili realizowane i tu praktycznie rzec z biorŃc 
sğuŨyĺ to ma rozliczeniu m.in. tych inwestycji, kt·re wobec uszczuplenia docho-
d·w podatkowych musiağyby byĺ rozliczone m.in. ze Ŝrodk·w zwrotnych. Ina-
czej m·wiŃc, te 35 mln nie jest na nowe inwestycje. MogŃ byĺ na nowe inwe-
stycje, ale jest na rozliczenie wydatk·w inwestycyjnych, czy ŜciŜlej m·wiŃc, na 
sfinansowanie wydatk·w inwestycyjnych, bo refinansowaniu tu nie moŨna m·-
wiĺ i w zwiŃzku z powyŨszym r·wnieŨ sğuŨyĺ ma utrzymaniu tego tempa inwe-
stycyjnego, kt·re realizujemy, w przypadku r·wnieŨ i nowych inwestycji. Pan 
prezydent za chwilň paŒstwu tň strukturň przedstawi, bo jest tu wiele wypowie-
dzi z waszej strony nieprawdziwych. 

JeŜli chodzi o tň ostatniŃ kwestiň BudŨetu Obywatelskiego, proszň paŒ-
stwa, w momencie, kiedy podejmowaliŜmy decyzjň o zawieszeniu realizacji tych 
zadaŒ i przypominam, Ũe takie zestawienia robiliŜmy maj-czerwiec, wtedy, kiedy 
spodziewaliŜmy siň gwağtownego zağamania po stronie dochod·w i w zwiŃzku z 
tym utrzymania pğynnoŜci kosztem r·wnieŨ redukcji tych wydatk·w inwestycyj-
nych, nie tylko bieŨŃcych, to zawieszenie byğo racjonalne i ono nadal jest racjo-
nalne. Nie oznacza to, Ũe nie bňdziemy realizowaĺ tych zadaŒ. My je wstrzyma-
liŜmy, chociaŨby z powod·w, o kt·rych teŨ paŒstwo wiecie. Za chwilň bňdziemy 
pğacili 8,5 mln podwyŨki dla nauczycieli, kt·rych nam w subwencji Minister 
OŜwiaty nie dağ, a powinien. W zwiŃzku z powyŨszym, jeŜli teraz przyjrzycie siň 
paŒstwo tym wydatkom na oŜwiatň i niedoszacowaniu, jak co roku, ale w tym 
roku przybiera to postaĺ juŨ dramatycznŃ, subwencja oŜwiatowa, o czym 
zresztŃ m·wiğ pan prezydent Mariusz Banach, subwencja w tej chwili oŜwiatowa 
jest tak dramatycznie niedoszacowana, Ũe ta luka dla wszystkich samorzŃd·w 
siňgnňğa w roku ubiegğym 29 mld zğ. JeŜli popatrzymy na nasze podw·rko, bň-
dzie to kwota, kt·ra praktycznie rzecz biorŃc wywoğuje b·l gğowy pani skarbnik 
i musimy sobie z tym poradziĺ.  

Jeszcze, jeŜli chodzi o szkoğň przy Berylowej, proszň paŒstwa, kilka lat 
temu przedstawiliŜmy r·Ũne modele finansowania inwestycji i na sw·j spos·b 
wydyskutowaliŜmy, tu r·wnieŨ wsp·lnie, jak bňdziemy finansowaĺ budowň 
kompleksu oŜwiatowego, szkoğy, przedszkola i tego swoistego domu kultury 
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przy ulicy Berylowej. I nie ma sensu wracaĺ do tego, bo wszyscy zgodziliŜmy 
siň, Ũe ten model finansowania pozwala tň szkoğň zrealizowaĺ i jest zrealizo-
wana. OsiŃgnňliŜmy cel, kt·ry zağoŨyliŜmy, Ũe w tym roku doprowadzi na Czu-
bach do sytuacji, w kt·rej dzieci z tej dzielnicy znajdŃ miejsca w przedszkolach, 
znajdŃ miejsca w szkole, rodzice nie bňdŃ rozjeŨdŨaĺ siň po dzielnicach. I na-
prawdň nie jestem w stanie zrozumieĺ, dlaczego dla paŒstwa wybudowanie 
tego kompleksu na Czubach nie jest sukcesem, bo dla nas jest to sukces i je-
steŜmy z tego dumni, Ũe w tych trudnych inwestycyjnie czasach poradziliŜmy 
sobie z tŃ inwestycjŃ, na kt·rŃ, jeszcze raz przypominam, nie ma pieniňdzy rzŃ-
dowych, nie ma pieniňdzy europejskich, finansujemy to ze Ŝrodk·w wğasnych, 
w tym z kredytu. JeŜli znaleŦliŜmy model finansowania, w kt·rym odraczamy 
terminy pğatnoŜci, wğaŜnie po to, Ũeby nie budowaĺ szkoğy przy Berylowej kosz-
tem innej inwestycji, to chyba w tym zğego nic nie ma, nie m·wiŃc juŨ o tym, Ũe 
jesteŜmy skutecznie, bo realizujemy i te inne inwestycje, inwestycje oŜwiatowe, 
czego przykğadem jest chociaŨby to, co paŒstwo macie w obiekcie Zespoğu 
Szk·l Vetter·w, termomodernizacja w kilku szkoğach; Ũe potrzeby sŃ wiňksze, 
to wszyscy wiemy, Ũe trzeba rozbudowaĺ i o tym cağym czas m·wimy, szkoğň 
na Felinie i Sğawinkowskiej. GdybyŜmy nie mieli w rozstrzygniňciu, to teŨ wszy-
scy wiedzŃ, gdybyŜmy nie mieli w rozstrzygniňciu tych biur projektowych, kt·re 
dzisiaj wywoğujŃ b·l gğowy w cağej Polsce, to pewno mielibyŜmy juŨ zaawanso-
wanŃ inwestycjň. Dzisiaj uciekamy w innŃ formuğň ï zaprojektuj i wybuduj, 
i mamy nadziejň, Ũe z utrzymaniem tego terminu, kt·ry zakğadaliŜmy, Ũe wyko-
nawcy siň znajdŃ. Pan Artur Szymczyk te 35 mln wyjaŜni paŒstwu.ò 

 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂJeszcze raz, szanowni paŒstwo radni, tak, jeŨeli cho-
dzi o kwestiň 35 mln, ja podam szczeg·ğowo, co rozliczamy, to co pan prezydent 
powiedziağ, wiňc zostağo przeznaczone na inwestycje, ale z zasadŃ teŨ ich roz-
liczenia. JeŨeli mamy je rozliczyĺ do 2022 roku, juŨ tak patrzŃc nawet czysto 
teoretycznie, to w jaki spos·b wykonaĺ nowe zadania, jeŨeli startowalibyŜmy od 
zera? Oczywistym jest, Ũe te pieniŃdze sŃ przeznaczone na rozliczenie tych 
Ŝrodk·w. Z drugiej strony, jeŨeli teŨ Ŝrodki szybko rozliczymy, kt·rych nie wy-
damy z wğasnych Ŝrodk·w, to te pieniŃdze przecieŨ zostajŃ w budŨecie, nam 
siň uwalniajŃ inne moŨliwoŜci, wiňc m·wienie w taki spos·b, Ũe nie przezna-
czamy tych Ŝrodk·w na inwestycje, jest jakimŜ absurdalnym stwierdzeniem, bo 
te pieniŃdze cağy czas sŃ w naszym budŨecie. Nie wydağem ich na dane zadanie 
z bieŨŃcych naszych zasob·w finansowych, no to mi siň ten zas·b w jakiŜ tam 
spos·b uwalnia. JuŨ pomijam aspekt tego tytuğu, Ũe jeŨeli juŨ tak chcemy 
upraszczaĺ, to moŨemy powiedzieĺ, Ũe jeŨeli szkoğa na Berylowej kosztuje 
70 mln, to to jest raptem 50% finansowania tej szkoğy. Natomiast oczywiŜcie teŨ 
sŃ pewne zasady rozliczania tych Ŝrodk·w. Ja teraz przedstawiň dokğadnie, ja-
kie zadania i jakie kwoty przedstawiamy, przedstawiliŜmy do rozliczenia w za-
kresie tych Ŝrodk·w przekazanych przez rzŃd. W zakresie dziağu 600 ï drogi 
publiczne, rozdziağ drogi publiczne i gminne ï drogi dojazdowe do szkoğy pod-
stawowej, przedszkola, domu kultury przy ulicy Berylowej ï prawie 750 tys. zğ; 
wykonanie prawoskrňtu z ulicy Gňsiej oraz Jantarowej do Jana Pawğa ï prawie 
680 tys.; zadanie w ramach BudŨetu Obywatelskiego ï modernizacja osiedlowej 
infrastruktury drogowej w dzielnicy DziesiŃta, ulica Zamenhoffa ï prawie 
1,3 mln; zadanie w ramach BudŨetu Obywatelskiego remont nawierzchni dro-
gowych ulica Bociania, Szafirowa w osiedlach Ğňgi, Porňba oraz chodnik·w 
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w ulicy UŜmiechu w osiedlu Skarpa ï prawie 300 tys. zğ; budowa ulicy Szafra-
nowej ï 840 tys. zğ; budowa ulicy BiskupiŒskiej ï prawie 1,5 mln zğ; w zakresie 
dr·g wewnňtrznych ï rozdziağ 617 ï zadanie w ramach BudŨetu Obywatel-
skiego ï remont nawierzchni drogowych ulica Bociania, Szafirowa, osiedle Ğňgi, 
Porňba ï wydatki w jednostkach budŨetowych 816 tys. zğ; oŜwiata ï szkoğy pod-
stawowe ï budowa szkoğy podstawowej, przedszkola, domu kultury przy ulicy 
Berylowej ï rozliczamy prawie 7 mln zğ; Dom Pomocy Spoğecznej im. Matki Te-
resy z Kalkuty ï ponad 1,5 mln zğ. Teraz w ramach wydatk·w na zadania wğasne 
realizowane z udziağem Ŝrodk·w unijnych ï moŨemy te Ŝrodki teŨ uŨyĺ do tego 
elementu jak gdyby udziağu wğasnego; rozbudowa i udroŨnienie sieci komunika-
cji zbiorowej dla obszaru Specjalnej Strefy Ekonomicznej, Strefy Przemysğowej 
w Lublinie, z przeznaczeniem na przebudowň dr·g wewnňtrznych zlokalizowa-
nych na terenie PKP na odcinku od ulicy Chemicznej do nadstawni LTA do wy-
sokoŜci wagonowni ï prawie 1,4 mln zğ. Administracja publiczna: inwestycje 
w ramach opracowania Zintegrowanego Systemu Informatycznego dla jedno-
stek oŜwiatowych miasta Lublin ï prawie, znaczy 1,4 mln; oŜwiata i wychowanie 
ï szkoğy zawodowe ï poprawa warunk·w edukacji og·lnej w Zespole Szk·l im. 
Vetter·w w Lublinie ï ponad 6 mln zğ; w zakresie pozostağej dziağalnoŜci po-
prawa efektywnoŜci energetycznej obiekt·w uŨytecznoŜci publicznej w Lublinie 
ï to mamy termomodernizacjň szeŜciu obiekt·w uŨytecznoŜci publicznej ï war-
toŜĺ prawie, no, 1,9 mln; i ostatnia pozycja w zakresie gospodarki komunalnej, 
ochrona Ŝrodowiska ï rewitalizacja przyrodnicza Parku Ludowego w Lublinie 
znajdujŃcego siň w obszarze Zintegrowanego Centrum Komunikacyjnego dla 
LOF ï 9,5 mln zğ. To jest cağa lista zadaŒ, kt·re sumujŃ siň na kwotň, czňŜci 
zadaŒ, ale rozliczanych w ramach tego funduszu, na kwotň 35.738.303 zğ. I tak, 
jak paŒstwo zauwaŨacie, jest gros element·w tu rozliczanych, to sŃ obszary 
z zakresu oŜwiaty, o kt·rej tak czňsto m·wimy i kt·rŃ tak akcentujemy, jak jest 
dla nas waŨna i istotna, i ukğad·w drogowych. Tak wyglŃda to rozliczenie i tak 
jak powiedziağem, dziňki temu, Ũe te pieniŃdze sŃ, nie wydatkujemy ich i mo-
Ũemy te pieniŃdze uwalniaĺ, natomiast teŨ patrzmy na to, ile dochod·w utracili-
Ŝmy w zwiŃzku z reformŃ PIT, to teŨ nie moŨemy o tym zapominaĺ, pomijam juŨ 
o niedoszacowaniu tej subwencji, o kt·rej m·wimy cağy czas i te rozjazdy miň-
dzy dochodami a wydatkami, te noŨyce siň coraz bardziej rozchodzŃ, wiňc ta 
sytuacja jest coraz bardziej dramatyczna w tym zakresie. Ja nie wiem, czy nie 
skğamiň, ale chyba z subwencji pokrywamy 85%, nie pokrywamy nawet 100% 
z funduszu pğac, wiňc teŨ moŨe pamiňtajmy o tym. Jak m·wimy juŨ, to ja tak 
sobie zapisağem, odniosň siň do tego, pan radny Bielak powiedziağ, Ũe trzeba 
m·wiĺ uczciwie ï no wğaŜnie, trzeba m·wiĺ uczciwie i to jest chyba dobra sen-
tencja, ale to dotyczy wszystkich. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pani skarbnik jeszcze ï bardzo proszň.ò 
 
Skarbnik I. Szumlak ĂTak. Panowie PrzewodniczŃcy! Chciağam siň zwr·ciĺ do 
pana radnego Pituchy i odpowiedzieĺ na pytania radnego. JeŜli chodzi, panie 
radny, o przychody, kt·re zostağy zrealizowane w pierwszym p·ğroczu, to w tej 
kwocie jest kwota kredytu tego kr·tkoterminowego w rachunku bieŨŃcym ï 
94 mln zğ, ponad 94, poniewaŨ w pierwszym p·ğroczu nie zaciŃgano dğugoter-
minowego. Mamy zaplanowany kredyt, prawda, pamiňtamy w uchwale budŨe-
towej 50 mln i z Europejskiego Banku Inwestycyjnego 70 mln mamy i jeszcze 
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mamy planowane przychody z obligacji przychodowych 7 mln zğ, ale jeszcze 
z tych Ŧr·değ miasto nie korzystağo, moŨe korzystaĺ w rachunku bieŨŃcym z kre-
dytu, ten kredyt musi zostaĺ spğacony do koŒca roku, a wiňc jest to kr·tkotermi-
nowy na uzupeğnienie pğynnoŜci, jeŜli nie korzystamy z tych dğugoterminowych, 
bo mamy planowane dğugoterminowe zobowiŃzania. To jest tylko to. I oczywi-
Ŝcie zaliczki, kt·re wpğynňğy, czyli wolne Ŝrodki i Ŝrodki, kt·re wpğynňğy na zada-
nia realizowane z udziağem Ŝrodk·w europejskich, kt·re pozostağy na ko-
niec roku.   

JeŜli chodzi o rozchody, no to rozchody zrealizowane zostağy w takiej 
kwocie, jaka to wynika z zawartych um·w na spğatň zobowiŃzaŒ dğuŨnych, czyli 
kredyty i poŨyczki. Tyle trzeba byğo w pierwszym p·ğroczu, takŃ kwotň przezna-
czyĺ na spğatň, czyli te ponad 28 mln zğ.  

JeŜli chodzi o podwyŨki pğac, to w planie na rok bieŨŃcy dla wszystkich 
jednostek zaplanowano jednakowo 300 zğ na etat. Natomiast r·Ũnie to moŨe w 
jednostkach dyrektorzy zrobili, natomiast plan zakğadağ 300 zğ na podwyŨki na 
jeden etat.  

JeŜli chodzi o dzielnice, pan wspomniağ o dzielnicy, wiňc rezerwa na ko-
niec czerwca zostağa uruchomiona w 83%, prawie 84 ï 83,37 ï na kwotň 
3.396.595 zğ, byğo 171 wniosk·w z rad dzielnic zğoŨonych. Kolejne sŃ zğoŨone 
w lipcu i w sierpniu, bňdzie to okoğo chyba tak 16 jest wniosk·w na kwotň po-
nad 280 tys. zğ, bňdŃ r·wnieŨ uruchamiane te Ŝrodki w miarň potrzeby, tak 
jak jednostki pomocnicze skğadajŃ wnioski, to teŨ jest jakaŜ procedura przygo-
towaniaéò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, ale chyba za duŨy szum siň zrobiğ, bar-
dzo proszň o pozwolenie pani skarbnik na dokoŒczenie tej wypowiedzi.ò 
 
Skarbnik I. Szumlak Ăéwyğonienia wykonawc·w, dlatego teŨ realizacja na to 
pierwsze p·ğrocze moŨe nie jest taka wysoka, poniewaŨ jest wiele prowadzo-
nych prac takich przygotowawczych, ale uruchomienie rezerwy jest ponad 
3 mln zğ, prawie 3,4 mln, jest to 83% w pierwszym p·ğroczu. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Popiel siň jeszcze zgğaszağ, tak? 
Bardzo proszň, pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂTak, panie przewodniczŃcy, bo chciağbym nawiŃzaĺ do sğ·w 
pana prezydenta Artura Szymczyka, kt·ry tak fajnie zakoŒczyğ, ŨebyŜmy uczci-
wie podchodzili do pewnych spraw, tej wersji siň bňdň trzymaĺ rzecz jasna, wiňc 
chciağbym usğyszeĺ tutaj od pana prezydenta ï wiňc jak z tym remontem ulicy 
Nağkowskich na odcinku od Romera do ŧeglarskiej? ZakoŒczyğ pan swojŃ wy-
powiedŦ, Ũe bňdzie remont, remont jest wpisany w tym roku. Tak wiňc pytam: 
czy rzeczywiŜcie remont tej ulicy siň odbňdzie? Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPan radny Bielakéò 
 
Prez. K. ŧuk ĂPanie radny, przed chwilŃ panu odpowiedziağem. Pytağ pan cağy 
czas o inwestycje, m·wiğ pan o potrzebie wprowadzenia do budŨetu inwestycji, 
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zar·wno w odniesieniu do Nağkowskich, jak i Samsonowicza, i panu odpowie-
dziağem, Ũe w tegorocznym budŨecie tych zadaŒ inwestycyjnych nie ma i nie 
bňdzie. Natomiast jest zapisany remont i remont bňdzie zrealizowany.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPan radny Eugeniusz Bielakéò 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂNie, nie, ale chyba musimy to skorygowaĺ, bo wedğug 
mnie remont·w to mieliŜmy parň zapisanych w budŨecie na liŜcie tej tzw. re-
zerw, kt·re w jakiŜ spos·b zamroziliŜmy, natomiast w tej chwili podejmujemy 
pewne dziağania i ja z ZarzŃdem Dr·g rozmawiağem pod kŃtem pewnej analizy 
tego ukğadu drogowego i jeŨeli rzeczywiŜcie moŨe sfrezowanie nawierzchni i tak 
dalej, natomiast rzeczywiŜcie ten ukğad, jeŨeli te pieniŃdze gdzieŜ nam siň uda 
znaleŦĺ, no to byŜmy chcieli ten remont wykonaĺ, natomiast m·wimy o remon-
cie, natomiast w tej chwili nie moŨna powiedzieĺ na sto procent, Ũe na pewno 
wykonamy remont, bo sytuacji jest wiele dynamicznych przed nami, kt·re nam 
mogŃ skorygowaĺ to dziağanie. Natomiast nie ulega wŃtpliwoŜci, Ũe remont tam 
jest potrzebny i niezbňdny, no i tyle, i to mogň, jeŨeli m·wimy o uczciwoŜci, no 
to tak do tego trzeba podejŜĺ. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň, pan radny Eugeniusz Bielak.ò 
 
Radny E. Bielak ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! 
Ja nie powiedziağem, Ũe nie popieram inwestycji, bo w 99 procentach inwesty-
cje, kt·re zostağy w Lublinie, popieram rňkami i nogami, natomiast inwestycje, 
kt·re sŃ przeszacowane, ze swojego doŜwiadczenia bňdň krytykowağ, bo prze-
szacowania nie sŃ zasadne, bo sŃ prawnicy, sŃ fachowcy, sŃ projektanci, 
a wiem, co to sŃ, panie prezydencie, aneksy do um·w, to z doŜwiadczenia za-
wodowego, z pracy w duŨej firmie, w Instalu przerabiağem w 90. latach. Nato-
miast chcň powiedzieĺ o czym innym ï chcň powiedzieĺ, panie prezydencie, Ũe 
chodzi mi o drobne inwestycje na wschodnich dzielnicach. To, Ũe radni sobie 
super radzŃ na Czubach i w innych dzielnicach zachodnich, czy na Czubach, 
bo sŃ wspaniağymi radnymi, dzielnice wschodnie majŃ to do siebie, Ũe trafiajŃ 
na ludzi, Ũe radni trafiajŃ tacy siň, kt·rzyé - (Gğosy z sali ï nieczytelne; Wice-
przew. RM M. Nowak ĂTo gğňboka samokrytyka, panie radny.ò) - énie potrafiŃ 
wiele zrobiĺ, bo jeŨeli jest ktoŜ radnym z danej dzielnicy i tam nie ma Ũadnej 
drogi, jest radnym 6 lat, czy 10, nie, no to siň powinien wstydziĺ, bo ja pewnych 
drobnych rob·t,  kt·rych siň nie robi w mieŜcie, siň wstydzň. Chciağbym, Ũeby te 
drobne, uciŃŨliwe bardzo i trudne roboty byğy robione. Jeszcze mam proŜbň, 
panie prezydencie, do prezydenta Szymczyka, Ũeby teŨ te firmy, kt·re koszŃ, 
one biorŃ pieniŃdze, Ũeby one kosiğy, bo zawsze byğo piňknie na Felinie, na 
dzieŒ dzisiejszy jeszcze nie byğo tak, Ũe na otwarcie roku szkolnego miňdzy 
szkoğŃ a koŜcioğem sŃ chwasty, rosnŃ, gdzie byğo boisko dawniej, gdzie byğo 
wağkiem koszone. I tu mam zastrzeŨenia do konserwatora, do panié pasy dro-
gowe sŃé u Miejskiego Architekta Zieleni, jest to bardzo Ŧle realizowane. Wiele 
tych pas·w drogowych nie jest koszone. Ja wiem, Ũe firmy na tym korzystajŃ. 
I jest taka firma, kt·ra siň nazywa Hortus, kt·ra na Felinie kosiğa w sp·ğdzielni 
bardzo Ŧle i teraz teŨ tam kosi, Ũe po prostu pğakaĺ siň chce, bo ta trawa gnije, 
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robiŃ to nie w terminie, nie dbajŃ, brudzŃ samochody i to trzeba, panie prezy-
dencie ï proŜba ï Ũeby tego dopilnowaĺ, bo ZarzŃd Dr·g i Most·w radziğ sobie 
znacznie lepiej z tym. To, dziňkujň bardzo, tyle. Pretensji panie prezydencie 
Ũadnych nie mam do inwestycji. Inwestycje bňdň w 99 procentach popierağ, 
kt·re bňdŃ zasadne. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň panie prezydencieéò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂNo, pan radny tak do koŒca nie popiera tych inwe-
stycji, ale dobra, przyjmijmy to. Natomiast ja chciağem jednŃ rzecz powiedzieĺ. 
Pan m·wiğ o tych kwestiach wycen, przeszacowania ï no, naprawdň bym prosiğ, 
ŨebyŜmy nie zapominali o tym, jak sytuacja rynkowa, r·Ũne uwarunkowania po-
wodujŃ zmiany cen. To nie jest tak, Ũe my sobie coŜ wyliczymy i to jest sztywne, 
Ŝwiňte, juŨ pomijam, Ũe i rosnŃ wynagrodzenia w jakiŜ tam spos·b systematycz-
nie, to teŨ przekğada siň na ceny. Natomiast taki konkretny przykğad, nie bňdň 
m·wiğ, o jakŃ inwestycjň chodzi, natomiast pokazuje pewnŃ rzeczywistoŜĺ 
i pewna realnoŜĺ, jak sytuacja na rynku i ta sytuacja pandemiczna powoduje 
wpğyw na zachowanie wykonawc·w i na ceny, jakie oferujŃ, a juŨ pomijam to, 
Ũe idziemy w trybie zam·wieŒ, co teŨ ma swoje konkretne konsekwencje i dzia-
ğania. JeŨeli w tamtym roku ogğosiliŜmy przetarg na wykonanie pewnych zadaŒ, 
pakietu zadaŒ inwestycyjnych i oferta zostağa zğoŨona przez wykonawcň na 
kwotň 7 mln zğ, nie rozstrzygnňliŜmy tego przetargu, bo wartoŜĺ zadania nie 
mieŜciğa siň w tym, co myŜmy mieli zaplanowane. W tym roku ten sam zakres 
rob·t, podpisaliŜmy umowň ï jest na 4,4 mln zğ. I trudno m·wiĺ o jakimŜ prze-
szacowaniu. Co innego byğo w tamtym roku, jaki byğ gğ·d firm wykonawczych, 
bo wszystko hulağo na wysokich obrotach, a co innego jest teraz, wiňc tak bym 
naprawdň nie m·wiğ w taki spos·b, Ũe ktoŜ Ŧleé przeszacowane jest, to nie jest 
temat tylko, Ũe siň wyliczy w oparciu o KNR i o stawki roboczogodzin i wychodzi 
nam konkretna wartoŜĺ, jeszcze sŃ pewne inne elementy poza, nazwijmy to wy-
liczalne, bardziej rynkowe, uwarunkowania konkurencyjne i tak dalej, i tak dalej. 

JeŜli chodzi o kwestiň koszenia ï nie chciağbym siň odnosiĺ, bo jak byğo 
wczeŜniej, byğo cudownie, bo teŨ byğy podobne komentarze. Na pewno z kosze-
niem teŨ jest trudno i z r·Ũnych to wzglňd·w wynika ï i ze stawek, i braku ludzi, 
szczeg·lnie w poprzednim okresie. RzeczywiŜcie jest z tym w jakiŜ spos·b pro-
blem, natomiast pr·bujemy i te firmy dyscyplinowaĺ, Ũeby ten obszar zieleni byğ 
jak najbardziej zadbany. Zdajemy sobie z tego sprawň i tutaj jest duŨy nacisk 
teŨ i wobec pani dyrektor, Ũeby ten nadz·r byğ prowadzony duŨo bardziej sku-
tecznie, z drugiej strony przy nowych umowach, kt·re bňdziemy przetargowaĺ, 
teŨ na pewno zmienimy zapisy umowne, Ũeby nasze oddziağywanie byğo bar-
dziej skuteczne na te firmy. To w tym zakresie.  

To chyba wszystko, tylko chciağem siň do tych cen odnieŜĺ na przetar-
gach, Ũe to nie jest tak, duŨo zmiennych jest czynnik·w, kt·re powodujŃ, Ũe te 
ceny sŃ takie, a nie inne w postňpowaniach przetargowych i jak powiedziağem 
ï jeszcze obowiŃzujŃ nas zam·wienia publiczne, kt·re teŨ dosyĺ rygorystycznie 
do tego podchodzŃ, szczeg·lnie przy Ŝrodkach unijnych, gdzie ta precyzja jest 
szczeg·lnie wymagana, Ũeby nie naraziĺ siň na korekty finansowe w tym zakre-
sie. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Adam OsiŒski.ò 
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Radny A. OsiŒski ĂPanie PrzewodniczŃcy! Panowie Prezydenci! Szanowni 

PaŒstwo! Chcň nawiŃzaĺ do wypowiedzi radnego kolegi Bielaka, kt·ry jest juŨ 

trzeciŃ kadencjň, no i jak to siň dzieje, trzeciŃ kadencjň. ï (Radny E. Bielak 

ĂDrugŃ.ò) ï Nie drugŃé No toé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Dwie peğne i ta 

trzecia, i rzeczywiŜcie trzeba chyba siň zwr·ciĺ do mieszkaŒc·w, Ũeby mocno 

siň zastanowili w nastňpnej kadencji, kiedy bňdŃ wybory, bo ja akurat jestem 

niespeğna dwa lata, koleŨanka radna KamiŒska teŨ poczŃtkujŃca, ale chcň po-

wiedzieĺ tak ï pewnie, przydağoby siň duŨo wiňcej Ŝrodk·w i realizacji tych drob-

nych zadaŒ, ale proszň paŒstwa, zejdŦmy na ziemiň, ten rok jest wyjŃtkowo 

trudny i nastňpny wcale nie bňdzie lepszy, tak mi siň wydaje, obym siň myliğ po 

stokroĺ, ale wiele zadaŒ ja na przykğad przypisujň sobie to za wielki zaszczyt 

i honor, Ũe przez wiele lat dziağağem w Radzie Dzielnicy Kalinowszczyzna, od 

2001 roku i w tym czasie, a szczeg·lnie w kadencyjnoŜci obecnego pana pre-

zydenta ŧuka wykonano bardzo wiele piňknych, wielkich inwestycji, kt·re kosz-

towağy duŨe pieniŃdze. Wymieniň chociaŨby ostatnio Kalinowszczyznň ï prawie 

14 mln zğ, wielkie zadanie. Zagospodarowano piňknie wŃw·z jeden, drugi, miň-

dzyosiedlowy, a takŨe juŨ i na DaszyŒskiego. Ulica Kasztanowa, Niepodlegğo-

Ŝci. M·gğbym tu wymieniaĺ parň takich wielkich, ğadnych przykğad·w, a Park 

Zawilcowa, o kt·ry dobijaliŜmy siň. Nie chciağem wypominaĺ, ale poniewaŨ zo-

stağo to poruszone ï Park Zawilcowa. Byğ to teren ksiňŨycowy, strach tam byğo 

chodziĺ, tam tylko chodziğy osoby z wielkimi, z duŨymi psami, w obawie, Ũeby 

coŜ tam siň nie stağo i z butelkami. No, a teraz proszň, p·jdŦmy, zobaczmy. No, 

przepiňkny park. Jeszcze tam trochň zostağo do zakoŒczenia pewnych drob-

nych inwestycji, niewielkich, ale myŜlň, Ũe moŨe jeszcze doczekamy, Ũe za te 

lat 5, czy ileŜ bňdzie wiele zrobionych inwestycji. TakŨe wcale ja sobie nie przy-

pisujň za zğe i nie mam tego, a tutaj to powiadam, trzeba by chyba byğo wyjŜĺ 

do mieszkaŒc·w, Ũeby dokonali porzŃdnej korekty, analizy, kogo siň wybiera, 

takŨe kolego Gienku, sam sobie strzeliğeŜ w piňtň i to tak elegancko. Ale tak to 

nie, musimy byĺ trochň obiektywni, dlatego Ũe ten rok jest wyjŃtkowo trudny i 

nastňpny nie bňdzie lepszy, i tu na to trzeba byĺ przygotowanym, a jak siň 

zmieni sytuacja, Ũe to nieszczňsna Ăkoronaò nas opuŜci, no to wtedy trochň to 

ruszy, a tak to ja czarno widzň w og·le sytuacjň cağej gospodarki kraju, nie tylko 

naszego miasta. Dziňkujň bardzo.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Zbigniew Jurkowski.ò 

 

Radny Zbigniew Jurkowski ĂJa tylko kr·ciutko, jeŨeli chodzi o utrzymanie zie-

leni, wiňc tendencje Ŝwiatowe i krajowe sŃ takie, Ũe kosimy rzadziej, po to, Ũeby 

owady miağy tutaj swoje miejsce, poza tym, jeŨeli jest koszone rzadziej, jest 

mniejsze odparowywanie wody. Poza tym w Lublinie, jeŨeli spotykamy siň teŨ 

czňsto, sŃ takie tabliczki z napisem ĂKosimy rzadziejò, takŨe to nie jest tak, Ũe 

nie dbamy o miasto, tylko w ten spos·b jesteŜmy ekologiczni, jesteŜmy 

trendy. Dziňkujň.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan radny BreŜ.ò 

 

Radny Piotr BreŜ ĂJa chciağem tylko dopytaĺ pana prezydenta Szymczyka, bo 

w informacjach prezydenta powiedziağ, Ũe pracujŃ paŒstwo lub bňdzie wysta-

wiony mpzp, zmiany mpzp na ulicy Zelwerowicza, Poligonowej i Koncertowej. 

Czy to jest prawda, czy pan prezydent siň moŨe przejňzyczyğ? Czy rzeczywiŜcie 

coŜ takiego ma miejsce, czyli planiŜci pracujŃ nad zmianŃ planu w tym regio-

nie?ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂTak, bardzo proszň, panie prezydencie.ò 

 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂZnaczy tak ï jeŨeli chodzi o tamten rejon, to tak do-

kğadnie rejon ulicy Zelwerowicza, Koncertowej i Poligonowej plan obecnie na 

etapie uzgodnieŒ z instytucjami, pracujemy nad tym planem.ò 

 

Radny P. BreŜ ĂChciağem dopytaĺ, bo przecieŨé czy my moŨemy pracowaĺ 

nad planem, gdzie sŃd WSA wydağ wyrok, Ũe nie ma Studium?ò 

 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂTo jest wyŨej, tam nie ma.ò 

 

Radny P. BreŜ ĂWyŨej? Dziňkujň.ò 

 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂTo jest nad Zelwerowicza.ò 

 

Radny P. BreŜ ĂCzyli to nie jest teren G·rek, tylko nad, tak, nad Zelwerowicza?ò 

 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂTak.ò 

 

Radny P. BreŜ ĂRozumiem. Dziňkujň.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Nie widzň wiňcej zgğoszeŒ ze strony paŒstwa 

radnych. Proponujň, aby dokonaĺ zapisu, Ũe Rada Miasta zapoznağa siň z in-

formacjŃ z wykonania budŨetu miasta Lublin za I p·ğrocze 2020 roku. JeŜli nie 

usğyszň sprzeciwu, taki zapis zostanie dokonany. Dziňkujň bardzo.ò 

 

 

Rada Miasta zapoznağa siň z informacjŃ z wykonania budŨetu miasta Lu-

blin za I p·ğrocze 2020 roku 
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AD. 8. INFORMACJA O KSZTAĞTOWANIU SIŇ WIELOLETNIEJ PROGNOZY 

FINANSOWEJ MIASTA LUBLIN WEDĞUG STANU NA DZIEő 30 
CZERWCA 2020 ROKU 

Przedmiotowa informacja (druk nr 820-1) stanowi zağŃcznik nr 11 do 
protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň paŒstwa, przechodzimy do kolejnego punktu ï 
jest to Informacja o ksztağtowaniu siň wieloletniej prognozy finansowej miasta 
Lublin wedğug stanu na dzieŒ 30 czerwca 2020 roku (druk nr 820-1). Ja jestem 
przekonany, Ũe paŒstwo radni wszyscy dokğadnie zapoznali siň z ta informacjŃ. 
Czy moŨe moglibyŜmy przejŜĺ do dyskusji, czy jest potrzebne przedstawienie 
tego przez paniŃ skarbnik? Jakie jest paŒstwa zdanie? ï (Gğosy z sali ĂNiepo-
trzebne.ò) ï MoŨemy przejŜĺ do dyskusji, tak? Bardzo proszň. ï (Gğosy z sali ï 
nieczytelne) ï Nie ma chňtnych do zabrania gğosu. Drodzy paŒstwo, w takim 
razie ja proponujň, Ũeby dokonaĺ zapisu w protokole, Ũe Rada Miasta zapoznağa 
siň z informacjŃ o ksztağtowaniu siň wieloletniej prognozy finansowej miasta Lu-
blin wedğug stanu na dzieŒ 30 czerwca 2020 roku.ò 
 
Rada Miasta zapoznağa siň z informacjŃ o ksztağtowaniu siň wieloletniej 
prognozy finansowej miasta Lublin wedğug stanu na dzieŒ 30 czerwca 
2020 roku 
 
 
AD. 9. PODJŇCIE UCHWAĞ W SPRAWACH: 

 

AD. 9.1. UDZIELENIA POMOCY FINANSOWEJ DLA MIASTA JASĞO 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 816-1) stanowi zağŃcznik 
nr 12 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï podjňcie uchwağy w sprawie udzielenia 
pomocy finansowej dla Miasta Jasğo (druk nr 816-1). Czy ktoŜ z paŒstwa rad-
nych chciağby zabraĺ gğos w tej sprawie? Nie widzň. Bardzo proszň o okreŜlenie 
tematu w takim razie. 

Gğosowanie nr 9. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò podjňciem tej uchwağy? 
Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzy-
mağ siňò od gğosu? 

Szanowni paŒstwo, gğosowağo 26 radnych ï informujň, Ũe podjňliŜmy jed-
nogğoŜnie ten projekt uchwağy, przyjňliŜmy tň uchwağň jednogğoŜnie ï 26 gğos·w 
Ăzaò.ò 
 
Uchwağa nr 669/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 13 do protokoğu 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň, pani radna Anna Ryfka, pani przewodni-
czŃca.ò 
 
Radna Anna Ryfka ĂA, jest, zagğosowağam, dobrze. Dziňkujň. Przepraszam.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPani zgğaszağa siň do gğosu? Wnioski formalne? Nie?ò 
 
Radna A. Ryfka ĂNie, nie, nie, p·Ŧniej.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze. Zdawağo mi siň w takim razie.ò 
 

AD. 9.2. ZMIANY UCHWAĞY BUDŧETOWEJ MIASTA LUBLIN NA 2020 ROK 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 817-1) wraz z autopo-
prawkŃ (druk nr 817-2) stanowi zağŃcznik nr 14 do protokoğu 

 
 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, kolejny punkt ï podjňcie 
uchwağy w sprawie zmiany uchwağy budŨetowej Miasta Lublin na 2020 rok 
(druk nr 817-1) wraz z autopoprawkŃ (druk nr 817-2). Czy moŨemy przejŜĺ do 
dyskusji? Czy chcielibyŜcie paŒstwo, Ũeby przedstawiĺ wam projekt wraz z au-
topoprawkŃ? Nie. Bardzo proszň, pan radny Piotr BreŜ.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂPytania moŨemy zadawaĺ do tej uchwağy, tak?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂTak, wğaŜnie otworzyğem dyskusjň i udzieliğem panu 
gğosu.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂDobrze, dziňkujň bardzo. Chciağbym zadaĺ, Panie Prezyden-
cie, Wysoka Rado, pytanie o kilka rzeczy. Pierwsza, to jest o kwotň 4.700 tys. 
zğ na zakup Ŝrodk·w, na zakup usğug przewozowych od przewoŦnik·w prywat-
nych ï to jest zwiňkszenie o prawie 50% kwoty w stosunku do przetargu, kt·ry 
byğ dla przewoŦnik·w prawdopodobnie, dowiedzieliŜmy siň z komisji, 10 mln zğ, 
czyli prawie 5 mln. To jest jedno.  

TeŨ dowiedzieliŜmy siň na Komisji chyba BudŨetowej, Ũe te 2 mln, kt·re 
dokğadamy do MOSiR-u, to nie do koŒca wystarczy do koŒca roku, bo ja pyta-
ğem, czy to sŃ juŨ wszystkie Ŝrodki, kt·re do koŒca roku bňdziemy wspomagaĺ 
MOSiR. Pytanie: ile jeszcze ewentualnie? Bo wiem, Ũe pan prezes Komorski byğ 
tutaj i m·wiğ, Ũe na tň chwilň juŨ jest trochň wiňcej, ale to pytam, czy jeszcze 
bňdziemy dokğadaĺ i ewentualnie ile? 

Natomiast w uchwale, w autopoprawce jest taki punkt, o kt·rym m·wiğem 
w interpelacjach kiedyŜ, ta sprawa toczy siň juŨ od chyba 2015 roku, chodzi tutaj 
o EuropejskŃ Stolicň Turystyki Rowerowej. Okazuje siň, Ũe miasto musi wypğa-
ciĺ jednak zasŃdzone odszkodowanie, czy wykonawcy naleŨne Ŝrodki w kwocie 
2.962 tys. zğ. Chciağem o to dopytaĺ, bo wiem, Ũe miasto byğo w sporze z firmŃ 
Rystal. Pytağem o to wtedy i chciağbym zapytaĺ, czy to sŃ Ŝrodkié ile tak na-
prawdň miasto kosztowağa ta wycieczka, czyli ta turystyka rowerowa, czyli to 
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namalowanie na jezdniach w Lublinie jakichŜ ŜcieŨek, pseudo-ŜcieŨek? Ile mia-
sto za to zapğaciğo, czyli ile podatnicy musieli za to zapğaciĺ? Czy to jest kwota 
2.960 tys., a ile wczeŜniej sŃd zasŃdziğ dla podwykonawc·w innych? I czy to 
prawda, Ũe prezydent Szymczyk spotykağ siň z podwykonawcami, ale na pew-
nym etapie nie dogadağ siň z nimi, to znaczy nie poszedğ na ugodň i sŃd zasŃdziğ 
odpowiednie kwoty dla miasta? I jeszcze jedno pytanie. Czy to prawda, Ũe rad-
cowie prawni sp·Ŧnili siň z ewentualnym odwoğaniem? Bo wiem, Ũe mamy mn·-
stwo radc·w prawnych zatrudnionych i w Urzňdzie Miasta, i w sp·ğkach podle-
gğych, a wiem, Ũe nadzorowağ tň inwestycjň chyba MOSiR na tamtym etapie 
i chyba szkoda, Ũe tak byğo, bo odbieranie inwestycji, czyli nadz·r nad tymi in-
westycjami powinien byĺ chyba w rňkach sp·ğki podlegğej, i p·Ŧniej to wszystko 
siň tak skoŒczyğo, jak skoŒczyğo, a efekt mamy dzisiaj taki, Ũe wypğacamy prawie 
3 mln zğ zasŃdzonej kwoty, wiňc pytam o to. 

Chciağbym jeszcze dopytaĺ o jednŃ rzecz ï te 9,5 mln zğ ï ja pytağem o to 
na komisji ï na Park Ludowy. Chciağbym zapytaĺ, kiedy ta inwestycja siň skoŒ-
czy, bo juŨ dostağem wytğumaczenie, Ũe to jest zamiana tylko finansowania, na-
tomiast czy z powodu COVID ta inwestycja siň przeciŃgnie i z powodu COVID 
nie naliczymy kar ewentualnemu temu wykonawcy? Bo wiem, Ũe miağa siň skoŒ-
czyĺ we wrzeŜniu tego roku, a sğyszň juŨ gğosy, Ũe z powodu COVID siň ta in-
westycja przeciŃgnie. 

TakŨe proszň na razie o odpowiedŦ na te pytania, ewentualnie bňdň do-
pytywağ. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy jeszcze ktoŜ z paŒstwa radnych chciağby 
zabraĺ gğos? Bardzo proszň, pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂTak. Dziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! 
chciağbym dopytaĺ o plany zwiŃzane z budowŃ, przedğuŨeniem Lubelskiego 
Lipca ô80. Znalazğem takŃ pozycjň, Ũe chcemy wykupiĺ grunty. Z tego, co pa-
miňtam, to dokumentacja jest w peğni zrealizowana, jesteŜmy po decyzji ZRID, 
byĺ moŨe siň mylň. JeŜli siň mylň, to proszň mnie poprawiĺ. ï (Gğos z sali ï 
wypowiedŦ nieczytelna, poza mikrofonem) ï Lubelski Lipiec ô80.ò 
 
Przew. RM J. Pakula ĂPanie radny, proszň nie wzbudzaĺ dyskusji, potem w od-
powiedzi pan otrzyma informacjň.ò 
 
Radny P. Popiel ĂPanie przewodniczŃcy, z cağym szacunkiem, sam pan widziağ, 
Ũe miağem wŃtpliwoŜci, czy pan prezydent jeden, czy drugi sğyszağ, wiňc wolağem 
poczekaĺ kulturalnie przecieŨ. Chodzi o wykup grunt·w, panie prezydencie. Czy 
w tej kwocie, kt·ra jest zaplanowana tutaj dokğadnie na dzisiejszej sesji, czy to 
juŨ jest koniec, czy to juŨ jest peğna kwota, kt·ra pozwoli nam na wykup grunt·w. 
I jeŜli dobrze zrozumiağem wypowiedŦ pana prezydenta o zgğoszeniu wniosku 
w ramach, jakby to powiedzieĺ drugiego naboru na zaplanowane tych 6 mld zğ. 
Czy to bňdzie oznaczaĺ, Ũe w przyszğym roku ruszymy z budowŃ Lubelskiego 
Lipca ô80? Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakula ĂDziňkujň. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby 
zabraĺ gğos? Bardzo proszň, pan radny Stanisğaw Brzozowski.ò 
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Radny Stanisğaw Brzozowski ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panowie Pre-
zydenci! Szanowni PaŒstwo! Ja chciağbym nawiŃzaĺ do dyskusji, kt·ra wczoraj 
siň odbyğa na Komisji Kultury, bo tam jakby byğa poruszana kwestia oszczňdno-
Ŝci finansowych na instytucjach kultury, no i mam tutaj takie mieszane uczucia, 
bo z jednej strony przypominam sobie r·Ũnego rodzaju uwagi radnych i postu-
laty o tym, Ũeby na przykğad obniŨyĺ finansowanie niekt·rych instytucji kultury, 
no i w zasadzie teraz tutaj to nastŃpiğo, naleŨağoby w zasadzie panu prezyden-
towi za to podziňkowaĺ, ale z drugiej strony nie do koŒca siň zgadzam z tym, 
bo sŃ jednak instytucje kultury, kt·re moim zdaniem naleŨy chroniĺ i kt·re jakby 
sŃ bazŃ, no, weŦmy tutaj dla przykğadu Bibliotekň PublicznŃ, kt·ra ma traciĺ, 
moŨe, no, nie jest to jakaŜ wielka kwota i procentowo stosunkowo najmniej, bo 
ok. 3,5%, z tego co tam pamiňtam, a w liczba bezwzglňdnych to jest 600 tys. 
No, ale um·wmy siň ï za te 600 tys. moŨna by byğo sporo ksiŃŨek kupiĺ do 
biblioteki, nie m·wiŃc juŨ o tym, Ũe pracownicy Biblioteki Publicznej w wiňkszo-
Ŝci to sŃ ludzie, kt·rzy zarabiajŃ najniŨszŃ krajowŃ, no i ja juŨ dawno postulo-
wağem, Ũeby temu problemowi jakoŜ zaradziĺ i Ũeby staraĺ siň ich lepiej gratyfi-
kowaĺ, ale w tej sytuacji to tuta nie ma szans. No, z wypowiedzi wğaŜnie dyrek-
tor·w i tych instytucji wynikağo, no, w wiňkszoŜci, Ũe byğy takie zapewnienia, co 
mnie teŨ zastanowiğo, Ũe nikt nie utraci stanowiska pracy. Natomiast niewŃtpli-
wie w okresie tego tak zwanegoé tak zwanej pandemii, kt·ry zostağ ogğoszony 
tam juŨ w marcu, no to marzec, kwiecieŒ, maj praktycznie odbywağy siň Ũadne 
dziağania zaplanowane kulturalne. No, moŨna to w jakimŜ sensie zrozumieĺ, na-
tomiast wracajŃc jakby do tej istoty, czyli do tego zapewnienia, Ũe nikt z pracow-
nik·w tych instytucji nie straci pracy, no to tutaj nasuwa siň taka wŃtpliwoŜĺ, Ũe 
w zasadzie te instytucje juŨ tylko funkcjonujŃ w tej chwili same dla siebie, po to 
tylko, Ũeby po prostu funkcjonowaĺ, a realizacja jakby tych cel·w kulturalnych 
to juŨ jest jakby zupeğnie odrňbna sprawa i jakby na drugim planie. No, nie wiem, 
to Ŝwiadczyğoby w jakimŜ sensie o tym, Ũe te instytucje oderwane sŃ tak na-
prawdň od rzeczywistoŜci, od spoğeczeŒstwa i dziağajŃ same praktycznie dla 
siebie. No, tutaj jakby takim jednym wyjŃtkiem byğa wypowiedŦ pani dyrektor 
Katarzyny Rozw·d, dyrektorki Teatru Starego, kt·ra tak na marginesie wydaje 
mi siň robi dosyĺ dobrŃ robotň, jeŜli chodzi wğaŜnie o dziağalnoŜĺ tego Teatru, 
no to ona wğaŜnie tutaj podniosğa kwestiň takŃ, Ũe po prostu ze wzglňdu wğaŜnie 
na tň tzw. pandemiň ludzie nie przychodzŃ do Teatru, nie wykupujŃ bilet·w, no 
i w zwiŃzku z tym generalnie dziağalnoŜĺ jakby tutaj jest tego Teatru zagroŨona. 
Byğy propozycje, Ũebyé bo czňŜĺ tych instytucji przeniosğa swoje dziağania do 
Internetu, no ale trudno wğaŜciwie, Ũeby teatr przeni·sğ swojŃ dziağalnoŜĺ do In-
ternetu, bo teatr to sŃ po prostué to jest widownia. Bez widowni generalnie 
teatru nie ma. TakŨe ja bym tutaj sugerowağ, Ũeby jednak przyjrzeĺ siň jeszcze 
tym kwestiom i naprawdň staraĺ siň bardzo ostroŨnie dziağaĺ z tymi oszczňdno-
Ŝciami, bo ja rozumiem ï trudnoŜci finansowe, ale to moŨe byĺ taka sytuacja, 
ŨebyŜmy nie wylali po prostu dziecka z kŃpielŃ. TakŨe w zwiŃzku z tym, no, 
szczeg·lnie tutaj jakby zwracam uwagň na kwestiň tych 600 tys., jeŜli chodzi o 
Bibliotekň PublicznŃ, dlatego Ũe wiemy, w jakim stanie jest czytelnictwo. JeŜli 
jeszcze bňdziemy tutaj dokğadaĺ do tego, Ũeby dorŨnŃĺ to czytelnictwo, a to jest 
przecieŨ jednak baza prawdziwej, autentycznej kultury, bez czytelnictwa to nie 
moŨna sobie po prostu wyobraziĺ kultury. No, to tyle. Nie bňdň tutaj proponowağ 
jeszcze, bo miağem taki pomysğ, Ũeby zwiŃzaĺ bardziej kulturň ze spoğeczeŒ-
stwem, no i moŨe byŜmy coŜ takiego wymyŜlili, jak bon kulturalny samorzŃdowy, 
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to wtedy wpğywy do tych instytucji kultury, kt·re by jakby szğy od strony spoğe-
czeŒstwa, wymuszağyby konkurencjň i zabieganie o widza, o kogoŜ wğaŜnie, 
o tego tzw. konsumenta kultury. No, naleŨağoby siň, ale to nie jest jakby temat 
na ten punkt. Dziňkujň bardzo.ò 
 
WiceprzewodniczŃcy Rady Miasta Lublin Leszek Daniewski ĂDziňkujň panu 
radnemu. Bardzo proszň, pan radny Tomasz Pitucha.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂDziňkujň. W kontekŜcie wydatk·w budŨetowych i r·wnieŨ 
deklarowanego przez pana prezydenta wielokrotnie partycypacyjnego sposobu 
zarzadzania, chciağbym posğuŨyĺ siň cytatem z maila, kt·ry dostağem od jed-
nego z mieszkaŒc·w. On r·wnie dobrze m·gğ trafiĺ do pana prezydenta, trafiğ 
do mnie, jako radnego. Ja ani nie mam pretensji, ani siň z nim nie utoŨsamiam, 
ale chciağbym, Ũeby pan prezydent zechciağ odnieŜĺ siň do tego: M·j syn ï cytat 
ï m·j syn ma autyzm i od wrzeŜnia bňdzie chodziğ od szkoğy na ulicy Krochmal-
nej. Mimo obiecanego przez prezydenta remontu, nie dzieje siň tam nic, szkoğa 
jest nieprzystosowana, warunki fatalne. Do kogo siň zwr·ciĺ? Chcemy zawal-
czyĺ o lepsze miejsce dla naszych dzieci. Tam dzieci chociaŨ miağy miejsce do 
wyjŜcia ï Park Bğonie. Jak zwykle nikt nie patrzy na potrzeby niepeğnospraw-
nych. To takie pytanie od mieszkaŒca, na kt·re poprosiğbym pana prezydenta 
o odpowiedŦ. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň bardzo. Pan przewodniczŃcy Zbigniew 
Jurkowski ï bardzo proszň.ò 
 
Radny Z. Jurkowski ĂPrzysğuchiwağem siň wypowiedzi pana radnego Brzozow-
skiego. Na Komisji Kultury poszczeg·lni dyrektorzy m·wili o sytuacjach w po-
szczeg·lnych jednostkach, natomiast w czasie tych wypowiedzi pana Brzozow-
skiego nie byğo na Komisji. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň bardzo. Nie znaczy to, Ũe pan radny 
nie ma prawa zabrania gğosu. Panie prezydencie, czy pan siň odniesie do wy-
stŃpieŒ? Bardzo proszň, panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂMoŨe zaczňlibyŜmy také MoŨe odniosň siň, najpierw 
zacznň i odpowiem panu Radnemu Popielowi na pytanie dotyczŃce Lubelskiego 
Lipca. Jak gdyby z punktu widzenia inwestycji, nowego dworca i tego postňpo-
wania, zabiegamy juŨ kolejny raz o to, Ũeby gdzieŜ zahaczyĺ finansowanie Lu-
belskiego Lipca. StŃd zğoŨyliŜmy, jeŨeli chodzi oé w RzŃdowym Funduszu In-
westycji Lokalnych, dlatego ta Lubelskiego Lipca znalazğa siň w tym projekcie, 
zğoŨyliŜmy. I jeŨeli to dofinansowanieé I stŃd znalazğ siň zapis w budŨecie, na 
zasadzie takiej, Ũe my musimy wykazaĺ, jeŨeli skğadamy wniosek do minister-
stwa, musimy wykazaĺ siň zapisem budŨetowym, bo wkğad wğasny to jakby inna 
kwestia, natomiasté bo tam nawet  w tym zakresie nawet chyba, jak siň nie 
mylň, to dofinansowanie moŨe byĺ nawet do 100%, to jak gdyby bardziej tu 
chodzi o to, Ũe my musimy pokazaĺ, Ũe mamy to zapisane w naszych dokumen-
tach. Natomiast nie znaczy to, Ũe to zadanie uruchomimy. No, musi byĺ ten 
element dofinansowania, wtedy dopiero moŨemy o tym m·wiĺ. To jest jeden 
element, gdzie to zapisujemy i pr·bujemy o to powalczyĺ w tym RzŃdowym 
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Funduszu Inwestycji Lokalnych. Kolejny element ï nadal rozmawiamy w ra-
mach Programu Polski Wschodniej z PolskŃ AgencjŃ Rozwoju i Przedsiňbior-
czoŜci w zakresie szukania, no bo teŨ na tamtym poziomie Programu, kt·rym 
zarzŃdzajŃ, sŃ r·Ũne przesuniňcia Ŝrodk·w, wiňc jak gdyby na bieŨŃco teŨ je-
steŜmy w kontakcie z PARP-em, czy nie znaleŦliby teŨ dodatkowego dofinan-
sowania nadal w Projekcie Polski Wschodniej, tak jak pierwotnie gdzieŜ tam to 
by byğo moŨliwe do zrealizowania i czňŜĺ druga byğaby z tego programu reali-
zowana. Wiňc jak gdyby tutaj szukamy, ten ukğad drogowy moŨe siň pojawiaĺ 
w wielu naszych, nazwijmy to w cudzysğowie aplikacjach, bo szukamy moŨliwo-
Ŝci sfinansowania tego zadania, no bo jednak to jest kluczowy ukğad drogowy 
z punktu widzenia przyszğego dworca. JeŨeli chodzi o wykup grunt·w ï wykupy 
grunt·w, w tej chwili to, co zapisujemy, trudno m·wiĺ, Ũe wypeğnimy wszystkie 
zobowiŃzania z zakresu wykupu grunt·w. CzňŜĺ wykupu grunt·w jest w trakcie 
wycen. To, co zabezpieczamy, zabezpieczamy na teraz, takie, jakie potrzeby 
dla nas sŃ konieczne. JuŨ pomijam to, Ũe wiele dokumentacji, no, projektowana 
Zelwerowicza teŨ wygeneruje kolejne wykupy, bňdŃ kolejne i tak dalej, wiňc to 
trudno m·wiĺ, Ũe coŜ siň koŒczy tak i juŨ wiňcej tego nie bňdzie. Na bieŨŃco 
zabezpieczamy, bo takie zobowiŃzania siň pojawiajŃ. Pewnie na kolejnej sesji 
mogŃ byĺ kolejne Ŝrodki na wykupy. To w zakresie tym, co pan radny, to chyba 
wyczerpağem odpowiedzi. Bym prosiğ teraz pana Grzegorza Malca o odpowiedŦ 
dla pana radnego Bresia w zakresie kwestii komunikacji, potem pana dyrek-
tora Pidka co do firmy Rystal i tych problem·w w zakresie Stolicy Rowerowej. 
Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo proszň, panie dyrektorze.ò 
 
Dyrektor ZarzŃdu Transportu Miejskiego Grzegorz Malec ĂPanie Przewod-
niczŃcy! Szanowna Rado! Ta zmiana budŨetowa w dziale 60004, czyli lokalny 
transport zbiorowy, to juŨ wyjaŜniam. Jest to realizacja zağoŨonych i ogğoszo-
nych tutaj przez gminň, przez pana prezydenta jeszcze w marcu zwiňkszenia 
podaŨy do poziomu okoğo 5 mln zğ. To jest wğaŜnie realizacja tego wniosku. To 
siň przejawiağo wtedy w marcu, pamiňtacie paŒstwo, trochň musieliŜmy skorek-
towaĺ z poczŃtku roku naszŃ podaŨ, to byğy te szeroko komentowane nieko-
rzystne makroekonomiczne zmiany, kt·re dotknňğy Gminň Lublin, co z kolei siň 
przeğoŨyğo na system transportowy. 13% obniŨyliŜmy podaŨ komunikacyjnŃ. Od 
marca wr·ciğo do pewnego poziomu normalnoŜci, natomiast ta uchwağa jakby 
do koŒca roku formalizuje to zağoŨenie. Ja jeszcze tylko w miňdzyczasie dodam, 
Ũe chociaŨ ten COVID-19 od kwietnia, czy wğaŜciwie od marca juŨ dağ nam siň 
mocno we znaki, chociaŨ byğy to fatalne miesiŃce, m·wiň w kwietniu, maju, na-
tomiast z kolei niekorzystne tutaj odg·rne nakazy dotyczŃce ograniczenia mo-
bilnoŜci, m·wiň tutaj o tych limitach w autobusach, gdzie w autobusie 150-miej-
scowym moŨna byğo przewieŦĺ maksymalne 20 os·b, w autobusie 100-miejsco-
wym tylko 13 os·b, natomiast trzeba byğo tň usğugň wykonywaĺ, chociaŨby dla-
tego, Ũe mieliŜmy zobowiŃzania w stosunku do pasaŨer·w, kt·rzy wykupili bilety 
chociaŨby okresowe, a przede wszystkim musieli dojechaĺ do pracy, do szpi-
tala, czy do swoich zadaŒ. Teraz powoli siň to wszystko normuje, od wrzeŜnia 
jest rozkğad jazdy tzw. szkolny, uczniowie wr·cili do szk·l, teŨ to jest zwiŃzane 
ze zwiňkszeniem tej podaŨy mierzonej wozokilometrami, toteŨ realizacja tego 
wniosku, mniej wiňcej do poziomu 19 mln wozokilometr·w rocznie, duŨo, duŨo 
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wiňcej niŨ chociaŨby tak w bardzo prosto por·wnywalnym chociaŨby Biağym-
stoku, gdzie jest ta podaŨ na poziomie 16 mln wozokilometr·w rocznie, to teŨ 
jest podaŨ zbliŨona do teŨ czňsto por·wnywalnej do Lublina chociaŨby z tytuğu 
iloŜci mieszkaŒc·w Bydgoszczy. Zwiňkszamy r·wnieŨ, teraz sŃ pracownicy na 
mieŜcie, teŨ ta zmiana bňdzie przejawem zwiňkszenia czňstotliwoŜci na tych 
liniach podstawowych, wğaŜciwie to juŨ od 7 wrzeŜnia, no i wiadomo, jak wr·cŃ 
studenci, teŨ bňdziemy siň przyglŃdaĺ sytuacji, zwiňkszaĺ czňstotliwoŜĺ. 
I ostatni komentarz, Ũe te wozokilometry w tym dziale nie mogŃ p·jŜĺ na, to jest 
tylko takie, powiedzmy, formalne zapoŨyczenie, nie mogŃ p·jŜĺ na przewoŦni-
k·w tych operator·w prywatnych, tam te kontrakty sŃ ŜciŜleé ŜciŜle ograniczajŃ 
limit zwiňkszenia, takŨe jest kilka procent, moŨna dodaĺ i obniŨyĺ w stosunku 
rocznym, takŨe tutaj ta usğuga bňdzie, czy tam te wydatki bňdŃ dla cağoŜci ko-
munikacji, lwia czňŜĺ, zdecydowana czňŜĺ wğaŜnie to bňdzie dla operatora tutaj 
miejskiego MPK, tak.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂJeŨeli moŨna dopytaĺ, panie przewodniczŃcy.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo proszň.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂW tym punkcie, jak pan dyrektor odpowiada. Czy wydaje siň 
panu, panie dyrektorze, Ũe ta kwota wystarczy na to, Ũeby mieszkaŒcy byli za-
dowoleni z tych iloŜci przejazd·w i tak dalej? No bo z tego, co sğyszymy, wtedy 
w marcu pamiňta pan sytuacjň takŃ, w kt·rej zmniejszyliŜcie iloŜĺ autobus·w na 
danej linii i tak dalej, i byğy problemy. Ja rozumiem, Ũe tu chodzi o to, Ũeby teraz 
doğoŨyĺ tň kwotň, Ũeby nie byğo takiego problemu, jak wr·cŃ studenci i ucznio-
wie.ò 
 
Dyr. ZTM G. Malec ĂNo, w marcu wğaŜnie juŨ te problemy wğaŜciwie byğy spa-
cyfikowane, dlatego Ũe ta zadeklarowana wğaŜnie kwota, kt·rŃ teraz sformalizu-
jemy niejako, ona pozwoliğa na doğoŨenie bodajŨe w stosunku do tego, co jeŦ-
dziliŜmy w lutym, o 18 chyba woz·w w ruchu, to siň przeğoŨyğo na zwiňkszenie 
czňstotliwoŜci na tych liniach najbardziej popularnych, obğoŨonych i wğaŜciwie w 
marcu do czasu wybuchu tej pandemii nie mieliŜmy jakichŜ tutaj zgğoszeŒ doty-
czŃcych problem·w z poruszaniem siň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie dyrektorze. Pan dyrektor Kazi-
mierz Pidek, tak? Bardzo proszň.ò 
 
Dyrektor ZarzŃdu Dr·g i Most·w Kazimierz Pidek ĂPanie PrzewodniczŃcy! 
Panowie Prezydenci! PaŒstwo Radni! Temat trudny rzeczywiŜcie, on siň ciŃgnie 
od konkretnie 20 sierpnia 2012 roku. NazywaliŜmy go od samego poczŃtku jako 
Europejska Stolica Turystyki Rowerowej. WğaŜnie 20 sierpnia w 2012 roku zo-
stağa podpisana umowa miňdzy Urzňdem Miasta a MOSiR-em na peğnienie 
przez MOSiR funkcji inwestora zastňpczego. MOSiR zleciğ opracowanie pro-
gramu funkcjonalno-uŨytkowego, bňdň siň starağ nie m·wiĺ o nazwiskach, bo 
nie, natomiast na podstawie tego programu funkcjonalno-uŨytkowego zostağ 
ogğoszony przez UrzŃd Miasta przetarg, na kt·rym 11 marca 2013 roku zğoŨono 
4 oferty, najtaŒsza byğa oferta Rystal-Budu za kwotň 3.783.900 zğ. NajdroŨsza 
Strabag ï prawie 9,8 mln. Bardzo szybko siň okazağo, poza tym biorŃc pod 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 63/189 

 

 
uwagň, Ũe to cena ryczağtowa i jednoczeŜnie warunkiem byğo wykonanie reali-
zacji przez firmň, kt·ra zğoŨyğa te ofertň, bardzo szybko siň okazağo, Ũe firma 
Rystal-Bud nie brağa pod uwagň zapis·w w programie funkcjonalno-uŨytkowym, 
kt·ry m·wiğ wprost o jakoŜci wykonania, ğŃcznie z obowiŃzkiem wykonania ma-
lowania ŜcieŨek rowerowych i pas·w rowerowych w jezdni tak zwanŃ farbŃ, czy 
sposobem malowania grubowarstwowym. Pomimo wielu, Ũe tak powiem, spo-
tkaŒ w Urzňdzie Miasta i u nas, nie dağo siň dogadaĺ, dom·wiĺ ï tak bym to 
powiedziağ ï Ũeby to zostağo wykonane zgodnie z programem funkcjonalno-
uŨytkowym, cağy czas szefowie Rystal-Budu twierdzili, Ũe oni mieli inny program 
funkcjonalno-uŨytkowy, na podstawie kt·rego zğoŨyli tň ofertň. OczywiŜcie nigdy 
nie pokazali nam tego programu i byliŜmy, Ũe tak powiem, w kğopotliwej sytuacji. 
W pewnym momencie zgodziliŜmy siň nawet na to, Ũe bňdŃ r·wnieŨ podwyko-
nawcy, bo siň okazağo, Ũe Rystal-Bud tak na dobrŃ sprawň nie posiadağ swojego 
potencjağu wykonawczego. I zaczňğy siň oczywiŜcie od tego momentu problemy, 
problemy polegajŃce na tym, Ũe z czňŜciŃ podwykonawc·w firma Rystal-Bud 
nie miağa Ũadnych um·w zawartych na wykonanie roboty. Byğo wiele spotkaŒ, 
to nieistotne kiedy, daty, bo to za duŨo by byğo opowiadaĺ, byğo wiele spotkaŒ 
na r·Ũnych szczeblach i pr·by dogadania siň z Rystal-Budem, pr·by dogadania 
siň z podwykonawcami. CzňŜci podwykonawc·w, dokğadnie 6 podwykonaw-
c·w, kt·rzy siň zgğosili nawet do przewodniczŃcego Rady, do prezydent·w, do 
nas oczywiŜcie, zapğaciliŜmy bezpoŜrednio. ZapğaciliŜmy bezpoŜrednio ponad 
1.577 tys. Przykre to byğo po prostu, poniewaŨ oczywiŜcie dotyczyğy te problemy 
naszych, nazwijmy to, podwykonawc·w, kt·rzy w wielu przypadkach bankruto-
waliby. Nie bňdň m·wiğ konkretnie, o kt·re to firmy chodzi, kwoty sŃ wydane, 
wrňcz przekazane bezpoŜrednio na podstawie obmiaru rob·t od 139 tys. do 897 
tys.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂPanie dyrektorze, przepraszam, moŨna bardziej do mikro-
fonu, bo trochň sğabo sğychaĺ?ò 
 
Dyr. ZDiM K. Pidek ĂDobrze, spr·bujň. Proszň paŒstwa, cağy czas jako inwestor 
zastňpczy nadzorowağ wykonanie tych rob·t MOSiR i oczywiŜcie inspektorzy 
nadzoru zatrudniani przez MOSiR. Problemem byğo oczywiŜcie dokoŒczenie tej 
roboty, nie m·wiŃc o malowaniu, bo cağy czas Rystal-Bud twierdziğ, Ũe ma te 
dokumenty, kt·rych nam nie pokazağ do dziŜ, Ũe ma dokumenty, Ũe wcale nie 
musiağ malowaĺ. StŃd r·Ũnica w cenie w ofercie miňdzy Rystal-Budem a Stra-
bagiem ponad 6 mln. Nawet przy ostatniej pr·bie na spotkaniu u prezydent·w 
pr·bowaliŜmy siň dogadaĺ, Ũeby jednak Rystal-Bud dokoŒczyğ roboty. Okazuje 
siň, Ũe w harmonogramie, kt·ry przedstawili, odm·wili wykonania przebudowy 
dw·ch skrzyŨowaŒ, chodziğo konkretnie moŨe nie o przebudowň samych skrzy-
ŨowaŒ, tylko przebudowň sygnalizacji Ŝwietlnych. To byğo zresztŃ zgodnie z pro-
gramem funkcjonalno-uŨytkowym. JakoŜĺ, proszň paŒstwa, wykonania rob·t 
przez Rystal-Bud i przez r·Ũnych podwykonawc·w mieliŜcie chyba najlepiej 
paŒstwo parň lat temu moŨliwoŜĺ zobaczyĺ na ulicy Zamojskiej. Takich przy-
padk·w mieliŜmy sporo, stŃd pr·by jakieŜ negocjacji do zakoŒczenia tych prac 
praktycznie byğy niemoŨliwe, tym bardziej, Ũe Rystal-Bud odm·wiğ nam przeka-
zania praw autorskich na wykonanŃ dokumentacjň, r·wnieŨ przez naszego wy-
konawcň ï znaczy naszego, m·wiň pod kŃtem wykonawcy dokumentacji z Lu-
blina. Bez dokumentacji nie dağoby siň skoŒczyĺ tego projektu, a to byğ projekt 
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z dofinansowaniem ze Ŝrodk·w unijnych. To byğa nie tylko sprawa ŜcieŨek ro-
werowych, teren·w p od stanowiska do wypoŨyczania rower·w i do tych na-
zwijmy bankomat·w, tak obrazowo, gdzie moŨna byğo pğaciĺ i wypoŨyczaĺ ro-
wery, a opr·cz tego drugim etapem to byğ zakup rower·w i jak paŒstwo wiecie, 
w tej chwili jest dziewiňĺset siedemdziesiŃt parň, juŨ dokğadnie nie pamiňtam tej 
iloŜci dziewiňĺset siedemdziesiŃt bodajŨe trzy rowery w mieŜcie uŨytkowane le-
piej, gorzej, ale funkcjonujŃ. To byğ cağy ten projekt, kt·ry byğ finansowany ze 
Ŝrodk·w unijnych za poŜrednictwem Urzňdu Marszağkowskiego. PoniewaŨ byğo 
to Ŧle zrobione, Ŧle skoŒczone, w zwiŃzku z tym musieliŜmy po rozwiŃzaniu 
umowy z Rystal-Budem musieliŜmy ogğosiĺ przetarg na dokoŒczenie tej pracy 
i tu koŒczyğo te roboty nasze tutaj lubelskie przedsiňbiorstwo, dzisiaj oddziağ Lu-
bartowa, przedsiňbiorstwo z Zawieprzyckiej. Koszt dokoŒczenia byğ okoğo 3 mln, 
czyli chcŃc tak juŨ zsumowaĺ wszystko, to moŨe tak: zapğaciliŜmy z wğasnego 
budŨetu 1.577 tys. bezpoŜrednio tym podwykonawcom, w wiňkszoŜci nie zgğo-
szonym przez Rystal-Bud, zapğaciliŜmy dla, nazwijmy kr·tko, firmy z Zawie-
przyckiej prawie 3 mln, no i teraz trzeba zapğaciĺ niecağe 3 mln zğ, Ũeby sprawň, 
Ũe tak powiem, zakoŒczyĺ, bez wzglňdu na to, jak to zostağo zrobione, jak to 
zostağo odebrane. No, jest wyrok sŃdu, natomiast Ũeby byğa jasnoŜĺ sprawy, nie 
byğo sytuacji op·Ŧnienia siň z apelacjŃ. Natomiast mamy takie uzgodnienie jesz-
cze, Ũe jeŨeli zapğacimy tň kwotň, kt·ra wynika z wyroku SŃdu Apelacyjnego, po 
zapğaceniu prawdopodobnie zğoŨymy kasacjň do SŃdu NajwyŨszego, poniewaŨ 
nie zgadzamy siň z wieloma uzasadnieniami do wyroku. To moŨe tyle. Gdyby 
byğy jakieŜ szersze pytania, proszň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie dyrektorze. Bardzo proszň, pan 
prezydent.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂJa jeszcze siň odniosň, bo tam byğo takie pytanie, 
stwierdzenie pana radnego, Ũe byğy spotkania z podwykonawcami, no i trzeba 
siň do tego odnieŜĺ w spos·b jednoznaczny. RzeczywiŜcie spotykaliŜmy siň 
z podwykonawcami i z firmŃ Rystal-Bud. JeŨeli chodzi o podwykonawc·w, in-
tencja byğa jednoznaczna ï szukamy rozwiŃzania, Ũeby tych podwykonawc·w 
zaspokoiĺ. To, co pan dyrektor powiedziağ ï wielu podwykonawc·w, trzeba to 
powiedzieĺ z przykroŜciŃ, nie miağo um·w o podwykonawstwo zawartych i to 
jest z punktu widzenia ludzkiego dla tych os·b pewna jakaŜ tam tragedia i nie-
dowierzanie, natomiast tak formalnie sytuacja wyglŃdağa. I rzeczywiŜcie to, co 
pan dyrektor powiedziağ, wielu podwykonawcom udağo siň zapğaciĺ oczywiŜcie 
po obmiarach, nawet czňŜĺ chyba podwykonawc·w dokoŒczyğa pewne prace, 
bo teŨ gdzieŜ tam porozumiewaliŜmy siň w tym zakresie, wiňc tutaj jak gdyby 
skoncentrowaliŜmy siň na tym, bo gros to sŃ nasi lokalni przedsiňbiorcy, Ũeby 
im w jakiŜ spos·b pom·c i tych spotkaŒ byğo wiele, to jakby ktoŜ chciağby byĺ 
bardzo dociekliwy, to chyba jak jest archiwizowane, to w kalendarzach to byğo 
pozapisywane, wiňcej tutaj nie ma jakichŜ tajemnic wielkich. Natomiast faktem 
jest, Ũe z Rystal-Budem nie byliŜmy siň w stanie dogadaĺ i dojŜĺ do porozumie-
nia, bo to, co pan dyrektor powiedziağ, sporem byğy te ï w cudzysğowie ï te 
malowanki, to nie do koŒca malowanki, bo tam chodziğo o to malowanie grubo-
warstwowe, bo myŜmy wyszli z propozycjŃ ï jeŨeli tak jest cudownie, to w ra-
mach tego kontraktu wymalujcie, zgodnie z dokumentacjŃ, i tyle, i nie widzimy 
tu problemu. Natomiast nie byğo takiej zgody, wiňc teŨ myŜmy nie widzieli pola 
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do zawarcia ugody, bo nie moŨemy siň na zgodziĺ. Natomiast tylko bym prosiğ 
ï nie uŨywajmy okreŜleŒ, bo pan dyrektor troszkň o tym powiedziağ, Ũe nieu-
dolne malowanki. To nie byğy tylko malowanki w tym projekcie, bo byğ i zakup 
roweru miejskiego, stacje r·wnieŨ, kwestie wybudowania niekt·rych odcink·w, 
a w tym m.in. czňŜĺ byğo malowanych pas·w w ramach ukğadu drogowego. To 
tak bŃdŦmy po prostu precyzyjni i moŨe nie uŨywajmy takich sğ·w troszkň dys-
kredytujŃcych ten projekt.  

A, jeszcze byğo pytanie dotyczŃce Parku Ludowego ï to juŨ precyzyjnie 
odpowiem. JeŜli chodzi o kwestiň wykonania tego zadania, umowa na wykona-
nie jest. Byğy podpisywane aneksy i ostateczny termin na wykonanie zadania 
jest w zakresie tym technicznym do koŒca, do 30 listopada, natomiast kwestia 
rozliczenia w zakresie technicznym, finansowym z instytucja, to mamy do koŒca 
tego roku, czyli tu mamy miesiŃc czasu jeszcze na rozliczenia finansowe, czyli 
zamykamy w zakresie finansowym, rzeczowym Park Ludowy w tym roku. To 
chyba wszystkoé Poproszň teraz jeszcze moŨe pana prezesa Krzysztofa Ko-
morskiego o wypowiedzenie siň w zakresie kwestii MOSiR-u i potem jeszcze 
pana prezydenta Mariusza Banacha co do szkoğy i tego maila, zağ·Ũmy, Ũeéò 

 
Radny P. BreŜ ĂCzy moŨna jeszcze, panie przewodniczŃcy, w tej sprawie, Ũe-
byŜmy skoŒczyli temat z Rystal-Budem, czy p·Ŧniej dopytaĺ?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂMoŨe p·Ŧniej, dokoŒczmy tň pierwszŃ czňŜĺ pytaŒ i bň-
dzie pan radny dopytywağ. Tak, tak, pan prezes Krzysztof Komorski.ò 
 
Wiceprezes ZarzŃdu MOSiR ĂBystrzycaò Sp. z o.o. w Lublinie Krzysztof 
Komorski ĂPaŒstwo PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! Panowie Prezy-
denci! Szanowni PaŒstwo Radni! Postaram siň szybko, troszkň tez powt·rzň to, 
co m·wiğem w trakcie trwania Komisji BudŨetowo-Ekonomicznej. Czy jesteŜmy 
w stanie teraz powiedzieĺ, czy bňdziemy potrzebowali wiňcej pieniňdzy, niŨ te 
Ŝrodki, kt·re sŃ zaplanowane w wysokoŜci 2 mln zğ? Bňdziemy mŃdrzejsi praw-
dopodobnie na przeğomie paŦdziernika i listopada, i to z kilku powod·w bardzo 
konkretnych, miňdzy innymi wtedy bňdziemy wiedzieli, jakie sŃ faktyczne skutki 
podtrzymania obostrzeŒ na naszych obiektach w tym wymiarze, w kt·rym one 
teraz obowiŃzujŃ, no, przede wszystkim, jak bňdzie wyglŃdağa druga fala zacho-
rowaŒ, o ile bňdzie. Z tego r·wnieŨ bňdzie wynikağa frekwencja na naszych 
obiektach. JuŨ teraz moŨemy powiedzieĺ, Ũe jeŨeli na obiektach rekreacyjnych 
moŨemy wpuŜciĺ do 75%, to ja mogň powiedzieĺ, Ũe mamy por·wnanie, Ũe 
w 47% na tym kaŨdym obiekcie mamy tň stratň, wiňc nie jesteŜmy w stanie teraz 
dokğadnie powiedzieĺ. Ja mogň powiedzieĺ, Ũe prawdopodobnie bňdziemy po-
trzebowali tych Ŝrodk·w. Pan radny pytağ na Komisji, czy to bňdŃ trzy, cztery 
miliony. Naszym zdaniem na pewno to nie  bňdŃ takie Ŝrodki, ale prawdopodob-
nie jeszcze bňdziemy potrzebowali takiego wsparcia i nie wiemy, czy bňdŃ ko-
lejne obostrzenia, czy bňdzie jeszcze jakieŜ ograniczenie. My moŨemy powie-
dzieĺ ï na teraz, na chwilň obecnŃ, po aktualizacji planu finansowego na prze-
strzeni roku to sŃ straty w wysokoŜci 9,3 mln zğ, one wynikajŃ z utraty przycho-
d·w z bilet·w. Przypomnň, Ũe wszystkie obiekty od 12 marca zostağy cağkowicie 
zamkniňte. To sŃ utraty przychod·w z tytuğu ulg, z kt·rymi wyszliŜmy do na-
szych najemc·w, do naszych kontrahent·w, do wsp·ğpracownik·w, do przed-
siňbiorc·w r·wnieŨ, kt·rych chcieliŜmy w ramach moŨliwoŜci biznesowych 
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udzieliĺ im tego wsparcia, tak jak to uczyniğy wğadze miasta. To takŨe brak moŨ-
liwoŜci przyjmowania Ŝrodk·w w ramach jednostek meczowych, treningowych, 
poniewaŨ wszystkie rozgrywki ligowe, przypominam, zostağy wstrzymane i tak 
samo nie odbywağy siň treningi, to jest ponad 1 mln zğ, wiňc bardzo ciňŨko byğo 
zaplanowaĺ tň pracň i tň politykň ekonomicznŃ nawet z miesiŃca na miesiŃc, co 
nie znaczy, Ũe siedzieliŜmy z zağoŨonymi rňkami, bo przypomnň, Ũe przyspie-
szyliŜmy w zasadzie cağy proces inwestycyjny, jeŜli chodzi o obiekty Aqua Lublin 
tak, aby nie musieĺ traciĺ czasu wtedy, na kiedy te inwestycje byğy zaplano-
wane, czyli na przerwň technicznŃ w okresie wakacyjnym. ChcieliŜmy jak naj-
szybciej wykonaĺ te inwestycje i udağo je siň wykonaĺ bez op·Ŧnienia i w okre-
sie, kiedy obiekty byğy wyğŃczone, dziňki temu mogliŜmy w og·le zrezygnowaĺ 
z przerwy technicznej i obiekty jak juŨ wystartowağy, w wiňkszoŜci od poczŃtku 
wakacji, czyli od 1 lipca, to mogŃ funkcjonowaĺ do tej pory. ZrezygnowaliŜmy 
z czňŜci usğug zewnňtrznych i zaangaŨowaliŜmy wğasnych pracownik·w, kt·rzy 
i sprzŃtali obiekty MOSiR-u, i je ochraniali, i z tego tytuğu na tych oszczňdno-
Ŝciach koszt·w operacyjnych na przestrzeni roku udağo siň zaoszczňdziĺ okoğo 
7 mln zğ. To jest szereg dziağaŒ, kt·re r·wnieŨ w miňdzyczasie zostağo podjň-
tych, udağo siň pozyskaĺ blisko 1 mln zğ dofinansowania z Miejskiego Urzňdu 
Pracy, blisko 1,5 mln zğ z Polskiego Funduszu Rozwoju, wiňc na tyle, na ile 
mogliŜmy sobie w tych ciňŨkich warunkach poradziĺ, to mam wraŨenie, Ũe 
chyba w jakiejŜ czňŜci to siň udağo. Udağo siň teŨ odzyskaĺ 600 tys. zğ z tytuğu 
gwarancji od jednego z wykonawc·w, wiňc wracajŃc do samego poczŃtku, 
prawdopodobnie bňdziemy potrzebowali dodatkowego wsparcia, natomiast 
chcŃc racjonalnie planowaĺ tň politykň ekonomicznŃ i firmy, i patrzŃc r·wnieŨ 
na wydatki  miasta, chcielibyŜmy m·c to zaplanowaĺ precyzyjnie, a bň-
dziemy mŃdrzejsi, tak jak powiedziağem, na przeğomie paŦdziernika i listopada. 
Dziňkujň.ò 
 
Zast. Prez. M. Banach ĂSzanowni PaŒstwo! ŧebyé Mogň? Tak, panie prezy-
dencie? Widzň, Ũe mogň. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo! ŧeby od-
powiedzieĺ na kaŨde pytanie dotyczŃce Szkoğy Podstawowej nr 26, to trzeba 
powiedzieĺ dwa zdania wiňcej, bo rzeczywiŜcie temat jest delikatny, dlatego Ũe 
jak paŒstwo wiecie, Szkoğa Podstawowa nr 26 pracuje z dzieĺmi, przede wszyst-
kim z dzieĺmi chorymi na autyzm. My, znajŃc fatalne warunki tej szkoğy przy 
ulicy Bronowickiej, parň lat temu podjňliŜmy decyzjň o tym, Ũeby tej szkole do-
daĺ nowy budynek przy ulicy Kurantowej, przypominam, i tam warunki pracy sŃ 
fantastyczne. Wiemy, Ũe musimy do tego standardu doğoŨyĺ r·wnieŨ 
szkoğň, kt·ra bňdzie ksztağciğa dzieci starsze, bo na Kurantowej sŃ dzieci  w kla-
sach I-III. Nie da siň tego zrobiĺ w szkole na Bronowickiej. Kto z paŒstwa tam 
byğ, to wie doskonale, Ũe tej szkoğy wyremontowaĺ na potrzeby tych dzieci juŨ 
siň nie da. Niestety liczba tych dzieci chorych na autyzm wzrasta, w miesiŃcu 
przybywa tak okoğo 5 tych dzieci, a przypominam, Ũe oddziağy klasowe w tej 
szkole sŃ 3-4-osobowe. W zwiŃzku z tym, proszň paŒstwa, pojawiğ siň ten po-
mysğ, Ũeby docelowo cağŃ Szkoğň 26 umieŜciĺ w dw·ch budynkach ï na Kroch-
malnej po dawnej Szkole 17 i na Kurantowej w tym budynku, kt·ry juŨ mamy. 
Szkoğa na Krochmalnej, gdyby dzisiaj por·wnywaĺ jej standard w por·wnaniu 
z 26, to w og·le proszň paŒstwa trudno nawet znaleŦĺ por·wnanie, dlatego Ũe 
szkoğa na Krochmalnej to jest normalna szkoğa, w kt·rŃ swojego czasu wğoŨono 
sporo pieniňdzy. Proszň paŒstwa, w 26, nie wiem, czy ktoŜ z paŒstwa tam byğ 
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w og·le, w 26 dzisiaj na Bronowickiej kaŨdy dorosğy mňŨczyzna na korytarzu 
jest w stanie dotknŃĺ rňkami dw·ch Ŝcian. Tam sŃ tak wŃskie korytarze, tego 
siň po prostu na potrzeby tej szkoğy wyremontowaĺ juŨ nie da. Dzieci siň uczŃ 
w piwnicy. To byğ jeden z naszych najwiňkszych wstyd·w. Wiňc my, Ũeby rozğa-
dowaĺ juŨ ten problem, zaproponowaliŜmy, Ũeby szkoğa juŨ teraz funkcjonowağa 
w trzech miejscach. I w tym roku juŨ pani dyrektor Kowalik czňŜĺ tej szkoğy prze-
niosğa na KrochmalnŃ. Powtarzam ï tam warunki sŃ duŨo lepsze. Ale zdajemy 
sobie sprawň z tego, Ũe z dzieĺmi autystycznymi jest problem zupeğnie inny, to 
znaczy dla dziecka autystycznego kaŨda zmiana miejsca jest bardzo duŨym 
problemem, dlatego Ũe te dzieci, ta choroba m.in. polega na tym, Ũe te dzieci 
muszŃ mieĺ wszystko bardzo dokğadnie zaplanowane i poruszaĺ siň w obsza-
rach, kt·re znajŃ. W zwiŃzku z tym przeniesienie tam tej szkoğy ï rozmawialiŜmy 
o tym z gronem pedagogicznym wielokrotnie ï przeniesienie tam tej szkoğy ğa-
twe nie bňdzie, ale kiedyŜ to zrobiĺ musimy. Ja mam nadziejň, Ũe my juŨ w roku, 
najbliŨszym roku budŨetowym bardzo powaŨnie zaczniemy rozmawiaĺ, ja juŨ 
dzisiaj o tym m·wiğem, na temat przystosowania szkoğy na Krochmalnej dla 
dzieci chorych na autyzm. To przystosowanie oczywiŜcie, proszň paŒstwa, nie 
jest jakoŜ bardzo tutaj wysublimowane, tam chodzi gğ·wnie o to, Ũeby byğy mağe 
pomieszczenia, dlatego Ũe te dzieci, powtarzam, uczŃ siň w oddziağach najczň-
Ŝciej 3-4-osobowych. Przy tej okazji ja teŨ powiem paŒstwu, Ũe Szkoğa 26 tak 
bardzo nam pňczniej r·wnieŨ dlatego, Ũe m·wiŃc wprost sŃsiedni starostowie 
nie realizujŃ obowiŃzku budowania szk·ğ dla takich dzieci. To jest, proszň paŒ-
stwa, dosyĺ duŨy problem, dlatego Ũe obowiŃzek budowania szk·ğ specjalnych 
spoczywa na starostach. My do 26 Szkoğy przyjmujemy bardzo duŨo dzieci 
spoza Lublina. No, trudno takiego dziecka nie przyjŃĺ, skoro ono innych moŨli-
woŜci nie ma. Pytanie oczywiŜcie, czy nie powinniŜmy zaczŃĺ rozmowy z sŃ-
siednimi starostami na temat tego, Ũeby jakoŜ partycypowali finansowo w pro-
wadzeniu takich szk·ğ. Powiem paŒstwu, jest doŜwiadczenie Poznania ï Po-
znaŒ przez rok walczyğ, narobiğ sobie wrog·w dookoğa, zaowocowağo to kwotŃ 
okoğo 700 tys. rocznie. Ğatwiej by nam byğo, gdybyŜmy takie pieniŃdze mieli, ale 
pytanie, czy tutaj sk·ra warta wyprawki. Natomiast wracajŃc do tego konkret-
nego problemu, bo ja zdajň sobie sprawň z tego, Ũe dla dziecka autystycznego 
zmiana szkoğy na poczŃtku bňdzie zawsze problemem. Proszň mi jednak wie-
rzyĺ, Ũe na Krochmalnej juŨ dzisiaj warunki sŃ duŨo lepsze niŨ w Szkole Pod-
stawowej nr 26 na ulicy Bronowickiej. Bňdziemy tň szkoğň na Krochmalnej po-
mağu dostosowywali tak, Ũeby ona odpowiadağa standardowi szkoğy przy ulicy 
Kurantowej, ale potrzebujemy na to i czasu, i pieniňdzy. W tej chwili, powtarzam, 
potrzebny nam jest ten miesiŃc takiego przyzwyczajenia siň tych dzieci do no-
wych miejsc. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie prezydencie. Czy ktoŜ z paŒ-
stwa radnych?ò 
 
Radny T. Pitucha ĂJa moŨe jednoé Dziňkujň za to wyjaŜnienie, panie prezy-
dencie i chciağbym tylko zapytaĺ, czy tam byğ poruszony w tym mailu sprawa 
otoczenia. Ja rozumiem, Ũe jakby tutaj sytuacja jest nie do jakby naprawienia, 
tak, bo otoczenie tej szkoğy tam chyba nie pozwala na robienie jakichŜ teren·w 
zielonych.ò 
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Zast. Prez. M. Banach ĂProszň paŒstwa, mnie siň ciŃgle wydajeé ja nie wiem, 
proszň paŒstwa, bo Ŧle, Ũe my rozmawiamy o tym teoretycznie, bo ja jestem 
przekonany, Ũe gdyby kaŨdy z paŒstwa pojechağ, zobaczyğ otoczenie szkoğy na 
Bronowickiej i na Krochmalnej, to naprawdň to otoczenie na Krochmalnej jest 
bardziej przyjazne. Tam jest boisko na Krochmalnej, te dzieci bardzo tego boi-
ska potrzebujŃ. Wiem, Ũe juŨ dzisiaj z niego korzystajŃ. Ja wiem, Ũe myŜmy siň 
przyzwyczaili, Ũe rodzice siň przyzwyczaili, ale proszň paŒstwa, bo  m·wiŃ mi, 
Ũe majŃ parking na przykğad na Bronowickiej, ale ten parking, ja przypominam, 
to jest parkowanie na obcym terenie w bğocie i kağuŨach, tylko Ũe siň przyzwy-
czaili ludzie do tego i m·wiŃ, Ũe majŃ parking. My przy szkole na Krochmalnej 
juŨ rozpoczňliŜmy prace z panem dyrektorem Dariuszem Dziağo, rozmawiamy 
o uczynieniu ulicy Piekarskiej jednokierunkowŃ i to siň stanie jeszcze w tym mie-
siŃcu, tak, Ũeby rzeczywiŜcie tam byğ parking, Ũeby moŨna tam byğo te dzieci 
dowieŦĺ, bo te dzieci siň przecieŨ dowozi, i Ũeby to otoczenie byğo jak najpiňk-
niejsze. Ja naprawdň zakğadam, byĺ moŨe siň mylň, ale zakğadam, Ũe tutaj 
mamy duŨy problem z dostosowaniem dziecka chorego na autyzm do nowego 
miejsca, kt·re ï ja sobie z tego problemu absolutnie zdajň sprawň ï i my podej-
mujŃc decyzjň o przeniesieniu Szkoğy 26 docelowym, bo dzisiaj funkcjonuje 
w 3 miejscach, powtarzam, ale docelowo o przeniesieniu ich na KrochmalnŃ, 
chciağbymé myŜmy te problemy wszystkie brali pod uwagň. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan radny BreŜ jeszcze.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂTak. Dziňkujň bardzo. Panie Prezydencie! Wysoka Rado! Sğu-
chajŃc tych sğ·w pana dyrektora, pana prezydenta wyjaŜnienia ¨ propos tego, 
co siň wydarzyğo i tej sprawy sŃdowej, i tego wszystkiego, ja chciağem zapytaĺ 
tylko, panie prezydencie, niech pan odpowie na dwa pytania. Pierwsze ï kto, 
opr·cz mieszkaŒc·w miasta Lublin, i jak pan wytğumaczy mieszkaŒcom miasta, 
parafrazujŃc prezydenta Krzysztofa ŧuka, Ũe zapğacimy za to 6.577 tys.? Kto, 
opr·cz mieszkaŒc·w Lublina straciğ na tym? Kolokwialnie m·wiŃc ï czy ktoŜ 
w koŒcu w tym mieŜcie poni·sğ konsekwencje swoich dziağaŒ, czy cağy czas bň-
dziemy przyzwalaĺ na to, Ũe tego typu sytuacje bňdŃ siň zdarzaĺ, a w sŃdach 
bňdziemy przegrywaĺ, bo ktoŜ podpisağ umowň, ktoŜ robiğ projekt, a ktoŜ to nad-
zorowağ. M·wiň tutaj o MOSiR i o ludziach, kt·rzy nadzorowali tň inwestycjň. 
Nie m·wiň tutaj o radcach prawnych z Ratusza. Czyli jeszcze raz: sprawa trwa 
osiem lat i ja nie wiem, moŨe ja siň mylň, ale moŨe pan prezydent odpowie, kto 
odpowie za to, opr·cz tego, Ũe mieszkaŒcy Lublina znowu bňdŃ traciĺ swoje 
pieniŃdze, kt·re pğacŃ w podatkach? To jest pierwsza rzecz. 

A druga rzecz, kt·rŃ chciağem powiedzieĺ, to moŨe jak pan prezydent od-
powie, to ja jeszcze siň odniosň. Dziňkujň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPanie prezydencie, mogň prosiĺ? 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie radny, nie udzielň panu odpowiedzi w taki spo-
s·b, bo pan stawia pewnŃ tezň i chciağby pan na niŃ uzyskaĺ konkretnej odpo-
wiedzi, kto poni·sğ, natomiast to, co byğo powiedziane wczeŜniej ï oczywiŜcie, 
teoretycznie moŨna byğo pr·bowaĺ zawrzeĺ ugodň z Rystal-Budem, te pieniŃ-
dze zapğaciĺ i byŜmy siň pewnie spotkali znowu na pewnej dyskusji, na jakiej 
podstawie zostağa zawarta ugoda. Niestety system, w kt·rym funkcjonujemy 
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i w zakresie finans·w publicznych, trzeba to z przykroŜciŃ stwierdziĺ, ale tak 
jest, niestety czasami aspekt logiczny i racjonalny odkğada na bok. I niestety 
wchodzimy w spory sŃdowe, ale z drugiej strony moŨe i dobrze, bo sŃdy sŃ 
niezaleŨne i teŨ i gminy przegrywajŃ w tych sŃdach i nie chcň dyskutowaĺ z wy-
rokami sŃdowymi. To, co pan dyrektor powiedziağ ï bňdziemy analizowaĺ i na 
pewno nie chcemy siň poddaĺ, bo uwaŨamy, Ũe mimo wszystko, jak by to nie 
zabrzmiağo, racja jest po naszej stronie, bo juŨ faktycznie firma sobie wyinter-
pretowağa pewne rzeczy. Osoby, kt·re siň wtedy tym zajmowağy, pomijam to, Ũe 
przeszğa na emeryturň czňŜĺ os·b, kt·ra byğa wtedy liderami tego projektu, nie 
zajmuje siň tymi kwestiami i zostağa odsuniňta od kwestii Roweru Miejskiego, 
jeŨeli chodzi o kwestie konsekwencji.   

Co do tych strat, kt·re ponieŜli mieszkaŒcy ï jasne, ponosimy pewne kon-
sekwencje, ale to tak samo, jak na innych zdaniach, gdzie kwestia kar, kt·re 
naliczamy i musimy naliczaĺ, natomiast nie mam  pola do negocjacji poziomu 
kar, jeŨeli jedynie wyrok sŃdowy moŨe w jakiŜ spos·b to zracjonalizowaĺ to po-
dejŜcie. Tak, jak powiedziağem ï kluczem, i to jest teŨ pewnŃ wartoŜciŃ, warto 
byğoby, Ũeby ktoŜ teŨ siň tym zainteresowağ, bo jeŨeli troszczymy siň o przed-
siňbiorc·w, teŨ podjňliŜmy pewne dziağania, to co pan dyrektor powiedziağ, o wy-
pğaceniu Ŝrodk·w bezpoŜrednio podwykonawcom, mimo Ũe to jest teŨ obar-
czone ryzykiem, ale majŃc tň ŜwiadomoŜĺ, Ũe ci podwykonawcy faktycznie te 
prace tam wykonywali. I teŨ moŨna by iŜĺ w zaparte, bo mieliŜmy podstawy, 
Ũeby nikomu nie zapğaciĺ ani zğot·wki. Takie trzeba decyzje podejmowaĺ, kt·re 
sŃ teŨ w jakiŜ spos·b obarczone pewnym ryzykiem. A konsekwencje ï jasne, 
tak jak wszystkie nasze wydatki, kt·re ponosimy i oczywistym jest, moŨe nie 
bezpoŜrednio mieszkaŒcy teŨ w tym zakresie, bo czňŜĺ Ŝrodk·w byğa finanso-
wana ze Ŝrodk·w unijnych, wiňc teŨ moŨe, jak juŨ tak precyzyjnie to okreŜlamy, 
to moŨe nie m·wmy, bo to tak wybrzmiağo, jakby 100% obciŃŨağo podatnika 
lubelskiego. No, nie 100%, bo projekt byğ finansowany ze Ŝrodk·w unijnych. 
Dziňkujň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Panie radny, ja bym bardzo prosiğ, Ũeby pan 
doprecyzowağ juŨ te pytania i nie zamieniajmy tego w dialog, naprawdň. Bardzo 
proszň.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂChciağbym dopytaĺ, panie prezydencie w takim razie, czy my 
musimy, jeŨeli mamy sprawň sŃdownie zasŃdzonŃ, pğaciĺ, czy po prostu trzeba 
wczeŜniej zapğaciĺ, Ũeby zğoŨyĺ kasacjň, czy po prostu  nie powinniŜmy pğaciĺ 
i zğoŨyĺ kasacjň, z punktu widzenia prawnego, poniewaŨ nie wiem. Proszň o 
doprecyzowanie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPani mecenas, jakby pani mogğa siň do tego od-
nieŜĺ.ò 
 
Radca prawny Joanna Kopieniak-Bodio ĂSzanowni paŒstwo, juŨ wyjaŜniam. 
Wyrok sŃdu, bo rozumiem, Ũe byğ to wyrok sŃdu drugiej instancji, tak? Drugiej 
instancji jest natychmiast wykonalny, czyli naleŨy zapğaciĺ, natomiast swojŃ 
drogŃ moŨemy zgğosiĺ kasacjň. Tak. Ale sp·ğka, rozumiem, podejmie decyzjň, 
czy jednostka, po zapoznaniu siň z uzasadnieniem, tak? Bo wyrok jest, nato-
miast rozumiem, Ũe uzasadnienia jeszcze nie ma, tak?ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Nie widzň wiňcej gğos·w w dyskusji, 
moŨemy przejŜĺ do gğosowania. Bardzo proszň  o okreŜlenie tematu. ï (Radna 
J. Mach ĂPrzerwa obiadowaéò) ï MoŨe dokoŒczmy to gğosowanie.  

Gğosowanie nr 10. Drodzy paŒstwo, Ŝwieci siň zielona dioda ï kto z paŒ-
stwa jest Ăzaò podjňciem uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika, tak, 
wraz z autopoprawkŃ na druku nr 817-2. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 
Ăwstrzymağ siňò od gğosu?  

17 gğos·w Ăzaò, 3 Ăprzeciwò, 6 ĂwstrzymujŃcych siňò ï informujň, Ũe pod-
jňliŜmy przedmiotowŃ uchwağň wraz z autopoprawkŃ.ò 
 
Uchwağa nr 670/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 15 do protokoğu 
 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂSğyszň gğosy dotyczŃce przerwy, drodzy paŒstwo, ale 
pozw·lcie w takim razie zakoŒczyĺ ten blok uchwağ finansowych.ò 
 

AD. 9.3. UCHWAĞY ZMIENIAJłCEJ UCHWAĞŇ NR 481/XII/2019 RADY 

MIASTA LUBLIN Z DNIA 19 GRUDNIA 2019 ROKU W SPRAWIE 

WIELOLETNIEJ PROGNOZY FINANSOWEJ MIASTA LUBLIN  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 818-1) wraz z autopo-
prawkŃ (druk nr 818-2) stanowi zağŃcznik nr 16 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂMamy w tej chwili podjňcie uchwağy zmieniajŃcej uchwağň 
nr 481/XII/2019 Rady Miasta Lublin z dnia 19 grudnia 2019 roku w sprawie wie-
loletniej prognozy finansowej Miasta Lublin (druk nr 818-1) wraz z autopoprawkŃ 
(druk nr 818-2). Jest dyskusja. Bardzo proszň, pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂW miarň kr·tko, panie przewodniczŃcy. Chciağbym poruszyĺ, 
Panie Prezydencie, Szanowna Rado, Szanowni PaŒstwo, taki temat, jakim jest 
koniecznoŜĺ wykonania remontu mostu na ulicy ŧeglarskiej. Przeczytağem, pa-
nie prezydencie, w uzasadnieniu gdzieŜ siň to pojawia w wieloletniej prognozie 
finansowej, Ũe mielibyŜmy przeznaczyĺ 10 tys. zğ, wğaŜnie tego za bardzo nie 
rozumiem, na przystŃpienie do opracowania dokumentacji, sporzŃdzenia nie-
zbňdnej do wykonania remontu. No, to jest tylko dokumentacja. Jak wiemy, ten 
stopieŒ zaawansowania wňzğa przesiadkowego przy ulicy ŧeglarskiej jest na-
prawdň bardzo mocno zaawansowany i jak przejeŨdŨamy, to naprawdň te prace 
to cieszŃ, to muszň powiedzieĺ, panie prezydencie, w koŒcu mamy niekt·rych 
wykonawc·w, kt·rzy wiedzŃ, co robiŃ i przynajmniej ja to tak odbieram, Ũe 
w tamtym miejscu tak jest i obawiam siň, panie prezydencie, o czym byğa juŨ 
mowa w 2019 roku, Ũe niestety bňdzie szybciej wybudowany tenŨe wňzeğ prze-
siadkowy, ta cağa pňtla autobusowa, a nie bňdziemy mieli moŨliwoŜci dokonania 
zmian tras, czy wydğuŨenia obecnych linii autobus·w wğaŜnie przez tenŨe obiekt. 
Ja nie ukrywam, panie prezydencie, Ũe czekağem dğugo na tň decyzjň i spodzie-
wağem siň, Ũe raczej to p·jdzie w systemie zaprojektuj i wybuduj, i chciağbym 
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uzyskaĺ po prostu takie uzasadnienie, bo chyba zgodzimy siň z tym, Ũe ten re-
mont jest niezbňdny i samo wykonanie jest jak najszybsze. Tylko tyle. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych? Nie widzň 
wiňcej gğos·w w dyskusji. Panie prezydencie, chciağby pan zabraĺ gğos?ò 
 
Prez. K. ŧuk ĂPan dyrektor Kazimierz Pidek.ò 
 
Dyr. ZDiM K. Pidek ĂProszň paŒstwa, system zaprojektuj i wybuduj jest najwy-
godniej stosowaĺ przy robotach tzw. drogowych, ale liniowych, czyli remont, 
przebudowa drogi. Natomiast przy robotach mostowych, przebitkach mosto-
wych ten system nie zdaje egzaminu, dlatego Ũe z jednego podstawowego po-
wodu ï my zawsze staramy siň, tak jak myŜlň, Ũe paŒstwo pamiňtacie, nie-
dawno byğa dyskusja na temat most·w na Unii Lubelskiej, tutaj przy Gali, Ũe 
trzeba zrobiĺ dokumentacjň, podzieliliŜmy tň Unii Lubelskiej na cztery zadania, 
oczywiŜcie oddzielnie jeden most, oddzielnie drugi, po to, Ũeby ewentualnie pr·-
bowaĺ uzyskaĺ Ŝrodki z rezerwy ministerstwa i jak paŒstwo wiecie, ostatnio nam 
siň udağo zrobiĺ PawiŃ, ale dokumentacjň mieliŜmy wczeŜniej. Nie da siň zrobiĺ 
dokumentacji w ciŃgu roku i wykonaĺ, tak nazwň po prostu sprawň. MoŨna ry-
zykowaĺ, ale to raczej, m·wiň, nie wychodzi ï tak bym powiedziağ. Przy linio-
wych spokojnie moŨemy robiĺ, natomiast przy robotach tego typu, gdzie trzeba 
r·wnieŨ robiĺ badania geologiczne i tak dalej, i tak dalej, nie da siň tego zrobiĺ. 
MoŨna ryzykowaĺ, ale z g·ry jest niepowodzenie plus do tego, gdyby byğo nie-
powodzenie, Ũe nie skoŒczymy w ciŃgu roku kalendarzowego, tracimy dofinan-
sowanie.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂJeszcze raz pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂTo chciağbym tylko zapytaĺ o terminy tutaj, panie prezydencie, 
bo rozumiem, Ũe zaraz po podjňciu tej naszej uchwağy, to ta dokumentacja, sam 
przetarg na opracowanie dokumentacji bňdzie jak najszybciej zlecony i spodzie-
wamy siň, Ũe ona powstanie do kiedy? I ewentualnie, jaki byğby termin p·Ŧniej 
rzeczywiŜcie samych rob·t? Czy cokolwiek wiadomo na ten temat? Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Bardzo proszň, panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie radny, nie chciağbym tak m·wiĺ, bo z tymi pro-
jektami jest potem tak r·Ũnie i z terminami, nam zaleŨy, aby ta dokumentacja 
powstağa jak najszybciej, natomiast nie chciağbym tutaj deklarowaĺ, bo juŨ 
zresztŃ mamy przykğady, Ũe z kilkoma projektantami musieliŜmy siň rozstaĺ, 
wiňc to jest takie deklarowanie czegoŜ. Dop·ki  nie mamy umowy, jeszcze nie 
wiemy, kto wygrywa, no to tak wszystko to troszkňé - (Gğosy z sali ï nieczy-
telne) ï Wie pan co? Ale panie radny, nie chciağbym tutaj dyskutowaĺéò 
 
Radny P. Popiel ĂPanie prezydencie, ja bardzo dziňkujň za odpowiedŦ. Dziň-
kujň, tyle.ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 72/189 

 

 
Prez. K. ŧuk ĂTo panie radny, niech pan spowoduje, Ũe ta, zdaniem pana, dobra 
firma niech przystŃpi do przetargu i niech ten przetarg wygra. Problem dzisiaj 
jest paŒstwu wszystkim znakomicie znany. O ile firmy wykonawcze przystňpujŃ 
i sŃ dobre, i moŨna je weryfikowaĺ tym, co robiŃ na rynku, o tyle biura projek-
towe dzisiaj to jest najsğabszy punkt postňpowania.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Nie byğo wiňcej gğos·w w dyskusji, mo-
Ũemy przejŜĺ do gğosowania. Bardzo proszň o okreŜlenie tematu.  

Gğosowanie nr 11. Bardzo proszň, kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò podjň-
ciem tej uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Uchwağy wraz z autopo-
prawkŃ. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň 
bardzo. 

20 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 6 ĂwstrzymujŃcych siňò.ò 
 
Uchwağa nr 671/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 17 do protokoğu 
 

AD. 9.4. UCHWAĞY ZMIENIAJłCEJ UCHWAĞŇ NR 611/XIX/2020 RADY 

MIASTA LUBLIN Z DNIA 21 MAJA 2020 R. W SPRAWIE 

ZATWIERDZENIA DO REALIZACJI ORAZ ZABEZPIECZENIA 

śRODKčW FINANSOWYCH W BUDŧECIE GMINY LUBLIN NA LATA 

2020-2022 NA FINANSOWANIE KOSZTčW FUNKCJONOWANIA 

PODMIOTU REALIZUJłCEGO ZINTEGROWANE INWESTYCJE 

TERYTORIALNE 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 814-1) stanowi zağŃcznik 
nr 18 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, jeszcze jedna uchwağa i zaraz robimy 
przerwň. Kolejny punkt ï podjňcie uchwağy zmieniajŃcej uchwağň nr 611/XIX/2020 
Rady Miasta Lublin z dnia 21 maja 2020 r. w sprawie zatwierdzenia do realizacji 
oraz zabezpieczenia Ŝrodk·w finansowych w budŨecie Gminy Lublin na lata 2020-
2022 na finansowanie koszt·w funkcjonowania podmiotu realizujŃcego Zintegro-
wane Inwestycje Terytorialne (druk nr 814-1). JeŜli nie usğyszň sprzeciwu, to pod-
dam ten projekt pod gğosowanie. Gğosujmy. Temat okreŜlony. 

Gğosowanie nr 12. Kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem tej uchwağy? Proszň 
o zbliŨenie karty do czytnika. Jeszcze moment. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒ-
stwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

25 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò.ò 
 
Uchwağa nr 672/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 19 do protokoğu 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo na proŜbň pani przewodniczŃcej ï pani 
przewodniczŃca sama ï bardzo proszň.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂTak, bardzo bym prosiğa ï z wnioskiem formalnym chciağam 
wystŃpiĺ ï o rozszerzenie porzŃdku o stanowisko, kt·re otrzymaliŜcie paŒstwo 
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ï stanowisko w sprawie wyraŨenia solidarnoŜci z Narodem Biağoruskim. Chcia-
ğabym prosiĺ o wprowadzenie tylko.ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Radna A. Ryfka ĂOkay, okay, dobrze, w takim razie po przerwie obiadowej.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, ogğaszam przerwň 1 godz. 15 min. do 
godziny 16.00. Punkt czwarta spotykamy siň po obiedzie.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂNatomiast paŒstwa radnych z Klubu Prezydenta Krzysztofa 
ŧuka bardzo proszň na chwileczkň na g·rň, do gabinetu przewodniczŃcego. 
Bardzo proszň, bardzo proszň paŒstwa radnych do gabinetu przewodniczŃ-
cego.ò 
 
 
Po przerwie: 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, 12 minut po godzinie 16.00 ï spraw-
dzamy listň obecnoŜci po przerwie. Zapraszam wszystkich paŒstwa radnych do 
sali obrad. OptycznŃ wiňkszoŜĺ widzň juŨ. Kasiu, nic siň nie pojawiaé  Jeszcze 
raz. Drodzy paŒstwo sprawdzamy listň obecnoŜci po przerwie, bardzo proszň 
o zbliŨenie karty do czytnika. Nie idzie. Pomoc techniczna jest nam potrzebna. 
Nie dziağa. Drodzy paŒstwo, pr·bujemy trzeci raz, sprawdzamy listň obecnoŜci 
po przerwie ï bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika ï idzie, udağo siň. Cağy 
czas sprawdzamy. Drodzy paŒstwo widzň juŨ 22 osoby, 23 potwierdziğy obec-
noŜĺ. Wznawiam obrady Rady Miasta po przerwie. Zgğaszağa siň pani przewod-
niczŃca Anna Ryfka ï bardzo proszň, udzielam pani gğosu.ò 
 
Radna Anna Ryfka ĂBardzo dziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezyden-
cie! Wysoka Rado! Chciağabym zğoŨyĺ wniosek formalny o rozszerzenie po-
rzŃdku obrad o dwa stanowiska: pierwsze stanowisko ï w sprawie wyraŨenia 
solidarnoŜci z Narodem Biağoruskim oraz drugie stanowisko ï Lublin przeciwko 
LEX DEVELOPER. Obydwie treŜci stanowisk macie paŒstwo juŨ dostarczane. 
I bardzo bym prosiğa, by te punkty, po uzyskaniu oczywiŜcie zgody Rady, zna-
lazğy siň w punktach bieŨŃcych.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Zdaje siň, Ũe jeŜli chodzi o porzŃdek 
obrad, to pan przewodniczŃcy Nowak miağ jakieŜ propozycje? Sğyszağem w ku-
luarach.ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂPanie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! Wy-
soka Rado! Chciağbym poprosiĺ o rozszerzenie porzŃdku dzisiejszej sesji 
o punkt Zmiany w komisjach stağych.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. ï (Radny S. Brzozowski ĂPanie prze-
wodniczŃcyéò) ï Szanowni paŒstwo, ja bardzo proszň w takim razie, poddam 
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te wnioski pod gğosowanieé - (Radny S. Brzozowski ĂPanie przewodni-
czŃcyéò) - éBardzo proszňé Pan Stanisğaw Brzozowski jeszcze? Bardzo pro-
szň.ò 
 
Radny S. Brzozowski ĂJa chciağbym rozszerzyĺ jeszcze obrady naszej Rady 
o wsp·lne stanowisko przeciwko zatruwaniu Wisğy. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň o okreŜlenie tematu. Pierwszy wniosekéò 
 
Radny P. BreŜ ĂPanie przewodniczŃcy, jeŨeli moŨna, w trybie przeciw stanowi-
sku, czy nie, przeciw wprowadzeniu.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂNo, tak, ale chciağem zaczŃĺ w tej kolejnoŜci, w jakiej 
byğo to zgğaszane, czyli pierwsze mamy dot. solidarnoŜci z Narodem Biağoru-
skim. To tutaj chce pan radny dyskusjň ï 2 Ăzaò, 2 Ăprzeciwò? Nie tutaj. To za-
cznijmy od okreŜlenia tego tematu. ï (Radny Dariusz Sadowski ĂW kwestii for-
malnej.ò) ï W kwestii formalnej pan radny Sadowski ï proszň.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂDziňkujň bardzo. Panie przewodniczŃcy, ja mam wŃtpli-
woŜĺ formalnŃ, czy moŨemy gğosowaĺ do porzŃdku obrad ï m·wiň tu o wniosku 
kolegi radnego Brzozowskiego ï wprowadzenie stanowiska, kt·rego nie ma, 
tak, ani treŜci, ono nie jest nam przedstawione, jak rozumiem, ono nie jest sfor-
muğowane i nie jest podpisane przez uprawnionŃ grupň radnych. Dziňkujň bar-
dzo. Tu proszň o rozwianie tej mojej wŃtpliwoŜci.ò 
 
Radny S. Brzozowski ĂJa proponowağem wğaŜnie wsp·lnie, ŨebyŜmy wypraco-
wali takie stanowisko.ò 
 
Radny D. Sadowski  ĂNo, ale nie moŨemy wprowadziĺ do porzŃdku obrad cze-
goŜ, czego nie ma.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych w kwe-
stiach formalnych? Tak? Pan radny Brzozowski.ò 
 
Radny S. Brzozowski ĂZnaczy ja chciağbym skorzystaĺ z trybu gğosu Ăprzeciwò 
temu stanowisku, odnoŜnie wyraŨenia solidarnoŜci z Narodem Biağoruskim.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂNo, dobrze, bardzo proszň, jak tak ï 2 gğosy Ăzaò, 2 Ăprze-
ciwò. Pan radny Brzozowski jako pierwszy.ò 
 
Radny S. Brzozowski ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! 
Szanowni PaŒstwo! No, ja nie wiem tak naprawdň, czy paŒstwo siň zastana-
wiajŃ nad tym, nad sensem w og·le przyjmowania takiego stanowiska, bo jeŜli 
my na przykğad, jako Rada Miasta czasami nie moŨemy sobie poradziĺ z 50 me-
trami chodnika, a my tutaj siň chcemy wypowiadaĺ w sprawach miňdzynarodo-
wych, w sprawach, gdzie rozgrywajŃ siň tak naprawdň interesy geostrategiczne, 
o kt·rych nie mamy zielonego pojňcia, bo tak naprawdň nie wiemy, co tam siň 
dzieje na Biağorusi; no, ja nie bňdň tutaj jakby starağ siň zanalizowaĺ tego pro-
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blemu, ale generalnie przecieŨ tutaj wiadomo jest, Ũe jest pr·ba rozegrania Bia-
ğorusi i moŨna siň tylko domyŜlaĺ, kto chce rozegraĺ tň BiağoruŜ, a nar·d biağo-
ruski jest akurat tutaj tylko zakğadnikiem tych wielkich geostrategicznych intere-
s·w. Wiňc nie wiem, czy w og·le my jesteŜmy uprawnieni do mieszania siň 
w takie sprawy i czy akurat to nasze stanowisko, kt·re przyjmiemy, bňdzie w 
jakimŜ sensie jednoczeŜnie wsparciem dla narodu, kt·ry tutaj tez wğaŜciwie 
trudno okreŜliĺ, kto jest tym narodem ï czy na przykğad ci nacjonaliŜci biağoru-
scy, kt·rzy siň domagajŃ przyğŃczenia czňŜci terytorium Polski do Biağorusi, czy 
o jakiŜ inny nar·d chodzi, bo to jest bardzo og·lne stwierdzenie ï ĂNar·d Biağo-
ruskiò, wiňc jakby m·wiň, wracajŃc do istoty rzeczy, to nie jest sprawa samo-
rzŃdu, nie jest sprawa, ŨebyŜmy siň my politykŃ miňdzynarodowŃ zajmowali 
i nie wiem, co paŒstwo chcecie uzyskaĺ w ten spos·b ï czy dobre samopoczu-
cie, Ũe coŜ ŨeŜmy zrobili? No, nic ŨeŜmy nie zrobili i nic nie zrobimy, bo nic 
z tego nie bňdzie wynikağo. No, zajmijmy siň tymi sprawami, na kt·re mamy 
wpğyw, a nie tymi, na kt·re nie mamy wpğywu. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan przewodniczŃcy Leszek Daniewski 
w trybie?ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂZa.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂZa. Bardzo proszň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. No, jestem po 
prostu zdumiony wystŃpieniem pana i por·wnaniem sytuacji na Biağorusi do bra-
kujŃcych panu w dzielnicy 50 metr·w chodnika. No, to jest naprawdň ŨenujŃca 
sprawa, wie pan. My wyraŨamy swoje poparcie dla narodu biağoruskiego, cho-
ciaŨby z tego wzglňdu, Ũe mamy dwa miasta, z kt·rych z jednym mamy partner-
stwo, a z drugim, stolicŃ MiŒskiem mamy podpisane, proszň pana, wymienione 
listy intencyjne. Wiňc my nie zajmujemy siň, kto kogo bňdzie tam rozbierağ, czy 
bňdzie rozbi·r Biağorusi, czy nie bňdzie i tak dalej, tylko my siň wczuwamy, pro-
szň pana w sytuacjň mieszkaŒc·w tych, kt·rzy w tej chwili protestujŃ tam na 
placu. No, dziwiň siň, Ũe akurat pan wypowiada siň w tej kwestii. Dziňkujň bar-
dzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Marcin Nowak w trybie 
gğosu Ăzaò, rozumiem.ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂTak, panie przewodniczŃcy, w trybie gğosu Ăzaò. 
Panie Prezydencie! Wysoka Rado! No, w zasadzie brak mi sğ·w. Panie radny, 
siadğem naprzeciwko Piotra Popiela, spojrzağem na jego oblicze i widziağem po-
tworne zdziwienie, a nie ukrywam, Ũe sam jestem bardzo zdziwiony pana sğo-
wami, bo one sŃ, panie radny, mocno niekomfortowe dla mnie, nie tylko dlatego, 
Ũe jestem autorem, wsp·ğautorem tego stanowiska, pisağem je o 4.00 nad ra-
nem, starağem siň przemyŜleĺ kaŨde sğowo, cağy Klub Prezydenta Krzysztofa 
ŧuka podpisağ to stanowisko i nie tylko, bo radni Klubu Prawo i SprawiedliwoŜĺ 
r·wnieŨ, za co serdecznie dziňkujň. Pan radny m·wi o tym, Ũe to nie nasza 
sprawa. No, byĺ moŨe za nasza sprawň uznaje pan sprawň Wisğy, o czym bň-
dziemy dyskutowaĺ, jak pan juŨ to stanowisko sformuğuje. Dla bezpieczeŒstwa 
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przypominam, Ũe przez Lublin nie pğynie, a teŨ siň chcemy tŃ sprawa zajmowaĺ. 
Chciağbym jednak, Ũeby w przestrzeni miejskiej nie wygğaszaĺ takich teorii, kt·re 
szkodzŃ nie tylko wizerunkowi naszej Rady Miasta, ale w og·le stanowisku Pol-
ski w przestrzeni publicznej. Nie wiem, czy pan radny zdaje sobie sprawň, co 
dzieje siň w tej chwili na Biağorusi, jaka jest tam obecnie sytuacja polityczna, bo 
byĺ moŨe pan radny nie Ŝledzi serwis·w informacyjnych i nie widzi, Ũe ğamane 
sŃ prawa czğowieka, Ũe bici sŃ ludzie, kt·rzy majŃ odwagň w przestrzeni pu-
blicznej umiejscawiaĺ swoje stanowisko, Ũe nie ma demokracji, ze gwağcone sŃ 
podstawowe prawa obywatelskie. Dlatego my, jako Rada Miasta, kt·ra wielo-
krotnie zajmowağa siň podobnymi sprawami, na przykğad w sprawie r·Ũnych za-
chowaŒ miňdzynarodowych dotyczŃcych takŨe bulwersujŃcych kwestii, takich 
jak na przykğad nacjonalizm odradzajŃcy siň za wschodniŃ granicŃ, przypomi-
nam ï takie stanowiska teŨ w przestrzeni Rady Miasta prezentowaliŜmy. Mamy 
nie tylko prawo, mamy, panie radny, obowiŃzek zajŃĺ stanowisko w tej sprawie, 
mamy obowiŃzek w przestrzeni publicznej bardzo wyraŦnie wyartykuğowaĺ, Ũe 
nie godzimy siň na ğamanie praw czğowieka, jakiegokolwiek paŒstwa by to nie 
dotyczyğo, a przypomnň, a pan radny m·wiğ przed chwilŃ, pan radny pewnie 
bňdzie jeszcze gğos zabierağ w tej sprawie, bo nie mam wŃtpliwoŜci, Ũe stano-
wisko do porzŃdku bňdzie wprowadzone i w·wczas obie podyskutujemy mery-
torycznie. 

Pan radny powinien, jako przedstawiciel Ũycia publicznego miasta Lublin, 
jako funkcjonariusz publiczny rozumieĺ, Ũe prawa czğowieka i wolnoŜĺ sŃ fun-
damentem demokracji i mamy obowiŃzek, juŨ nie powiem brzydko psi obowiŃ-
zek walczyĺ o prawa czğowieka, gdziekolwiek nie byğyby ğamane. I to pozosta-
wiam pod rozwagň panu radnemu, dziňkujŃc jednoczeŜnie wszystkim radnym 
Klubu Prezydenta Krzysztofa ŧuka, Prawa i SprawiedliwoŜci za to, Ũe poparli to 
stanowisko. Nie mam wŃtpliwoŜci, Ũe bňdzie ono przyjňte. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy w trybie gğosu Ăprzeciwò jeszcze ktoŜ 
chciağby zabraĺ gğos, bo dwa Ăzaò, 1 Ăprzeciwò? No to juŨ byğy dwa gğosy Ăzaò, 
takŨeé - (Gğosy z sali ĂGğosujmy.ò) ï Tak, w kwestii formalnej, tak?ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂTo znaczy, Panie PrzewodniczŃcy, Szanowni 
PaŒstwo! Jako jeden z wnioskodawc·w podpisanych chciağbym tylko w zdaniu 
tym zaczynajŃcym siň od sğowa ĂWolnoŜĺ czğowieka jest fundamenteméò takŃ 
drobnŃ korekcyjnŃ poprawkňé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï A, przepraszam, 
przepraszam najmocniej, gapiostwo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň o okreŜlenie tematu. Ja teŨ siň zagapiğem, prze-
praszam. Gğosujemy najpierw nad wprowadzeniem tego punktu do porzŃdku 
obrad. O poprawkach porozmawiamy p·Ŧniej.  

Gğosowanie nr 13. Bardzo proszň, kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wprowa-
dzeniem tego punktu do porzŃdku obrad? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto 
jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

24 gğosy Ăzaò, 1 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï informujň, Ũe wprowa-
dziliŜmy ten punkt do porzŃdku obrad. IntencjŃ pani przewodniczŃcej Ryfki byğo, 
Ũeby to byğ w tej chwili punkt bieŨŃcy, najbliŨszy. JeŜli nie usğyszň sprzeciwu, to 
tak siň stanie. Nie widzň sprzeciwu, dziňkujň bardzo. 
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Drugi punkt do przegğosowania ï jest to stanowisko dotyczŃce sprzeciwu 

wobec ustawy LEX DEVELOPER obowiŃzujŃcej w cağym kraju, a r·wnieŨ w na-
szym mieŜcie. Czy tutaj r·wnieŨ bňdzie dyskusja? Tak. Pan radny Piotr BreŜ 
jako pierwszy. Przypominam ï dwa Ăzaò, dwa Ăprzeciwò.ò 

 
Radny P. BreŜ ĂPanie PrzewodniczŃcy! W imieniu Klubu Prawa i Sprawiedli-
woŜci proszň o 10 minut przerwy, ŨebyŜmy siň mogli zapoznaĺ z tym stanowi-
skiem, bo nie wiemy, czy chcemy, jesteŜmy Ăzaò, czy Ăprzeciwò wprowadzeniu 
tego stanowiska. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Drodzy paŒstwo, godzina 16.40 spoty-
kamy siň ponownie.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂRadnych Klubu Prawo i SprawiedliwoŜĺ zapraszam do sali nr 1. 
Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa Ă12 minut przerwy dla Klubu Prawa i SprawiedliwoŜci.ò 
 
Po przerwie: 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂZapraszam wszystkich radnych do sali obrad. Spraw-
dzamy listň obecnoŜci ï bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika. I juŨ widzň 
26 radnych. Wznawiam obrady Rady Miasta Lublin po przerwie. 

Drodzy paŒstwo, jesteŜmy w trakcie ustalania szczeg·ğ·w porzŃdku ob-
rad, dzisiejszego porzŃdku obrad. PrzegğosowaliŜmy 1 wniosek, drugi dotyczy 
inicjatywy dotyczŃcej LEX DEVELOPER. PaŒstwo radni dostali teksty. Widzň, 
zgğasza siň przewodniczŃcy Piotr Gawryszczak. Bardzo proszň, udzielam panu 
gğosu.ò 

 
Radny P. Gawryszczak ĂJa chciağbym siň wypowiedzieĺ w trybie gğosu Ăprze-
ciwò przyjmowaniu takiego stanowiska Rady Miasta Lublin, ze wzglňdu na to, Ũe 
proszň paŒstwa, jest trochň w mediach artykuğ·w, kt·re pokazujŃ przykğady do-
brego funkcjonowania jakby w niekt·rych radach, w niekt·rych gminach tego 
prawa, kt·re potocznie, jak paŒstwo piszecie, nazywane jest Ălex developerò. 
I takŨe, proszň paŒstwa, w naszej Radzie, no, jakby trochň siň dziwiň, dlaczego 
takie stanowisko paŒstwo przygotowaliŜcie, ze wzglňdu na to, Ũe po pierwsze ï 
ta ustawa, pomimo tego, Ũe wprowadzaé albo: wprowadzajŃc uğatwienia dla 
inwestora, kt·ry czasami musiağby czekaĺ wiele lat na dziağania administracji 
samorzŃdowej, zmierzajŃcej do na przykğad zmiany planu zagospodarowania, 
r·Ũnych takich rzeczy, czyli konsultacji spoğecznych; no, wiecie paŒstwo sami, 
Ũe kaŨda najdrobniejsza zmiana planu zagospodarowania trwa kilka miesiňcy, 
albo i dğuŨej. W zwiŃzku z tym z jednej strony ta ustawa jakby uğatwia inwesto-
rom moŨliwoŜĺ przedstawienia pomysğu na zagospodarowanie terenu i z tym 
powinniŜmy siň zgodziĺ, Ũe to jest sğuszna droga. Drugi sğuszny kierunek w tej 
ustawie jest taki, Ũe to jednak mimo wszystko rada gminy decyduje o tym, czy 
taki wniosek inwestora jest sensowny, jest dobry dla gminy, czy teŨ nie jest do-
bry dla gminy. Myé WğaŜnie zastanawiam siň, po co takie stanowisko mamy 
dzisiaj gğosowaĺ. Bo proszň paŒstwa, do tej pory, o ile pamiňtam, byğy chyba ze 
cztery wnioski inwestor·w na zasadzie Ălex developerò, cztery przez ostatni rok, 
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no, moŨe piňĺ, tak, no to ten moŨe teraz bňdzie piŃty. No i proszň paŒstwa, czy 
coŜ zğego siň stağo, jeŜli z jednym inwestorem rozmawialiŜmy tutaj na sali dwu-
krotnie i jak widaĺ, taki inwestor, kt·remu zaleŨy na pozytywnej naszej decyzji, 
bo to jest nasza integralna, to jest tylko nasza kompetencja, Ũeby przyjŃĺ, bŃdŦ 
odrzuciĺ taki wniosek, czyli my decydujemy de facto, my, jako radni, a nie do 
koŒca urzňdnicy, jako urzňdnicy, tak? Wiňc tutaj powinniŜmy takŨe poczuĺ siň 
tacy dowartoŜciowani, Ũe to my decydujemy. W zwiŃzku z tym uwaŨam, Ũe wy-
lewanie dziecka z kŃpielŃ, czyli tutaj to stanowisko takie, Ũeby w og·le wycofaĺ 
siň z tej ustawy uğatwiajŃcej rozpoczňcie inwestycji, przygotowanie realizacji in-
westycji jest bğňdne z naszej strony, w zwiŃzku z tym ten gğos m·j przeciwko 
temu stanowisku i apelujň, ŨebyŜmy takiego stanowiska nie podejmowali. Nato-
miast tutaj paŒstwo zobowiŃzujecie prezydenta miasta do tego, Ũeby na Komisji 
Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego przedstawiğ to stanowisko. Ale 
przecieŨ pan prezydent jako czğonek tej Komisji, pewnie juŨ nie raz, juŨ nie razé 
A, przepraszam, bo jakiŜ pogğos jest, siebie sğyszň sprzed trzech sekund. Wiňc 
pan prezydent, jeŜli widzi jakieŜ problemy, kt·re siň pojawiajŃ z tŃ ustawŃ, Ũeby 
m·gğ na Komisji Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego zgğaszaĺ swoje 
uwagi. To jeŜli miağyby byĺ uwagi, kt·re by miağy doprowadziĺ do jakiejŜ mody-
fikacji tej ustawy, na przykğad takiej, Ũe nie wiem, na przykğad wnioski zupeğnie 
z planem zagospodarowania tak, jak to jest w przypadku tego projektu, kt·ry za 
chwilň bňdziemy gğosowali, bo on jest zupeğnie jakby sprzeczny z planem zago-
spodarowania, no to byĺ moŨe wtedy trzeba by to zupeğnie nie przyjmowaĺ, ale 
to teŨ odbierağoby nam kompetencje, bo przecieŨ moglibyŜmy zdecydowaĺ, Ũe 
taka inwestycja powinna powstaĺ, bo na przykğad jest dobra dla miasta, bo 
otwiera jakieŜ nowe kierunki, bo jakieŜ nowe miejsca mogŃ byĺ uzbrojone 
i moŨe siň coŜ tam zaczŃĺ dobrego dziaĺ w tej czňŜci gminy, kt·ra na przykğad 
jest zapuszczona. TakŨe uwaŨam, Ũe to stanowisko nie jest wğaŜciwe i bňdň 
gğosowağ Ăprzeciwò.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Dariusz Sadowski.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezy-
dencie! Szanowniéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂW trybie gğosu?ò 
 
Radny D. Sadowski ĂW trybie?ò 
 
Radny D. Sadowski ĂW trybie gğosu Ăzaò. Wysoka Rado! Ja siň odniosň do 
gğosu mojego szanownego przedm·wcy i te trzy uwarunkowania, kt·re pan 
przewodniczŃcy Gawryszczak zgğosiğ. Ot·Ũ, chodzi o to, wğaŜnie zresztŃ znacie 
paŒstwo moje stanowisko, konsekwentnie je prezentowağem przy kaŨdym wnio-
sku z Ălex developerò, juŨ nie chcň powtarzaĺ tego, cytowaĺ, a moŨe powt·rzň 
ï ustawa Ălex developerò jest taka trochň bandyckŃ ustawŃ, bo tak naprawdň 
ona wprowadza mechanizm, kt·ry wyklucza konsultacje spoğeczne, dostajemy 
wniosek, urzňdnicy mogŃ siň odnieŜĺ tylko do speğnienia wymog·w formalnych, 
czy wniosek speğnia wymogi formalne, czy nie; faktycznie oddaje cağŃ wğadzň w 
rňce rad gminnych. To fakt, tylko biorŃc pod uwagň skomplikowanoŜĺ procesu 
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zagospodarowania przestrzennego, bo nieprzypadkowo ustawa o zagospoda-
rowaniu przestrzennym jest jakby tak skomplikowana, tak szczeg·ğowa i tworzy 
takie procedury, w kt·rych wszystkie zainteresowane strony mogŃ siň wypowie-
dzieĺ, mogŃ zğoŨyĺ wnioski, mogŃ przedstawiĺ jakby wnioski dodatkowe, wyni-
kajŃce z tego, iŨ sŃ wğaŜcicielami chociaŨby sŃsiednich dziağek i majŃ innŃ wizjň 
zagospodarowania danego terenu, Ũeby ten ğad przestrzenny na danym obsza-
rze, a w konsekwencji w cağym mieŜcie byğ jak najbardziej zgodny z poszano-
waniem praw wğasnoŜci wszystkich wsp·ğwğaŜcicieli mieszkaŒc·w, czy wğaŜci-
cieli mieszkaŒc·w, stŃd wydaje siň, Ũe ten mechanizm wynikajŃcy z tzw. ustawy 
Ălex developerò idzie na skr·ty, wprowadzajŃc, no, po pierwsze ï wprowadzajŃc 
nier·wnoŜĺ stron, tak, bo jeden inwestor musi przechodziĺ cağy proces, zğoŨyĺ 
wniosek, ten wniosek jest procedowany zgodnie z ustawŃ o zagospodarowaniu 
przestrzennym i inwestor sobie zgğasza, i na przykğad taka jest wola w tym miej-
scu rady miasta, czy do tego wniosku, Ũe przegğosowuje i idzie na skr·ty. Mamy 
tworzenie nier·wnoŜci stron, nier·wnoŜci podmiot·w. I to pierwsze jakby za-
strzeŨenie co do wypowiedzi mojego szanownego przedm·wcy. 

Druga rzecz ï no, bo tutaj jako radni oczywiŜcie moŨemy siň pochylaĺ 
nad tym wnioskiem, ale moŨemy zagğosowaĺ Ăzaò lub Ăprzeciwò, tak? Natomiast 
w procesie planistycznym sŃ pewne zasady, pewne kryteria ustalone co do in-
tensywnoŜci zabudowy. JeŨeli chodzi o wniosek w trybie ustawy Ălex developerò, 
no to wnioskodawca, tak, okreŜla sobie jakby intensywnoŜĺ zabudowy, liczbň 
miejsc parkingowych i my moŨemy to przyjŃĺ, bŃdŦ nie, nie mamy prawa inge-
rencji we wniosek, kt·ry nie musi byĺ sp·jny z zagospodarowaniem danego ob-
szaru. OczywiŜcie my moŨemy zagğosowaĺ Ătakò lub Ănieò, ale nasza decyzyj-
noŜĺ koŒczy siň na tych dw·ch czynnoŜciach, nie moŨemy w Ũaden spos·b 
ingerowaĺ w zğoŨony wniosek. 

I rzecz trzecia, jakby trzeci punkt wypowiedzi pana przewodniczŃcego, Ũe 
tutaj Rada Miasta zobowiŃzuje prezydenta do pewnych czynnoŜci. Po pierwsze 
ï no, prezydent oczywiŜcie moŨe na tym forum wystňpowaĺ, reprezentujŃc mia-
sto, tak, ale zgodnie z przepisami tej ustawy, no to prezydent tu teŨ tylko po-
przez sğuŨby i sprawdzenie formalne wniosku moŨe, tylko takŃ ma czynnoŜĺ, 
tak, to Rada Miasta, w naszym przypadku, jest podmiotem decyzyjnym, wiňc 
wyraŨajŃc w stanowisku zobowiŃzanie pana prezydenta do pewnych czynnoŜci, 
dajemy mu uprawnienie do wypowiadania siň w imieniu organu stanowiŃcego, 
zgodnie z ustawŃ Ălex developerò, tak, no bo jedynym decydentem w ramach tej 
ustawy jest rada gminy. I teŨ pozwolň sobie nie zgodziĺ siň ze stwierdzeniem, 
Ũe nie wskazujemy, do czego zobowiŃzujemy pana prezydenta, bo jest ostatnie 
zdanie, tak, czy jest wprost wskazane, w jakim kierunku uwaŨamy, Ũeby albo 
znieŜĺ tň ustawň, albo jŃ poprawiaĺ, Ũeby samorzŃd wğaŜnie miağ realny udziağ 
w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego, bo dzisiaj nie mamy. Wpğywa wniosek, 
tak jak juŨ nie chcň powtarzaĺ, Ũe moŨemy tylko dw·ch czynnoŜci dokonaĺ ï 
byĺ Ăzaò lub Ăprzeciwò, nie mamy wpğywu na ksztağtowanie ğadu przestrzennego 
w obszarze wskazanym we wniosku. No i generalnie domagamy siň jakby po-
szanowania woli mieszkaŒc·w, a ona moŨe byĺ wyraŨona w konsultacjach spo-
ğecznych lub teŨ w formule wniosk·w w przypadku wyğoŨenia zmiany planu za-
gospodarowania, tak, czy projektu uchwağy w sprawie przyjňcia planu zagospo-
darowania przestrzennego, bo w trybie ustawy Ălex developerò opr·cz Rady Mia-
sta i wnioskodawcy nikt inny tak naprawdň nie ma Ũadnej moŨliwoŜci skonsul-
towania tego projektu. 
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I rzecz kolejna, kt·ra jest stwierdzona w zapisach tego stanowiska, Ũe 

oczekujemy zachowania standard·w planistycznych, tak, rozumianych szerzej, 
niŨ tylko wniosek, nazwijmy to, developera, ale kaŨda inwestycja ma swoje od-
dziağywanie na okreŜlony obszar w pobliŨu jej realizacji i chodzi o zachowanie 
tych standard·w planistycznych w odniesieniu szerszym, niŦli tylko dotyczŃcym, 
powiedzmy, jednej dziağki geodezyjnej. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Piotr BreŜ.ò 
 
Radny P. BreŜ Ădziňkujň bardzo. Chciağbym siň wypowiedzieĺ w trybie Ăprze-
ciwò wprowadzeniu tego stanowiska i chciağbym powiedzieĺ, panie radny Sa-
dowski, takiej demagogii, jakŃ pan teraz, przed chwilŃ uprawiğ, to ja nie sğysza-
ğem bardzo duŨo, bo ot·Ũ, za chwilň, dosğownie dwa punkty niŨej bňdziemy gğo-
sowaĺ takŃ zmianň planu zagospodarowania, wğaŜnie to, o czym pan m·wi, nie 
Ălex developerò, czyli o tym, Ũe mieszkaŒcy sŃ i tak dalej, kaŨda strona siň moŨe 
wypowiedzieĺ. Wiňc ja mam do pana pytanie: jak pan zagğosuje nad uchwağŃ ï 
zmianň planu zagospodarowania przy ulicy Perliczej i Wr·blej, gdzie ot·Ũ do-
okoğa mamy domy jednorodzinne, a paŒstwo wprowadzajŃ zmianň planu, Ũeby 
wybudowaĺ blok, i uwaga ï czterokondygnacyjny. Czy pan chciağby mieĺé 
DwanaŜcie metr·w, czterokondygnacyjny, A i B jest, A i B. Czy pan by chciağ, 
Ũeby powstağ panu blok na sŃsiedniej dziağce? Czy jeŨeli pan z poszanowaniem 
tego wszystkiegoé, ja rozumiem, Ũe pan bňdzie przeciw temu, czyli to, o czym 
pan m·wiğ przed chwilŃ, ze wypowiedziağy siň strony, mieszkaŒcy obok dom·w 
jednorodzinnych nie chcŃ bloku, czyli rozumiem, Ũe zagğosujecie paŒstwo wszy-
scy za stronŃ spoğecznŃ, kt·ra siň wypowiedziağa, Ũe nie chce mieĺ bloku w sŃ-
siedztwie. Mam nadziejň, Ũe wszyscy paŒstwo, jak jeden mŃŨ, zagğosujecie 
przeciw. I wtedyé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï I kt·ra strona? Wniosko-
dawca chce, czyli developer, a pan m·wi o tym, Ũe siň wypowiadajŃ strony spo-
ğeczne, wiňc siň wypowiedziağy. Wiecie paŒstwo bardzo dobrze, ta sama historia 
jest na kaŨdej sesji, gğosujemy zmiany plan·w zagospodarowania pod konkret-
nych developer·w, nie sğuchajŃc tak naprawdň ludzi, kt·rzy skğadajŃ uwagi do 
konkretnego planu. Takie samo miejsce ma na ulicy Wňglarza, o kt·rej pan pre-
zydent dzisiaj wspominağ, Ũe bňdzie droga dalej lecieĺ. PojedŦcie paŒstwo, zo-
baczcie, jak mieszkajŃ ludzie, kt·rzy sobie 10 lat temu, czy 7 wybudowali domy, 
a obok rosnŃ im bloki. Oni majŃ pretensje wğaŜnie do nas, wğaŜnie do nas 
wszystkich, kt·rzy podejmujemy decyzje tutaj gğosujŃc za zmianŃ planu zago-
spodarowania, bo taki developer p·Ŧniej wali blok cztero-, czy piňcio-, czy sze-
Ŝciopiňtrowy i w sŃsiedztwie domk·w jednorodzinnych. Taka sama sytuacja jest 
dzisiaj, na wielu za chwilň, na czterech zmianach plan·w. O tym musimy roz-
mawiaĺ, a nie o tym, czy ustawa Ălexò jest dobra, czy zğa. O tym zdecydowağ 
Sejm. My nie jesteŜmy posğami. JeŨeli chcecie paŒstwo, proszň bardzo, tak jak 
pan prezydent czňsto m·wi, nie uprawiajmy polityki, bo to  nie jest Wiejska. To 
stanowisko jest stricte polityczne, uwaŨam, Ũe nie powinno mieĺ miejsca tutaj. 
Macie paŒstwo, przed chwilŃ byğa jedna z posğanek, sŃ posğowie, kt·rzy siň tutaj 
krňcŃ, m·wcie do nich, niech oni tego nie gğosujŃ, niech oni zawierajŃ tam, za-
bierajŃ gğos i tego typu ustawy, jeŨeli twierdzŃ, Ũe sŃ zğe, niech tam reagujŃ, 
natomiast tutaj my mamy realne problemy ludzi, kt·rzy naprawdň majŃ te pro-
blemy, a my podnosimy rňce nie patrzŃc na to, i p·Ŧniej wğaŜnie tak wyglŃda 
nasze miasto. Dziňkujň bardzo.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pani przewodniczŃca Anna Ryfka.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂSzanowni paŒstwo, ja bym chciağa, ŨebyŜmy siň dobrze zro-
zumieli. Nasza propozycja przyjňcia tego stanowiska absolutnie nie dŃŨy do ge-
neralizowania jakichkolwiek krok·w czynionych przez miejskich planist·w, 
przez miejskich urbanist·w. Ja tylko przypomnň jednŃ rzecz, Ũe Lublin w ostat-
nich latach jest miastem, kt·re nie tylko dynamicznie siň  rozwija, ale teŨ jest 
dostrzegany zar·wno w Polsce, jak i w Europie jako miasto, kt·re zmienia siň 
bardzo pozytywnie i dostaje naprawdň bardzo wysokie oceny, nawet wŜr·d 
urbanist·w europejskich. Natomiast to, co budzi nasz niepok·j, to jest wğaŜnie 
sytuacja, kiedy zostaje zğoŨony wniosek w trybie podjňtej ustawy, wniosek ma 
bardzo kr·tki czas, urzňdnicy paŒstwowi majŃ bardzo kr·tki czas na zapoznanie 
siň z peğnŃ dokumentacjŃ, reakcje i jakiekolwiek odpisywania na dokumenty teŨ 
sŃ mocno ograniczone reŨimem czasowym, co wydaje siň w kontekŜcie wielo-
letnich scenariuszy rozwoju, czy plan·w zagospodarowania, no, zdaje siň byĺ 
w zupeğnym konflikcie zgodnoŜci tego typu projekt·w z zakğadanymi planami 
strategicznymi. Ja bym chciağa przypomnieĺ paŒstwu o jednej rzeczy, Ũe Izba 
Architekt·w Rzeczypospolitej Polskiej negatywnie oceniğa. Ja tej oceny nie do-
konujň. Natomiast Izba Architekt·w, ludzi, kt·rzy ksztağcŃ siň w kierunkach 
urbanistycznych, architektonicznych pobierajŃ wieloletnie nauki i majŃ zar·wno 
wiedzň, jak i doŜwiadczenie w zakresie kreowania wizerunku naszych miast, 
naszych miejscowoŜci, i ci ludzie negatywnie ocenili podejmowanie decyzji 
w trybie powyŨszej ustawy. Tak jak m·wiň, bňdŃc bardzo daleko od oceny 
ustawy, bo to nie jest absolutnie nasza rola, natomiast jeŨeli sğyszymy opinie 
ludzi, kt·rzy negujŃ tego typu dziağanie, ludzi doŜwiadczonych w danej branŨy, 
ja nie wiem, czy w gronie koleg·w i koleŨanek radnych mamy osobň, kt·ra jest 
architektem, czy teŨ nie, natomiast jeŨeli sğyszymy tego typu opinie wypowia-
dane przez ludzi doŜwiadczonych, ludzi wyksztağconych, to wydaje siň, Ũe w ja-
kiŜ tam spos·b powinniŜmy reagowaĺ. Ja przypomnň, to co padğo juŨ z ust prze-
wodniczŃcego Sadowskiego, Ũe w procedurze, kt·rŃ przewiduje ustawa, bra-
kuje moŨliwoŜci konsultacyjnych. Tak naprawdň inwestor moŨe namalowaĺ so-
bie w wyobraŦni obraz danej przestrzeni, przedstawiĺ go w dokumentacji i taki 
obraz zğoŨyĺ do procedowania nam, radnym, przypomnň osobom czňsto z nie-
duŨŃ wiedzŃ z zakresu nie tylko rozwiŃzaŒ formalnoprawnych, jeŜli chodzi o tň 
tematykň, ale teŨ i takiego doŜwiadczenia Ũyciowego z tego tematu. TakŨe w sy-
tuacji, kiedy przedstawiony projekt jest analizowany w tak kr·tkim czasie, on jest 
wizjŃ, najczňŜciej wizjŃ inwestora, do kt·rej biuro architektoniczne w jakiŜ tam 
spos·b przygotowuje dokumentacjň. Natomiast ja paŒstwu przypomnň, Ũe w 
sytuacji, gdyby jakakolwiek uchwağa o zagospodarowaniu danej przestrzeni 
przyjňta w trybie Ălex developerò zostağ przyjňta pozytywnie, bez naszej gğňbszej 
analizy, dochodziğoby do sytuacji, Ũe my p·Ŧniej nie bňdziemy mieĺ wpğywu na 
nic. Luki, kt·re sŃ akceptowalne prawnie w ramach przygotowywania tej doku-
mentacji powodujŃ, ze zatracamy kontrolň nad kilkoma podstawowymi parame-
trami. Takimi parametrami sŃ choĺby wsp·ğczynnik powierzchni biologicznie 
czynnej ï o tym w og·le siň w przypadku tego typu projekt·w nie m·wi, nie 
m·wimy teŨ o kwestii intensyfikacji zabudowy. Tak jak  m·wiň, no, podejmowa-
nie tak waŨnych decyzji bez gğňbszej analizy wydaje siň byĺ duŨym brakiem 
rozsŃdku i stŃd taka nasza propozycja, a nie inna. Natomiast podkreŜlam, Ũe 
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kaŨda dokumentacja, kt·ra wpğywa, kaŨdy projekt uchwağy, kt·ry wpğywa, po 
pierwsze, najpierw do komisji, p·Ŧniej jest procedowany przez posiedzenie 
Rady Miasta, jest analizowany dogğňbnie, wiňc to nie jest kwestia zamykamy siň 
na jakiekolwiek propozycje inwestor·w, kt·rzy chcieliby skorzystaĺ z procedury, 
nazwijmy jŃ tzw. Ălex developerò, bo kaŨdy projekt, kaŨdy pomysğ jest analizo-
wany odrňbnie i indywidualnie. Wiňc to nie jest tak, Ũe zamykamy siň na to, 
natomiast sygnalizujemy, Ũe widzimy problem i wydaje mi siň, Ũe ta gğ·wna myŜl 
powinna byĺ myŜlŃ, kt·ra jest przekazywana jako nasze zağoŨenie, to jest po 
prostu nasz sygnağ, Ũe coŜ powinno byĺ troszeczkň inne. Dziňkujň.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂJa tylko, panie przewodniczŃcy, jednŃ rzecz powieméò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂNie, nie, byğy dwa gğosy Ăzaò, dwa Ăprzeciwòéò 
 
Radny P. BreŜ Ă... JednŃ rzecz tylkoéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂéJeŨeli to zostanie wprowadzone do porzŃdku obrad, 
to bňdzie dyskusja, panie radny.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂJa tylko jednŃ rzecz powiem. Zobaczcie paŒstwo sğynny film, 
kt·ry chodzi po wszystkich portalach spoğecznoŜciowych w cağej Polsce, jak rol-
nik kosi kombajnem zboŨe miňdzy blokami. Gdzie to jest? W Lublinie.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň bardzoéò 
 
Radny P. BreŜ ĂZastan·wmy siň nad tym, co my robimyéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa Ăéo okreŜlenie tematu. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï 
Drodzy paŒstwo, skoŒczyliŜmy dyskusjň ï 2 gğosy Ăzaò, 2 Ăprzeciwò ï rozma-
wiamy cağy czas o rozszerzeniu porzŃdku obrad. Bardzo proszň, przechodzimy 
do gğosowania. 

Gğosowanie nr 14. Kto z paŒstwa jest Ăzaò wprowadzeniem tego stanowi-
ska do porzŃdku obrad? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï (Radny T. Pi-
tucha ĂProszň o powt·rzenie, bo za wczeŜnieéò) ï Bardzo proszň o powt·rze-
nie gğosowania. ï (Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂByğeŜ zaéò) ï A nawet prze-
ciwé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Powt·rnie ï kto z paŒstwa jest Ăzaò wpro-
wadzeniem tego punktu do porzŃdku obrad? Proszň o zbliŨenie karty do czyt-
nika. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciw? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 
Dziňkujň bardzo. 

18 gğos·w Ăzaò, 10 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò i informujň paŒstwa, Ũe 
rozszerzyliŜmy porzŃdek obrad. PropozycjŃ pani przewodniczŃcej byğo to, Ũeby 
to stanowisko byğo kolejnym stanowiskiem, tuŨ po stanowisku dotyczŃcym Bia-
ğorusi. 

I mamy do przegğosowania jeszcze jednŃ propozycjň ï sŃ to zmiany w ko-
misjach stağych Rady Miasta. Proszň o okreŜlenie tematu. W komisjach, tak. 
Temat mamy okreŜlony, przechodzimy do gğosowania. 
Gğosowanie nr 15. Kto z paŒstwa jest Ăzaò wprowadzeniem punktu Zmiany w 
komisjach? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒ-
stwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu?  
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27 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï informujň, Ũe r·wnieŨ 

ten punkt wprowadziliŜmy do porzŃdku obrad i proponujň, aby to byğ ostatni 
punkt merytoryczny. JeŜli nie usğyszň sprzeciwu, tak siň wğaŜnie stanie. Sprze-
ciwu nie widzň. 

Przechodzimy w takim razie do realizacji porzŃdku obrad. A, bardzo prze-
praszam, jeszcze jest wniosek pana radnego Brzozowskiego, kt·ryé - (Gğosy 
z sali ï nieczytelne) - ékt·ry powinien speğniaĺ warunki formalne. Ja rozumiem, 
Ũe pan nie przygotowağ jeszcze treŜci pisemnejéò 

 
Radny S. Brzozowski ĂJeszcze nie przygotowağem tego stanowiska, panie 
przewodniczŃcy i na razie rezygnujň, no bo tutaj trudno dojŜĺ do porozumienia, 
nie moŨna uzgodniĺ tego stanowiska, wiňc z przyczyn jakby technicznych wy-
cofujň tň propozycjň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Przechodzimy do realizacji programu 
w takim razie.ò 
 
Zmieniony porzŃdek obrad stanowi zağŃcznik nr 20 do protokoğu 

AD. 9.5. PRZYJŇCIE STANOWISKA RADY MIASTA LUBLIN W SPRAWIE 

WYRAŧENIA SOLIDARNOśCI Z NARODEM BIAĞORUSKIM 

Przedmiotowy projekt stanowiska stanowi zağŃcznik nr 21 
do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂMamy w tej chwili stanowisko dotyczŃce sytuacji na Bia-
ğorusi. Czy ktoŜ z paŒstwa radnych chciağby zabraĺ gğos w tej sprawie? Tak, 
bardzo proszň, oj, kilka gğos·w. Tak, bardzo proszň, pan radny Piotr Popiel 
pierwszy, pan Tomasz Pitucha drugi, pan Leszek Daniewski trzeci. PaŒstwa 
radnych proszň o zachowanie ciszy, bo zrobiğo siň za gğoŜno.ò 
 
Radny P. Popiel ĂKr·tko, panie przewodniczŃcy, w tej sprawie. Jako Ũe utoŨ-
samiam siň oczywiŜcie z tym stanowiskiem i dziňkujň za wystŃpienie, chciağbym 
jednoczeŜnie poprosiĺ, bo nie ma tego nigdzie wyartykuğowanego, ale wydaje 
mi siň, ze dobrze byğoby, gdyby to nasze stanowisko chyba zostağo wysğane do 
Ministerstwa Spraw Zagranicznych, no bo tak na dobrŃ sprawň, trzeba byğoby 
okreŜliĺ jakiegoŜ adresata, juŨ m·wiň o technicznej kwestii samego przekazania 
samego stanowiska, a nie kwestii, powiedzmy, dopisywania, czy teŨ jakichŜ au-
tokorekt. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan radny Tomasz Pitucha. ï (Gğosy 
w tle ï nieczytelne) ï Drodzy paŒstwo, ja bardzo proszň o ciszň. Nie sğychaĺ 
radnych m·wiŃcych przez mikrofon.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂPostanowiğem zabraĺ gğos w tej sprawie, poniewaŨ byğo sta-
nowisko krytyczne akurat mojego klubowego kolegi i dlatego chciağem jakby 
przedstawiĺ r·wnieŨ swoje stanowisko odnoŜnie tego projektu. Ja podpisağem 
siň pod tym projektem i bňdň gğosowağ Ăzaò, chociaŨ generalnie w przypadku 
innych stanowisk dotyczŃcych chociaŨby Ukrainy byğem mocno sceptyczny 
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przeciwko ich podejmowaniu. Niemniej jednak w tym stanowisku dla mnie 
istotna jest pewna atmosfera i myŜl, kt·ra towarzyszyğa czasom ĂSolidarnoŜciò, 
kt·rej 40-lecie powstania teraz obchodzimy i tak naprawdň chodzi tu o prawa 
czğowieka, kt·re rzeczywiŜcie sŃ przez milicjň, przez sğuŨby ğamane i dlatego 
uwaŨam, Ũe powinniŜmy tň solidarnoŜĺ wyraziĺ, majŃc jednakŨe na wzglňdzie 
r·wnieŨ negatywne zjawiska, kt·re towarzyszyğy przemianom po 1980 roku. To, 
Ũe nasze spoğeczeŒstwo siň przeksztağciğo niejednokrotnie, zwğaszcza gospo-
darczo, w kierunkach, w kt·rych ŨeŜmy nie chcieli, to jest jakby inna sprawa tej 
sytuacji, natomiast wolnoŜĺ manifestacji, wolnoŜĺ wyraŨania poglŃd·w jest bar-
dzo istotnŃ sprawŃ, dlatego zagğosujň Ăzaò tym stanowiskiem, tylko prosiğbym 
o wprowadzenie takiej jednej drobnej poprawki, moŨe autopoprawki: Nasze 
peğne poparcie dla swobody gğoszenia swoich poglŃd·w Narodu Biağoruskiego 
ï wydaje mi siň, Ũe nie za bardzo wystňpuje coŜ takiego, jaké Po pierwsze ï 
jest to jňzykowo trochň niepoprawne, a po drugie ï moim zdaniem nie wystňpuje 
coŜ takiego, jak poglŃdy narodu, ja bym tutajé No, bo trudno powiedzieĺ, Ũe 
wszyscy ludzie, cağy nar·d ma jakiŜ jeden poglŃd, dlatego proponowağbym tutaj 
dla swobody gğoszenia swoich poglŃd·w przez mieszkaŒc·w Biağorusi, 
czy przez obywateli Biağorusi ï Ũeby tak to po prostu nazwaĺ i bňdzie zgrabniej. 
Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Leszek Daniewski.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň. Panie przewodniczŃcy, ja bym siň tu-
taj zgodziğ z panem Tomkiem, radnym PituchŃ, bo teŨ miağem tutaj te wŃtpliwo-
Ŝci, natomiast w tym samym zdaniu chciağbym teŨ takŃ subtelnŃ poprawkň sty-
listycznŃ ï ot·Ũ, Ũeby zdanie to brzmiağo: WolnoŜĺ czğowieka jest fundamentem 
demokracji ï i tutaj wykreŜliĺ jako Rada Miasta, bo to stanowisko Rady Miasta, 
i dlatego my, jako Rada Miasta, Ũeby pominŃĺ sğowo jako, Rada Miasta wyraŨa 
peğne poparcie i r·wnieŨ skreŜliĺ nasze poparcie, bo wiadomo, Ũe to stanowisko 
Rady, no i tu siň przychylam r·wnieŨ do tego, Ũe obywateli, czy mieszkaŒc·w 
Biağorusi. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan radny Zbigniew Ğawniczak.ò 
 
Radny Zbigniew Ğawniczak ĂJa oczywiŜcieé Szanowny Panie Prezydencie! 
Szanowny Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo! Ja teŨ chciağem dwa 
zdania tutaj dopowiedzieĺ. To nie jest tak, ja zresztŃ paŒstwo widzicie ï m·wiň 
do koleg·w, znaczy koleŨanek i koleg·w z Klubu naprzeciwko ï Ũe wszystko 
gğosujemy Ăprzeciwò. MyŜlň, Ũe jest doŜĺ teŨ waŨnŃ, istotnŃ uwagŃ, Ũeby to sta-
nowisko nie zamknňğo siň tylko w tej sali, a teŨ Ũeby to stanowisko wyszğo, no 
bo to jest stanowisko rzeczywiŜcie bardzo zasadne. śledzŃc to, co siň dzieje na 
Biağorusi, Biağorusini, czy Polacy mieszkajŃcy tam, na Biağorusi oczekujŃ od nas 
chociaŨby gğos·w wsparcia czy w portalach spoğecznoŜciowych, czy przez takie 
wğaŜnie stanowiska, bo to czytamy i ja czytağem, w swoim czasie byğem organi-
zatorem tutaj wizyty ZwiŃzku Polak·w na Biağorusi, wizyta byğa teŨ przez UrzŃd 
Miasta wspierana, i byğa pani AndŨelika Borys, kt·rŃ znam osobiŜcie, ale teŨ 
mam propozycjň, ŨebyŜmy to stanowisko teŨ wysğali do ZwiŃzku Polak·w na 
Biağorusi, kt·rzy teŨ, no, sŃ Biağorusinami i obywatelami Biağorusi, i teŨ na pewno 
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dla nich to wsparcie by byğo bardzo istotne. To taka tylko drobna dygresja. Oczy-
wiŜcie bňdň gğosowağ Ăzaò tym stanowiskiem. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan Stanisğaw Brzozowski, a p·Ŧniej pan radny 
Robert Derewenda.ò 
 
Radny S. Brzozowski ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni PaŒstwo! 
No, Ũeby nie byğo wŃtpliwoŜci, to ja jestem oczywiŜcie jak najbardziej solidarny 
ze spoğeczeŒstwem, z narodem r·wnieŨ biağoruskim, Ũeby nie byğo wŃtpliwoŜci, 
Ũe ja tutaj wystňpujň jakoŜ przeciwko narodowi biağoruskiemu, a nie jestem so-
lidarny. Jestem solidarny jak najbardziej, jestem z kaŨdym narodem solidarny, 
kt·ry chce Ũyĺ pokojowo, wsp·ğŨyĺ pokojowo z nami. Akurat nar·d biağoruski 
ma chyba najlepsze stosunki, historycznie rzecz biorŃc, z narodem polskim. Na-
tomiast chciağbym po prostu, Ũeby trochň powietrza zeszğo z tego balonu, kt·ry 
paŒstwo pompujecie, nie, no bo tutaj jest straszne zadňcie, jest na przykğad 
wolnoŜĺ czğowieka, fundament demokracji. Chciağem zapytaĺ, czy paŒstwo w 
og·le zrozumiecie, o czym jest mowa, o jakiej wolnoŜci m·wimy. Czy to, Ũe my 
to stanowisko przyjmiemy, to zmieni w jakiŜ spos·b wolnoŜĺ, poszerzy wolnoŜĺ 
narodu biağoruskiego? MoŨemy go ewentualnie zachňciĺ do dalszych demon-
stracji, ale czym one siň skoŒczŃ, to tego juŨ nie wiemy, a moŨe siň krwawo 
skoŒczŃ i nasze intencje, jak to m·wiŃ, bňdŃ przysğowiowym, dobrymi inten-
cjami przedsionek piekğa brukowany jest? MoŨe wğaŜnie do tego doprowadzimy 
w ten spos·b. Poza tym o jakiej wolnoŜci m·wimy? Czğowiek, kt·ry ma na przy-
kğad kilkaset zğotych na przeŨycie, czy on jest wolny, czy on jest niewolny? ï 
(Gğosy z sali ï nieczytelne) ï A ktoŜ ma, 20 tys. zarabia, to jest wolny, czy nie 
jest wolny? A ten, co zarabia miliony, to jest wolny, czy nie jest wolny? Bo z kolei 
te pieniŃdze go wciŃgajŃ. Wiňc o jakiej wolnoŜci m·wimy? Czy nar·d biağoruski 
po tej naszej deklaracji zmieni swoje miejsce poğoŨenia? ï (Gğosy z sali ï nie-
czytelne) ï Ale przepraszam, zaraz, jeszcze nie skoŒczyğem. Jak najbardziej ja 
jestem za solidarnoŜciŃ i uwaŨam, Ũe to nasze, to stanowisko powinno siň za-
mknŃĺ tym pierwszym zdaniem: Rada Miasta Lublin wyraŨa swojŃ solidarnoŜĺ 
z Narodem Biağoruskim, albo ze SpoğeczeŒstwem Biağoruskim, i tyle. A co my 
mamy, jaki mamy wpğyw na przykğad na poszanowanie praw i wyboru czğo-
wieka? Jakie wğaŜnie nar·d biağoruski  ma prawa i jakie moŨliwoŜci? Czy jak 
zmieni wğadzň na przykğad, to przybňdzie im na przykğad pieniňdzy? KtoŜ im tam 
dosypie tych pieniňdzy? Czy ich wolnoŜĺ siň dziňki temu poszerzy? No, zmieni 
siň jakaŜ wğadza, prawda? Ale generalnie musimy sobie zdawaĺ sprawň, Ũe po-
lityka jest uprawiana siğowo, byğa uprawiana siğowo, jest uprawiana siğowo i bň-
dzie uprawiana siğowo, i nasze deklaracje, jak powiedzieĺ, mogŃ poprawiĺ nam 
tylko samopoczucie. No, jeŜli o to chodzi, bo ja pytağem, jakie cele mamy, jakie 
cele mamy, jakie paŒstwo sobie cele stawiajŃ, nie usğyszağem tego, jakie sŃ 
cele. No, tylko chodzi o to, ŨebyŜmyé - (Radna ElŨbieta Dados ĂKoŒcz waŜĺ, 
wstydu oszczňdŦéò) - ézdeklarowali siň i wyrazili naszŃ wole, ale co z tego 
wynikaé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) - éjak m·wiň, nic z tego konkretnie nie 
wynika, ani dla narodu biağoruskiego, ani dla naszych interes·w nic nie wynikaé 
- (Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂTam jest 20% Polak·w jeszcze, proszň pana, 
prawowitych Polak·wéò) - ébo nie wiemy, do jakich zmian doprowadzi to, co 
siň dzieje na Biağorusi i czy te zmiany bňdŃ korzystne dla Polski przecieŨ, nie? 
Wiemy to? Nie wiemy tego. Wiňc jak m·wiň, zastan·wmy siň. JeŜli m·wiň, jeŜli 
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chodzi o solidarnoŜĺ, to jak najbardziej jestem solidarny z narodem biağoruskim, 
ale zdajň sobie sprawň i chcň, Ũeby sobie paŒstwo zdawali sprawň, Ũe nie mamy 
na to Ũadnego wpğywu generalnie i dlatego m·wiğem, Ũe nie powinniŜmy siň tym 
zajmowaĺ.  

I jeszcze tylko wytğumaczň panu przewodniczŃcemu Daniewskiemu, kt·ry 
Ŧle zinterpretowağ chyba, nie wiem, nieŜwiadomie ï myŜlň ï Ũe por·wnağem na-
r·d biağoruski do kawağka chodnika. Nie, ja por·wnağemé - (Wiceprzew. RM 
L. Daniewski ĂOd tego pan rozpoczŃğ swojŃ wypowiedŦéò) - énasze moŨliwo-
Ŝci, nasze moŨliwoŜci jako Rady, Ũe my mamy takie moŨliwoŜci, Ũe czasami nie 
potrafimy zağatwiĺ sprawy 500, czy 50 metr·w chodnika, a mieszaĺ siň chcemy 
do globalnych interes·w wielkich mocarstw. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Robert Derewenda, a paŒstwa rad-
nych bardzo proszň o zachowanie ciszy. Jako kolejny pan Gawryszczak, jako 
nastňpny m·wca pan Darek Sadowski.ò 
 
Radny Robert Derewenda ĂProszň paŒstwa, chciağbym, abyŜmy jeszcze uzu-
peğnili moŨe to stanowisko informacjŃ o tym, Ũe Lublin jest miastem partnerskim 
dw·ch miast na Biağorusi, bo myŜlň, Ũe to nas chociaŨby teŨ obliguje do tego, 
Ũeby zabraĺ w tej sprawie gğos i to jest cenna informacja. Ja wiem, Ũe w sferze 
takiej, powiedzmy administracyjnej, to moŨemy nie pom·c tym miastom, a za-
szkodziĺ, ale przecieŨ tam sŃ tak samo radni, jak my i oni teŨ potrzebujŃ jakie-
goŜ wsparcia. Nie wiem, jak dokğadnie to zrobiĺ, mam dwie propozycje ï moŨe 
to byĺ albo zdanie, Ũe Lublin od wielu lat jest miastem partnerskim dw·ch piňk-
nych miast na Biağorusi, BrzeŜcia i Witebska i wcale siň nie bojň zaznaczyĺ tego 
sğowa piňknych, i specjalnie wpisağem, Ũe dw·ch miast na Biağorusi, bo to sŃ 
miasta wielokulturowe, trudno do koŒca powiedzieĺ, wiedzŃ paŒstwo, Ũe to byğo 
Wielkie Ksiňstwo Litewskie, wchodziğo w skğad r·wnieŨ historii Rzeczypospolitej, 
wiňc tutaj troszeczkň trudniej jest to okreŜliĺ, niŨ na przykğad w przypadku miast 
w centralnej Polsce. Albo inaczej moŨna to jeszcze uğoŨyĺ: jako przyjaciele 
MieszkaŒc·w Biağorusi i partnerzy dw·ch miast na Biağorusi ï BrzeŜcia i Witeb-
ska, i takie zdanie, powt·rzň je jeszcze raz, moŨe zabrzmieĺ nawet na samym 
koŒcu: Radni Rady Miasta Lublin, jako przyjaciele MieszkaŒc·w Biağorusi i part-
nerzy dw·ch miast na Biağorusi ï BrzeŜcia i Witebska. Specjalnie uŨywam okre-
Ŝlenia MieszkaŒc·w Biağorusi. To nie jest tak, jak w Polsce, proszň paŒstwa, 
kt·ra zostağa utworzona w PRL-u, Ũe mamy do czynienia z reguğy z jednym na-
rodem. Jednak bŃdŦ co bŃdŦ tam jest nadal pozostağoŜĺ po Wielkim Ksiňstwie 
Litewskim. ï (Gğos z sali ĂObywateliéò) ï MoŨe byĺ Obywateli, MieszkaŒc·w, 
to nie sŃ tylko Biağorusini z pochodzenia, tak, wiemy dobrze, Ũe to sŃ i Rosjanie, 
i Polacy, i Litwini, i UkraiŒcy. Sprawa jest troszeczkň, tak, bardziej skompliko-
wana. TakŨe moŨe byĺ i Obywateli Biağorusi. Dziňkujň bardzo. I myŜlň, Ũe takie 
zakoŒczenie byğoby dobrym akcentem. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie radny. Bardzo proszň, pan 
przewodniczŃcy Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂMnie natomiast, przepraszam, Ũe ja dopiero teraz 
o tym m·wiň, ale jakby w trakcie sesji nie miağem czasu pomyŜleĺ, Ũeby tutaj 
spr·bowaĺ takŃ poprawkň jeszcze, czy jakby doğoŨyĺ jeszcze kolejne zdanie, 
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bo to, o czym m·wiğ pan radny Derewenda, to rzeczywiŜcie jest taki fakt, wy-
starczy pojechaĺ do BrzeŜcia, Grodna, Lidy, najwiňkszego skupiska Polak·w 
na Biağorusi. Brakuje mi tutaj, bo my siň solidaryzujemy z narodem biağoruskim, 
natomiast ja takŨe solidaryzujň siň i nawet rozmawiağem kilkakrotnie w ciŃgu 
ostatnich czterech tygodni z przyjaci·ğmi z Biağorusi, ale Polakami. Brakuje mi 
tutaj takiego odniesienia do Polak·w, kt·rzy tam siň znajdujŃ, bo oczywiŜcie my 
tutaj solidaryzujemy siň z narodem biağoruskim, ale proszň zwr·ciĺ uwagň, Ũe 
jeŜli solidaryzujemy siň z narodem biağoruskim, to pozostawiamy jakby bardzo 
duŨŃ mniejszoŜĺ narodowŃ polskŃ, kt·ra tam jest, a kt·ra aktywnie uczestniczy 
w tych dŃŨeniach tego narodu, czy tego spoğeczeŒstwa, kt·re Ũyje na Biağorusi, 
w celu pewnych zmian, poniewaŨ jak paŒstwo wiecie, ZwiŃzek Polak·w na Bia-
ğorusi od 9 lat jest organizacjŃ nielegalnŃ. Te struktury tam funkcjonujŃ, bardzo 
dobrze czasami, prowadzŃc polskie szkoğy, szk·ğki niedzielne, r·Ũne rzeczy ro-
biŃc, natomiast sŃ organizacjŃ nielegalnŃ, bo nie jest sformalizowane funkcjo-
nowanie ZwiŃzku Polak·w na Biağorusi, w zwiŃzku z tym takŨe, no, wğaŜnie nie 
majŃc czasu na to, Ũeby sformuğowaĺ to zdanie, chciağbym, Ũeby tu siň znalazğo 
takie zdanie, Ũe Rada Miasta Lublin wyraŨa przekonanie o tym, Ũe ï nie wiem 
ï stosunek wğadz Biağorusi do mniejszoŜci polskiej siň zmieni, tak, Ũe siň po-
prawi  - o, poprawi siň, bo to takŨe bňdzie pewien sygnağ, nie tylko ten, Ũe my 
tutaj wyraŨamy solidarnoŜĺ z dziağaniami wolnoŜciowymi r·Ũnych narod·w, 
w tym narodu biağoruskiego, ale takŨe widzimy, Ũe ta jedna z najwiňkszych pew-
nie, poza rosyjskŃ, mniejszoŜciŃ na Biağorusi, to sŃ nasi rodacy, nasi rodacy, 
kt·rzy zachowali jňzyk, zachowali kulturň, religiň, no, wszystko to, co u nas, tak? 
I jeszcze ten zaŜpiew, kt·ry czasami o ğzy przyprawia. Wiňc proponujň, Ũeby 
takie zdanie o tych naszych rodakach, kt·rzy tam sŃ i kt·rzy takŨe sŃ w jakiŜ 
spos·b dyskryminowani przez wğadze Biağorusi od wielu lat. Dziňkujňéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. MyŜlň, Ũe naj-
szybszym rozwiŃzaniem byğoby jednak wsp·lne zredagowanie, ale nie moŨemy 
w tej chwili przerwaĺ tego punktu, wymagağoby od nas 10-minutowej przerwy 
i wtedy z panem mecenasem, kt·ry pisze, zapisuje ewentualnie te wszystkie 
poprawki, bo bňdziemy dyskutowaĺ p·Ŧniej, odczytamy nowŃ wersjň, za chwilň 
siň pojawiŃ nowe propozycje, wiňc moŨeéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂA moŨe, panie przewodniczŃcy, przeğoŨymy, zmie-
nimy porzŃdek obrad.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPan przewodniczŃcy Sadowski ï bardzo pro-
szň.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! 
Szanowni PaŒstwo! Ja tak trochň ad vocem tradycyjnie kolegi przewodniczŃ-
cego, bo nie chciağbym, Ũeby to Ŧle zabrzmiağo, ale ja bym nie mieszağ  porzŃdku 
w jednej uchwale. Dzisiaj mamy sytuacjň takŃ, jakŃ mamy na Biağorusi ï dotyczy 
to i Biağorusin·w, i Rosjan, i Litwin·w, i Polak·w, tak? O kwestie praw mniejszo-
Ŝci polskiej bňdziemy siň upominaĺ, jak bňdzie nowa wğadza i ta nowa wğadza 
nie uszanuje praw mniejszoŜci polskiej. Dzisiaj wydaje siň, Ũe tutaj ï podzielam 
zdanie kolegi Derewendy ï mamy innŃ, nie unitarnŃ sytuacjň demograficznŃ na 
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Biağorusi, zmieŒmy to na Obywatele Biağorusi, wtedy zamykamy jakby temat na-
rodowoŜci i r·wnieŨ m·wimy o tej mniejszoŜci polskiej, kt·ra faktycznie teŨ jest 
za zmianami, jeŨeli chodzi o zmiany polityczne na Biağorusi. To rzecz jedna. 
Druga rzecz to taka, Ũe nie wiem, jak paŒstwo, ale ja w rozmowach z mieszkaŒ-
cami Lublina, z kolegami, ze znajomymi czňsto poruszam, czy jest poruszany 
temat Biağorusi i sytuacji na Biağorusi i traktujň to dzisiejsze gğosowanie, to dzi-
siejsze stanowisko nie tylko jako m·j indywidualny gğos jako radnego, ale teŨ 
jako reprezentanta mieszkaŒc·w Lublina i myŜlň, Ũe to stanowisko bňdzie w du-
Ũej mierze wyrazem r·wnieŨ zaniepokojenia i troski mieszkaŒc·w Lublina o sy-
tuacjň obywateli Biağorusié - (Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPanie przewod-
niczŃcy, chciağbyméò) ï éi w takim trybie to stanowisko podpisağem, i bňdň 
gğosowağ jako reprezentant czňŜci mieszkaŒc·w Lublina. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPanie przewodniczŃcy Sadowski, pewne po-
prawki sŃ juŨ wprowadzone, oczywiŜcie one nie mogŃ byĺ jako autopoprawki, 
poniewaŨ to podpisağo kilkanaŜcie os·b, trzeba je bňdzie przegğosowaĺ, ale 
chciağbym, ŨebyŜmy szli w kierunku treŜci uzgadniania, a nie swojej wypowiedzi, 
kto, co i tak dalej, jaki ma zwiŃzek. Ale bardzo proszňéò 
 
Radny D. Sadowski ĂPanie przewodniczŃcy, przepraszam, Ũe wchodzň 
w sğowo, ale proszň nie ograniczaĺ mi jakby moŨliwoŜci wypowiedzié - (Wice-
przew. RM L. Daniewski ĂNie ograniczam, tylko chciağbym skr·ciĺ, powiedzmy, 
dyskusjň nad stanowiskiem, kt·re nie budzi kontrowersjiéò) - éale wyraziğem 
swoje stanowisko i bardzo proszň bez komentarzy.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPani przewodniczŃca Maja ï bardzo proszň.ò 
 
Radna Maja Zaborowska ĂMaja Zaborowska, jeŨeli pan przewodniczŃcy zapo-
mniağé - (Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂNie, nie, mam zapisaneéò) - écağy 
czas przed oczami. Panie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! Ja, jako pomy-
sğodawczyni jednakowoŨ tego stanowiska, kt·re p·Ŧniej uzgodniğam z przewod-
niczŃcym Nowakiem, chciağabym powiedzieĺ, Ũe myŜmy rozmawiali na temat 
tego, co chcielibyŜmy w nim zawrzeĺ i apelowağabym jednakowoŨ, ŨebyŜmy nie 
uzgadniali teraz treŜci i dokğadali kolejnych zdaŒ, poniewaŨ ono miağo wy-
brzmieĺ wğaŜnie w tym duchu, i o tym rozmawialiŜmy zar·wno na Klubie, jak 
i p·Ŧniej podczas pisania tego stanowiska. I myŜlň, Ũe koledzy radni, kt·rzy siň 
podpisali, za co jestem im r·wnieŨ bardzo wdziňczna, jeŨeli chcieliby stworzyĺ 
wğasne stanowisko, no to mogli to zrobiĺ i mieli do tego czas i okazjň, a w tym 
przypadku prosiğabym o to, Ũeby po prostu pozostawiĺ go po tej autopoprawce, 
kt·rŃ wprowadziğam i mogň jŃ odczytaĺ odnoŜnie tej tutaj treŜci, kt·rŃ po pierw-
szych sğowach uzgodniliŜmy, prosiğabym o to, ŨebyŜmy go zostawili w tej formie 
i w tej treŜci, w kt·rej pierwotnie uzgodniliŜmy i jaki byğ nasz zamysğ. TakŨe jeŨeli 
sŃ jakieŜ dodatkowe pomysğy, no to naprawdň prosiğabym, ŨebyŜmy skupili siň 
na kolejnych stanowiskach, a to pozostawiğabym w tej treŜci, kt·rŃ zapropono-
waliŜmy pierwotnie. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pani przewodniczŃca, pani oczywiŜcie moŨe 
wyğŃcznie apelowaĺ, jeŨeli koledzy radni siň nie wycofajŃ z tych poprawek, to 
oczywiŜcie bňdziemy je gğosowaĺ. Czy pani przewodniczŃca wprowadziğa juŨ te 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 89/189 

 

 
propozycje, kt·re byğy propozycjami pana Tomasza Pituchy i te, z kt·rym siň 
zgodziğ pan przewodniczŃcy Daniewski? Tak? Dobrze. Czy pozostağe poprawki 
mamy sformuğowane na piŜmie, tak, ŨebyŜmy mogli to przegğosowaĺ, tak juŨ 
dosğownie? JednŃ mamyé Pan radny Derewenda w kwestii formalnej?ò 
 
Radny R. Derewenda ĂNie, nie, ja chciağem odczytaĺ te poprawki, jeŜli mogň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň?ò 
 
Radny R. Derewenda ĂJeŜli pan przewodniczŃcy udzieli mi gğosu, to odczytam 
moje proponowane poprawki.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂAle to w odpowiednim czasie, oczywiŜcie tak. Zaczniemy 
w takim razie od przegğosowanie, jeŜli juŨ nie ma gğos·w w dyskusji, od prze-
gğosowania tyché przepraszam, od przegğosowania poprawek, i jako pierwszŃ 
proszň o odczytanie paniŃ przewodniczŃcŃ Majň ZaborowskŃ, bňdŃ to te po-
prawki, kt·re wnosiğ pan Tomasza Pitucha i pan Leszek Daniewski. Posğuchaj-
cie, panowie, czy zgadzacie siň z tŃ treŜciŃé - (Radna Jadwiga Mach ĂI panie 
teŨ, noéò; Radna M. Zaborowska ĂI panie r·wnieŨéò) ï Tak, tak, zwr·ciğem 
siň do wnioskodawc·w, ale oczywiŜcie, posğuchajmy wszyscy.ò 
 
Radna M. Zaborowska ĂWiňc odczytujň treŜĺ stanowiska: Rada Miasta Lublin 
wyraŨa swojŃ solidarnoŜĺ z obywatelami Biağorusi wobec wydarzeŒ zwiŃzanych 
z permanentnym ğamaniem praw czğowieka i obywatela w tym kraju. Ostatnie 
wydarzenia, jakie obserwujemy na Biağorusi, zwiŃzane z deprecjonowaniem za-
sad demokracji, stosowaniem rozwiŃzaŒ siğowych wobec pokojowo manifestu-
jŃcych ludzi i inne przejawy patologii wğadzy, skğaniajŃ nas do jednoznacznego 
potňpienia tego typu zachowaŒ. WolnoŜĺ czğowieka jest fundamentem demo-
kracji, dlatego Rada Miasta Lublin wyraŨa peğne poparcie dla swobody gğosze-
nia swoich poglŃd·w przez obywateli Biağorusi oraz dziağaŒ majŃcych na celu 
poszanowanie praw i wyboru czğowieka, w sferze politycznej i spoğecznej.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy to speğnia oczekiwania pan·w rad-
nych? Pan Tomasz Pitucha i pan Leszek Daniewski.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂW tym zakresie, kt·ry zgğaszağem ï tak.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze. To jest pierwsza poprawkŃ, kt·rŃ bňdziemy gğo-
sowaĺ. Bardzo proszň o okreŜlenie tematu. Drodzy paŒstwo, gğosujemy tň 
pierwszŃ poprawkň.  

Gğosowanie nr 16. Bardzo proszň, kto jest Ăzaò? Proszň o zbliŨenie karty 
do czytnika. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziň-
kujň bardzo. 

27 radnych gğosowağo ï 26 gğos·w Ăzaò, 1 Ăprzeciwò, 0 ĂwstrzymujŃcych 
siňò ï informujň paŒstwa, Ũe poprawka uzyskağa wymaganŃ wiňkszoŜĺ.  

Kolejna poprawka to byğa pana przewodniczŃcego Gawryszczaka, tak? 
Bo ja wychodziğem na chwilň?ò 
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Radny P. Gawryszczak ĂZnaczy, nastňpna byğa pana radnego Derewendy, ale 
wydaje mi siň, Ũe moja, gdybyŜmy jŃ przyjňli, to powinna byĺ przed poprawkŃ 
pana radnego Derewendy, tak systematycznie gdyby na to patrzeĺ, bo w pierw-
szej czňŜci solidaryzujemy siň z narodem, czy z obywatelami Biağorusi, a ja 
chciağem zaproponowaĺ, jeŜli mogň, jak juŨ mam gğos, to zaproponowaĺ zdanie 
nastňpujŃce, iŨ Rada Miasta Lublin solidaryzuje siň takŨe z Polakami ï miesz-
kaŒcami Biağorusi i wzywa wğadze Republiki Biağorusi do r·wnego traktowania 
wszelkich mniejszoŜci narodowych, zgodnych ze standardami demokratycz-
nymié - (Radna J. Mach ï wypowiedŦ nieczytelna; Gğosy innych radnych 
z sali ï nieczytelne).ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, ale drodzy paŒstwo, dyskusjň juŨéò 
 
Radny P. Gawryszczak Ăéwğadze Biağorusi ï mamy nadziejň, Ũe to bňdŃ wğa-
dze, kt·re bňdŃ respektowağy prawa Polak·w. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï 
P·Ŧniej, to juŨ nie zawracajmyé - (czňŜĺ wypowiedzi nieczytelna, kilka gğos·w 
jednoczeŜnie z sali).ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, ale ja przerywam tň dyskusjň, jesteŜmy 
w tej chwili na etapie gğosowania. Zaraz paŒstwo wyrazicie swojŃ opiniň w gğo-
sowaniu Ăzaò, Ăprzeciwò lub ĂwstrzymujŃc siňò. Bardzo proszň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂMogň jeszcze odczytaĺ raz, jeŜli pan przewodniczŃcy 
sobie Ũyczy, czy nie ma takiej potrzeby?ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Radny P. Gawryszczak ĂNie, no dobrze, to gğosujmy.ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň o okreŜlenie tematu ï nazwijmy to po-
prawkŃ nr 2 ï jest to poprawka pana radnego Gawryszczaka. 

Gğosowanie nr 17. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wprowadzeniem tej 
poprawki? Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa radnych Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 
Dziňkujň bardzo. 

9 gğos·w Ăzaò, 14 Ăprzeciwò, 3 ĂwstrzymujŃce siňò ï poprawka nie uzyskağa 
wymaganej wiňkszoŜci. 

Bardzo proszň pana radnego Roberta Derewendň o przeczytanie swojej 
propozycji.ò 

 
Radny R. Derewenda ĂIdŃc tak naprawdň za gğosem pana radnego Sadow-
skiego, proponujň takie okreŜlenie w miejsce Narodu Biağoruskiego ï pragnň 
przypomnieĺ, Ũe na Biağorusi 83% wedğug oficjalnych statystyk stanowiŃ Biağo-
rusini, 17% to sŃ jednak inne narodowoŜci ï proponujň zmianň na Obywateli 
Biağorusi, czyli zdanie pierwsze: Rada Miasta Lublin wyraŨa swojŃ solidarnoŜĺ 
z Obywatelami Biağorusi oraz w zdaniu ostatnim w miejscu teŨ Narodu Biağoru-
skiego ï Obywatele Biağorusi. Przeczytam cağe zdanie ostatnie, i w tytule, prze-
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praszam, tak, i w tytule. WolnoŜĺ czğowieka jest fundamentem demokracji, dla-
tego jako Rada Miasta Lublin wyraŨamy nasze peğne poparcie dla swobody gğo-
szenia swoich poglŃd·w dla Obywateli Biağorusi i dziağaŒ majŃcych na celu po-
szanowanie praw ï tak, przepraszam przez, tak, przez Obywateli Biağorusi.  

Druga poprawka, no to chodzi o te miasta partnerskie, ale to moŨe za 
chwilň, bo chyba ğŃcznie nie bňdziemy tego gğosowaĺ, wydaje mi siň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze, panie radny, ale czy to, co w tej chwili pan za-
proponowağ to nie zostağo skonsumowane przez poprawkň, kt·rŃ zapropono-
wağa pani Maja Zaborowska po gğosach pana Pituchy i pana Daniewskiego? ï 
(Gğosy radnych z sali ï nieczytelne) ï CzňŜciowo. Dobrze. Gğosujemy po-
prawkň nr 3, jest to poprawka nr 3 i jest pierwszŃ z zaproponowanych przez 
pana Roberta Derewendň. Temat mamy okreŜlony.  

Gğosowanie nr 18. Bardzo proszň, kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò?ò 
 
Radny M. Bubicz ĂMogň jeszcze w trakcie w sprawie formalnej? Bo moŨe to 
dotyczyĺ tego gğosowania.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂAle jesteŜmy w trakcie, panie radny.ò 
 
Radny M. Bubicz ĂAle siň porozumieliŜmy z panem mecenasem, bo zauwaŨy-
liŜmy tň samŃ moŨe nieŜcisğoŜĺ, bo pan radny zwr·ciğ sğusznŃ uwagň na rzecz, 
bo ona w czňŜci siň zgadza z poprawkŃ, kt·rŃ zaproponowağa wczeŜniej pani 
przewodniczŃca Zaborowska, natomiast czy teŨ dotyczy ta poprawka samego 
tytuğu tego stanowiska. WğaŜnie, wiňc tytuğu i pierwszego zdania, i teraz zgoda.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze, gğosujemy, wszystko jest jasne. Kto z paŒstwa 
jest Ăzaò? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 
radnych Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

Szanowni paŒstwo, 19 gğos·w Ăzaò, 4 Ăprzeciwò, 0 ĂwstrzymujŃcych siňò ï 
informujň, Ũeé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Oj, przepraszam, przepraszam, 
juŨ, jeszcze raz ï 19 gğos·w Ăzaò, 4 Ăprzeciwò, 4 ĂwstrzymujŃce siňò ï to jest 
prawidğowy wynik gğosowania. Informujň, Ũe poprawka uzyskağa wymaganŃ 
wiňkszoŜĺ. I kolejna propozycja pana Roberta Derewendy.ò 

 
Radny R. Derewenda ĂMam nadziejň, Ũe to dobrze brzmi: Radni Rady Miasta 
Lublin, jako przyjaciele Obywateli Biağorusi i partnerzy dw·ch miast na Biağorusi 
ï BrzeŜcia i Witebska. ï (Gğosy radnych z sali ï nieczytelne) ï No wğaŜnie nie 
wiem, jak to zrobiĺ, ale wypada, znaczy ja proszň tutaj o pomoc, bo ja nie upie-
ram siň przy formule zdania, natomiast wypada wedğug mnie przypomnieĺ, Ũe 
jesteŜmy jako miasto Lublin miastem partnerskim dw·ch miast na Biağorusi. 
Choĺby samo to moŨe byĺ takim pretekstem, czy teŨ moŨna powiedzieĺ, Ũe 
naturalnŃ sprawŃ, Ũe zwyczajnie w Ũyciu wspieramy dokğadnie tak teŨ tych 
mieszkaŒc·w, wiňc wydaje mi siň to rzecz waŨna, jakoé - (Gğosy radnych 
z sali ï nieczytelne) ï No, tak, ale po coŜ to partnerstwo jest, proszň paŒstwa, 
wydaje mi siň, Ũe nie tylko po to, Ũeby po prostu byğ kamieŒ, czy nie wiem, czy 
jakaŜ taka informacja na stronie internetowej, tylko Ũe to partnerstwo jakoŜ siň 
wyraŨa, tak, w  naszym dziağaniu.ò 
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Radny T. Pitucha ĂA moŨeé Panie przewodniczŃcy, mogň, skoro juŨ tak deli-
berujemy tutaj? Robert. Rada Miasta Lublin ï miasta partnerskiego BrzeŜcia i 
Witebska ï wyraŨa swojŃ solidarnoŜĺ. MoŨe w ten spos·b prosty? Rada Miasta 
Lublin ï miasta partnerskiego BrzeŜcia i Witebska ï wyraŨa swojŃ solidarnoŜĺ 
z Obywatelami Biağorusi.ò 
 
Radny R. Derewenda ĂTak jest, ja swojŃ poprawkň wycofujň, zostajň przy po-
prawce pana Pituchy.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDobrze, tak. I to jest pierwsze zdanie, tak? Dobrze. Bar-
dzo proszň, poprawka nr piňĺé - (Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂCztery.ò) ï 
Kolejna poprawka, dobrze, proszň o okreŜlenie tematu. 

Gğosowanie nr 19. Kto z paŒstwa jest Ăzaò wprowadzeniem tej poprawki? 
Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu?  

25 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 4 ĂwstrzymujŃce siňò ï informujň, Ũe po-
prawka uzyskağa wymaganŃ wiňkszoŜĺ. 

Drodzy paŒstwo, gğosujemy teraz cağe stanowisko Rady Miasta. Proszň o 
okreŜlenie tematu.ò 

 
Radny Bartosz Margul ĂPanie przewodniczŃcy, panie przewodniczŃcy, moŨna 
mieĺ jednŃ uwagň? JeŜli moŨna, to chciağem tylko zwr·ciĺ uwagň, Ũe Witebsk 
jest miastem zaprzyjaŦnionym, nie partnerskim, takaé - (Gğosy z sali ï nieczy-
telne) ï Drodzy paŒstwo, przechodzimy do glosowania cağego stanowiskaé - 
(Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Drodzy paŒstwo, ja bardzo proszň o zachowanie 
spokoju, jesteŜmy w trybie gğosowania.  

Gğosowanie nr 20. Kto z paŒstwa jest Ăzaò przyjňciem tego stanowiska? 
Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Kto z paŒ-
stwa radnych jest Ăprzeciwò? ï (Radny E. Bielak ĂJestem Ăzaò.ò) ï Trzeba byğo, 
panie radny, zagğosowaĺ w odpowiednim momencie. Kto z paŒstwa radnych 
Ăwstrzymağ siňò od gğosu? ï (Radny E. Bielak ĂProszň do protokoğuéò) ï Drodzy 
paŒstwo, 26 gğos·w Ăzaò, 1 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï informujň, Ũe przy-
jňliŜmy stanowisko Rady Miasta Lublin w sprawie wyraŨenia solidarnoŜci z Na-
rodem Biağoruskim, a intencjŃ pana radnego Eugeniusza Bielaka byğo gğosowa-
nie Ăzaò.ò 

 
Radny E. Bielak ĂZa, dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂI taki zapis proszň w protokole.ò 
 
Stanowisko nr 18/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie sta-
nowi zağŃcznik nr 22 do protokoğu 
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AD. 9.6. PRZYJŇCIE STANOWISKA RADY MIASTA LUBLIN PRZECIWKO 

ĂLEX DEVELOPERò 

Przedmiotowy projekt stanowiska ï projekt grupy radnych sta-
nowi zağŃcznik nr 23 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to przyjňcie stanowiska Rady Miasta 
Lublin przeciwko ĂLEX DEVELOPERò. Widzň gğosy w dyskusji. Bardzo proszň, 
pierwszy pan Tomasz Pitucha, drugi pan Zbigniew Ğawniczak, trzeci pan Piotr 
Popiel, tak, czwarty Bartosz Margul.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂDziňkujň bardzo. Chciağem powiedzieĺ, Ũe nie zaliczağem 
siň, ani siň nie zaliczam do wielkich zwolennik·w, czy hurra optymist·w ustawy 
Ălex developerò, natomiast zagğosujň przeciwko temu stanowisku z kilku powo-
d·w, o kt·rych paŒstwu powiem w tej chwili. UwaŨam, Ũe generalnie uprawnie-
nie, kt·re ŨeŜmy dostali w tej ustawie, czyli Ălex developerò jest uprawnieniem 
szczeg·lnym. Jak zostağo uchwalone, wydawağo mi siň, Ũe jest to wielki sukces 
developer·w, natomiast w praktyce jest to narzňdzie do pewnego robienia wy-
jŃtk·w przez samorzŃd w planowaniu przestrzennym. Nie zgadzam siň ze zda-
niem, kt·re tutaj tğumaczyğ pan wiceprzewodniczŃcy Sadowski, Ũe my jakby nie 
realizujemy kontroli spoğecznej, czy nie ma udziağu spoğeczeŒstwa w tej sytuacji. 
No, zapis jest taki: Rozw·j miasta jest sprawŃ pierwszorzňdnŃ lecz tylko w sy-
tuacji, gdy moŨe on siň realizowaĺ w warunkach kontroli spoğecznej. No, sza-
nowni paŒstwo, ja jestem zdania, Ũe to my jesteŜmy organem kontroli spoğecz-
nej na tym poziomie akurat w stosowaniu tej ustawy, no, jesteŜmy z wyboru 
reprezentantami spoğeczeŒstwa i mamy wszelkie instrumenty racjonalne 
i prawne r·wnieŨ do tego, Ũeby podjŃĺ ŜwiadomŃ decyzjň w takim, a nie innym 
przypadku. W naszym akurat przypadku, ale wydaje mi siň, Ũe wszňdzie, ta 
ustawa umoŨliwia pewne dziağania, ale nie jest naduŨywana i to jest cağe szczň-
Ŝcie, aczkolwiek pewnie w niekt·rych samorzŃdach takie uchwağy zostağy pod-
jňte. Ja przepraszam, panowie, bo jaé  

I teraz druga rzecz, z kt·rŃ siň nie zgadzam: Wystňpujemy o uchylenie 
tzw. ustawy Ălex developerò, albo jej zmiany gwarantujŃcej samorzŃdom realny 
udziağ w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego. SamorzŃdy majŃ realny udziağ 
w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego i podejmujŃc uchwağň w trybie Ălex deve-
loperò r·wnieŨ mamy realny udziağ w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego. Co 
prawda, moŨemy tŃ decyzjŃ wykroczyĺ poza na przykğad zapisy planu lub prze-
znaczenia teren·w, ale nie moŨemy wykroczyĺ przeciwko, przepraszam, ale 
musimy to zrobiĺ Ŝwiadomie i w oparciu o zapisane w ustawie przesğanki. Czy 
jakby wycofanie ustawy tej Ălex developerò poprawi sytuacjň? No, nie poprawi, 
bo szanowni paŒstwo, w trybie, na kt·ry siň paŒstwo powoğujecie ï peğnej kon-
troli spoğecznej ï powstaje na przykğad 14-piňtrowy blok w otoczeniu samych 
dom·w jednorodzinnych na Wňglinie po fabryce dŦwig·w. I to jest w ramach tej 
genialnej procedury, kt·rŃ paŒstwo tutaj uwaŨacie, Ũe to jest jedyna procedura, 
kt·ra uszczňŜliwi mieszkaŒc·w. No, nie zgadzam siň, proszň paŒstwa, to chodzi 
tylko o to, Ũeby zar·wno miasto poprzez UrzŃd i realizacjň planowania prze-
strzennego, jak i Rada podejmujŃc takie stanowiska, rzeczywiŜcie dziağağa na 
rzecz mieszkaŒc·w. To, co siň zadzieje na Wňglinie, bňdzie po prostu skanda-
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lem, bo osiedle jest osiedlem domk·w jednorodzinnych od dziesiŃtek lat, nato-
miast miasto wybuduje tam wieŨowiec, bynajmniej bez ustawy Ălex developerò, 
tylko wğaŜnie na podstawie planowania przestrzennego, albo decyzji o warun-
kach zabudowy moŨe, czyli teŨ z punktu widzenia Urzňdu, kt·ry jakby do takiej 
procedury, czy stopnia zaawansowania doszedğ. 

Wiňc uwaŨam, Ũe samo to stanowisko poza tym jest stanowiskiem, w kt·-
rym Rada Miasta Lublin chce sama sobie odebraĺ pewne uprawnienia, kt·re 
zostağy jej przyznane ustawŃ. No, to jest po prostu sprzeczne z zasadŃ samo-
rzŃdnoŜci i dlatego uwaŨam, Ũe to stanowisko ma bardzo niewielki sens, Ũeby 
tak delikatnie powiedzieĺ i bňdň gğosowağ Ăprzeciwò.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu radnemu. Bardzo proszň, pan 
radny Zbigniew Ğawniczak.ò 
 
Radny Zbigniew Ğawniczak ĂPanie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! Wy-
soka Rado! Tak konkludujŃc, to myŜlň, Ũe pasowağoby nam raz na jakiŜ czas 
zrobiĺ takŃ sesjň nadzwyczajnŃ dla samych stanowisk, bo jak widzň, produku-
jemy stanowiska przez kilka godzin jedno, ale to taka dygresja, natomiast jeŨeli 
co do poprzedniego stanowiska nie miağem tu Ũadnych wŃtpliwoŜci, to drobne 
korekty, tu moŨna powiedzieĺ tu koledzy wnieŜli, to tutaj juŨ oczywiŜcie mam. 
Zaczynamy wchodziĺ na trochň niebezpiecznŃ ŜcieŨkň ï no, nie my, bo tutaj ci 
inicjatorzy, kt·rzy to stanowisko przygotowali ï bo Rada Miasta, kt·ra ma ogra-
niczone kompetencje i powinniŜmy tutaj zajŃĺ siň prawem miejscowym, zaczy-
namy poprawiaĺ prawo, kt·re jest w kompetencjach Sejmu. Tak naprawdň, to 
stanowisko nic, dosğownie nic nie wniesie, jedynie jakŃŜ manifestacjň. Pan pre-
zydent ŧuk oczywiŜcie ma takie prawo na Komisji RzŃdu i SamorzŃdu takie sta-
nowisko przyjŃĺ i to jest jego prawo, i nikt mu tego prawa nie odbiera, natomiast 
to, co my tutaj w tej chwili robimy, no to poprawiamy, proszň paŒstwa, popra-
wiamy posğ·w. JeŨeli  paŒstwo macie ochotň zaistnieĺ w Sejmie, za trzy lata sŃ 
wybory, do Senatu teŨ, tam teŨ macie moŨliwoŜĺ paŒstwo, ja siň tam nie wybie-
ram, natomiast ja bym proponowağ, ŨebyŜmy naprawdň zajňli siň prawem miej-
scowym. Jeszcze jest droga legislacyjna takiego projektu, przypomnň, Ũe 
100 tys. obywateli moŨe taki projekt wnieŜĺ i mogŃ swojego przedstawiciela teŨ 
wybraĺ i ta osoba, kt·ra zainicjowağa, teŨ moŨe tym przedstawicielem byĺ. Dla-
tego tak naprawdň, czy my to stanowisko dzisiaj przyjmiemy, czy nie przyj-
miemy, to tak naprawdň to jest wğaŜciwie nic nie znaczŃcy dzisiejszy, Ũe tak 
powiem, nasz gğos. Wiňc apelujň do paŒstwa naprawdň. I to, co przedm·wcy 
powiedzieli, teŨ weŦcie sobie do serca. No, po to dostaliŜmy to uprawnienie i tak 
jak juŨ byğo m·wione, cztery, dosğownie cztery firmy developerskie zgğosiğy siň i 
sğuchaliŜmy argument·w jednej i drugiej strony, i zar·wno paŒstwo, bo sobie 
nie przypominam, ŨebyŜmy akurat przyjňli jakŃŜ tutaj, jakŃŜ opcjň negatywnŃ, 
wszyscy byliŜmy za, no, moŨe nie do koŒca, bo poszczeg·lni radni moŨe mieli 
odmienne zadanie. Wiňc ja tak naprawdň w tej chwili nie chcň juŨ tutaj cytowaĺ 
i moŨliwoŜci drogi legislacyjnej, i tutaj wykğadni prawnej stosowaĺ, ale apelujň w 
tym momencie do autor·w tego stanowiska, aby to stanowisko wycofaĺ, bo to 
jest typowe polityczne stanowisko, paŒstwo chcecie po prostu pokazaĺ, Ũe ï no, 
nie wiem ï coŜ wam siň nie podoba, coŜ chcecie tutaj zamanifestowaĺ i zaist-
nieĺ. Naprawdň mi siň wydaje, Ũe nie tňdy droga i od tego jest Sejm. Jest wiele 
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ustaw, czy z poprzednich okres·w, kt·re wymagajŃ nowelizacji, i jakbyŜmy te-
raz szanowni paŒstwo na kaŨdej sesji zajmowali siň analizŃ prawnŃ kaŨdej 
ustawy, to my teŨ jako Klub moŨemy jutro, czy nawet dzisiaj po sesji juŨ siadamy 
i bňdziemy od jutra produkowaĺ stanowiska, kt·re poprawiajŃ system prawny w 
naszym kraju. No i co to da? No, wğaŜciwie po tym bňdziemy siň licytowaĺ, czy 
to Klubu PiS wni·sğ, czy Klub wasz Prezydenta Krzysztofa ŧuka. No, nie ma tu 
naprawdň znaczenia. Mamy tutaj radc·w prawnych, paŒstwo teŨ zawsze mo-
Ũecie siň skonsultowaĺ ze swoimi prawnikami. To jest naprawdňé nie ma ide-
alnego prawa, nie ma idealnego prawa, tak jak Kodeks cywilny jest od kilkudzie-
siňciu lat nowelizowany i nikt nie stworzyğ tej ustawy na nowo, no bo nie da siň 
tego stworzyĺ, powiedzmy, tak ad hoc, takŨe tutaj w tym momencie apelujň jesz-
cze raz o wycofanie tego z porzŃdku obrad i abyŜmy przeszli do procedowania 
naprawdň waŨnych spraw, bo mamy tutaj zmiany miejscowych plan·w zago-
spodarowania i mamy duŨo jeszcze punkt·w. Nie to, Ũeby szybciej p·jŜĺ do 
domu, nie, ja mogň siedzieĺ tutaj do 7.30, mam juŨ szczepionkň, przygotowany 
jestem i tak ci, co siedzieli kiedyŜ, to pamiňtajŃ, nie mam tu chňci teŨ iŜĺ do 
domu, chcň dokoŒczyĺ procedowanie, ale apelujň, ŨebyŜmy siň nie zajmowali 
poprawianiem prawa, do kt·rego sŃ zobligowanie posğowie i senatorowie, i pre-
zydent teŨ, bo teŨ takŃ moŨliwoŜĺ ma, na Wiejskiej. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu radnemu. Bardzo proszň, pan 
radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂPanie Prezydencie! Szanowni Radni! Szanowni PaŒstwo! Po-
zw·lcie, Ũe bňdň siedziağ, chciağbym przeczytaĺ kilka takich zdaŒ. Cytat: Rada 
Warszawy po raz pierwszy zgodziğa siň na inwestycjň w trybie tzw. ustawy Ălex 
developerò, 5 grudnia 2019 roku podjňta zostağa uchwağa w sprawie ustalenia 
lokalizacji inwestycji mieszkaniowej i inwestycji towarzyszŃcej polegajŃcej na 
budowie trzech budynk·w mieszkalnych wielorodzinnych wraz z garaŨem pod-
ziemnym oraz niezbňdnŃ infrastrukturŃ zlokalizowanej przy ulicy Szaser·w 
i ulicy Dynowskiej etc., etc. To pierwszy przypadek. Drugi przypadek: Zamojscy 
radni zgodzili siň, by zamiast magazyn·w i biurowca przy ulicy Fabrycznej po-
wstağo osiedle. Nie spodobağ im siň za to pomysğ, by przy ulicy MğyŒskiej inny 
developer postawiğ blok ï pisze Dziennik Wschodni ï 180 mieszkaŒ wybuduje 
w ZamoŜciu lubelska Wikana. 

Szanowni paŒstwo, to nie jest tak, Ũe ustawa Ălex developerò przynosi 
same zğe skutki. Nie moŨna w ten spos·b powiedzieĺ. Na pewno daje radzie 
gminy bardzo duŨe uprawnienia, kt·rych wiele os·b moŨe siň nawet baĺ. Ja to 
jestem w stanie zrozumieĺ i m·wiň o tym, szanowni paŒstwo, jako ta osoba, 
kt·ra bardzo czňsto wypowiada siň w zakresie planowania przestrzennego 
w spos·b krytyczny, znacie mnie z tego i Ũadna to przecieŨ nowoŜĺ. I wiem tylko 
tyle, szanowni paŒstwo, Ũe tak samo, jak kaŨde prawo, jest czňŜciowo teŨ 
uğomne. I wiem teŨ, Ũe prawo naleŨy teŨ zmieniaĺ i jestem za tym, Ũeby ta 
ustawa zostağa zmieniona, bo jeŜli chodzi nawet o udziağ spoğeczeŒstwa, spo-
s·b prowadzenia konsultacji spoğecznych w tej materii to jestem za, jak najbar-
dziej, natomiast szanowni paŒstwo, nie moŨna teŨ iŜĺ w duchu wylewania 
dziecka z kŃpielŃ z jednej prostej przyczyny. Zwr·ĺmy uwagň ï Studium, kt·re 
zostağo przez nas uchwalone w 2019 roku, byğo procedowane naprawdň dğugo. 
To nie jest tak, szanowni paŒstwo, Ũe my Studium zmieniamy przecieŨ co kilka 
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lat, tylko jest to naprawdň dla naszego miasta problem na raczej dziesiňciolatkň, 
aniŨeli na pojedynczy rok, czy teŨ dwa. W dniu dzisiejszym nawet, jeŜli bň-
dziemy procedowaĺ wniosek w trybie Ălex developerò, to zwr·ĺcie paŒstwo 
uwagň ï nie ma moŨliwoŜci, aby powstağo, chociaŨby przy ulicy Gospodarczej, 
osiedle mieszkaniowe. Dlaczego? Bo jest sprzeczne z zapisami Studium, a sam 
pomysğ, muszň powiedzieĺ, Ũe jakieŜ oczywiŜcie pozytywy teŨ ma, no bo o tym 
wszyscy doskonale wiemy. Gdyby, szanowni paŒstwo, byğo tak, Ũe ta ustawa 
jest genialna, no to i wasze stanowisko teŨ by nie byğo potrzebne. Gdyby ono 
szğo w kierunku wnioskowania o zmianň tych zapis·w, to ja bym nawet to poparğ, 
to m·wiň wprost, poparğbym to, bo teŨ jestemé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï 
Ale mogň? Pozw·lcie, Ũe dokoŒczň. Moi kochani, no, prawda jest taka, Ũe za-
tytuğowane to stanowisko zostağo Lublin przeciwko ĂLEX DEVELOPERò, i to 
w ten spos·b, moi kochani, zostanie odczytane. W ostatnim akapicie, co jest 
sednem cağego stanowiska, jest kr·tkie przedstawienie: Rada Miasta Lublin zo-
bowiŃzuje Prezydenta Miasta Lublin do przedstawienia niniejszego stanowiska 
na posiedzeniu Komisji Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego wraz z 
propozycjŃ wystŃpienia o uchylenie ustawy, tzw. ustawy Ălex developerò, gdzie 
wczeŜniej paŒstwo naprawdň doŜĺ mocno krytykié - (Gğos z sali ï wypowiedŦ 
nieczytelna).ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPani radna, bardzo proszňéò 
 
Radny P. Popiel ĂSzanowna pani przewodniczŃca Jadwigo, pomimo sympatii 
wzajemnej, pragnň zwr·ciĺ uwagň, Ũe sobie do tej pory nie przeszkadzaliŜmy.ò 
 
Radna J. Mach ĂPrzepraszam.ò 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň za zrozumienieéò 
 
Radna J. Mach ï wypowiedŦ nieczytelna, poza mikrofonem.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂProszň o zachowanie powagi saliéò 
 
Inne gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň. (é) albo jej zmiany gwarantujŃcej samorzŃdom re-
alny udziağ w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego ï ta druga czňŜĺ zdania, sza-
nowni paŒstwo, jak najbardziej mi siň podoba, natomiast zwr·ĺcie uwagň, Ũe 
poŜwiňcacie 80% tekstu jednak na krytykň, na uchylenie, i to w ten spos·b zo-
stanie przez kogokolwiek tak odebrane, to trzeba wyraŦnie powiedzieĺ. Jestem 
naprawdň za tym, Ũeby tň ustawň zmodyfikowaĺ, natomiast naprawdň nie bňdň 
zapis·w tej ustawy krytykowaĺ w takim stopniu, w jakim to zostağo wyğuszczone 
w tym stanowisku, no bo uwaŨam, Ũe ja, jako radny teŨ mam prawo wypowie-
dzieĺ siň w zakresie pewnych obszar·w naszego miasta, kt·re w niekt·rych 
miejscach jest zdegradowane, co dzisiaj zostanie pokazane zapewne na filmie. 
I uwaŨam, Ũe jednak to jest nasz przywilej. To, Ũe doŜwiadczenia z tŃ ustawŃ 
mamy bym powiedziağ trudne, no, trudne, bo to przysparza problem·w, sza-
nowni paŒstwo i bierzemy na siebie duŨŃ odpowiedzialnoŜĺ, to nie znaczy, ze 
powinniŜmy przekreŜlaĺ cağkowicie tň ustawň. Takie jest moje zdanie. To m·wiň 
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wprost, dlatego proszň wybaczyĺ, ale nie mogň poprzeĺ tego stanowiska w ta-
kim wydaniu, w jakim to paŒstwo ŨeŜcie sformuğowali, ale bezpoŜrednio to m·-
wiň, jako ta osoba, kt·ra czňsto wypowiada siň w spos·b krytyczny, nie tylko 
we wnioskach Ălex developerò, ale jeŜli chodzi o niekt·re aspekty planowania 
przestrzennego. Moje zdanie jest takie, Ũe ta ustawa powinna byĺ zmodyfiko-
wana. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu radnemu. Przypominam paŒ-
stwu, Ũe procedowanie nad tym stanowiskiem jest zupeğnie takim samym pro-
cedowaniem, jak nad poprzednim. JeŜli paŒstwo radni majŃ propozycje zgğo-
szenia poprawek, czego nie uczyniono do tej pory, tylko krytykuje siň, to bardzo 
proszň, byĺ moŨe wnioskodawcy, albo osoba reprezentujŃca wnioskodawc·w 
przychyli siň do propozycji paŒstwa radnych. P·ki co, Ũadnej poprawki nie byğo. 
Bardzo proszň, pan radny Bartosz Margul, przewodniczŃcy.ò 
 
Radny B. Margul ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezyden-
cie! Wysoka Rado! Ja siň z moim przedm·wcŃ czňŜciowo zgodzň, natomiast 
pozwolň sobie zauwaŨyĺ, Ũe tutaj mamy zapis, Ũe lub zmiany. No, oczywiŜcie 
w tytule nie da siň wszystkiego zawrzeĺ i generalnŃ swojŃ myŜl wyraziliŜmy w 
tytule, bo generalnie ta ustawa, mimo byĺ moŨe dobrych intencji developer·w, 
kt·rzy chcieli skr·cenia i byĺ moŨe jakiegoŜ usprawnienia tych procedur, no to 
jak zwykle, no, jeŨeli coŜ siň szybko, pospiesznie robi, a to jest domena obec-
nego Sejmu, no to niestety czasami wychodzŃ rzeczy, kt·rych byŜmy nie chcieli, 
i w tym tonie w zasadzie jest nasz krytyczny, nie do samej idei, a w zasadzie do 
tego, jak to zostağo zrealizowane. I byĺ moŨe, jeŨeli stosowne zmiany byğyby 
dokonane w tej ustawie, kt·re by te niedoskonağoŜci zmieniğy, byĺ moŨe ta 
ustawa zacznie nam siň podobaĺ.   

I do rzeczy. RzeczywiŜcie, mogŃ siň zdarzyĺ takie projekty, kt·re bňdŃ 
siň doskonale wpisywaĺ i w dany obszar miejski, fajnie rewitalizowaĺ jakiŜ ob-
szar, natomiast wadŃ, i to gğ·wnŃ, przypomnň paŒstwu, ze sŃ artykuğy 15 i 16 
w tej ustawie, kt·re m·wiŃ o skardze, skardze na decyzjň rady. No, skoro jest 
skarga na decyzjň rady, to nie wiadomo do koŒca, czy to jest nasza kompeten-
cja. To dopiero w orzecznictwie sŃdowym okazağo siň, Ũe sŃdy bardziej siň 
chyba przychylajŃ i nie wiem, czy siň przychyliğy w jakikolwiek spos·b do deve-
loper·w. Natomiast ten zapis wskazywağ na to, Ũe to nie jest nasze ostateczne 
zdanie. I tu pierwsza wada tej ustawy. Gdyby tam byğ zapis, Ũe decyzja rady jest 
ostateczna w tym zakresie, nie odbiera nam wtedy Ũadnych kompetencji, rze-
czywiŜcie moŨemy stanowiĺ. Ale przypomnň ï sŃ zapisy, Ũe moŨna zaskarŨyĺ 
i kilka z tych uchwağ, kt·re podjňliŜmy, zostağo zaskarŨonyché - (Gğosy z sali 
ï nieczytelne) ï Ale gdyby byğo w ustawie napisane, Ũe decyzja rady jest osta-
teczna, toéò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPanie radny Ğawniczak, bardzo proszň o spo-
k·j.ò 
 
Radny B. Margul ĂTo jest pierwsza sprawa. Po drugie, co juŨ teŨ chyba wyar-
tykuğowane tutaj przez kt·regoŜ z koleg·w lub koleŨanek, my nie mamy Ũad-
nego wpğywu na ten projekt. I o ile bňdziemy za chwilň procedowaĺ projekt z 
Tatar, dzielnicy mi bliskiej, i ja bym, szczerze m·wiŃc, to bňdziemy o tym pewnie 
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m·wiĺ, ale og·lnie pomysğ zagospodarowania tego zdewastowanego terenu mi 
siň podoba, natomiast zagňszczenie tych blok·w, kt·re proponuje developer, 
jest doŜĺ duŨe. I gdybyŜmy mieli takŃ moŨliwoŜĺ, Ũeby na etapie procedowania 
tego zgğosiĺ poprawki, Ũe Ũyczymy sobie zmniejszenia intensywnoŜci, zwiňk-
szenia iloŜci zieleni i liczby parking·w, to wtedy rzeczywiŜcie mielibyŜmy ten 
realny wpğyw, kt·rego teraz nie mamy. KtoŜ tam przygotuje, daje do zaopinio-
wania i tak naprawdň tyle tylko naszego, Ũe my moŨemy siň zgodziĺ lub nie 
zgodziĺ i jeszcze potem w sŃdzie nie wiadomo, czy nasz sprzeciw wyraŨony 
w formie uchwağy nie zostanie w sŃdzie podwaŨony. I to nam siň w tej ustawie 
nie podoba. JeŨeli takie rzeczy bňdŃ zmienione, zresztŃ jak paŒstwo poczytacie 
sobie, to tak naprawdň ustawa jest uwaŨana za martwŃ, ze wzglňdu wğaŜnie na 
to orzecznictwo i na to, Ũe w duŨych miastach, tam gdzie jest duŨo inwestycji 
budowlanych prowadzonych, wiňkszoŜĺ tych projekt·w, zdecydowana wiňk-
szoŜĺ jest odrzucana, a tylko te projekty, kt·re przechodzŃ, to co kolega zacy-
towağ ï Warszawa to jest jakiŜ pojedynczy przypadek, natomiast w wiňkszoŜci 
przypadk·w sŃ w duŨych miasta odrzucone, bo duŨe miasta chcŃ mieĺ jakiŜ 
porzŃdek i ğad w tym ukğadzie przestrzennym.  

TakŨe w zasadzie tyle. M·wiň ï sam duch jest moŨe, i pomysğ moŨe byğ 
i dobry, natomiast wykonanie jest sğabe i wymaga to zmian, i stŃd jest nasz tutaj 
sprzeciw. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu przewodniczŃcemu za wystŃpie-
nie. Bardzo proszň, kolejny m·wca to pan radny Zdzisğaw Drozd i pan radny 
Piotr Gawryszczak. Czy ktoŜ z paŒstwa jeszcze chciağby zabraĺ gğos? Pani 
radna Ryfka, tak, przewodniczŃca, pani Suchanowska. Bardzo proszň, pan 
Zdzisğaw Drozd, pan przewodniczŃcy Zdzisğaw Drozd.ò 
 
Radny Zdzisğaw Drozd ĂPanie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! Wysoka 
Rado! Ja uwaŨam, Ũe czňŜĺ zapis·w w tym stanowisku jest niewğaŜciwa, 
a czňŜĺ nieprawdziwa. I tutaj pan przewodniczŃcy domagağ siň poprawki, wiňc 
ja od razu zgğoszň poprawkň...ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂJa siň nie domagağem, tylko takéò 
 
Radny Z. Drozd ĂéŨeby byğo zgodnie, Ũeby byğo formalnie, wiňc Lublin prze-
ciwko ustawie z dnia 5 lipca 2018 r. o uğatwieniach w przygotowaniu i realizacji 
inwestycji mieszkaniowych oraz inwestycji towarzyszŃcych. Niech paŒstwo siň 
nie wstydzŃ po prostu tutaj jakby w preambule na poczŃtku napisaĺ peğny tekst 
ustawy i jej wğaŜciwy zapis. Bo nie ma czegoŜ takiego, jak Ălex developerò, jest 
po prostu ustawa o uğatwieniach w przygotowaniu i realizacji inwestycji miesz-
kaniowych oraz inwestycji towarzyszŃcych, wiňc wnoszň, Ũeby zapisaĺ to for-
malnie tak, jak to powinno byĺ, bo to Ŝwiadczy o niechlujstwie po prostu praw-
nym, jeŜli jest taki zapis. 

Nastňpny akapit ï jeŨeli chodzi tutaj, jest zapis, Ũe jest taé przepisy 
ustawy oznaczajŃ ogromny krok wstecz w stosunku dla spoğecznej kontroli pro-
cesu planowania. Szanowni paŒstwo, czy oddanie demokratycznie wybranym 
radnym decyzji o planowaniu to jest krokiem wstecz? Ja uwaŨam, Ũe obserwu-
jŃc na przestrzeni ostatnich 20 lat, jak ograniczane sŃ kompetencje rady miasta 
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na rzecz organu wykonawczego, uwaŨam, Ũe to po prostu wstyd, Ũe majŃc, do-
stajŃc kompetencje, my chcemy siň jej od razu pozbywaĺ, jako radni. Chcemy 
braĺ odpowiedzialnoŜĺ za nar·d biağoruski i tutaj zajmowaĺ stanowisko, a nie 
chcemy po prostu przeczytaĺ zapis·w wnioskodawcy, kt·ry stara siň o inwesty-
cjň mieszkaniowŃ. Chciağem przypomnieĺ, Ũe mieszkaŒcy mogŃ zgğaszaĺ swoje 
uwagi do wniosku developera, czy inwestora, i mieliŜmy tutaj na Radzie takie 
przykğady ï pan --------, czy inni przedstawiciele zgğaszali takie uwagi, uwzglňd-
niliŜmy je i gğosowaliŜmy przeciwko tej uchwale. Tutaj byğ taki poglŃd, Ũe my nie 
jesteŜmy kompetentni. PrzecieŨ wniosek inwestora, kt·ry przedstawia cağŃ kon-
cepcjň urbanistyczno-architektonicznŃ, kt·ra uzasadnia rozwiŃzania funkcjo-
nale i przestrzenne inwestycji mieszkaniowej, inwestor musi r·wnieŨ zağŃczyĺ 
oŜwiadczenie, Ũe nie zachodzi kolizja lokalizacji inwestycji mieszkaniowej z in-
westycjami celu publicznego, musi teŨ przedstawiĺ decyzjň o Ŝrodowiskowych 
uwarunkowaniach, jeŨeli sŃ takie wymagania i mogň tutaj przeczytaĺ szereg 
innych uwarunkowaŒ i standard·w, kt·re wnioskodawca musi speğniĺ, tak jak 
skğada inny wniosek. Ten wniosek jest prawie taki sam, tylko jest trochň inny 
tryb, bo jak powiedziağ mi jeden z developer·w, po prostu proces jest dlatego 
kr·tszy, cytujň ï Ăbo uğatwia mi po prostu ominiňcie pewnego etapu administra-
cyjno-korupcyjnego w przygotowaniuò i m·wi ï Ătylko taka jest r·Ũnica pewnego 
etapu i przyspieszeniaò. JeŨeli za 60 dni nie jesteŜmy w stanie zapoznaĺ siň 
z wnioskiem, no, faktycznie jesteŜmy przyzwyczajeni, tak jak tu niekt·rzy, Ũe 
wiele lat siň ubiegajŃ, ja mogň przytoczyĺ, jak to wyglŃdağo w praktyce, proszň 
paŒstwa. KiedyŜ jeden z mieszkaŒc·w, z inwestor·w zainwestowağ w tzw. sklep 
chyba Tadex, on tam jest przy rondzie na Czubach, gdzie obok teraz jest Bie-
dronka i jeszcze jeden sklep, i on przez kilka lat starağ siň, Ũeby wybudowaĺ tam 
rondo i Ũeby byğ dojazd do jego sklepu, i przez kilka lat mu siň w og·le to nie 
udawağo. Po prostu nie mogŃc tam dowoziĺ towar·w, musiağ zrezygnowaĺ 
z tego sklepu po iluŜ tam latach. Okazağo siň, Ũe jak to wziňğa Biedronka i Jysk, 
od razu zrobiono rondo. I na tym polega po prostu problem. I dlatego uwaŨam, 
ze ta ustawa nie sğuŨy, ta uchwağa i to stanowisko, przepraszam, stanowisko nie 
sğuŨy radnym, ani nie sğuŨy samorzŃdowi, tylko sğuŨy organom wykonawczym i 
administracji. I jeŜli dalej paŒstwo wszystkie kompetencje chcŃ oddaĺ po prostu 
organom wykonawczym, to proszň bardzo, ale ja siň na to nie zgadzam, bo chcň 
mieĺ wpğyw na to, co siň dzieje i planuje w mieŜcie, i dziňki tej ustawie mam taki 
wpğyw, bo inaczej takiego wpğywu nie ma, bo ciŃgle siň straszy, Ũe jak tam cze-
goŜ nie uchwalimy, to od razu cağa uchwağa bňdzie niewaŨna. A tutaj nie chcň 
paŒstwu zabieraĺ czasu, ale m·gğbym przeczytaĺ wszystkie dane, jakie powi-
nien zawieraĺ wniosek i on musi zawieraĺ te dane. JeŜli paŒstwo bňdŃ nam 
przedstawiaĺ w uchwale te wszystkie dane, to siň paŒstwo zapoznajŃ z cağo-
ksztağtem projektu inwestycyjnego, lokalizacjŃ inwestycji, cağŃ koncepcjŃ i bňdŃ 
paŒstwo mogli podejmowaĺ wğaŜciwe decyzje. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu przewodniczŃcemu. Zrozumia-
ğem z pana wystŃpienia, Ũe pomimo tej krytyki, to jednak pan poprawkň zgğosiğ 
do treŜciéò 
 
Radny Z. Drozd ĂTak, zgğaszam poprawkňéò 
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Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo bym prosiğé - (Radny Z. Drozd ï wy-
powiedŦ nieczytelna, poza mikrofonem) ï Bardzo bym prosiğ, jeŜli pan zgğasza 
poprawkň na piŜmie tutaj do paŒstwa. Do wszystkich wniosk·w paŒstwa odnie-
sie siň osoba, czy pani przewodniczŃca Ryfka w imieniu wnioskodawc·w, rozu-
miem, dobrze. Bardzo proszňéò 
 
Radny T. Pitucha ĂAle tutaj byğ tylko, panie przewodniczŃcy, tytuğ ustawy sto-
sowne, to przecieŨ dziağ tutaj obsğugi sesji moŨe to zawrzeĺ.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPanie przewodniczŃcy, czy to jest jedyny wnio-
sek? Bo ja sğyszağem jeszcze o innym wniosku, ale jeŜli tylko to jest jedyny wnio-
sek, no to myŜlň, Ũe nie trzeba tutaj, panie wprowadzŃ ten wniosek. Nie ma 
innych wniosk·w, panie przewodniczŃcy Zdzisğawie Drozd?ò 
 
Radny Z. Drozd ĂJa zgğosiğem tň jednŃ poprawkň w tytule formalnoprawnŃ.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDobrze, dziňkujň. Proszň, pan przewodniczŃcy 
Piotr Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Ja 
troszkň tak ad vocem pana radnego, wystŃpienia pana radnego Sadowskiego, 
ale nie konkretnie, nie tylko, tak, bo proszň paŒstwa, proszň zwr·ciĺ uwagň, to 
juŨ o tym m·wiğ pan radny Drozd ï mieliŜmy juŨ takŃ sytuacjň, kt·ra powoduje, 
Ũe demokracja i ta spoğeczna kontrola byğa dosyĺ mocna. Przypomnň kwestiň 
zwiŃzanŃ z dwukrotnym naszym uchwalaniem, czy procedowaniem, rozpatry-
waniem wniosku, chyba paŒ -------------, nie pamiňtam nazwy firmy, o tych bu-
dynkach, kt·re miağy powstaĺ w Lublinie, tak. I proszň zwr·ciĺ uwagň, do czego 
doszğo, kiedy pojawiğ siň pierwszy projekt. Pierwszy projekt pojawiğ siň, zğoŨony 
przez firmň, natychmiast pojawili siň mieszkaŒcy, kt·rzy byli zainteresowani. 
No, w tym przypadku byli zainteresowani tym, aby to nie byğy tak wysokie bu-
dynki, Ũeby byğy odsuniňte od ich granic, Ũeby jakby po ludzku podejŜĺ do kwe-
stii planowania przestrzennego, czyli pewna kontrola spoğeczna tutaj byğa, poza 
oczywiŜcie naszŃ kontrolŃ, jako radnych. Z drugiej strony, proszň zwr·ciĺ 
uwagň, do czego doszğo ï doszğo do tego, Ũe developer przyjŃğ niekt·re uwagi 
mieszkaŒc·w, czyli tej spoğecznej strony i co zrobiğ? Przedstawiğ nam kolejnŃ 
propozycjň na ten sam teren, uwzglňdniajŃce w niekt·rych miejscach uwagi 
mieszkaŒc·w, sŃsiad·w, tak, czyli teŨ podszedğ po ludzku do sprawy. To, Ũe 
takŨe przy pierwszym i przy drugim wyğoŨeniu tego projektu, jakby dw·ch pro-
jekt·w oczywiŜcie, mieszkaŒcy mieli moŨliwoŜĺ wypowiedzenia siň na sesji 
Rady Miasta, poniewaŨ my, jako radni zdecydowaliŜmy o tym, Ũe taki gğos bňdŃ 
mieli. Wiňc czym to siň r·Ũni ï moŨliwoŜĺ wypowiedzenia siň tych mieszkaŒc·w 
na sesji Rady Miasta ï od tego, Ũe do plan·w tworzonych w Urzňdzie miesz-
kaŒcy mogŃ skğadaĺ swoje uwagi, kt·re p·Ŧniej, jak paŒstwo pewnie to obser-
wujecie, w znacznej mierze sŃ czňŜciowo, a przewaŨnie nieuwzglňdniane, po-
niewaŨ urzňdnicy, no, byĺ moŨe siň mylŃ, a byĺ moŨe nie mylŃ siň, ale czň-
Ŝciowo uwzglňdniajŃ, albo nie uwzglňdniajŃ takich uwag, i w zwiŃzku z tym 
wtedy moŨemy zapytaĺ: a co ze spoğecznŃ kontrolŃ tej sprawy? Tak? Wiňc pro-
szň zwr·ciĺ uwagň, Ũe tutaj tylko jakby na nas spoczywa trochň wiňcej pracy, 
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duŨo wiňcej pracy, bo przecieŨ taki wniosek, kt·ry zğoŨony zostağ i kt·ry bň-
dziemy za chwilň procedowali, no to on wymaga od nas duŨo wiňcej jakby przy-
ğoŨenia siň, niŨ taki projekt, kt·ry za chwilň bňdziemy mieli, uchwalenie zmiany 
miejscowego planu, bo jakby tutaj za nas pracň wykonali urzňdnicy i my mo-
Ũemy, i to pewne bňdziemy o tym dyskutowaĺ, takŨe swoje uwagi tutaj, na sesji, 
albo na komisjach przedstawiaĺ, ale do tych wniosk·w w ramach tzw. Ălex deve-
loperò takŨe my moŨemy skğadaĺ swoje uwagi i mieszkaŒcy, wiňc tutaj ja bym 
siň nie bağ tego, Ũe ta ustawa Ălex developerò o uğatwieniach ona jakoŜ burzy ten 
porzŃdek. Tego bym siň nie bağ, a wrňcz przeciwnie ï ta ustawa, no, czasami, 
jak tutaj przeczytağ pan radny Popiel, no, czasami jest wykorzystywana przez 
rady gmin do tego, Ũeby przyspieszyĺ pewne dziağania, tak? Bo tutaj takŨe od-
chodzŃ nam koszty zwiŃzane z korespondencjŃ kilkukrotnŃ z mieszkaŒcami, 
z sŃsiadami, czy zainteresowanymi danym obszarem miasta, a jeŜli to jest do-
bre dla gminy, no to proszň bardzo, dla gminy i jej mieszkaŒc·w. Wiňc zwracam 
tylko uwagň na to, Ũe to nie jest tak, Ũe my cağkowicie pozbawiamy mieszkaŒc·w 
moŨliwoŜci kontroli tego, co tutaj my, nad czym my procedujmy, jeŜli chodzi 
o wnioski w ramach Ălex developerò. I jeŜli tak, proszň paŒstwa, bo ja teŨé zna-
czy tak: wyraŨam przekonanie, Ũe pewnie 90% z siedzŃcych tutaj, na tej sali nie 
zna ustawy z dnia 5 lipca o uğatwieniach w przygotowaniu i realizacji inwestycji 
mieszkaniowych, poza byĺ moŨe prezydentem Szymczykiem, no i oczywiŜcie 
pracownikami Wydziağu, natomiast wiňkszoŜĺ z nas pewnie tej ustawy nie zna, 
bo nie mamy takiej potrzeby, w zwiŃzku z tym ja na przykğad nawet nie wiem, 
w jakim kierunku chciağbym, Ũeby zmiany w tej ustawie byğy, bo po prostu tego 
nie wiem. Ale jeŜli paŒstwo juŨ koniecznie chcecie zajŃĺ stanowisko w sprawie 
ustawy, mam nadziejň, Ũe przyjmiecie paŒstwo jako autopoprawkň propozycjň 
pana radnego Drozda, czyli tak formalnie nazwanej, i Ũe nie Lublin przeciwko 
ĂLEX DEVELOPERò, tylko w sprawieé, stanowisko Rady Miasta z dzisiejszego 
dnia w sprawie tej ustawy, kt·ra jest nazwana, jak w Dzienniku ustaw zapisane, 
to ja mam propozycjň, Ũeby poza tŃ zmianŃ, ŨebyŜcie paŒstwo przyjňli nastňpu-
jŃcŃ poprawkň, jako autopoprawkň, czyli wyrzucamy wszystkie akapity, aŨ do 
akapitu ostatniego i ten ostatni akapit powinien brzmieĺ nastňpujŃco: Rada Mia-
sta Lublin zobowiŃzuje Prezydenta Miasta Lublin do przedstawienia na posie-
dzeniu Komisji Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego propozycji doty-
czŃcej uchylenia tzw. ustawy Ălex developerò ï tu moŨe byĺ zacytowane to ï 
albo jej zmiany, przy czym przed Ăalboò przecinek, albo jej zmiany, z poszano-
waniem woli mieszkaŒc·w wyraŨonej w konsultacjach spoğecznych, w ramach 
procedury rozpatrywania wniosku inwestora oraz zachowaniem standard·w 
planistycznych. To to jest taka moja formalna propozycja. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu przewodniczŃcemu. Bardzo pro-
szň, pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂJa tylko kr·tko chciağbym siň odnieŜĺ do wypowiedzi mojego 
przedm·wcy, kolegi Bartosza Margula w zakresie tych odwoğaŒ, tak, zaskarŨeŒ 
do sŃdu. Szanowni paŒstwo, zwr·ĺmy uwagň, Ũe moŨe byĺ teŨ podczas debaty 
nastňpujŃca sytuacja, podczas procedowania okreŜlonego punktu, moŨe nie 
byĺ dyskusji, moŨe dojŜĺ do gğosowania, tak na dobrŃ sprawň, i moŨe byĺ roz-
strzygniňcie Ăzaò lub Ăprzeciwò, no i to wtedy budzi wŃtpliwoŜci, dlaczego Rada 
orzekğa w ten spos·b, a nie inny. No, o tych korupcjogennych czynnikach moi 
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przedm·wcy teŨ juŨ m·wili i w mojej ocenie jednak, szanowni paŒstwo, tych 
kilka wypowiedzi powinno siň pojawiĺ wğaŜnie podczas procedowania przy tym 
punkcie. To, Ũe taka moŨliwoŜĺ zaskarŨania jest ï no, jest. Tak na dobrŃ 
sprawň, czy to jakaŜ wielka nowoŜĺ dla mnie? Dla mnie, bym powiedziağ, nie, 
natomiast czňsto spotykam siň, czytajŃc gdzieŜ tam uzasadnienia, wyroki Wo-
jew·dzkiego SŃdu Administracyjnego, Ũe jednak sŃd patrzy na to, w jaki spos·b 
rada uzasadniağa swoje, Ũe tak powiem, decyzje, ale to tylko tak gwoli wyjaŜnie-
nia. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu radnemu. Bardzo proszň, pani 
radna Mağgorzata Suchanowska.ò 
 
Radna Mağgorzata Suchanowska ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Wysoka 
Rado! PaŒstwo Prezydenci! No, ja nie mogň przyjŃĺ tego stanowiska z tego 
wzglňdu, Ũe w tytule ĂLublin przeciwkoò, wydawağo mi siň do tej pory, Ũe Lublin 
nie moŨe byĺ przeciwko, a przede wszystkim nie moŨemy w tym momencie m·-
wiĺ o Lublinie, Ũe Lublin jest przeciwko, no, czemukolwiek, poniewaŨ Lublin jest 
zazwyczaj otwarty na przedsiňbiorc·w, otwarty na wszelkie nowoŜci, Lublin roz-
wija siň, Lublin jest wsp·ğpracujŃcy, Lublin przede wszystkim jest miastem dia-
logu, kompromisu, rozwoju. No, jak moŨe byĺ Lublin przeciwko czemukolwiek? 
Nie moŨemy tutaj, boé nie moŨemy byĺ przeciwko przedsiňbiorcom. Ja uwa-
Ũam, kochani radni, Ũe trzeba siň zastanowiĺ nad tym, Ũeby cağkiem zlikwidowaĺ 
ten tytuğ, bo moŨna napisaĺ Ăw sprawie takiej, czy innejò, nie? Ale Ăprzeciwkoò? 
Przeciwko rozwojowi miasta, jak m·wicie zawsze, Ũe jesteŜcie za rozwojem 
miasta? M·wicie o kontroli spoğecznej. No, ja tutaj mogğabym tak troszeczkň 
zakpiĺ i mogň wam m·wiĺ o tej kontroli spoğecznej, czy ona w og·le ma wpğyw 
na decyzje odg·rne. Nie ma wpğywu. Kontrola spoğeczna chciağaby mieĺ wpğyw, 
ale nie ma wpğywu, ani nie ma na paŒstwa wpğywu, i tutaj ani nie ma na rzŃdzŃ-
cych wpğywu, og·lnie. Ja uwaŨam, Ũe tutaj, w tym przypadku w zdaniu waŨne 
jest, aby ci interesariusze, a przede wszystkim mieszkaŒcy mieli zagwaranto-
wane prawo do spoğecznej kontroli decyzji wychodzŃcych z lubelskiego Ratu-
sza. JakŃ kontrolň mamy? ŧadnej kontroli nie mamy. MoŨe tu by pasowağo ode-
zwaĺ siň i zğoŨyĺ wniosek, poprawkň, niech przykğadem bňdŃ G·rki Czechow-
skie i referendum, kt·re zostağo przeprowadzone, jaki wpğyw miağo referendum 
i jaki wpğyw miağa ta kontrola spoğeczna i te osoby, te Ŝrodowiska, w jaki spos·b 
siň je traktowağo w momencie, kiedy protestowali przeciwko zabudowie G·rek 
Czechowskich, i jak poszğy teé w jakim kierunku to wszystko, cağa sprawa po-
szğa, w jakiej sytuacji w tej chwili sŃ mieszkaŒcy tego rejonu i w og·le miasta 
Lublina. To jest jakaŜ obğuda. Ja nie mogň tego sğuchaĺ. To jest zaprzeczenie 
w pewnym sensie prawdzie, jaka jest. I dajcie spok·j, nie oŜmieszajcie siň takimi 
pismami, bo dla mnie to jest po prostu demagogia, totalna demagogia, no. Nie 
bŃdŦmyé nie zabierajmy sobie czasu gğupstwami, bo my mamy waŨne sprawy, 
mamy waŨne uchwağy. Nie r·bcie takich rzeczy, ŨebyŜmy rozpatrywali stanowi-
ska, kt·re sŃ bez sensu, one zaprzeczajŃ prawdzie, bo prawda jest inna. Ja siň 
nie zgodzň z tym stanowiskiem, kt·re cağkowicie jakby ogranicza prawa parla-
mentu polskiego i krytykuje, oczywiŜcie wprowadza jakby w pewnym sensie 
w tekŜcie cenzurň, kt·ra ma wpğynŃĺ na decyzjň, sugeruje decyzje parlamentu, 
a niestety my takiej mocy nie mamy.   
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Co chodzi o kierunek spoğeczny ï Rada Dzielnicy Tatary przyjňğa, przyjňğa 

przykğadowo ten projekt, kt·ry dzisiaj ma byĺ na sesji, przyjňğa, poniewaŨ wypo-
wiadali siň, wczoraj przewodniczŃcy Rady Dzielnicy wypowiedziağ siň, Ũe dys-
kusja byğa duŨaé - (Radna A. Ryfka ĂAle nie jesteŜmy w tym punkcie.ò) ï Ja 
rozumieméò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPrzepraszam bardzoéò 
 
Radna M. Suchanowska Ăéale dajemy przykğad spoğecznej aprobaty dla nie-
kt·rych rzeczy, mamy przykğad dzisiaj. I pozw·lmy na to, Ũeby radni podjňli de-
cyzjň tego typu, ŨebyŜmy decydowali, my, ŨebyŜmy zadecydowali, czy ten pro-
jekt przyjmiemy, czy nie, a nie krytykowali samŃ ustawň, kt·ra nie naleŨy do 
naszej krytyki. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň pani radnej. Proszň paŒstwa, byğ to 
ostatni gğos zapisany w dyskusji. JeŜli nie bňdzie sprzeciwu, to uznam, Ũe za-
koŒczymy dyskusjň, zadawanie pytaŒ, dyskusjň, po czym skierujň proŜbň do 
wnioskodawc·w i o ustosunkowanie siň i przyjňcie ewentualnie autopoprawek. 
Znaczy autopoprawek nie bňdzie przyjňcia, bňdziemy je gğosowaĺ poprawki, ale 
Ũeby siň wnioskodawcy odnieŜli. Bardzo proszň, pani przewodniczŃca Anna 
Ryfka.ò 
 
Radna A. Ryfka, jako przedstawiciel wnioskodawc·w ĂBardzo dziňkujň. Pa-
nie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Pozwolň sobie zaczŃĺ swojŃ wypowiedŦ 
od tych dw·ch propozycji poprawek, kt·ra zostağy zaproponowane. Pierwsza 
z nich to zmiana tytuğu tego stanowiska. Ja powiem to w ten spos·b: stanowisko 
ma ten tytuğ ĂLEX DEVELOPERò, poniewaŨ ta ustawa, kt·rej tytuğ jest dosyĺ 
mocno rozbudowany, funkcjonuje w ŜwiadomoŜci wiňkszoŜci z nas jako ustawa 
Ălex developerò, i te skr·ty myŜlowe czňsto uğatwiajŃ nam funkcjonowanie, uğa-
twiajŃ nam komunikacjň, porozumiewanie siň ze sobŃ, stŃd teŨ zastosowanie 
wğaŜnie tego skr·tu myŜlowego tej konstrukcji Ălex developerò, a nie cağoŜci na-
zwy, po to, aby osoba, kt·ra zainteresuje siň tym stanowiskiem, od razu wie-
dziağa, o czym m·wimy i co chcemy wyraziĺ, stŃd taki, a nie inny tytuğ. Przy-
puszczam, ze gdybyŜmy ujňli w tytule, ujňlibyŜmy w tytule peğnŃ nazwň tej 
ustawy, jako ustawy, kt·ra jest ustawŃ z dnia 5 lipca 2018 roku o uğatwieniach 
w przygotowaniu i realizacji inwestycji mieszkaniowych oraz inwestycji towarzy-
szŃcych, zawartej w Dzienniku Ustaw, wiňkszoŜĺ z nas zakoŒczyğaby zaintere-
sowanie siň tym stanowiskiem, przypuszczam, po poğowie tego zdania i dalej by 
po prostu nie poszğa, wiňc stad taki, a nie inny tytuğ, aby on byğ zrozumiağyé - 
(Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Panowie, ja wam nie przerywağam, wiňc bardzo 
proszňéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo proszň, pani przewodniczŃca, konty-
nuowaĺ.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂDruga propozycja to propozycja znaczŃcego skr·cenia treŜci 
tego stanowiska, czyli od pierwszego akapitu, pominiňcie praktycznie cağego 
Ŝrodka i rozpoczňcie p·Ŧniej wypowiedziŃ, Ũe Rada Miasta zobowiŃzuje Prezy-
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denta (é) tak naprawdň spowodowağaby przesğonienie intencji, kt·re nam przy-
Ŝwiecağy w momencie konstrukcji tego stanowiska. Tak jak powiedziağam pod-
czas swojej wczeŜniejszej wypowiedzi, naszŃ intencjŃ jest pokazanie pewnych 
niedociŃgniňĺ, pewnych trudnoŜci, pewnych abstrakcyjnych element·w ustawy, 
kt·re sŃ w tej ustawie, a nie krytyka cağej ustawy. I wğaŜnie na te elementy chcie-
libyŜmy zwr·ciĺ uwagň, zar·wno odbiorc·w naszego stanowiska, jak teŨ pana 
prezydenta, kt·rego chcemy zobowiŃzaĺ wğaŜnie do przedstawienia tego sta-
nowiska na posiedzeniu Komisji Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu wğaŜnie po to, 
aby ten organ wsp·ğpracy rzŃdu i samorzŃdu podjŃğ rozmowy, aby ta ustawa 
byĺ moŨe zostağa dopracowana, byĺ moŨe usuniňte byğyby pewne sğaboŜci, nie-
dociŃgniňcia i doszğoby do wypracowania dokumentu, kt·ry byğby dokumentem 
doskonağym i rzeczywiŜcie uğatwiağby podejmowanie inwestycji na terenach 
zdegradowanych, uğatwiağby podejmowanie tych inwestycji w spos·b jasny, 
przejrzysty, zrozumiağy i akceptowalny, zar·wno dla inwestor·w, jak i urzňdni-
k·w, kt·rzy procedowaliby peğnŃ dokumentacjň, jak i teŨ dla samorzŃdowc·w, 
kt·rzy wtedy podejmowaliby te decyzje bňdŃc pewnymi dobrze podjňtej decyzji, 
dobrego przemyŜlenia, dobrego pozyskania informacji i tego, Ũe ich decyzja bň-
dzie decyzjŃ dobrŃ spoğecznie.  

Kolejna wypowiedŦ, kt·ra wybrzmiağa w miňdzyczasie to fakt dğugoŜci 
procedowania normalnej ŜcieŨki, tak, podkreŜlam sğowo normalnej ŜcieŨki, gdyŨ 
wğaŜnie taka zostağa przewidziana w procedurze legislacyjnej ksztağtowania ca-
ğej wizji urbanistycznej miast, wsi, czy innych lokalizacji. No, taka jest procedura. 
Procedura jest regulowana dokumentacjŃ, kt·ra jest od wielu lat dokumentacjŃ 
sprawdzona, no i w jakiŜ tam spos·b jest akceptowalna powszechnie.  

Natomiast to, co wybrzmiağo i teŨ naleŨy podkreŜliĺ, i chciağabym to zrobiĺ 
ï to, Ũe w innych miastach byğy jednostkowo podjňte decyzje o uruchomieniu 
inwestycji w trybie Ălex developerò, to pokazuje, Ũe moŨe rzeczywiŜcie jest pew-
nego rodzaju zapotrzebowanie na wypracowanie takiej procedury, kt·ra by byğa 
wğaŜnie akceptowalna przez kaŨdŃ ze stron i moŨe wtedy, zar·wno inwestorzy 
wiedzieliby, jakie elementy majŃ znaczenie dla mieszkaŒc·w, jak duŨŃ majŃ 
wartoŜĺ spoğecznŃ, byğyby jednoznaczne dla urzňdnik·w, kt·rzy przygotowywa-
liby tň dokumentacje i jednoczeŜnie dawağyby efekt w postaci upiňkszania urba-
nistycznego miast i wsi. TakŨe tutaj, tak jak powiedziağam, intencje chciağabym, 
Ũeby wybrzmiağy, Ũe naszymi intencjami jest kwestia podejmowania dobrych de-
cyzji, dobrych decyzji dla mieszkaŒc·w z przestrzeganiem ğadu prawnego, 
a w przypadku rozbudowy, jeŨeli chodzi o osiedla mieszkaniowe, rozbudowy 
naszego miasta, z przestrzeganiem ğadu urbanistycznego, kt·ry zostağ przyjňty 
przez fachowc·w i wydaje mi siň, Ũe wğaŜnie na te elementy powinniŜmy zwr·ciĺ 
uwagň i wğaŜnie z tego wzglňdu, bo bňdň chciağa paŒstwa prosiĺ wraz z cağym 
Klubem Radnych Prezydenta Krzysztofa ŧuka o poparcie tego naszego stano-
wiska, gdyŨ to stanowisko zdaje siň, Ũe ma szansň wskazaĺ na pewne niedo-
ciŃgniňcia, kt·re moŨna poprawiĺ, a wydaje mi siň, Ũe wszyscy z nas chcemy 
dŃŨyĺ do jakiejŜ tam doskonağoŜci w funkcjonowaniu spoğecznymi i wydaje mi 
siň, Ũe wğaŜnie takie stanowisko sygnalizujŃce problemy moŨe nam pozwoliĺ na 
dŃŨenie wğaŜnie do tego typu doskonağoŜci. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň pani przewodniczŃcej. Pan przewod-
niczŃcy Pakuğa ï bardzo proszň.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, zdawağo siň, Ũe ta dyskusja zmierza do 
koŒca, widzň dwa nastňpne gğosy, dlatego teŨ jaéò 
 
Radny P. BreŜ ĂKr·tkoéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň?ò 
 
Radny P. BreŜ ĂKr·tko.ò 
 
Gğosy z sali ĂCztery.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂCztery. Dlatego teŨ ja skğadam formalny wniosek o za-
mkniňcie tej dyskusji, z dopuszczeniem oczywiŜcie do gğosu tych, kt·rzy siň do 
tej pory zgğaszali. I bardzo proszň o przegğosowanie tego wniosku.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂW takim razie, w zwiŃzkué Jeszcze zapytam, 
kto z paŒstwa chciağby zabraĺ gğos. Pan Piotr Gawryszczak, radny Gawrysz-
czak, radny Ğawniczak, radny Drozd, radny BreŜ, radny Sadowskié - (Radna 
J. Mach ĂDo ranaéò) ï Dziňkujň. To wszystkie osoby, kt·re zgğosiğy siň do dys-
kusji. W takim razie, w zwiŃzku z wnioskiem formalnym pana przewodniczŃ-
cego, poddam pod gğosowanie wniosek formalny. 

Gğosowanie nr 21. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wnioskiem w sprawie 
zamkniňcia dyskusji, zgğoszonym przez pana przewodniczŃcego Pakuğň? Pro-
szň o zbliŨenie karty do gğosowania. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Dziňkujň. Kto 
z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Stwierdzam, Ũe stosunkiem gğos·w 17 Ăzaò, Ăprzeciwò ï 8, przy 2 gğosach 
ĂwstrzymujŃcych siňò Rada podjňğa decyzjň o zakoŒczeniu dyskusji, po wyczer-
paniu listy m·wc·w, kt·rzy zostali zgğoszeni. Pan radny Piotr BreŜ.ò 
Radny P. BreŜ ĂDziňkujň bardzo. Ja chciağem tylko powiedzieĺ, widzŃc to sta-
nowisko, okreŜlň to w takich sğowach Ũoğnierskich, jak wasz kolega z Sejmu kie-
dyŜ wyszedğ i powiedziağ ï ĂBujda na resorachò. Ja nie wiem, po co to stanowi-
sko jest w og·le wrzucone dzisiaj ï po to, Ũeby wyczerpaĺ, nie wiem, trzy go-
dziny rozmawiamy juŨ o jakimŜ stanowisku pseudo, nie wiem, czemu. Ja chcia-
ğem zapytaĺ pana prezydenta, jakie pan ma zdanie na temat tego stanowiska ï 
czy pan prezydent Szymczyk, czy pan prezydent ŧuk ï niech pan prezydent 
w takim razie odpowie na moje pytanie: jaka jest opinia pana prezydenta w tej 
sprawie? Bo mam wraŨenie, Ũe ktoŜ sobie wymyŜliğ coŜ, p·Ŧniej czňŜĺ os·b siň 
pod tym podpisağa, a cağa Rada Miasta dyskutuje trzy godziny o tzw. Ăbujdzie 
na resorachò, takŨe proszň, niech pan prezydent siň ustosunkuje do tego stano-
wiska, ja chciağbym poznaĺ opiniň pana prezydenta w tej sprawie. Dziňkujň.ò ï 
(Gğos z sali ĂBijmy pianň dalej, bijmyéò) 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂSzanowni paŒstwo, na razie trwa dyskusja i wy-
powiedzi paŒstwa radnych. Na zakoŒczenie poproszň pana prezydenta o ewen-
tualnie odpowiedŦ na pana pytanie, jeŜli pan prezydent bňdzie miağ takŃ wolň. 
Bardzo proszň, pan radny Zbigniew Ğawniczak. Tak, bardzo proszň, pan Zbi-
gniew Ğawniczak.ò 
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Radny Z. Ğawniczak ĂSzanowny Panie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! 
Wysoka Rado! Jeszcze raz zaapelujň do ï nie wiem, kto jest autorem tego sta-
nowiska, jako Klub, pani przewodniczŃca Anna Ryfka wystŃpiğa w imieniu Klubu, 
m·wiğa doŜĺ dğugo, ja sğuchağem bardzo uwaŨnie i powiem nic z tego nie zrozu-
miağem, nic. Nie wiem naprawdň, o co chodzi. I juŨ do meritum. 

Szanowni paŒstwo, no, sp·jrzcie na tň kartkň papieru, kt·rŃ macie ï Lu-
blin przeciwko ĂLEX DEVELOPERò. Co to znaczy? ŧe wszyscy mieszkaŒcy Lu-
blina sŃ przeciwko Ălex developerò? Jakby to brzmiağo stanowisko w sprawie 
ustawy Ălex developerò, dobrze, nazywanej potocznie Ălex developerò, juŨ nie 
bňdziemy Dziennika Ustaw numer i tak dalej, i tak dalej, pozycja, nie bňdziemy 
tego pisaĺ, ale nie Lublin. Wpiszcie sobie paŒstwo ĂKlub Prezydenta Krzysztofa 
ŧuka przeciwko (é)ò, ja za tym zagğosujň, ja za tym zagğosujň. I nie bňdňé To 
juŨ pierwszy werset, kt·ry jest w og·le nie do przyjňcia. I teraz, czytajŃc, nie 
chcň tu analizowaĺ merytorycznie cağej tej treŜci, ale jeden punkt nawet wypo-
mnň paŒstwu. JeŨeli czytamy tutaj dalej ï Wprowadzeniu tej ustawy sprzeciwiğa 
siň Izba Architekt·w RP. Czy to jest prawda? Jest tutaj z nami przedstawiciel, 
kt·ry twierdzi, Ũe nieprawda. No, to poproszň w takim razie, Ũeby go dopuŜciĺ 
do gğosu i Ũeby teŨ przedstawiciel architekt·w siň wypowiedziağ w tej sprawie. 
To jest druga sprawa. I nie chcň tego analizowaĺ, bo szanujň paŒstwa czas. To, 
proszň paŒstwa, jest jeden wielki bubel. I proszň najmocniej o wycofanie tego 
z porzŃdku obrad. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Panie radny, rozumiem, Ũe nie ma wnio-
sku o zmianň tytuğu tego stanowiska.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂAle ja bym prosiğ tylko, Ũeby dopuŜciĺ jeszcze pana 
przedstawiciela, dosğownie trzy minuty, do gğosu, przedstawiciela architekt·w.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň. Na razie jesteŜmy w dyskusji radnych, 
wiňc bardzo proszň, nastňpny pan przewodniczŃcy Sadowski.ò 
 
Radny D. Sadowski ï wypowiedŦ nieczytelna, poza mikrofonem 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂA pan radny siň nie zgğaszağ?ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPrzepraszam bardzo, pan pozwoli, Ũe ja udzie-
lam gğosu, takŨe jeŜli pan rezygnuje, to bardzo proszň.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂMyŜlağem, panie przewodniczŃcy, Ũe w kolejnoŜci zgğo-
szenia, ale skoro pan przewodniczŃcy tak mnie tutaj doceniaé - (Gğosy z sali 
ĂMikrofon.ò) ï Przepraszam najmocniej, muszň korzystaĺ z mikrofonu obok. 
Dziňkujň, panie przewodniczŃcy, za udzielenie gğosu. Ja rezygnujň, Ũeby nie 
przedğuŨaĺ. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPrzepraszam bardzo, nie kontynuuje pan juŨ, 
tak? ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï A, dziňkujň bardzo. W takim razie bardzo 
proszň o zabranie gğosu pana przewodniczŃcego Piotra Gawryszczaka.ò 
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Radny P. Gawryszczak ĂDziňkujň bardzo serdecznie, panie przewodniczŃcy. 
Proszň paŒstwa, ja pragnň zwr·ciĺ uwagň na pewnŃ sprzecznoŜĺ, bo jeŜli paŒ-
stwa intencjŃ byğo to, aby poprzez zabranie gğosu przez prezydenta miasta Lu-
blina na posiedzeniu Komisji Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego, pr·-
bowaĺ zmieniĺ ustawň o uğatwieniach w przygotowaniu i realizacji inwestycji 
mieszkaniowych, to paŒstwo jakby przeczycie pierwszym zdaniem z tytuğem 
ostatniemu akapitowi, poniewaŨ tak: w pierwszym zdaniu, czyli tytule jest, Ũe 
Lublin przeciwko ĂLEX DEVELOPERò, a w ostatnim akapicie jest, Ũe paŒstwo 
apelujecie do prezydenta, aby on na tej Komisji wystŃpiğ o uchylenie ustawy Ălex 
developerò, albo jej zmiany, albo jej zmiany. W zwiŃzku z tym, czy paŒstwa in-
tencjŃ jest, aby zmieniaĺ tň ustawň tak, aby ona byğa dobra, albo lepsza, czy 
paŒstwo jesteŜcie przeciwko tej ustawie? Wiňc to jest sprzecznoŜĺ logiczna i je-
Ŝli paŒstwo to przegğosujecie, a przegğosujecie, bo ï prawda ï wydaje mi siň, Ũe 
tak to bňdzie, to naprawdň to bňdzie taka trochň kompromitacja Rady Miasta 
Lublina, bo my moŨemy poprzez swoich przedstawicieli, w tym prezydenta, 
kt·ry sam z siebie moŨe to robiĺ, bo przecieŨ jesteŜmy, za przeproszeniem, 
r·wnoprawnymi organami ï pan prezydent jest organem wybieranym w wybo-
rach bezpoŜrednich i my jesteŜmy, za przeproszeniem, organem wybieranym 
w wyborach bezpoŜrednich. Ale to nie my wystňpujemy na Komisji Wsp·lnej 
RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego, tylko pan prezydent, wiňc on, pan prezydent 
sam z siebie, jako organ wykonawczy wğadzy samorzŃdowej w Lublinie, moŨe 
wystŃpiĺ z wnioskiem o poprawň ustawy. To jest oczywiŜcie daleko idŃce, ale 
wszystkim nam powinno zaleŨeĺ na tym, aby uchwağy Rady Miasta, w tym takŨe 
stanowiska Rady Miasta Lublina, byğy dobre, tak samo, jak powinno na tym za-
leŨeĺ parlamentarzystom, Ũeby te ustawy, kt·re tworzŃ, byğy dobre. W zwiŃzku 
z tym ja naprawdň uwaŨam, Ũe jeŜli my przegğosujemy to stanowisko w takiej 
wersji, to bňdŃ siň z nas Ŝmiali pewnie ludzie, albo dziennikarze, albo nie wiem 
jeszcze kto przez jakiŜ czas, pewnie w sieci internetowej, bo to jest takie trochň 
nieporozumienie, co robimy, tym bardziej, Ũe proszň zwr·ciĺ uwagň, sŃ bğňdy 
stylistyczne, interpunkcyjne, takie logiczne teŨ. W tym ostatnim akapicie, jeŜli 
paŒstwo nie przyjmiecie mojej poprawki, to i tak bňdziecie musieli zmieniĺ jedno 
sğowo, kt·rego nie powiem, bo ono nie powinno tak wyglŃdaĺ, jak wyglŃda. Nie 
powinno brzmieĺ tak, jak tu jest zapisane, tylko inaczej, ale nie podpowiem paŒ-
stwu tego. Jak juŨ paŒstwo chcecie siň kompromitowaĺ, to r·bcie to. Dziňkujň 
bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. Bardzo pro-
szň, pan przewodniczŃcy Zdzisğaw Drozd.ò 
 
Radny Z. Drozd ĂPanie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Ja teŨ chciağem siň 
kr·tko odnieŜĺ do wypowiedzi pani przewodniczŃcej. Mianowicie pani przewod-
niczŃca powiedziağa, Ũe w tytule zastosowağa skr·t myŜlowy, bo tak jest lepiej. 
Ja uwaŨam, Ũe w tytule ani uchwağ, ani ustaw nie powinno siň stosowaĺ skr·t·w 
myŜlowych. Bo jeŨeli mieszkaniec, pani m·wi, Ũe nie doczyta tytuğu ustawy, je-
Ũeli mieszkaniec zechce siň zapoznaĺ przeciwko czemu jest to stanowisko Rady 
Miasta, to powinien mieĺ moŨliwoŜĺ poszukania tej ustawy w Dzienniku Ustaw 
i w tytule chociaŨby, natomiast jeŨeli on wpisze sobie Ălex developerò, to nie 
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znajdzie tego w sejmowym, po prostu w sejmowych ustawach. TakŨe tak jak 
powiedziağem, to jest niechlujstwo prawne. 

Druga rzecz. Pani tutaj przewodniczŃca teŨ m·wiğa, Ũe intencjŃ tego sta-
nowiska jest upiňkszanie miast i wsi. No, po prostu brzmi to dosyĺ radoŜnie, ale 
jeŨeli paŒstwo chcŃ coŜ poprawiaĺ, to moŨna by to byğo przyjŃĺ, gdyby chociaŨ 
paŒstwo dali w tym stanowisku chociaŨ jednŃ, konkretnŃ propozycjň, co siň paŒ-
stwu nie podoba, co chcecie poprawiĺ. Bo rozumiem, tylko z tego wynika, Ũe 
chcecie oddaĺ kompetencje radnych komu innemu, czyli organowi wykonaw-
czemu, ŨebyŜcie nie mogli zastanawiaĺ siň nad wnioskiem inwestora, to to z 
tego jednego moŨna wywnioskowaĺ, ale to nie jest przecieŨ istota sprawy. Dla-
tego dobrze by byğo, jakby paŒstwo chociaŨ, Ũe to zğa ustawa, ale chociaŨ jeden 
przykğad podaĺ, jak poprawiĺ tň ustawň. I wtedy moŨna by to byğo zrozumieĺ.  

I czwarta sprawa. Pani przewodniczŃca, no, naprawdň nikt radnym nie 
zabrania podejmowaĺ dobrych decyzji, bo pani m·wiğa, Ũe to bňdzie uğatwiağo 
podejmowanie dobrych decyzji. Radni zawsze mogŃ gğosowaĺ i podejmowaĺ 
tylko dobre decyzje. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy, wyczerpali-
Ŝmy listň m·wc·w. Byğ wniosek, rozumiem, pana radnego Zbigniewa Ğawni-
czaka o udzielenie gğosué Panie radny, czy pan wnioskowağ o udzielenie 
gğosu?ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂO udzielenie tutaj panu gğosu, jeŨeliéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂChwileczkň, chwileczkň, jeŨeli nie usğyszň 
sprzeciwu, to udzielň panu gğosu.ò 
 
Radny B. Margul ĂPoprawkň chciağem zgğosiĺ.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂSekundň. Nie ma sprzeciwu. Bardzo proszň, 
trzy minuty.ò 
 
Przedstawiciel Izby Architekt·w RP Bartğomiej KoŨuchowski ĂDzieŒ dobry, 
Bartğomiej KoŨuchowski. Ja bardzo kr·tko. Ja po prostu poczuğem siň wywoğany 
troszkň do tablicy jako czğonek Izby Architekt·w i Izba Architekt·w wyraziğa 
aprobatň dla tej ustawy, ale wyraziğa teŨ sw·j sprzeciw do niekt·rych punkt·w 
tej ustawy, takŨe, no, to jest tak jakby moŨe trochň wyrwane z kontekstu, 
takŨe og·lnie jest aprobata dla tej ustawy, jako narzňdzie w uğatwieniu, w po-
rzŃdkowaniu miast polskich, a sprzeciw dotyczyğ r·Ũnych konkretnych punkt·w. 
Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo dziňkujň. W takim razie oddajň gğos 
wnioskodawcom. Bardzo proszň, pani przewodniczŃca Ryfka. Nie ma juŨ dys-
kusji, nie ma poprawek, jeŜli bňdzie, w imieniu wnioskodawc·w moŨe poprawkň 
zgğosiĺ pani przewodniczŃca Ryfka, bo takie ma kompetencje, bo jest sprawoz-
dawcŃ tego stanowiska. Bardzo proszň.ò 
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Radna A. Ryfka ĂJa tak w odpowiedzi, ja wiem, Ũe to nie jest miejsce i w tym 
momencie na dyskusjň, natomiast dokument, w kt·rym wypowiada siň pan Woj-
ciech Gwizdach, architekt IA RP, sekretarz Krajowej Rady IA RP, w kt·rym 
m·wi, Ũe specustawa jest potwierdzeniem nieistniejŃcego bağaganu prawnego 
wok·ğ procesu inwestycyjnego, m·wi, Ũe specustawa mieszkaniowa nie sprzyja 
budowaniu i harmonii w przestrzeni naszego kraju, to wydaje siň, Ũe jest to do-
syĺ jednoznaczne okreŜlenie. Natomiast to, o czym my rozmawiamy, to jest sta-
nowisko Rady Miasta i wydaje mi siň, Ũe na tym powinniŜmy siň skoncentrowaĺ 
i sŃdzň, Ũe jeŨeli wyczerpaliŜmy juŨ gğosy w dyskusji, to po prostu poddajmy to 
stanowisko pod gğosowanie, bo wydaje siň, Ũe chyba nadszedğ na ten gest mo-
ment. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň pani przewodniczŃcej. Proszň paŒ-
stwa, jeszcze byğo pytanie do pana prezydenta. Bardzo proszň, czy pan prezy-
dent chciağby siň odnieŜĺ do tej dyskusji? Bardzo proszň. ï (Radna J. Mach 
ĂAle to jest stanowisko Radyéò).ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂAle pani radnaé (czňŜĺ wypowiedzi nieczytelna, 
r·wnoczeŜnie z Wiceprzew. RM L. Daniewskim).ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPani przewodniczŃca, czy ja pani przeszka-
dzam w pani wypowiedziach? Udzieliğem gğosué - (Radna J. Mach ĂPrzepra-
szam, nie.ò) - épanu prezydentowi. Bardzo proszň, panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez., A. Szymczyk ĂSzanowni PaŒstwo Radni! Tak jak tutaj gdzieŜ, gğosy 
padajŃ, ja uwaŨam, Ũe posiedzenie jesté paŒstwo jesteŜcie gospodarzem, paŒ-
stwo r·Ũne stanowiska prezentujecie i pozwolicie paŒstwo, Ũe swojŃ opiniň co 
do tej ustawy zachowam dla siebie, bo wydaje mi siň, Ũe jest regulacja prawna, 
jest jaka jest, przepisy sŃ lepsze, gorsze i r·Ũne stanowiska teŨ paŒstwo przyj-
mujecie, zgğaszacie i nie jest mojŃ rolŃ ocenianie stanowisk paŒstwa radnych. 
Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň, panie prezydencie. ï (Gğosy z sali ï 
nieczytelne) ï Jest autopoprawka, tak? Bardzo proszň.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂTak. Chciağabym prosiĺ o autopoprawkň, poniewaŨ sŃ dwie 
liter·wki w pierwszym akapicie ï Rada Miasta Lublin dostrzega, Ũe w ostatnich 
latach Lublin stağ siň miastem, kt·ryéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂProszň paŒstwa, przepraszam, pani przewod-
niczŃca. Nie bňdzie to forma autopoprawki, tylkoéò 
 
Radna A. Ryfka ĂTo tylko sŃ po prostu dwie liter·wki, ja zaraz paniom tutaj 
zwr·cň na to uwagň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂAle bňdziemy to gğosowaĺ, Ũeby to byğo jasne?ò 
 
Koordyn. BP Z. Dubiel ĂNie, bo to jest oczywista omyğka pisarska.ò 
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Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂA, to jest liter·wka. Dobrze. Proszň paŒstwa, 
chodzi tutaj o liter·wkň, bardzo proszň.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂTak. Chodzi, tak jak m·wiň, tak wğaŜnie jest miastem, kt·ry 
jest, a powinno byĺ kt·re, to jest w pierwszym akapicie. I w trzecim akapicie od 
koŒca, po wyraŨeniu samorzŃdu terytorialnego ï gwarantujŃcego jest, a po-
winno byĺ gwarantujŃce samorzŃdom realnyé gwarantujŃcej ï przepraszam.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Pakuğa ĂLiter·wka, stylistyczna poprawka.ò 
 
Radna A. Ryfka ĂTo sŃ liter·wki. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂProszň paŒstwa, w takim razie przystňpujemy 
do gğosowania zgğoszony popraweké Tak?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPrzepraszam, ale ja nie usğyszağem, czy tam ma byĺ 
gwarantujŃce samorzŃdom?ò 
 
Radna A. Ryfka ĂGwarantujŃcej. Tej zmiany, kt·ra bňdzie gwarantowağa, czyli 
tej gwarantujŃcej.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂSzanowni paŒstwo, pierwsza poprawka doty-
czyğa tytuğu, zmiany tytuğu, tak, jeŜli dobrze pamiňtam. Czy pan przewodniczŃcy 
moŨe powt·rzyĺ propozycjň?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, ja mogňéò 
 
Radny Z. Drozd ĂLublin przeciwko ustawie o uğatwieniach w przygotowaniu i re-
alizacji inwestycji mieszkaniowych oraz inwestycji towarzyszŃcych ï taki jest 
wğaŜciwy zapis ustawy.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂJasne. Dziňkujň bardzo. Wszyscy zrozumieli, 
usğyszeli poprawkň, wniosek? W takim razie poddamy to pod gğosowanie. Pro-
szň o przygotowanie. Jest juŨ? Tak, proszň paŒstwa, gğosujemy. Proszň 
o uwagň.  

Gğosowanie nr 22. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò zgğoszonŃ poprawkŃ 
przez pana przewodniczŃcego Piotra Gawryszczaka? Proszň o przybliŨenie 
karté Sğucham? Drozda, przepraszam. Proszň o zbliŨenie kart do gğosowania 
do czytnika. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò temu wnioskowi? Kto z paŒstwa 
Ăwstrzymağ siňò? Bardzo proszň. 

Gğosowağo 25 radnych ï Ăzaò byğo 10 os·b, Ăprzeciwò ï 14, Ăwstrzymağa 
siňò jedna osoba. Wniosek nie uzyskağ wiňkszoŜci, a pan Zbigniew Ğawniczak 
radny gğosowağ Ăzaò. Dziňkujň bardzoé - (Gğosy z sali ĂPrzeciw.ò) ï ĂPrzeciwò, 
przepraszam. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï To w koŒcué Przepraszam bar-
dzo, panie radny, proszň do mikrofonu potwierdziĺ pana wolň.ò 
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Radny Z. Ğawniczak ĂPanie Leszku Daniewski, drogi przewodniczŃcy, wice-
przewodniczŃcy i byğy przewodniczŃcy, tytuğy zostajŃ, byğem Ăzaò.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň bardzo.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂTo jest ostateczna moja odpowiedŦ.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂProszň zapisaĺ w protokole, Ũe pan radny Ğaw-
niczak byğ, intencjŃ jego byğo gğosowanie Ăzaò. Proszň paŒstwa, przechodzimy 
do kolejnej poprawki, jeŜli dobrze pamiňtam, ogarnŃğem ï byğa propozycja wy-
kreŜleniaéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, ja powt·rzň, jeŜli pan przewodniczŃcy pozwoli.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo proszň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂProponujň, aby wykreŜliĺ wszystkie akapity do ostat-
niego i ostatni akapit przyjŃğby nastňpujŃce brzmienie: Rada Miasta Lublin zo-
bowiŃzuje Prezydenta Miasta Lublin do przedstawienia na posiedzeniu Komisji 
Wsp·lnej RzŃdu i SamorzŃdu Terytorialnego propozycji dotyczŃcej uchylenia 
tzw. ustawy Ălex developerò, albo jej zmiany gwarantujŃcej samorzŃdom realny  
udziağ w ksztağtowaniu ğadu przestrzennego z poszanowaniem woli mieszkaŒ-
c·w wyraŨonej w konsultacji spoğecznych, i dalej bez zmian. Nie bňdň juŨ czytağ. 
Natomiast, proszň paŒstwa, jako Ũe poprawka pana radnego Drozda, czy pro-
pozycja byğa taka, powiedziağbym chyba trochň przewrotna, ja myŜlağem, Ũe ina-
czej brzmiağa, to ja jeszcze proponujň konkretnŃ propozycjň, Ũeby poza tŃ mojŃ 
tŃ poprawkŃ, Ũeby stanowisko Rady Miasta Lublin z dnia 3 wrzeŜnia 2020 roku 
byğo w sprawie ustawy o uğatwieniach w przygotowaniu i realizacji inwestycji 
mieszkaniowych oraz inwestycji towarzyszŃcych, a nie Lublin przeciw ustawie, 
tylko w sprawie ustawyéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂCzy te wnioski pana siň wykluczajŃ? Bo jeŜli 
nie, to ja pozwolň sobie przegğosowaĺ pierwszy wniosek, a nastňpnie wr·cimy 
do tytuğu.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂDobrze, dobrze, tak zr·bmy, podzielmy te wniosek na 
dwa ï jeden dotyczŃcy ostatniego akapitu, wykreŜlenia wszystkichéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBo w tej chwili pan nam tutaj zagmatwağ sprawň, 
bňdziemy gğosowaĺ pierwszy wniosek dotyczŃcy wykreŜlenia treŜci tego stano-
wiska praktycznie w duŨej czňŜci, pozostawienie ostatniego akapitu. Czy jest 
jasne? W takim razie poddajň pod gğosowanie. 

Gğosowanie nr 23. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wnioskiem pana rad-
nego Piotra Gawryszczaka? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï (Gğosy 
z sali ĂJuŨ siň czerwone zapaliğo.ò) ï W takim razie bardzo proszň o powt·rzenie 
gğosowania. Tak, jesteŜmy gotowi. Proszň paŒstwa, ponawiamé Przepraszam 
bardzo, gğosujemy. Ponawiamé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï PaŒstwo radni, 
paŒstwo radni, paŒstwo radni, proszň o zachowanie spokoju i powagi. Poddajň 
pod gğosowanie, powtarzam pytanie: kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wnioskiem 
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pana radnego Piotra Gawryszczaka, zechce zbliŨyĺ kartň do czytnika. ï (Gğosy 
z sali ĂTo nie jest wniosek, tylko poprawka.ò) ï Kto jest Ăprzeciwò? Kto Ăsiň 
wstrzymağò? ï (Gğos z sali ĂPrzepraszam, proszň o powt·rzenie gğosowania.ò) 
ï Wracamy w takim razie. Proszň paŒstwa, bardzo proszň o uwagň. Jeszcze 
raz, bardzo proszň. ï (Gğosy z sali ĂDo protokoğu, do protokoğuéò; Radna 
J. Mach ĂI tak to nie zmieni wyniku. Jeden gğos?ò) ï Pani radna Jadziu, jeŜli pani 
bňdzie zagğuszaĺ salň, to faktycznie bňdziemy gğosowaĺ parň razy.ò 

 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂProszň paŒstwa, wolŃ pana radnego jest powt·-
rzenie gğosowania.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂKto z paŒstwa radnych jest Ăzaò poprawkŃ zgğo-
szona przez pana przewodniczŃcego Piotra Gawryszczaka? Bardzo proszň o 
zbliŨenie kart do gğosowania. Kto jest Ăprzeciwò? ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) 
ï Kto Ăsiň wstrzymağò?  

ĂZaò poprawkŃ gğosowağo 12 radnych, Ăprzeciwò ï 16, Ăwstrzymağa siňò 
jedna osobaéò 

 
Radny D. Sadowski ĂPanie przewodniczŃcyé Ale moŨna do protokoğu, Ũe 
mojŃ intencja byğo gğosowanie Ăprzeciwò?ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂJeŜli pan pozwoli, to dokoŒczň tylko ï stwier-
dzam, Ũe poprawka nie uzyskağa wymaganej wiňkszoŜci. WolŃ pana przewod-
niczŃcego Sadowskiego byğo gğosowanie?ò 
 
Radny D. Sadowski ĂPrzeciw.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPrzeciw. Proszň o zapisanie w protokole. Tak, 
bardzo proszň, pané W sprawie?ò 
 
Radny T. Pitucha ĂChciağbym zgğosiĺ propozycjň poprawki, kt·ra ï mam na-
dziejň ï pozwoli, Ũe to stanowisko zostanie poparte przez wszystkich radnych, 
przez wszystkich radnych.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂNiestety, nie mogň przyjŃĺ tej pana propozycji, 
poniewaŨ lista m·wc·w i dyskusja zostağa zakoŒczona. BŃdŦmy konsekwentni. 
PrzegğosowaliŜmy poprawki zgğoszone przez paŒstwa. Czy jeszcze jakieŜ po-
prawki nie zostağy przegğosowane?ò 
 
Radny T. Pitucha ĂPanie przewodniczŃcy, a to nie jest wniosek formalny?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂAle jakŨeŨ nie formalny? To jest wniosek formalny.ò 
 
Radny Zbigniew TargoŒski ĂTo nie jest wniosek formalny.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂNo, oczywiŜcie, no poprawka?ò 
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Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂZostağa do gğosowania jedna poprawka pana 
przewodniczŃcego Gawryszczaka i za chwilň jŃ poddam. Tak, panie przewod-
niczŃcy?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, oczywiŜcie, natomiast wydaje mi siň, Ũe po-
prawkňéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDotyczyğa ona zmianyéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, zmiany nazwy, zmiany tytuğu.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂTytuğu, tak. I to jest ostatnia poprawka, kt·rŃ 
bňdziemy gğosowaĺ.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂJest teraz: Lublin przeciwko LEX DEVELOPER, nato-
miast moja propozycja jest taka, aby to byğo w sprawie ustawy o uğatwieniach w 
przygotowaniu i realizacji inwestycji mieszkaniowych oraz inwestycji towarzy-
szŃcych, a nie przeciw tej ustawie, tylko w sprawie ustawy, bo my tak naprawdň 
wyraŨamy siň w sprawie i chcemy, aby ona byğa poprawiana przez Sejm Rze-
czypospolitej Polskiej. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň. Czy poprawka jest jasna? W takim 
razie poddajň pod gğosowanie poprawkň, bardzoé Przepraszam, okreŜlamy te-
mat. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò poprawkŃ zgğoszona przez pana przewod-
niczŃcego Piotra Gawryszczaka? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï 
(Radny E. Bielak ĂProszň o powt·rzenieéò; Radny P. BreŜ ĂZnowu nie ma 
zielonejéò) ï Dobrzeé - (Radny T. Pitucha ĂNie byğo zielonego, panie prze-
wodniczŃcyéò) ï Pana gğos jest tak donoŜny, Ũe nawet bez mikrofonu sğyszň. 
Proszň jeszcze raz. JesteŜmy gotowi? W takim razie poddajň pod gğosowanie. 

Gğosowanie nr 24. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò poprawkŃ zgğoszonŃ 
przez pana radnego Piotra Gawryszczaka? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. 
Kto jest Ăprzeciwò?ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂPrzepraszam bardzo, nie dziağa system, nie jest 
w stanie m·j gğos byĺ zaliczony. ï (Gğosy z sali ĂDziağa, dziağaéò) ï U mnie nie 
dziağa, naprawdň. Panie przewodniczŃcy, proszň spojrzeĺ ï nie dziağa. ï (Gğosy 
z sali ï nieczytelne) ï Teraz zadziağağo dopiero. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂTak. Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Stwierdzam, Ũe przy 12 gğosach Ăzaò, 16 gğosach Ăprzeciwò, przy 0 Ăwstrzy-
mujŃcych siňò, stwierdzam, Ũe poprawka nie uzyskağa wymaganej wiňkszoŜci. 

To sŃ wszystkie poprawki, kt·re do tej pory byğy zgğoszone i przegğoso-
wane. W kwestiach formalnych ï pan radny Tomasz Pitucha, bardzo proszň.ò 

 
Radny T. Pitucha ĂPoniewaŨ nawet, jeŨeli to stanowisko zostanie przyjňte gğo-
sami, jak rozumiem, paŒstwa reprezentowanych przez przewodniczŃcych 
Klubu, to bňdzie to stanowisko nieprawdziwe, poniewaŨ wystňpujŃc tutaj w po-
dw·jnej roli ï radnego i mieszkaŒca ï owszem, jako radny mogň zagğosowaĺ 
przeciwko, a pomimo tego wszystkiego to stanowisko zostaje przyjňte, no wiňc 
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jako mieszkaniec nie jestem przeciwko Ălex developerò, wielu mieszkaŒc·w, ba, 
developer·w nie jest przeciwko tej uchwale. I jeŨeli paŒstwo nawet jŃ przyjmie-
cie, jej tytuğ bňdzie nieprawdziwy. Chciağbym wprowadziĺ poprawkň, aby tytuğ 
byğ prawdziwy i abyŜmy mogli jako cağa Rada, nie tylko Klub Krzysztofa ŧuka, 
ale r·wnieŨ nasz Klub, jak myŜlň, wprowadziĺ tak: Stanowisko Rady Miasta Lu-
blin z dnia 3 wrzeŜnia. Klub Radnych Prezydenta Krzysztofa ŧuka przeciwko 
ĂLEX DEVELOPERò ï takie stanowisko moŨemy przyjŃĺ Radyé - (Radny 
B. Margul ĂPanie przewodniczŃcy, ale skoro ja nie mogň poprawek zgğaszaĺ, 
dlaczego radny Pitucha moŨe?ò)  - I drugieé Przepraszam, przepraszam, i w 
drugim miejscu: Klub Radnych Krzysztofa ŧuka zobowiŃzuje Prezydenta Miasta 
Lublin do przedstawienia niniejszego stanowiska. To moŨe byĺ stanowisko 
Rady i wtedy bňdzie ono prawdziwe, i wtedy za nim zagğosujň. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂSzanowni paŒstwo, ja zwr·cň siň do pana me-
cenasa, natomiast ja uwaŨam, Ũe to stanowisko niezgodneé - (Radny E. Bie-
lak ĂPanie przewodniczŃcy, przepraszam bardzo, ale uwaŨam, Ũe pan Ŧle pro-
wadzi sesjň, bo po zamkniňciu dyskusji pan udziela gğosu.ò) ï Ja panu nie udzie-
liğem gğosu. Natomiast wysğuchağem wniosku formalnego panaé - (Gğosy z sali 
ï nieczytelne) ï Panie radny Bielak, panie radny Bielakéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPrzepraszam na chwilň. Panie radny Bielak, panie 
radnyé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Panie radny Bielak, ja prosiğemé - 
(Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Panie radny Bielak, panie radny Bielak, pan moŨe 
mnie posğuchaĺ przez chwilň? Ja w czerwcu bardzo gorŃco apelowağem o to, 
ŨebyŜcie siň paŒstwo zapoznali ze Statutem Miasta i dzisiaj bardzo proszň pana 
radnego Eugeniusza Bielaka o przeczytanie Statutu Miasta. I zabieranie gğosu, 
i krzyk bez potrzeby i bez podstawy, dopiero wtedy, kiedy pan bňdzie pewien 
tego, co pan m·wi. Bo pan nie wie, co pan m·wi.ò 
 
Radny E. Bielak ĂMogň jedno zdanie?ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂA ja, panie przewodniczŃcy, skğadam wniosek formalny, 
ŨebyŜmy przeczytali ustawň Ălex developerò w tej chwili, cağŃ.ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂPanie przewodniczŃcy, skğadam formalny wniosek, Ũe-
byŜmy przeczytali ustawň Ălex developerò i nanieŜli poprawki do  niej.ò 
 
Radny E. Bielak ĂPanie przewodniczŃcy, ja mam prawoéò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂProszň o przegğosowanie mojego wnioskuéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂSzanowni paŒstwoéò 
 
Radny E. Bielak ĂPanie przewodniczŃcy, ja mam prawo zapytaĺ mecenasaéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂProszň paŒstwaé Wniosekéò 
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Radny E. Bielak ĂéJeŨeli pan przewodniczŃcy prowadzŃcy zamknŃğ dyskusjň, 
to w trakcie gğosowania jakie sŃ dodatkowe formalne wnioski? Nie rozumiem 
tego. I tyle. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPanie radny Bielak, pan pozwoli sobie wyjaŜniĺ. 
Ja nie poddağem pod gğosowanie zgğoszonej poprawki przez pana radnego Pi-
tuchň. Czy ja poddağem? Nie poddağem i jej nie poddamé - (Gğos z sali ï wy-
powiedŦ nieczytelna) - époniewaŨ wniosek formalny zobowiŃzuje przewodni-
czŃcego do udzielenia gğosu wnioskodawcy, kt·ry skğada wniosek formalny. I ja 
zgodnie ze Statutem udzieliğem, natomiast uwaŨam, i tu po konsultacji z panem 
przewodniczŃcym, Ũe to nie jest poprawka do projektu naszego stanowiska, 
wiňc proszň nie robiĺ awantury i pozwoliĺ dokoŒczyĺé - (Radny P. BreŜ ĂPrze-
praszam, przepraszaméò; Gğosy z sali ï nieczytelne) ï No, ale nie tak. Proszň 
paŒstwaé ï (Radny P. BreŜ ĂPanie przewodniczŃcyéò) ï éja uwaŨam, panie 
mecenasie, Ũe to nie jest wnioseké - (Radny P. BreŜ ĂPanie przewodni-
czŃcyéò) ï énie jest to poprawka doé - (Radny P. BreŜ ĂPanie przewodni-
czŃcyéò) - étreŜci naszegoé Przepraszam, sekundňé Tylko jest to po prostu 
wniosek formalny, kt·rego treŜci wczeŜniej nie znağem, natomiast nie poddam 
go pod gğosowanie, poniewaŨ nie jest to wniosek zğoŨony w trybie naszego po-
stňpowania. Przypominam, Ũe dyskusjň mamyé - (Radny P. BreŜ ĂNie ma pan 
racjiéò) - éw tym treŜciŃ i nad projektem zakoŒczyliŜmy, parň minut wczeŜniej 
gğosowaliŜmy juŨ poprawki. Natomiast gdyby to byğa autopoprawka wniosko-
dawc·w, to jest to przyjňte jako wniosek formalny, kt·ry staje siň wnioskiem 
zgğaszajŃcym konkretnŃ poprawkň do stanowiska przygotowanego przez wnio-
skodawc·w. Tak, panie mecenasie? ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Przepra-
szam bardzo. Proszň bardzo.ò 
 
Koordynator Biura Obsğugi Prawnej Zbigniew Dubiel ĂPanowie Przewodni-
czŃcy! Panie Prezydencie! Wysoka Rado! Szanowni PaŒstwo! SŃ dwie kwestie 
ï pierwsza, to dopuszczalnoŜĺ zgğoszenia wniosku formalnego po rozpoczňciu 
procedury gğosowania, o czym sğyszağem, Ũe jest niedopuszczalne. Ot·Ũ, Statut 
nasz w art. 47 Ä 4 m·wi wyraŦnie: Po rozpoczňciu procedury gğosowania do 
momentu zarzŃdzenia gğosowania PrzewodniczŃcy Rady moŨe udzieliĺ radnym 
gğosu tylko w celu zgğoszenia lub uzasadnienia wniosku formalnego. I pan prze-
wodniczŃcy zgğaszağ wniosek formalny, dlatego pan przewodniczŃcy pozwoliğ, 
no, sformuğowaĺ ten wniosek. Natomiast druga kwestia to jest to, czy poprawka, 
bo jak zrozumiağem, ona zostağa zgğoszona, nie co do treŜci, tylko w og·le czy 
poprawka jest wnioskiem formalnym ï moim zdaniem nie, poniewaŨ katalog 
wniosk·w formalnych jest w Statucie, jeŜli paŒstwo byŜcie sprawdzili, w Ä 46 
wymieniony. Jest tam 14 punkt·w, m.in. zgğoszenie autopoprawki, wycofanie 
projektu uchwağy, gğosowanie bez dyskusji. Poprawka nie jest traktowana jako 
wniosek formalny, a wiňc pan przewodniczŃcy, jak ja rozumiem, umoŨliwiğéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂNatomiast 12 punkt tego jest: w przypadku zgğo-
szenia autopoprawki, staje siň wniosek formalnym, staje siň wnioskieméò 
 
Koordyn. BP L. Daniewski ĂWiňc jak ja zrozumiağem, pan przewodniczŃcy, 
skoro byğ wniosek, zgğoszenie wniosku formalnego, to umoŨliwiğ przedstawienie, 
natomiast poprawka nie jest wnioskiem formalnym, wymienionym w Statucie.ò 
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Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂTak, dziňkujň bardzo. W takim razie przecho-
dzimy doé - (Radny P. BreŜ ĂPanie przewodniczŃcyéò) - éprzegğosowania 
cağegoé - (Radny P. BreŜ ĂPanie przewodniczŃcy, jeŨeli moŨnaéò) ï W kwestii 
formalnej? ï (Radny P. BreŜ ĂW kwestii formalnej.ò) ï Bardzo proszň.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂPanie mecenasie, jeszcze w tym punkcie nie przeszliŜmy do 
gğosowania cağoŜci stanowiska, gğosowaliŜmy tylko poprawki, wiňc proszň nie 
m·wiĺ o tym, Ũe zaczňliŜmy gğosowaĺ stanowisko ï to po pierwsze. W kaŨdym 
momencie przed gğosowaniem stanowiska moŨemy zğoŨyĺ, w kaŨdym momen-
cie, poprawkň do tego stanowiskaéò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂW jakim trybie, panie radny, w jakim trybie?ò 
 
Radny P. BreŜ ĂI to nie jest tak, Ũe jeŨeli Tomasz zgğosiğ wniosek formalny i zğo-
Ũyğ poprawkň, to nie zamknňliŜmy dyskusji na temat tego, czy ta poprawka ma 
wejŜĺ, czy nie, tylko dyskusja zostağa zamkniňta po tym, jak pan przewodni-
czŃcy zgğosiğ to, natomiast poprawki, kt·re teraz gğosowaliŜmy, nie wykluczajŃ 
tego, poniewaŨ nie zaczňliŜmy gğosowania cağoŜci stanowiska.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂPrzepraszam bardzo, jesteŜmy w trakcie gğoso-
wania. Absolutnieé - (Radny P. BreŜ ĂPoprawek, poprawekéò) ï Poprawki sŃ 
czňŜciŃ treŜci, proszň pana, zğoŨonego projektu uchwağy. No, proszň pana, no to 
przecieŨ pan mecenas m·wiğ przed chwileczkŃ. Proszň paŒstwa, w takim razieé 
- (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Bardzo proszň. Pan mecenas, bardzo proszň.ò 
 
Koordyn. BP Z. Dubiel ĂSzanowni paŒstwo, w duŨym stopniu pan radny po-
twierdziğ to, co ja powiedziağem. Ja nie stwierdziğem, Ũe byliŜmy w gğosowaniu, 
w procedurze cağoŜci stanowiska, wiňc w punkcie pierwszym odniosğem siň do 
tego, czy w og·le na tym etapie wniosek formalny m·gğ byĺ zgğoszony. Powie-
dziağem, Ũe na tym etapie nawet w procedurze gğosowania wniosek formalny 
m·gğ byĺ zgğoszony, natomiast tak, jak zrozumiağem, pan przewodniczŃcy, 
i przegğosowaliŜcie paŒstwo wniosek o zamkniňcie dyskusji, wszyscy dysku-
tanci siň wypowiedzieli, a wiňc byliŜmy juŨ w etapie po zamkniňciu dyskusji. 
Statut m·wi wyraŦnie w Ä 47 ust. 2: Po zamkniňciu dyskusji PrzewodniczŃcy 
Rady zwraca siň do wnioskodawc·w z zapytaniem, czy podtrzymujŃ zgğoszone 
poprawki i rozpoczyna procedurň gğosowania, i my byliŜmy juŨ na tym etapie, 
a wiňc te poprawki, kt·re nie byğy uprzednio zgğoszone, juŨ po zamkniňciu dys-
kusji nie stajŃ siň wnioskiem formalnym, tak to zinterpretowağem i myŜlň, Ũe 
praktyka do tej pory Wysokiej Rady przez kilkanaŜcie lat, jak obserwujňéò 
(czňŜĺ wypowiedzi nieczytelna ï r·wnoczeŜnie Wiceprzew. RM L. Daniewski) 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň bardzo. Nie chcň byĺ podejrzliwy, ale 
to byğa pr·ba przechytrzenia przez pana radnego, wprowadzenia dodatkowe, 
poza juŨ procedurŃ tutaj, wprowadzenia wniosku doé poprawki do treŜci. TakŨe 
dlatego teŨ nie poddağem tego pod gğosowanie.  

Proszň paŒstwa, przechodzimy do gğosowania cağego projektu stanowi-
ska. Przygotowujemy treŜĺé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï JesteŜmy w trakcie 
gğosowania. 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 117/189 

 

 
Gğosowanie nr 25. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò przyjňciem stanowiska 

Rady Miasta? Bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï (Gğosy z sali ï 
nieczytelne) ï Kto jest Ăprzeciwò? ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Pani radna, 
jesteŜmy w trakcie gğosowania. Kto jest Ăprzeciwò? ï (Gğosy z sali ĂNie 
dziağaéò) ï Tak, tak, stop, nie dziağa. Bardzo proszň o powt·rzenie. Bardzo 
proszň, wracamy do poczŃtku gğosowania. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Pani 
przewodniczŃca. Tak. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò przyjňciem stanowiska 
Rady Miasta? Bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto z paŒstwa jest 
Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Stosunkiem gğos·w: 17 Ăzaò, przy 11 gğosach Ăprzeciwnychò i 1 gğosie 
ĂwstrzymujŃcym siňò stwierdzam, ze Rada Miasta przyjňğa stanowisko w spra-
wie Lublin przeciwko ĂLEX DEVELOPERò.ò 
 
Stanowisko nr 19/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie sta-
nowi zağŃcznik nr 24 do protokoğu 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂBardzo proszň, panie przewodniczŃcy. Dziň-
kujň tutaj za pomoc i przekazujň panu gğos. Bardzo proszň.ò 
 
Przew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Daniewski pğynŃğ po 
wzburzonym morzu, a teraz moŨe trochň spokojniej przejdziemy do kolejnych 
punkt·w.ò 

AD. 9.7. ZAWARCIA POROZUMIENIA MIŇDZYGMINNEGO W SPRAWIE 

WSPčĞDZIAĞANIA GMIN WCHODZłCYCH W SKĞAD 

AGLOMERACJI LUBLIN PRZY REALIZACJI ZADANIA 

POLEGAJłCEGO NA AKTUALIZACJI OBSZARU I GRANIC 

AGLOMERACJI LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 813-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 25 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPodjňcie uchwağy w sprawie zawarcia Porozumienia miň-
dzygminnego w sprawie wsp·ğdziağania Gmin wchodzŃcych w skğad aglomeracji 
Lublin przy realizacji zadania polegajŃcego na aktualizacji obszaru i granic aglo-
meracji Lublin (druk nr 813-1). JeŜli nie bňdzieé - (Radny P. Gawryszczak 
ĂGğosujmy, panie przewodniczŃcyéò) ï Tak, chciağem powiedzieĺ, Ũe jeŜli nie 
usğyszň sprzeciwu, to poddam pod gğosowanie. ï (Gğos z sali ĂI tak do koŒcaéò) 
ï Dobrze, postaramy siň.   

Gğosowanie nr 26. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò? Proszň o zbli-
Ũenia karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od 
gğosu? 

Drodzy paŒstwo, jednogğoŜnie ï przy 28 gğosach Ăzaò ï podjňliŜmy przed-
miotowŃ uchwağň.ò 
 
Uchwağa nr 673/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 26 do protokoğu 
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AD. 9.8. UCHWALENIA ZMIANY MIEJSCOWEGO PLANU ZAGOSPODAROWANIA 

PRZESTRZENNEGO MIASTA LUBLIN CZŇśĹ I ï OBSZAR ZACHODNI, 
OBSZAR J ï REJON ULICY ROMEA  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 823-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 27 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt, to podjňcie uchwağy w sprawie uchwalenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Miasta Lublin 
czňŜĺ I ï obszar Zachodni, Obszar J ï rejon ulicy Romea (druk nr 823-1). Z in-
formacji zawartych w zağŃczniku nr 3 do projektu uchwağy wynika, Ũe w ustawo-
wym terminie skğadania uwag Ũadna z os·b fizycznych i prawnych oraz Ũadna 
z jednostek organizacyjnych nieposiadajŃcych osobowoŜci prawnej nie wniosğa 
uwag dotyczŃcych projektu zmiany planu. W zwiŃzku z tym przegğosujemy tylko 
przyjňcie treŜci zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. 

Czy z paŒstwa strony sŃ jakieŜ pytania, wnioski lub poprawki do projektu 
uchwağy? Bardzo proszň, pan przewodniczŃcy Piotr Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPanie PrzewodniczŃcy! Pominň kwestiň formalnŃ, takŃ 
cağoŜciowŃ, dotyczŃcŃ tych czterech uchwağ, zmiany, ale chciağem zapytaĺ o taki 
zapis w tej uchwale na stronie 9, Ä 11 ust. 10, gdzie pisze siň o tym, Ũe ustala siň 
podstawowŃ obsğugň komunikacyjnŃ terenu 1KDD od ulicy Kmicica. Ulica Kmicica 
od ulicy Romea jest z p·ğ kilometra, nie ğŃczy siň w Ũaden spos·b z ulicŃ Romea 
i nie ğŃczy siň z tym 1KDD, kt·ry jest na mapce, i w zwiŃzku z tym ja tego nie bar-
dzo rozumiem, mogň siň na tym nie znaĺ, dlatego o to pytam. dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych 
chciağby zabraĺ gğos? Nie widzň. Panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPani dyrektor ŧurkowska jakby mogğa siň odnieŜĺ do 
tego pytania. A, jest pani dyrektor. Bardzo proszň, pani dyrektor.ò 
 
Zastňpca Dyrektora Wydziağu Planowania UM Mağgorzata ŧurkowska 
ĂJeszcze chciağbym zapytaĺ: chodzi o ulicňéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂChodzi o ulicň Romea.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂMoŨe jak powt·rzň, pani przewodniczŃcy.ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂTak, bardzo proszň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPani dyrektor, w tej uchwale na stronie 9 jest Ä 11 ust. 
10, kt·ry m·wi o ustaleniu podstawowej obsğugi komunikacyjnej terenu 1KDD 
przy ulicy Romea. Ten fragment, ten romb, kt·ry ma 20x60x50x45 metr·w, to 
jest taki pewnie ze 30 ar·w, i tam jest, Ũe ustala siň dla tego obszaru, dla terenu 
1KDD obsğugň komunikacyjnŃ podstawowŃ z ulicy Kmicica, kt·ra zupeğnie nie 
dochodzi do ulicy Romea, jest pewnie takŃ samŃ uliczkŃ, jak ulica Romea, i dla-
czego tam jest taki zapis? Bo tego nie rozumiem.ò 
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Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂNie wiem, czy potrafiň odpowiedzieĺ na 
to pytanie ï zaraz, momencik.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂAle to jest zasadnicze pytanie, pani dyrektor. Bo jeŜli 
tu jest bğŃd, to znaczy, Ũe nie moŨemy przyjŃĺ tej uchwağy z tym bğňdem. To jest 
na druku nr 853-1.ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂJuŨ widzň, tak. Nie mam wiňcej materia-
ğ·w, Ũeby paŒstwu odpowiedzieĺ na to pytanie...ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPrzyzna pani, Ũe to nielogiczne byğoby, nie?ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska Ăéw tym momencie. Taki plan uzyskağ 
akceptacjň ZarzŃdu Dr·g i Most·w, nie wniesiono Ũadnych uwag. ï (Gğosy 
z sali ï nieczytelne).ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂA gdzie jest spoğeczna kontrola tego? A gdzie Ălex 
developerò? ï (Gğosy z sali ĂWycofajcieéò).ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂJeŨeli pan prezydent zechce, to wycofa 
tň uchwağň i za miesiŃc przedstawimy jeszcze raz, ale ja nie widzň tutaj bğňd·w, 
naprawdň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂAle pani dyrektor, no, jak nie ma bğňdu? JeŜli ulica 
Kmicica ï proszň zwr·ciĺ uwagň, ja tam byğem ï ulica Kmicica w Ũaden spos·b 
nie dojeŨdŨa do ulicy Romea, ona nie ma Ũadnej stycznoŜci z ulicŃ Romea, tak, 
z Romea, Ũadnej stycznoŜci nie ma ulica Kmicica, a jest wielkoŜci takiej samej, 
jak ulica Romea. Wiňc dlaczego ona ma speğniaĺ te podstawowe funkcje obsğugi 
komunikacyjnej terenu 1KDD, kt·ry jest zaznaczony przy ulicy Romea?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPanie przewodniczŃcyéò 
 
Kilka gğos·w jednoczeŜnie ï wypowiedzi nieczytelne 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, ja m·wiň o ulicy Romea, nie Romera, bo Romera 
jest na Nağkowskich.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂéAleé Panie przewodniczŃcy, ale ja doskonale rozu-
miem, moŨemy oddaĺ gğos prezydentowi?ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂProszň o zdjňcie tej uchwağy z porzŃdku obrad, 
w zwiŃzku z wŃtpliwoŜciami, kt·re siň pojawiağy.ò 
 
Zast. Dyr. PL M. ŧurkowska ĂPosprawdzamy na pewno.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂO wycofanie tej uchwağy. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo.ò 
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AD. 9.9. UCHWALENIA ZMIANY MIEJSCOWEGO PLANU ZAGOSPODAROWANIA 

PRZESTRZENNEGO MIASTA LUBLIN CZŇśĹ I ï OBSZAR ZACHODNI, 
OBSZAR O ï REJON ULICY SOBčTKI  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 824-1) stanowi zağŃcznik 
nr 28 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPrzechodzimy do kolejnego punktu ï jest to podjňcie 
uchwağy w sprawie uchwalenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Miasta Lublin czňŜĺ I ï obszar zachodni, Obszar O ï rejon ulicy 
Sob·tki (druk nr 824-1). Z informacji zawartych w zağŃczniku nr 3 do projektu 
uchwağy wynika, Ũe w ustawowym terminie Ũadna z os·b fizycznych i prawnych 
oraz Ũadna z jednostek organizacyjnych nieposiadajŃcych osobowoŜci prawnej 
nie wniosğa uwag dotyczŃcych projektu zmiany planu. W zwiŃzku z tym przegğo-
sujemy tylko przyjňcie treŜci zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. Czy ze strony 
paŒstwa radnych sŃ jakieŜ pytania, wnioski, poprawki do projektu uchwağy? Tak, 
proszň bardzo, pan radny Piotr BreŜ.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Wysoka Rado! Ja 
chciağbym powiedzieĺ, i teŨ do pani dyrektor, do pana prezydenta, do wszystkich 
ï no, proszň paŒstwa, my zmieniamy na kaŨdej sesji po ileŜ tam plan·w. Chciağ-
bym powiedzieĺ wprost: zajmujemy siň skrawkami dziağek, bo to jest tylko 
czňŜĺ, kt·ra ma moŨe, nie wiem, z 20 ar·w, z tego, co widzň na mapie, czy 30. 
I na kaŨdej sesji zajmujemy siň skrawkami i zmieniamy te plany. No to po co sŃ 
uchwalane plany? Plan to jest jakiŜ obszar miasta, czy czňŜĺ obszaru miasta, 
w kt·rej jest uchwalany plan, miejscowy plan zagospodarowania przestrzen-
nego. I my na kaŨdej sesji teraz zajmujemy siň zmianŃ takich skrawk·w. Czy 
my nie dochodzimy do absurdu? JeŨeli zmieniamy plan, jeŨeli w og·le, jeŨeli 
jest zmieniany jakiŜ plan w innych miastach, no to ten obszar powinniŜmy roz-
patrywaĺ jakiŜ wiňkszy, tak, Ũeby byğ nie dla tego skrawka, nie dla tego, nie dla 
ulicy Sob·tki i w tej konkretnej dziağce, tylko zmieniamy plan na obszarze, w kt·-
rym on jest ustalony. A my teraz juŨ od jakieŜ czasu zmieniamy konkretne dziağki 
pod konkretne wnioski. Czy miasto Lublin nie potrafi wypracowaĺ jakiejŜ takiej, 
nie wiem, stylu, Ũe jeŨeli zmieniamy jakiŜ plan, kt·ry jest juŨ obecny, obowiŃzu-
jŃcy, to zbieramy wszystkie wnioski od poszczeg·lnych, nie wiem, developer·w, 
prywatnych wğaŜcicieli i tak dalej, i raz na rok zmieniamy cağy plan w tej czňŜci, 
w tej czňŜci, w tej czňŜci? Czy my musimy zajmowaĺ siň zmianŃ plan·w kon-
kretnie, pod konkretnych developer·w i osoby? Poza tym wydaje mi siň, Ũe ï ja 
juŨ apelowağem o to ï tyle mamy nie uchwalonych plan·w zagospodarowania 
w mieŜcie Lublin, Ũe nie wiem, skŃd paŒstwo majŃ czas ï ja m·wiň tutaj o pani 
dyrektor ï Ũeby zajmowaĺ siň konkretnymi takimi rzeczami, zamiast ustalaĺ 
plany, gdzie sŃ nie ustalone. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby za-
braĺ gğos? Pan prezydent ï bardzo proszň.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie radny, kolejny raz bňdziemy na ten temat dys-
kutowaĺ? Natomiast tak, no, z cağym szacunkiem, nie jesteŜmy tak genialni, 
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Ũeby przewidywaĺ, jakie pomysğy na swoje tereny majŃ wğaŜciciele poszczeg·l-
nych nieruchomoŜci. Nie odwaŨyğbym siň zaplanowaĺ komuŜ jego dziağki bez 
wysğuchania jego uwag. TeŨ do koŒca nie wiem, jak zrobiĺ, Ũe my w ciŃgu roku 
robimy pospolite ruszenie i zmieniamy plan w danym obszarze miasta, bo nam 
siň tak to umaniğo. No, jednak chybaé - (Radny P. BreŜ ï wypowiedŦ nieczy-
telna, poza mikrofonem) ï No, ale nie, no tak pan powiedziağ, Ũe r·bmy raz 
w roku, r·bmy raz w roku. Mi chodzi tylko o coŜ innego ï uwaŨam, Ũe jednak 
procedura, Ũe to jednak mieszkaŒcy wystňpujŃ z inicjatywŃ, jest chyba lepszŃ 
inicjatywŃ niŨ zmiany pewne odg·rne i w jakiejŜ tam formie administracyjnej. 
Natomiast drugi temat jest taki, Ũe zgadzam siň z tym, Ũe my czňsto te plany 
zmieniamy. Natomiast problem jest troszkň inny i o to teŨ bňdň miağ pretensje 
generalnie do ustawodawcy. Procedura jest taka, Ũe niestety te plany wyma-
gajŃ, nie da siň zmieniĺ planu, nie wiem, szczeg·lnie w takich, jak pani dyrektor, 
teraz paŒstwo uchwalacie, tzw. zmian punktowych, drobnych. Nie ma proce-
dury, Ũeby zrobiĺ to w ciŃgu, nie wiem, miesiŃca. WğaŜciwie musimy cağŃ pro-
cedurň uzgodniĺ, wykonywaĺ tak, jakbym robiğ ten plan dla duŨego obszaru. 
Akurat dzisiejsze plany sŃ dosyĺ spowodowane bardzo indywidualnymi wnio-
skami mieszkaŒc·w, tak jak m·wiň, sŃ to zmiany punktowe, nie obszarowe. TeŨ 
doszliŜmy do pewnej takiej teŨ i ŜwiadomoŜci ludzi. Coraz trudniej uchwala siň 
duŨe obszary z r·Ũnych wzglňd·w ï pogodzenia wszystkich interes·w i tak da-
lej, i tak dalej. No, wedğug mnie plan jest dokumentem Ũywym i trudno m·wiĺ, 
Ũe my, jak uchwalimy go raz, to on bňdzie na wieki wiek·w niezmieniany. No, 
bňdzie musiağ poddawany byĺ korektom i z tym zmierzamy siň i z mieszkaŒ-
cami, i z przedsiňbiorcami, kt·rzy gdzieŜ majŃ teŨ swoje potrzeby co do rozwoju 
swoich zakğad·w, wiec mi tylko o to chodzi, Ũe bňdziemy te plany zmieniaĺ, bo 
taka jest teŨ potrzeba i wola mieszkaŒc·w. I uwaŨam, Ũe powinniŜmy iŜĺ w kie-
runku, Ũe jednak na wniosek mieszkaŒc·w dokonujemy zmian plan·w. Uwa-
Ũam, Ũe to jest lepsze rozwiŃzanie, niŨ jakieŜ odg·rne dziağanie. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy ktoŜ jeszcze chciağby zabraĺ gğos? Nie 
widzň.   

Szanowni radni, przed przystŃpieniem do gğosowania nad cağoŜciŃ pro-
jektu powinniŜmy r·wnieŨ w gğosowaniu stwierdziĺ, Ũe projekt zmiany miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin czňŜĺ I ï obszar 
zachodni, Obszar O ï rejon ulicy Sob·tki nie narusza ustaleŒ Studium uwarun-
kowaŒ i kierunk·w zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin przyjňtego 
uchwağŃ nr 283/VIII/2019 Rady Miasta Lublin z dnia 1 lipca 2019 r.; dwa ï roz-
strzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia uwag do projektu planu ï zağŃcznik nr 3 i po 
trzecie ï rozstrzygnŃĺ o sposobie realizacji zapisanych w planie inwestycji z za-
kresu infrastruktury technicznej, kt·re naleŨŃ do zadaŒ wğasnych gminy oraz 
zasadach ich finansowania ï zağŃcznik nr 4. Zaczynamy gğosowanie. 

Gğosownie nr 27. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò stwierdzeniem, Ũe 
projekt zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta 
Lublin czňŜĺ I ï obszar zachodni, Obszar O ï rejon ulicy Sob·tki nie narusza 
ustaleŒ Studium uwarunkowaŒ i kierunk·w zagospodarowania przestrzennego 
miasta Lublin przyjňtego uchwağŃ nr 283/VIII/2019 Rady Miasta Lublin z dnia 
1 lipca 2019 r.? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto z paŒstwa jest Ăprze-
ciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 
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20 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 6 ĂwstrzymujŃcych siňò ï Rada Miasta stwier-

dziğa, Ũe projekt zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

miasta Lublin nie narusza ustaleŒ Studium.  

Szanowni paŒstwo, teraz musimy rozstrzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia 

uwag do projektu planu ï zağŃcznik nr 3, a w zwiŃzku z tym, Ũe nie zgğoszono 

Ũadnych uwag do projektu zmiany planu, przegğosujemy tylko przyjňcie treŜci 

zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. Rozpoczynamy gğosowanie. 

Gğosowanie nr 28. Kto z paŒstwa radnych gğosuje za przyjňciem treŜci 

zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto 

jest Ăprzeciwò? Kto Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Drodzy paŒstwo, 24 gğosy Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 4 ĂwstrzymujŃce siňò ï stwier-

dzam, Ũe Rada Miasta przyjňğa treŜĺ zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. 

Przechodzimy do gğosowania kwestii zawartej w zağŃczniku nr 4 do pro-

jektu uchwağy. 

Gğosowanie nr 29. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò rozstrzygniňciem 

o sposobie realizacji zapisanych w planie inwestycji z zakresu infrastruktury 

technicznej, kt·re naleŨŃ do zadaŒ wğasnych gminy oraz zasadach ich finanso-

wania? Proszň o przyğoŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒ-

stwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

23 gğosy Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 5 ĂwstrzymujŃcych siňò ï stwierdzam, Ũe Rada 

Miasta przyjňğa przedmiotowe rozstrzygniňcie. 

Teraz przechodzimy do gğosowania cağego projektu uchwağy.  

Gğosowanie nr 30. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò podjňciem tej 

uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 

Ăwstrzymağ siňò od gğosu?ò 

 

Radny Z. Ğawniczak ĂProszň dopisaĺ do protokoğu, Ũe byğem Ăzaò.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂSzanowni paŒstwo, 21 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 

5 ĂwstrzymujŃcych siňò, intencjŃ pana radnego Ğawniczaka i pani radnej Mai 

Zaborowskiej byğo gğosowanie Ăzaò ï proszň o zapis taki w protokole. Informujň 

paŒstwa, Ũe wspomnianymi gğosami podjňliŜmy przedmiotowŃ uchwağň.ò 

 

Uchwağa nr 674/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 

zağŃcznik nr 29 do protokoğu 
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AD. 9.10. UCHWALENIA ZMIANY MIEJSCOWEGO PLANU ZAGOSPODAROWANIA 

PRZESTRZENNEGO MIASTA LUBLIN CZŇśĹ I ï OBSZAR ZACHODNI, 
OBSZAR T ï REJON ULIC: WOJCIECHOWSKIEJ I W. ROGIőSKIEGO 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 825-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 30 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt, to podjňcie uchwağy w sprawie uchwalenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Miasta Lublin 
czňŜĺ I ï obszar zachodni, Obszar T ï rejon ulic: Wojciechowskiej i W. RogiŒ-
skiego (druk nr 825-1). Z informacji zawartych w zağŃczniku nr 3 do projektu 
uchwağy wynika, Ũe w ustawowym terminie skğadania uwag Ũadna z os·b fizycz-
nych i prawnych oraz Ũadna z jednostek organizacyjnych nieposiadajŃcych oso-
bowoŜci prawnej nie wniosğa uwag dotyczŃcych projektu zmiany planu. 
W zwiŃzku z tym przegğosujemy tylko przyjňcie treŜci zağŃcznika nr 3 do projektu 
uchwağy. Czy z paŒstwa strony sŃ jakieŜ pytania, wnioski lub poprawki do pro-
jektu uchwağy? Nie widzň. 

Szanowni paŒstwo, przed przystŃpieniem do gğosowania nad cağoŜciŃ 
projektu uchwağy powinniŜmy r·wnieŨ w gğosowaniu stwierdziĺ, Ũe projekt 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Miasta Lublin 
czňŜĺ I ï obszar zachodni, Obszar T ï rejon ulic: Wojciechowskiej i W. RogiŒ-
skiego nie narusza ustaleŒ Studium uwarunkowaŒ i kierunk·w zagospodarowa-
nia przestrzennego miasta Lublin przyjňtego uchwağŃ nr 283/VIII/2019 z dnia 
1 lipca 2019 r.; dwa ï rozstrzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia uwag do projektu 
planu ï zağŃcznik nr 3 i trzy ï rozstrzygnŃĺ o sposobie realizacji zapisanych 
w planie inwestycji z zakresu infrastruktury technicznej, kt·re naleŨŃ do zadaŒ 
wğasnych gminy oraz zasadach ich finansowania ï zağŃcznik nr 4.  

Rozpoczynamy gğosowanie. Gğosowanie nr 31. Kto z paŒstwa radnych 
gğosuje Ăzaò stwierdzeniem, Ũe projekt zmiany miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego Miasta Lublin czňŜĺ I ï obszar zachodni, Obszar T ï 
rejon ulic: Wojciechowskiej i W. RogiŒskiego nie narusza ustaleŒ Studium uwa-
runkowaŒ i kierunk·w zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin przyjň-
tego uchwağŃ nr 283/VIII/2019 z dnia 1 lipca 2019 r.? Proszň o zbliŨenie karty 
do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

22 gğosy Ăzaò, 1 Ăprzeciwò, 5 ĂwstrzymujŃcych siňò ï stwierdzam, Ũe Rada 
Miasta stwierdziğa, Ũe projekt zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego miasta Lublin nie narusza ustaleŒ Studium. 

Teraz musimy rozstrzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia uwag do projektu 
planu ï zağŃcznik nr 3, a w zwiŃzku z tym, Ũe nie zgğoszono Ũadnych uwag, 
przegğosujemy tylko przyjňcie treŜci zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. Roz-
poczynamy gğosowanie, proszň o okreŜlenie tematu. 

Gğosowanie nr 32. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò przyjňciem treŜci 
zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto 
jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

26 gğos·w Ăzaò, 1 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï stwierdzam, Ũe Rada 
Miasta przyjňğa treŜĺ zağŃcznika nr 3 do projektu uchwağy. 

Przechodzimy do gğosowania kwestii zawartej w zağŃczniku nr 4 do pro-
jektu uchwağy. 
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Gğosowanie nr 33. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò rozstrzygniňciem 

o sposobie realizacji zapisanych w planie inwestycji z zakresu infrastruktury 
technicznej, kt·re naleŨŃ do zadaŒ wğasnych gminy oraz zasadach ich finanso-
wania? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 
Ăwstrzymağ siňò do gğosu? Dziňkujň bardzo.ò 

 
Radny Z. Ğawniczak ĂPanie przewodniczŃcy, proszň Ũe byğem Ăzaò zapisaĺ do 
protokoğu. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa Ă23 gğosy Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 4 ĂwstrzymujŃce siňò, a inten-
cja pana radnego byğo zagğosowanie Ăzaò ï proszň o dokonanie takiego zapisu 
w protokole. Stwierdzam, Ũe Rada przyjňğa przedmiotowe rozstrzygniňcie. 

Przechodzimy do glosowania cağego projekt uchwağy. 
Gğosowanie nr 34. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò podjňciem tej 

uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest óprzeciwò? Kto z paŒstwa 
Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Gğosowağo 28 radnych ï 25 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 3 ĂwstrzymujŃce siňò 
ï informujň, Ũe Rada Miasta podjňğa przedmiotowŃ uchwağň.ò 
 
Uchwağa nr 675/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 31 do protokoğu 
 

AD. 9.11. UCHWALENIA ZMIANY MIEJSCOWEGO PLANU ZAGOSPODAROWANIA 

PRZESTRZENNEGO MIASTA LUBLIN ï CZŇśĹ II, OBSZAR I-M ï 

REJON ULIC: PERLICZEJ, WRčBLEJ  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 826-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 32 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt to podjňcie uchwağy w sprawie uchwalenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin ï 
czňŜĺ II, Obszar I-M ï rejon ulic: Perliczej, Wr·blej (druk nr 826-1). Informujň, 
Ũe w ramach otwartej dyskusji nad projektem uchwağy Rada rozpatruje r·wnieŨ 
uwagi zgğoszone do projektu zmian, wszyscy radni otrzymali projekt uchwağy 
zawierajŃcy uwagi wniesione do projektu zmiany planu. Projekt wraz z uwagami 
byğ r·wnieŨ przedmiotem rozpatrywania na Komisji Rozwoju Miasta, Urbanistyki 
i Ochrony środowiska. Spos·b rozpatrzenia uwag: Komisja Rozwoju Miasta, 
Urbanistyki i Ochrony środowiska zapoznağa siň z uwagami zawartymi w za-
ğŃczniku  nr 3 do projektu uchwağy i pozytywnie opiniuje spos·b ich rozpatrzenia, 
zgodnie z propozycjŃ prezydenta miasta. 

Czy sŃ z paŒstwa strony jakieŜ pytania, wnioski lub poprawki do projektu 
uchwağy? Bardzo proszň, pan przewodniczŃcy Piotr Gawryszczak.ò 

 
Radny P. Gawryszczak ĂChciağbym zauwaŨyĺ, Ũe tak naprawdň, ,jeŜli dobrze 
odczytağem projekt tej uchwağy, to my w tej uchwale tak naprawdň dokğadamy 
tylko fragment Lublina oznaczony tutaj symbolem 1MNW, kt·ry de facto wcina 
siň, przepraszam za kolokwializm, w teren domk·w jednorodzinnych i dlatego 
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sŃ te uwagi mieszkaŒc·w tych sŃsiednich dom·w jednorodzinnych, kt·rzy pod-
noszŃ tam, Ũe do tej pory ten plan wyglŃdağ inaczej, teraz im siň podnosi sŃ-
siedztwo do bodaj czterech kondygnacji. Natomiast ja mamé Tak paŒstwo 
przyjňliŜcie i nie uwzglňdniliŜcie, albo czňŜciowo tylko te spoğeczne gğosy miesz-
kaŒc·w sŃsiednich. Ale to jakby juŨ zğoŜliwoŜci nie chciağbym. Natomiast chciağ-
bym zauwaŨyĺ te trzy pozostağe plany, czyli 2MW, 1MW, 1U. Bo o ile w 1U to 
wydaje mi siň, Ũe tam zmiana polega na tym, Ũe dopuszcza siň powiňkszenie 
tego budynku, czy linii zabudowy tego budynku, na kt·rym teraz chyba funkcjo-
nuje jakiŜ market, o tyle w drugim, czyli tym 1MW, tam wydaje mi siň, Ũe jakby 
nie ma Ũadnej zmiany. Natomiast jeŜli chodzi o ten obszar drugi, duŨy taki 2MW, 
to tam, po pierwsze ï jest koŒczona juŨ budowa budynk·w od strony ulicy Gň-
siej od doğu, pozostağe budynki juŨ stojŃ, ta zieleŒ techniczna, czy jak ona siň 
tam nazywa, ZT, teŨ jest i w zwiŃzku z tym nie bardzo rozumiem, dlaczego aku-
rat ten obszar jest tam oznaczony. To gdyby tak w dw·ch zdaniach moŨna mi 
byğo wytğumaczyĺ. Ale mam jednŃ uwagň, tak jak przy ulicy Kmicica, tak tutaj 
proszň zwr·ciĺ uwagň, Ũe na tym obszarze oznaczonym 2MW sŃ linie zabu-
dowy od g·ry, od lewej strony i od doğu, natomiast od prawej strony nie ma 
zaznaczonej linii zabudowy. Byĺ moŨe, ale tu sŃ budynki oddzielone od sŃsied-
niego terenu, w zwiŃzku z tym proszň mi powiedzieĺ, czy to nie jest przypadkiem 
bğŃd, Ũe nie ma tutaj po prawej stronie czyli tego rysunku linii zabudowy naryso-
wanej. JeŜli to jest bğŃd, to nie wiem, czy trzeba go skorygowaĺ i wrysowaĺ, czy 
teŨ co z tym zrobiĺ. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby za-
braĺ gğos? Nie widzň. Panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPani dyrektor, bardzo proszň.ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂTo ja moŨe taki kr·ciusieŒki wstňp zrobiň. 
Powierzchnia cağego tego terenu to jest 36.830 m2, obszar opracowania w 80% 
mniej wiňcej obejmuje teren, kt·ry dotychczas planu nie posiadağ, czyli wyjŜcie 
ulicy Gňsiej w ulice Jana Pawğa i towarzyszŃce tereny nie posiadağy planu miej-
scowego. Oznaczenie w planie, kt·ry uchwalono w 2002 roku to jest II/3, to jest 
tzw. dziura planistyczna, kt·ra nie byğa uchwalona w 2002 roku. W zwiŃzku 
z tym na tym terenie przebiegağy decyzje o warunkach zabudowy i decyzje celu 
publicznego. Na podstawie tych decyzji powstağ market spoŨywczy, powstağy 
budynki mieszkalne, natomiast myŜmy przeglŃdajŃc wszystkie miejsca na dru-
giej czňŜci planu i wnioski skğadane przez mieszkaŒc·w wychwycili to miejsce, 
poğŃczyli z wnioskami, kt·re byğy po sŃsiedzku, objňliŜmy to jednym zakresem 
opracowania i wğaŜnie to jest ten plan paŒstwu przedstawiany. Wiňc i 1MW 
i 2MW, 1U w zasadzie do koŒca powstağo decyzjami o warunkach zabudowy, 
co nie znaczy, Ũe powinno takie pozostaĺ bez planu. MyŜmy zaakceptowali te 
rozwiŃzania zapisami planistycznymi, natomiast zaznaczyliŜmy wyraŦnie zieleŒ 
towarzyszŃcŃ, Ũeby ona w przyszğoŜci nie znikğa. JeŜli chodzi o linie zabudowy, 
nieprzekraczalnej zabudowy, kt·re od strony wschodniej dochodzŃ do samej 
linii rozgraniczajŃcej, to celowo tak wykonaliŜmy, poniewaŨ sŃsiedztwo z sŃ-
siednimi dziağkami budowlanymi regulujŃ nam przepisy techniczne. I bardzo 
czňsto stosujemy ten manewr. Od strony dr·g jesteŜmy zobowiŃzani te linie ry-
sowaĺ, natomiast od strony sŃsiednich teren·w posiadajŃcych plany miejscowe 
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czasami oszczňdzamy sobie takich konkretyzacji, dlatego Ũe byĺ moŨe ktoŜ ze-
chce po prostu w linii rozgraniczajŃcej postawiĺ budynek, w linii rozgraniczajŃ-
cej. I teŨ ma takie prawo z warunk·w technicznych, jeŜli speğni odlegğoŜci.  

JeŜli chodzi o ten teren 1MNW, to w stosunku do tego terenu byğy wno-
szone wnioski od os·b posiadajŃcych dziağki, prywatnych, kt·re znalazğy siň 
w sytuacji, kiedy po sŃsiedzku wyrosğy im bloki 17-metrowe, po prostu bloki 
mieszkalne. I oni wnioskowali, Ũeby zmieniĺ status ich zabudowy, ich przylega-
jŃcych do tych blok·w. ŧeby zwiňkszyĺ moŨliwoŜci inwestycyjne uwaŨali, Ũe te 
dziağki juŨ nie majŃ takich wartoŜci, jak do tej pory. ZğoŨyli takie wnioski i spr·-
bowaliŜmy je uwzglňdniĺ w tym planie. To nie jest uwzglňdnienie w stu procen-
tach, bo oni teŨ chcieli mieĺ piňĺ kondygnacji, intensywnŃ zabudowň, a jednak 
w tym terenie 1MNW wyznaczyliŜmy prawie 900, czy nawet wiňcej metr·w kwa-
dratowych zieleni towarzyszŃcej. OddaliliŜmy liniň zabudowy znacznie w trakcie 
tych trzech wyğoŨeŒ do wglŃdu publicznego od zabudowy zastanej, istniejŃcej, 
wielorodzinnej. OddaliliŜmy teŨ od zabudowy jednorodzinnej wzglňdem teraz 
jeszcze obowiŃzujŃcego planu miejscowego, bo tu plan miejscowy na M4 obo-
wiŃzuje, M4a, i sprowadziliŜmy strefowanie wysokoŜci ï strefa A i strefa B. 
Strefa B to jest wysokoŜĺ ï juŨ spojrzň sobie ï 12 metr·w, czyli w sŃsiedztwie 
zabudowy wielorodzinnej, po pierwsze, odsunňliŜmy zabudowň, obniŨyliŜmy, 
czyli nie powtarzamy tych 17 metr·w, tylko obniŨamy niŨej, a tň brzegowŃ strefň 
A, gdzie mamy towarzystwo zabudowy jednorodzinnej wykonanej, ograniczyli-
Ŝmy do 7 metr·w, 7 metr·w wysokoŜci. Wiňc chciağabym zaznaczyĺ, Ũe niekt·re 
szczyty dach·w w zabudowie jednorodzinnej sŃsiedzkiej dochodzŃ do 11 me-
tr·w, takŨe to niska, mniej intensywna, ale te wysokoŜci nie sŃ wcale takie ma-
lutkie. Nie wiem, czy na wszystko odpowiedziağam. Dziňkujň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Piotr BreŜ.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂDziňkujň bardzo. Ja chciağem zapytaĺ, panie prezydencie, wy-
soka rado, chciağem zapytaĺ: a kto wydawağ warunki zabudowy na te bloki 
obok? Miasto Lublin, czy ktoŜ inny? Bo widzň tutaj takie piňkne bloki developera, 
kt·ry siň juŨ chwali, mogň pokazaĺ, to tam nie ma czterech piňter, tylko siedem, 
pani dyrektor, siedem piňter, siedem piňter. Na si·dmym piňtrze moŨe sobie 
pani kupiĺ mieszkanie za 7 tys. zğotych za metr, mogň powiedzieĺ, bo to juŨ jest 
taka autoreklama. TakŨe, no, obok sŃ bloki siedmiopiňtrowe. No, ja nie wiem, 
ktoŜ dostawağ zgodň na warunki zabudowy, czy na co? No bo teraz tak: ktoŜ 
wydawağ, czyli miasto, a teraz my m·wimy, Ũe na sŃsiedniej dziağce ma byĺ, 
mogň pani tylko powiedzieĺ, bo moŨe pani nie wie, Wing House siň nazywa ta 
firma, developer. Na sŃsiedniej dziağce wydajemy teraz zgodň na 11, czy 12 me-
tr·w, obok sŃ domy jednorodzinne, i mieszkaŒcy wprost m·wiŃ w uwagach, nie 
wiem, ja mogň to przeczytaĺ, ale widzŃ paŒstwo te uwagi, wiňc paŒstwo moŨe-
cie sobie sami przeczytaĺ. No, nie r·bmy, jeŨeli my mamy wpğyw na to, nie 
r·bmy kolejnej sytuacji takiej, Ũe miňdzy domkami jednorodzinnymi bňdziemy 
stawiaĺ blok. I to nie tylko ci mieszkaŒcy dom·w jednorodzinnych majŃ uwagi, 
bo jak sami paŒstwo czytacie i widzicie, co piszŃ mieszkaŒcy bloku, kt·rzy my-
Ŝleli, Ũe kupujŃ mieszkania z widokiem na domy jednorodzinne, bo tak jest w 
uwagach, zresztŃ moŨecie sobie paŒstwo przeczytaĺ, czyli tego bloku, w kt·rym 
jest juŨ ileŜ mieszkaŒ wykupionych i juŨ tam mieszkaŒcy mieszkajŃ, oni to ku-
powali i tam piszŃ w uwagach, Ũe w planie zagospodarowania przestrzennego 
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ten teren z okna miağ byĺ terenem domk·w jednorodzinnych, a teraz nagle wy-
roŜnie im blok czteropiňtrowy. Ci wszyscy ï parter, pierwsze, drugie, trzecie 
bňdŃ zasğoniňci, tak? No i teraz co? No, mamy nie uwzglňdniĺ tych uwag? No, 
mamy za tym zagğosowaĺ? I teraz tak: jedni bňdŃ niezadowoleni, mieszkaŒcy 
dom·w tym bardziej bňdŃ niezadowoleni, a my wciskamy, bo sobie developer 
zğoŨyğ wniosek o nastňpny blok czteropiňtrowy. MieszkaŒcy m·wiŃ wprost tych 
dom·w teŨ jednorodzinnych w uwagach, Ũe oni chcŃ powrotu do planu z 2018 
roku. MoŨe pani powiedzieĺ nam i przedstawiĺ, jaki to byğ plan, bo ja nie pamiň-
tam tego? MoŨe przeczytam tň uwagň, bo widzň, Ũe pani nie wiem, czy nie czy-
tağa pani dyrektor. Czy przeczytaĺ? Dobrze, zaraz sobie znajdň tň uwagň, w kt·-
rej oni m·wiŃ o tym. Miağem jŃ. W nawiŃzaniu do projektu zmiany miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin ï czňŜĺ II, obszar I-M, 
rejon ulicy Perliczej, Wr·blej my, niŨej podpisani mieszkaŒcy domk·w jednoro-
dzinnych stojŃcych w bezpoŜrednim sŃsiedztwie ww. obszaru chcielibyŜmy ni-
niejszym wyraziĺ zdecydowany sprzeciw przeciwko dalszym zmianom planu 
zmierzajŃcym do jakiegokolwiek podniesienia dopuszczalnej wysokoŜci plano-
wanej zabudowy lub powiňkszenia dopuszczalnej powierzchni zabudowy powy-
Ũej 30% w stosunku do cağkowitej powierzchni dziağki budowlanej. JednoczeŜnie 
uwaŨamy, Ũe zmiany ujňte w wyğoŨonym do wglŃdu publicznego w dniu 12 paŦ-
dziernika i 5 listopada 2018 roku dotyczŃce wysokoŜci planowanej zabudowy 
jedno i wielokondygnacyjnej powinny byĺ zmianami ostatecznymi dopuszczonŃ 
wysokoŜciŃ zabudowy, tj. nie wiňcej niŨ 7 i dwie kondygnacje nadziemne w stre-
fie drugiej oraz nie wiňcej niŨ 11 metr·w i trzy kondygnacje naziemne w strefie 
trzeciej, uwaŨane za maksymalnie dopuszczalnŃ w tej lokalizacji. Pragniemy 
zaznaczyĺ, Ũe nawet obecnie proponowane zmiany znaczŃco niekorzystnie 
wpğywajŃ na wartoŜĺ i komfort uŨytkowania posiadanych przez nas nierucho-
moŜci, w por·wnaniu do stanu z okresu pierwotnego planu zagospodarowania. 
Liczymy na zrozumienie oraz na pozytywne ustosunkowanie siň do naszej ar-
gumentacji i wnioskujemy o przyjňcie wyŨej opisanych warunk·w z dnia 12 paŦ-
dziernika 2018 roku, jako ostateczne, bezwzglňdnie nieprzekraczalne. To jest 
ich wniosek. Dlatego my teraz co robimy? No, nie wiem, niech pani dyrektor 
odpowie, bo to jest nastňpny punkt, w kt·rym mieszkaŒcy bňdŃ niezadowoleni, 
tak jak m·wiğem o Wňglarza, wiem, Ũe na DoŨynkowej teŨ byğy jakieŜ problemy 
i tak dalej, i tak dalej. My coŜ uchwalamy, to idzie, developer realizuje, a tak 
samo jest, wiecie paŒstwo, no, koğo Herbapolu. Teraz miasto ma problem z tym, 
bo mieszkaŒcy skğadajŃ wnioski do miasta, Ũeby Herbapol siň wyprowadziğ, no 
bo przecieŨ generalnie kto dağ zgodň na budowň bloku obok Herbapolu? No, 
Herbapol hağasowağ juŨ wczeŜniej, jeszcze blok·w nie byğo. I wiadomo byğo, Ũe 
tam jest teren uciŃŨliwy, ale ktoŜ dağ zgodň na wybudowanie blok·w. No i teraz 
ci ludzie, kt·rzy kupili tam mieszkania, no, Herbapol im przeszkadza.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPanie radny, no przecieŨ widzieli, co kupujŃ, no, BoŨe 
kochany.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂNo, ale to bňdzie to samo, panie przewodniczŃcy, no. Wiedzieli, 
co kupujŃ, no a terazé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) - éale teraz za chwilň 
bňdziemy gğosowaĺ nastňpnŃ na Gospodarczej, podobny temat, jak na Herba-
polu, bo zağ·Ũmy, Ũe wydamy hipotetycznie zgodň przez Ălex developerò wybu-
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dowania tam bloku, no i mieszkaŒcy, kt·rzy kupiŃ tam mieszkania bňdŃ wie-
dzieli, co kupujŃ, ale obok moŨe byĺ fabryka na przykğad, bo tam jest teren prze-
mysğowy. TakŨe chodzi mi o to, ŨebyŜmy to jakoŜ z gğowŃ robili i ewentualnie te 
zgody dawali tam, gdzie sŃ te bloki, a nie obok domki jednorodzinne i jest z tym 
problem. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ z paŒstwa radnych chciağby zabraĺ jesz-
cze gğos? Nie widzň. Panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂZnaczy ja tak siň troszkň odniosň, bo opieramy siň 
i dyskutujemy o tych planach, o warunkach zabudowy, kto dal zgodň. Natomiast 
tu teŨ trochň i w kontekŜcie tego stanowiska dzisiejszego, natomiast ja tak 
moŨe, juŨ jesteŜmy o tej porze powiem, co tak, mam takie swoje przemyŜlenia 
co do tego cağego procesu. Nigdy nie dyskutujemy, czy na sesjach Rady, prze-
cieŨ my to, co robimy, opieramy siň w pewnych ramach prawnych. I takie trochň 
moŨe swoje wynurzenie, jakieŜ tam Ũale, m·wimy o tym, krytykujemy tutaj 
UrzŃd, pracownik·w, natomiast nikt nigdy z paŒstwa nie powiedziağ ï no, zaraz, 
ale przecieŨ w jakichŜ ramach prawnych operujecie. Czy ktokolwiek z nas tutaj 
wystŃpiğ z jakŃŜ inicjatywŃ? MoŨe weŦmy, ruszmy naszych posğ·w, Ũeby zmie-
niĺ te przepisy prawne. Ja przypomnň, Ũe warunki zabudowy miağy byĺ elemen-
tem tymczasowym, chwilowym, ostağy siň w systemie prawnym na wieki wie-
k·w, Ũe tak siň wyraŨň, od lat sŃ, nikt tego nie rusza. I my teraz siň tu pochylamy, 
krytykujemy, natomiast nie dotykamy w og·le sedna problemu, w Ũaden spos·b 
tego nie dotykamy. I to jest wedğug mnie problem. PrzecieŨ bazujemy, warunki 
zabudowy tez sŃ oparte o pewne regulacje prawne. W niekt·rych obszarach 
ŨeŜmy siň spierali z inwestorami i przegrywaliŜmy sprawy, jeŨeli chodzi o wyda-
nie warunk·w zabudowy. Niestety nie jest to idealne narzňdzie, ale umocowane 
w systemie prawnym naszego kraju i taka jest rzeczywistoŜĺ. I dop·ki nie za-
czniemy naprawdň powaŨnie rozmawiaĺ o zmianie i gdzieŜ pukania wyŨej, Ũeby 
ten system zmieniĺ. Tutaj jest pan Bartosz KoŨuchowski, kt·ry w tym siň obsza-
rze porusza, i jest temat, byğa kiedyŜ koncepcja i zmiana kodeksu urbanistycz-
nego, kt·ry by te elementy prostowağ. Nic siň z tego nie wydarzyğo. Pojawiğa siň 
ğata ustawowa typu Ălex developerò, i cağy czas gdzieŜ brniemy, rozmywamy ten 
temat planowania, zagospodarowania przestrzennego, natomiast nie zmie-
niamy, juŨ pomijam, juŨ nie chcň wracaĺ do tego, Ũe gdzieŜ w pewnym momen-
cie ustawodawca chyba w 2003 roku wszystkie plany skasowağ z mocy ustawy. 
No, to byğo faktem i teraz trudno poczuwaĺ siň winnym za to, co siň stağo, bo 
ktoŜ sobie zmieniğ regulacje prawne. NiewaŨne, kto byğ wtedy u wğadzy, ale takie 
sŃ fakty. I potem wszystko buduj od poczŃtku i pr·buj nad tym zapanowaĺ. To 
taki jak gdyby m·j wtrňt i przemyŜlenia tej cağej sytuacji, natomiast pani dyrektor, 
proszň o odniesienie siň do tych uwag, co tutaj pan radny poruszyğ. Dziňkujň.ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂTeren ten sporny, o kt·rym rozmawiamy, 
to jest oznaczony symbolem 1MNW, to nie jest MW, tylko 1MNW, teren zabu-
dowy mieszkaniowej mieszanej jedno i wielorodzinnej. Powierzchnia tego te-
renu to jest 4.700 metr·w. W powierzchni zabudowy, w liniach zabudowy mamy 
2.200 metr·w kwadratowych, tj. 46% terenu 1MNW. W tym terenie mamy 920 
metr·w zieleni towarzyszŃcej. A  jeŜli chodzi o te wysokoŜci, o kt·rych pan czy-
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tağ w skğadanych uwagach, to w strefie A maksymalnŃ wysokoŜĺ mamy 7 me-
tr·w, w strefie B maksymalnie 12 metr·w i mamy bardzo wyraŦnie poodsuwane 
linie zabudowy od sŃsiedztwa, kt·re zastaliŜmy. ZastaliŜmy budynki wieloro-
dzinne 17-metrowe po sŃsiedzku plus zabudowň jednorodzinnŃ na dziağkach 
jednorodzinnych, gdzie szczyty dach·w potrafiŃ mieĺ 11 metr·w wysokoŜci. 
I teraz, jeŜli chodzi o plan jakiŜ w 2018 roku ï plan byğ uchwalony na tym terenie 
M4a w 2002 roku, w 2002 roku. Nie wiem, o czym piszŃ. Czasami trudno mi 
zrozumieĺ, o czym piszŃ uwagodawcy i o czym myŜlŃ. Tam jest odniesienie 
napisane Wydziağu Planowania r·wnie z drugiej strony, odniesienie do tej 
uwagi. Co jest moŨliwe, to zastosowaliŜmy, a co nie, to jest nasza odpowiedŦ 
na przeciwstawne sobie wnioski i uwagi, kt·re wpğywağy do tego terenu. WğaŜci-
ciele, kt·rzy skğadali, to osoby prywatne i firma PHU AVEXIM Sp. z o.o., wnioski 
o opracowanie zmiany planu i potem wnioski na etapie, kiedy przystŃpiliŜmy do 
tego planu. Potem, w trakcie wyğoŨenia, kiedy byğy trzy wyğoŨenia, byğy skğadane 
uwagi od os·b, kt·re zamieszkağy w tych najnowszych blokach, kt·re nie chcŃ 
mieĺ sŃsiedztwa w og·le jakiegokolwiek, ale r·wnieŨ trzeba przeczytaĺ wnioski 
skğadane przez osoby prywatne, kt·re tez majŃ jakieŜ swoje oczekiwania. Po-
niewaŨ generalnie zauwaŨaliŜmy takie ludzkie wnioski w cağej drugiej czňŜci 
planu uchwalonego w 2002 roku, tym wnioskiem teŨ postanowiliŜmy zajŃĺ siň 
na etapie planu miejscowego. I uwaŨamy, Ũe te bardzo ograniczone wysokoŜci, 
kt·re tutaj proponujemy, powierzchnie zabudowy maksymalnie do 40%, 
ona jest zbliŨona intensywnoŜciŃ do zabudowy jednorodzinnej, naprawdň to jest 
zabudowa poŜrednia, ona nie jest zdecydowanie wielorodzinna i nie jest zdecy-
dowanie jednorodzinna, strefa przejŜciowa ï tak potraktowaliŜmy ten teren. 
Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan przewodniczŃcy Dariusz Sadowski.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂDziňkujň bardzo. Ja mam pytanie do pani dyrektor, bo jak 
rozumiem, tň uwagň powoğywanŃ przez tutaj pana radnego Bresia jakby miesz-
kaŒcy, czy uwagodawcy, Ũeby byĺ precyzyjnym, akceptujŃ w strefie tej A 7 me-
tr·w i 11 w strefie B. Projekt zmiany zakğada w tej chwili 7 metr·w w strefie A i 
12 metr·w w strefie B. IntensywnoŜĺ zabudowy byğa do 30%, w tej chwili jest 
zwiňkszona do 40%, tak? ï (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna) ï Czyli tutaj 
zmiana polega na podwyŨszeniu w strefie B o jeden metr i pozostaje tam zabu-
dowa trzykondygnacyjna, czy czterokondygnacyjna? Wydaje mi siň, Ũe trzykon-
dygnacyjna pozostaje. Nie okreŜlaliŜmy. Natomiast generalnie z treŜci uwagi 
wynika, Ũe do zaakceptowania dla tych paŒstwa, bo nie wiem, kto skğadağ, uwa-
godawc·w, jest te 7 metr·w w strefie A i 11 metr·w w strefie B. Z treŜci tejŨe 
uwagi to wynika. Ta zmiana proponowana dotyczy tylko strefy B ï podwyŨsze-
nie zabudowy maksymalnie do 12 metr·w.ò 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂTak.ò 
 
Gğosy z sali ï nieczytelne 
 
Zast. Dyr. Wydz. PL M. ŧurkowska ĂNie okreŜlaliŜmy, jeŜli mogň odpowie-
dzieĺ, nie okreŜlaliŜmy iloŜci kondygnacji, poniewaŨ w zapisach planu mamy 
dopuszczenie lokalizacji usğug nieuciŃŨliwych w parterze budynku. WysokoŜci 
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kondygnacji sŃ r·Ũne dla funkcji mieszkalnej i dla funkcji usğugowej, i teŨ w za-
leŨnoŜci od tego, jakie usğugi wejdŃ i ile bňdŃ potrzebowağy miejsca, Ŝwiatğa, 
Ũeby m·c zrealizowaĺ i egzystowaĺ w tym miejscu. Dlatego nie okreŜlaliŜmy 
iloŜci kondygnacji. Natomiast cağy czas mam w tyle gğowy, Ũe wnioskowane wy-
sokoŜci i intensywnoŜci przez tych wğaŜcicieli dziağek, osoby prywatne, na-
prawdň byğy znacznie wyŨsze. To nie jest speğnienie ich oczekiwaŒ. No, niestety 
nie jest teŨ speğnieniem oczekiwaŒ w stu procentach tych uwagodawc·w, kt·rzy 
zamieszkali w sŃsiednich blokach, a z osobami mieszkajŃcymi po sŃsiedzku, 
powtarzam, odsunňliŜmy siň z zabudowŃ znacznie o 10 i wiňcej metr·w od linii 
rozgraniczajŃcych, wiňc wiňcej jest odsuniňta ta zabudowa proponowana w pro-
jekcie, niŨ dotychczas proponowana w planie miejscowym pod symbolem M4a.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Zbigniew Ğawniczak.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂPanie PrzewodniczŃcy! Ja tutaj wğaŜciwie to chciağem siň 
odnieŜĺ, panie prezydencie, panie przewodniczŃcy, miağem nie zabieraĺ gğosu, ale 
odniosň siň do tego. My tutaj krytykujemy ustawň Ălex developerò, ale wydawanie 
decyzji o zabudowie, ja siň odniosň do ulicy Janowskiej ï dla mnie jest, jeszcze 
raz wr·cň, bo ten temat juŨ ŨeŜmy kiedyŜ omawiali, ja wiem, Ũe pan akurat prezy-
dent moŨe tu mieĺ inne zdanie, pani dyrektor r·wnieŨ. To, co dzisiaj powiedziağ 
kolega radny BreŜ ï osiedle, kombajn, ludzie tam mieszkajŃ, a tu kombajn i to idzie 
w Polskň, faktycznie, jesteŜmy sğawni. Lublin sieje, orze, zbiera i to jest prawo wğa-
snoŜci tego rolnika, tak, on nie przekazağ tej dziağki i ma prawo. Ale teraz zwr·ĺmy 
uwagň ï kiedyŜ na ulicy Janowskiej, Ũeby wybudowaĺ budynek mieszkalny, trzeba 
byğo mieĺ minimum 30 ar·w, teraz, z szacunkiem dla MPWiK-u, Ũe jest kanalizacja, 
i te dziağki juŨ sŃ mniejsze ï po 10 ar·w. Ale paradoksem jest to, Ũe w budowie 
wğaŜnie jednorodzinnej powstajŃ, zağ·Ũmy warsztaty, no i takie jest przeznaczenie 
niekt·rych dziağek. I proszň, zapraszam vis a vis ulicy RŃblowskiej, gdzie trzy, 
cztery, piňĺ rodzin wybudowağo w zabudowie takiej wğaŜnie jednorodzinnej domy, 
a ostatni wğaŜciciel przy samych torach, gdzie kiedyŜ niemoŨliwa byğa zabudowa, 
bo sŃ blisko tory, wybudowağ garaŨ. JakbyŜcie paŒstwo ten garaŨ obejrzeli, to jest 
hala. Tam moŨe wjechaĺ samolot, autentycznie, zapraszam. Ja juŨ nie m·wiň o 
tym, co tam bňdzie, bo my, znaczy wszyscy tam czekajŃ, wğŃcznie ze mnŃ, bo teŨ 
tam moŨe akurat kilka dziağek dalej mam, to mnie tak to nie bňdzie dotyczyĺ bar-
dzo, ale czekamy, co tam bňdzie wğaŜnie, bo wszyscy siň zastanawiajŃ, co to bň-
dzie, bo na pewno to nie bňdzie garaŨ. Nie podejrzewam, Ũe pan bňdzie wprowa-
dzağ tam dwa TIR-y ï dwa TIR-y mogŃ tam wjechaĺ spokojnie, bo to jest za wŃska 
droga 5-metrowa, nie utwardzona, Ũeby TIR-em wjechağ. I juŨ nie chodzi mi o samŃ 
nawet decyzjň, jak to wyglŃda, ale jak to wyglŃda architektonicznie, proszň paŒ-
stwa, w tym miejscu. JeŨeli my bňdziemy o takie wstawki robiĺ ï tak powiem 
brzydko ï no to jak ten Lublin bňdzie wyglŃdağ? Miňdzy tymi dwoma dziağkami i 
ogr·dkami dziağkowymi, no, sŃ ogr·dki, wiadomo, i jeszcze jest pole, gdzie jeden, 
drugi, trzeci rolnik uprawia kombajnem, faktycznie, ale to jest on w zaszğoŜci, nie 
przeksztağci siň tych dziağek i momentalnie nie zostanŃ zabudowane, i to jest do 
zrozumienia, Ũe on pryska tam opryskami, a tu dzieci siň w basenie kŃpiŃ dosğow-
nie dwadzieŜcia metr·w dalej ï no, takie sŃ uwarunkowania, ktoŜ siň na to zdecy-
dowağ, wie, Ũe tam jest rolnik, bo widziağ. Ale teraz, jeŨeli ktoŜ buduje dom jedno-
rodzinny, poŜwiňca oszczňdnoŜci cağego Ũycia, wierzŃc w to, Ũe obok teŨ bňdŃ 
domy jednorodzinne, i nagle buduje siň budynek, no, nie wiem, piňcio-, szeŜcio-, 
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siedmiopiňtrowy, dziesiňciopiňtrowy, no to jest faktycznie zaskoczony. I tak moŨe 
sarkastycznŃ, Ũe tak powiem, takim humorem na koniec powiem ï to juŨ tak na 
Ũarty: jeŨeli w tej hali, bo to jest hala, powstağby kurnik, na przykğad, i ten wğaŜciciel 
w tym garaŨu hodowağby kury ï tam sŃ okna, da radň ï to teraz jest pytanie do 
was wszystkich, szanowni radni, to tak oczywiŜcie p·ğ Ũartem, p·ğ serio: czy te kury 
to by byğy miejskie, te jajka, czy wiejskie? No, bo jak w mieŜcie ten kurnik jest, no 
to sŃ chyba miejskie, nie? Ale jak on by pisağ, Ũe sŃ wiejskieéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂWr·ĺmy, panie radny, do Perliczej i Wr·blej.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂNo, bo wiecie paŒstwo, no, bzdury, nie bzdury, ale czy 
my wiemy, co w tej hali bňdzie?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂWr·ĺmy do Perliczej i Wr·blej, zastan·wmy siň, czy to 
jajka perlicze, czy wr·ble.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂNo, bo to sŃ, proszň paŒstwa, moŨe Ŝmieszne rzeczy, 
ale jeŨeli budujemy zabudowň domk·w jednorodzinnych z garaŨami o jakichŜ 
konkretnych wymiarach, to nie pozw·lmy hali budowaĺ, no. No, taka jest 
prawda. I nie udawajmy, Ũe to jest garaŨ. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby za-
braĺ gğos? Bardzo proszň, pan radny Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň bardzo. Szanowny Panie Prezydencie! Ja jestem, 
uwaŨam, dobrym sğuchaczem, kilkakrotnie juŨ pan ten wŃtek podni·sğ w sprawie 
tych Ăwuzetekò, i proszň wybaczyĺ, skomentujň w ten spos·b, tak jak tu podsu-
nŃğem pomysğ panu prezydentowi Mariuszowi. SŃ pewne prawa koalicji, sŃ 
pewne prawa opozycji. Ja niekt·rych rzeczy po prostu nie podejmň, z r·Ũnych 
wzglňd·w, czasami piğka po prostu jest tylko i wyğŃcznie po paŒstwa stronie. Nie 
chcň w tym momencie juŨ wiňcej o tym m·wiĺ. Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy ktoŜ z paŒstwa radnych chciağby zabraĺ gğos 
w sprawie uwag wniesionych do projektu zmiany planu, zawartych w zağŃczniku nr 
3 do projektu uchwağy? JednoczeŜnie zwracam siň z zapytaniem: czy ktoŜ z paŒ-
stwa radnych wnosi o odrňbne gğosowanie danej uwagi? JeŨeli nie bňdzie z paŒ-
stwa strony wniosk·w o odrňbne gğosowanie danej uwagi, to poddam pod gğoso-
wanie nieuwzglňdnienie en bloc wszystkich uwag wniesionych do projektu zmiany 
planu, kt·re zgodnie z propozycjami prezydenta miasta Lublin zostağy nieuwzglňd-
nione w cağoŜci lub w czňŜci. Nie widzň gğos·w Ũadnych z paŒstwa strony.  

Szanowni paŒstwo radni, przed przystŃpieniem do gğosowania nad cağo-
ŜciŃ projektu uchwağy powinniŜmy r·wnieŨ w gğosowaniu stwierdziĺ, Ũe projekt 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin ï 
czňŜĺ II, Obszar I-M ï rejon ulic: Perliczej, Wr·blej nie narusza ustaleŒ Studium 
uwarunkowaŒ i kierunk·w zagospodarowania przestrzennego miasta Lublin 
przyjňtego uchwağŃ nr 283/VIII/2019 Rady Miasta Lublin z dnia 1 lipca 2019 
roku; dwa ï rozstrzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia uwag do projektu planu ï 
zağŃcznik nr 3; i po trzecie ï rozstrzygnŃĺ o sposobie realizacji zapisanych 
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w planie inwestycji z zakresu infrastruktury technicznej, kt·rej naleŨŃ do zadaŒ 
wğasnych gminy oraz zasadach ich finansowania ï zağŃcznik nr 4. 

Rozpoczynamy gğosowanie. Gğosowanie nr 35. Kto z paŒstwa radnych 
gğosuje Ăzaò stwierdzeniem, Ũe projekt zmiany miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego miasta Lublin ï czňŜĺ II, Obszar I-M ï rejon ulic: Perli-
czej, Wr·blej nie narusza ustaleŒ Studium uwarunkowaŒ i kierunk·w zagospo-
darowania przestrzennego miasta Lublin przyjňtego uchwağŃ nr 283/VIII/2019 
Rady Miasta Lublin? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto z paŒstwa rad-
nych jest Ăprzeciwò? Kto Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

16 gğos·w Ăzaò, 3 Ăprzeciwò, 4 ĂwstrzymujŃce siňò ï stwierdzam, Ũe Rada 
stwierdziğa, Ũe projekt zmiany planu nie narusza ustaleŒ Studium. 

Szanowni paŒstwo, teraz musimy rozstrzygnŃĺ o sposobie rozpatrzenia 
uwag do projektu planu ï zağŃcznik nr 3 do projektu uchwağy. Nie zgğosili paŒ-
stwo Ũadnych uwag, Ũadnych wniosk·w o odrňbne gğosowanie danej uwagi, 
w zwiŃzku z tym poddam teraz pod gğosowanie nieuwzglňdnienie en bloc 
wszystkich uwag wniesionych do projektu zmiany planu, kt·re zgodnie z propo-
zycjami prezydenta miasta zostağy nieuwzglňdnione w cağoŜci lub w czňŜci. JeŜli 
jednak w wyniku gğosowania Rada nie opowie siň za propozycjami prezydenta, 
to oznaczaĺ to bňdzie w konsekwencji odrzucenie cağego projektu planu i w na-
stňpstwie tego koniecznoŜĺ wprowadzenia w tymŨe projekcie zmian uwzglňd-
niajŃcych uwagi, a nastňpnie ponowne przeprowadzenie procedury planistycz-
nej, w tym ponowne wyğoŨenie projektu planu. Rozpoczynamy gğosowanie.  

Gğosowanie nr 36. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò nieuwzglňdnieniem, 
zgodnie z zakresem rozstrzygniňĺ pana prezydenta miasta uwag wniesionych do 
projektu zmiany planu w ramach pierwszego i drugiego wyğoŨenia do wglŃdu pu-
blicznego zawartych w zağŃczniku nr 3 do projektu uchwağy? Proszň o zbliŨenie 
karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

Szanowni paŒstwo, 16 gğos·w Ăzaò, 6 Ăprzeciwò, 2 ĂwstrzymujŃce siňò ï 
stwierdzam, Ũe Rada Miasta nie uwzglňdniğa uwag wniesionych do projektu 
zmiany planu w ramach pierwszego i drugiego wyğoŨenia. Przechodzimy teraz 
do gğosowania kwestii zawartej w zağŃczniku nr 4 do projektu uchwağy.  

Gğosowanie nr 37. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò rozstrzygniňciem 
o sposobie realizacji zapisanych w planie inwestycji z zakresu infrastruktury 
technicznej, kt·re naleŨŃ do zadaŒ wğasnych gminy oraz zasadach ich finanso-
wania? Proszň przybliŨyĺ kartň do czytnika. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto 
z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? 

17 gğos·w Ăzaò, 9 :òprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï stwierdzam, Ũe Rada 
przyjňğa przedmiotowe rozstrzygniňcie. Drodzy paŒstwo, przechodzimy teraz do 
gğosowania cağego projektu uchwağy. 

Gğosowanie nr 38. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò podjňciem tej 
uchwağy? Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa 
Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

17 gğos·w Ăzaò, 10 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï informujň, Ũe podjň-
liŜmy przedmiotowŃ uchwağň.ò 
 
Uchwağa nr 676/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 33 do protokoğu 
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AD. 9.12. USTALENIA LOKALIZACJI INWESTYCJI MIESZKANIOWEJ I INWESTYCJI 

TOWARZYSZłCEJ PRZY UL. GOSPODARCZEJ W LUBLINIE 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 822-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 34 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂPrzechodzimy do kolejnego punktu ï jest to podjňcie 
uchwağy w sprawie ustalenia lokalizacji inwestycji mieszkaniowej i inwestycji to-
warzyszŃcej przy ul. Gospodarczej w Lublinie (druk nr 822-1).  

Drodzy paŒstwo, w ramach przedstawianie nam uzasadnienia projektu 
uchwağy, kt·ry od strony technicznej jest oczywiŜcie przygotowywany przez Wy-
dziağ Architektury, oczywiŜcie udzielimy gğosu stronie zainteresowanej, tak jak 
zwykle to siň dzieje. Bardzo proszň, pani dyrektor, moŨe panié panie prezy-
dencieé Pani dyrektor, moŨe dwa sğowa, a nastňpnie udzielimy gğosu wniosko-
dawcom.ò 

 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂSğusznie. PaniŃ dyrektor proszň o zapoznanie tutaj 
paŒstwa radnych z tym projektem.ò 
 
Dyrektor Wydziağu Architektury i Budownictwa UM Ewa Boguta ĂProszň 
PaŒstwa! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Kr·ciutko powiem, o jakŃ inwe-
stycjň chodzi. Propozycja uchwağy jest, Ũe bňdziecie paŒstwo ustalaĺ dla firmy 
BIK Sp·ğki Jawnej z siedzibŃ w JaŜle lokalizacji inwestycji mieszkaniowej, pole-
gajŃcej na budowie zespoğu 6 budynk·w mieszkalnych wielorodzinnych, z nie-
uciŃŨliwymi usğugami w parterze, z garaŨami podziemnymi na dziağce przy ulicy 
Gospodarczej oraz inwestycji towarzyszŃcej, polegajŃcej na budowie drogi do-
jazdowej wraz z sieciami uzbrojenia terenu. MyŜlň, Ũe cağŃ charakterystykň tej 
inwestycji paŒstwo juŨ znajŃ z posiedzeŒ na komisjach. Jest to teren, kt·ry 
w obowiŃzujŃcym planie jest przeznaczony pod aktywnoŜĺ gospodarczŃ, jest to 
teren po dawnej fabryce element·w prefabrykowanych, na dzieŒ dzisiejszy zde-
gradowany i tutaj moŨna zastosowaĺ przepisy ustawy o uğatwieniach w zakresie 
inwestycji mieszkaniowych. MyŜlň, Ũe paŒstwo znajŃ te wszystkie uwarunkowa-
nia. JeŜli bňdŃ jakieŜ pytania szczeg·ğowe, to bňdziemy odpowiadaĺ.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy sŃ wnioskodawcy na sali i chcieliby zabraĺ 
gğos? Bardzo proszň.ò 
 
Przedstawiciel wnioskodawc·w ĂDzieŒ dobry paŒstwu.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň pana, bardzo proszň do mikrofonu, o przedsta-
wienie siň, dajň panu 5 minut.ò 
 
Przedstawiciel wnioskodawc·w p. Marian Okularczyk ĂNazywam siň Marian 
Okularczyk i jestem przedstawicielem firmy BIK Sp·ğka Jawna. Jest to firma ro-
dzinna skğadajŃca siň z rodzic·w i dwojga dzieci ï syn i c·rka. 

Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! PodejmujŃc siň zadania za-
gospodarowania tej nieruchomoŜci, nie zdawağem sobie sprawy, w jakim stanie 
ona jest. W momencie, kiedyéò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň do mikrofonu.ò 
 
Przedst. BIK M. Okularczyk ĂW momencie, kiedy zapoznağem siň, kiedy siň 
zorientowağem, co to znaczy, zaopatrzyğem siň w ksiŃŨkň ĂSpecustawa miesz-
kaniowaò, bo jedynie w ten spos·b moŨna ugryŦĺ. My tam kuŦni nie wybudu-
jemy, nie wybudujemy walcowni, ani nic innego, co mogğoby byĺ. Pan mgr Ko-
Ũuchowski pokaŨe paŒstwu, jak to wyglŃda, bo mağo kto sobie zdaje sprawň, jak 
bardzo to jest zdegradowane. Tam jest kilkanaŜcie tysiňcy ton rumowiska Ũel-
betonowego. ŧeby zrobiĺ z tym porzŃdek, wymyŜliliŜmy kwestiň skorzystania ze 
specustawy.  

Chciağem jeszcze wspomnieĺ, Ũe jestem przewodniczŃcym zarzŃdu Rady 
Dzielnicy Katowice Weğnowiec J·zefowiec. Ja rozumiem waszŃ pracň. Uczest-
niczň w takich dyskusjach, jak tutaj u was jest. Ale proszň mi wierzyĺ, czujŃc siň 
uczciwym czğowiekiem, chciağbym, Ũeby byĺ r·wnieŨ uczciwie traktowany, 
a stwierdzam, Ũe nie jestem. Bo jeŨeli osoba z waszego grona zabiera gğos i 
m·wi pozytywnie o tej koncepcji, o tejé po prostu o tym projekcie, nie ma siň 
do czego doczepiĺ, bo jest dziesiňĺ opinii przygotowanych w aktach i Ũadna 
opinia nie jest negatywna, to jej kolega po prostu prawie Ũe jŃ kopie po nogach 
i m·wi ï ĂPrzestaŒ juŨ gadaĺò. To jest pan radny Popiel. Byğ na dw·ch komi-
sjach. ï (Radny P. Popiel ĂKopağem?ò) ï No, nie wiem, czy kopağ, czy szarpağ, 
no, w kaŨdym bŃdŦ razie pani wystraszona p·Ŧniej juŨ nie gğosowağa Ăzaò, nie 
gğosowağa Ăzaò. 

Jest jedna zasadnicza sprawa. Proszň paŒstwa, mam 71 lat ï (Radny 
Popiel ï poza mikrofonem, wypowiedŦ nieczytelna) ï MoŨe pan siň bňdzie wy-
powiadağ? No, w Katowicach by takie numery nie przechodziğy na sesji Rady 
Miasta.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň pana, bardzo proszň do mikrofonu i do rzeczy.ò 
 
Przedst. BIK M. Okularczyk ĂPanie przewodniczŃcy, to proszň uspokoiĺ tych 
ludzi. Ja mam 71 lat i nie pozwolň siň lekcewaŨyĺ.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň, Ũeby pan m·wiğ do mikrofonu. Radnych 
bardzo proszň o zachowanie przyzwoitoŜci, spokoju i o pozwolenie na dokoŒ-
czenie temu panu.ò 
 
Przedst. BIK M. Okularczyk ĂSzanowni paŒstwo, pierwszy zarzut, jaki mnie 
spotkağ, to Ũe nawiŃzağem kontakt z proboszczem. Nie znağem w Lublinie ni-
kogo. Natomiast wizytujŃc nieruchomoŜĺ, widziağem koŜci·ğ, gdzie sama nieru-
chomoŜĺ jest za progiem tego koŜcioğa, za progiem, wiňc miağem nadziejň, Ũe 
ksiŃdz do Ũadnej partii nie naleŨy i bňdzie zainteresowany, Ũeby zrobiĺ tam po-
rzŃdek. I nie myliğem siň. I przegadağem z ksiňdzem proboszczem wiele rzeczy, 
wiele godzin. ZasadniczŃ sprawŃ, jakŃ poruszyğem z nim, to Ũe nie potrzebujň 
Ũadnej protekcji, bo jeŨeli sprawň bym usiğowağ zağatwiaĺ na zasadzie na skr·ty 
i szukajŃc protekcji, Ũeby to jakoŜ tam zağatwiĺ, to wiedziağem, Ũe sprawy nie 
wygram. To jest jedna sprawa.  

Druga sprawa, proszň paŒstwa ï macie dokumenty, przeglŃdaliŜcie. Te 
dokumenty trafiğy do Urzňdu Miasta kilka miesiňcy temu i wňdrowağy od wydziağu 
do wydziağu. Wszyscy siň z tym zapoznali i weryfikowali. MyŜmy to uzupeğniali 
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wielokrotnie. Sam projekt byğ przygotowywany p·ğtora roku, bo miağ byĺ przygo-
towany dobrze, bardzo dobrze, i tak zostağ przygotowany. JeŨeli ktoŜ teraz 
m·wi, Ũe specustawa nie gwarantuje ï ja tutaj kilka zdaŒ przeczytam tylko wy-
notowanych z tej ksiŃŨki tutaj, to jest ksiŃŨka ĂSpecustawaò, a przypuszczam, 
Ũe wielu ludzi nie zdecydowağo siň, Ũeby kupiĺ, bo ta ksiŃŨka kosztuje 130 zğ, 
no i po co m·wiĺ o szczeg·ğach, jak moŨna opowiadaĺ bzdury i zakğadaĺ, Ũe 
coŜ siň tam po prostu przepchnie. ĂSpecustawa mieszkaniowa ï nowe zasady 
realizacji inwestycjiò. Publikacja jest przeznaczona dla os·b odpowiedzialnych 
za ksztağtowanie polityki przestrzennej, zagospodarowanie i zabudowň zgodnie 
z ğadem ï przepraszam, ja mam problemy z oczami ï z ğadem przestrzennym, 
walorami architektonicznymi i krajobrazowymi oraz wymaganiami ochrony Ŝro-
dowiska. To jest taka jedna uwaga na okğadce. Natomiast pierwszy rozdziağ za-
czyna siň od wprowadzenia: Ustawa o uğatwieniu przygotowania i realizacji in-
westycji mieszkaniowych oraz inwestycji towarzyszŃcych, przyjňta przez Sejm 
5 lipca 2018 r. po rekordowo szybkim procesie legislacyjnym weszğa w Ũycie juŨ 
22 sierpnia 2018 r. Zgodnie z zağoŨeniami ma daĺ podstawy prawne do spraw-
nej realizacji Narodowego Programu Mieszkaniowego, przyjňtego przez Radň 
Ministr·w 27 wrzeŜnia 2016 roku, kt·rego gğ·wnym celem jest ï i proszň to sğu-
chaĺ i zapamiňtaĺ ï jest likwidacja deficyt·w iloŜciowych i jakoŜciowych miesz-
kaŒ. ZağoŨeniem ustawy sŃ uğatwienia w zasadach inwestowania, co poŜrednio 
ma siň przeğoŨyĺ na zwiňkszenie podaŨy, kt·ra z kolei w efekcie ma spowodo-
waĺ spadek cen rynkowych mieszkaŒ, tak, aby osobyéò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň pana, z szacunku dla pana, ja panu naprawdň 
nie chcň przerywaĺ, ale ja panu dağem 5 minut. Pan nam opowiada o ustawie, 
nie m·wi pan nic o inwestycji. Bardzo proszň, Ũeby pan zajŃğ siň tym, po co pan 
tu przyszedğ.ò 
 
Przedst. BIK M. Okularczyk ĂAle panie przewodniczŃcy, przecieŨ ile tu sğ·w 
padğo, pustosğ·w na temat tego, Ũe ustawň trzeba zmieniĺ. Proszňéò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂProszň pana, chce pan z nami dyskutowaĺ na temat tej 
ustawy w tej chwili? No to zaraz zaczniemy tň dyskusjň od nowa, jeŨeli tak.ò 
 
Przedst. BIK M. Okularczyk ĂJa skoŒczň ostanie zdanie ï tak, aby stağy siň 
one dostňpne dla os·b bňdŃcych na granicy zdolnoŜci kredytowej. Proszň sza-
nownych paŒstwa, na temat samej inwestycji wypowie siň pan mgr KoŨuchow-
ski i pokaŨe wam, co myŜmy sfilmowali, bo w zasadzie dopiero film obrazuje, 
jak tragicznie tam po prostu wyglŃda, jak to jest i jakie stwarza zagroŨenie dla 
tej mğodej grupy ludzi, kt·rzy tam pijŃ piwo, spňdzajŃ czas, bo sam na wğasne 
oczy to widziağem. To jest jedna rzecz.  

I druga rzecz, kt·rej nie chciağbym, znaczy nie miağem zamiaru powie-
dzieĺ, ale powiem, bo niekt·re wypowiedzi ŜwiadczŃ o tym, Ũe nie sŃ przypad-
kowymi wypowiedziami. W tym roku, jakieŜ piňĺ miesiňcy temu pewien czğowiek 
z Lublina najpierw dzwoniğ do wsp·ğwğaŜciciela Huberta Bika, a poniewaŨ ten go 
spuŜciğ na drzewo, to zadzwoniğ do mnie. Godzina 8.00 rano mam telefon i jest 
propozycja wykupu tej dziağki. Ja m·wiň ï za ile? No to podağ takŃ cenň, Ũe 
o mağo z ğ·Ũka nie spadğem, ale mniejsza z tym. Wytğumaczyğem czğowiekowi, 
Ũe ja jestem tylko do tego, Ũeby zorganizowaĺ zagospodarowanie tej dziağki. 
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Natomiast z wğaŜcicielem bňdzie rozmawiağ wtedy, kiedy Rada Miasta wyrazi 
zgodň na zabudowň, po prostu przyjmie nasz projekt. Proszň paŒstwa, ten czğo-
wiek zaŜmiağ mi siň w twarz ï ĂA pan jest taki pewny, Ũe pan dostanie tň zgodň?ò 
Dzisiaj, po dzisiejszej dyskusji tutaj mam bardzo powaŨne wŃtpliwoŜci. Nie bňdň 
zaskoczony, jeŨeli tej zgody nie bňdzie. To tyle chciağem powiedzieĺ. Natomiast 
proszň pana magistra, Ũeby siň wypowiedziağ.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂTak, zapraszam pana.ò 
 
Arch. Bartosz KoŨuchowski ĂDzieŒ dobry. Jeszcze raz siň przedstawiň ï Bar-
tğomiej KoŨuchowski, jestem autorem opracowania koncepcji zagospodarowa-
nia przy ulicy Gospodarczej 19 i na proŜbň inwestor·w uczestniczyğem w filmie, 
kt·ry za chwilň chciağbym paŒstwu przedstawiĺ.ò 
 
NastŃpiğo przedstawienie filmu.  
ścieŨka dŦwiňkowa: 
 
Arch. Bartğomiej KoŨuchowski: 
Pewien czas temu otrzymağem zlecenie na opracowanie zespoğu budynk·w wie-
lorodzinnych w Lublinie przy ulicy Gospodarczej. Projekt ma byĺ zrealizowany 
na podstawie specustawy mieszkaniowej, kt·ra zakğada przywracanie i zago-
spodarowania zabudowŃ mieszkaniowŃ teren·w zdegradowanych i obecnie nie 
uŨytkowanych. Doskonağym tego przykğadem jest dziağka przy ulicy Gospodar-
czej, poğoŨona w dzielnicy Tatary, w dzielnicy, kt·ra ma bardzo stare tradycje 
mieszkaniowe, ale leŨy teŨ na styku z terenami przeznaczonymi pod przemysğ 
i pod zabudowň gospodarczŃ. ZaproponowaliŜmy 6 budynk·w w ukğadzie 
umoŨliwiajŃcym przewietrzanie, takŨe taka zr·Ũnicowana zabudowa pozwoli 
mieszkaŒcom teŨ lepiej siň identyfikowaĺ z miejscem, da wiňksze poczucie bez-
pieczeŒstwa, place zabaw, miejsca postojowe sŃ na obrzeŨach tej dziağki, takŨe 
wewnŃtrz ruch koğowy i parkingowy jest ograniczony tylko do kilku miejsc i do 
wjazd·w do garaŨy podziemnych. Specustawa mieszkaniowa ma za zadanie 
oddaĺ do uŨytkowania z powrotem mieszkaŒcom Lublina zdegradowany teren, 
w kt·rym w tej chwili sŃ pozostağoŜci zabudowy przemysğowej, jest tutaj duŨo 
starych fundament·w, pozostağoŜci budynk·w, kt·re nie sŃ w tej chwili uŨytko-
wane. PrzywracajŃc miastu ten teren zaproponowaliŜmy nasadzenia nowych 
drzew, tak, Ũeby przyszli mieszkaŒcy czuli siň swobodnie i w naturalnym oto-
czeniu mogli spňdzaĺ czas i po prostu mieszkaĺ. 
 
Proboszcz Parafii pw. Matki BoŨej Kr·lowej Polski ks. Sğawomir Marek La-
skowski 
Drodzy PaŒstwo, jako proboszcz Parafii Matki BoŨej Kr·lowej Polski mam ra-
doŜĺ zwr·ciĺ siň do was z apelem, dla mnie bardzo waŨnym, dla naszych para-
fian r·wnieŨ, poniewaŨ od wielu lat juŨ jest pr·ba rozpoczňcia dla nas bardzo 
interesujŃcej inwestycji ï budowy nowego osiedla przy parafii na Gospodarczej 
i pan Marian Okularczyk, kt·ry cağym sercem jest zaangaŨowany w realizacjň 
tego projektu, jako peğnomocnik firmy BIK, zwracağ siň do mnie niejednokrotnie 
teŨ z konsultacjami r·Ũnymi, pytajŃc o sğusznoŜĺ tej inwestycji, co my na ten 
temat myŜlimy i cağym sercem popieramy tň inwestycjň, bo teren, kt·ry chcŃ 
rewitalizowaĺ na dzieŒ dzisiejszy jest to pobojowisko, jakby po drugiej wojnie 
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Ŝwiatowej, pozostawione po fabryce dawnej element·w Ũelbetonowych. To jest 
ruina totalna, dwa hektary ziemi po prostu zapuszczonej, zniszczonej, Ŝrodowi-
sko dzikich zwierzŃt, nie wiadomo jeszcze, co tam za Ũywioğy ŨyjŃ, ale to jeszcze 
jest p·ğ biedy ï jest to miejsce, gdzie siň zbierajŃ r·Ũne niestety elementy teŨ, 
tam sŃ burdy pijackie. Tam niestety teŨ dzieci i mğodzieŨ siň bawi, wiňc tam sŃ 
niebezpieczne sytuacje, tam naprawdň grozi nawet ŜmierciŃ czy kalectwem, ta-
kie zabawy. I dlatego podjňcie tej inwestycji, budowa nowego osiedla to jest po 
prostu strzağ w dziesiŃtkň. To sŃ i nowe mieszkania, ale takŨe piňkne otoczenie, 
piňkna architektura. Wiňc do wszystkich tych, kt·rzy mogŃ podjŃĺ, muszŃ pod-
jŃĺ decyzjň na temat budowy, proszň o podjňcie pozytywnego stanowiska, po-
parcia tego projektu i naprawdň juŨ teraz w imieniu tych wszystkich, kt·rzy bňdŃ 
oglŃdali to piňkno, dziňkujň serdecznie, niech Pan wam bğogosğawi. 
 
Arch. B. KoŨuchowski ĂDobrze, dziňkujň bardzo. Teraz, odnoszŃc siň do sa-
mego projektu, poniewaŨ padğy wczeŜniej liczby pewne, to na tym terenie za-
proponowaliŜmy zabudowň na 30 procentach tej dziağki. Nie jest to maksymalna 
iloŜĺ, kt·rŃ moglibyŜmy wykorzystaĺ, zgodnie ze specustawŃ mieszkaniowŃ. 
WysokoŜĺ budynk·w to jest od 12 do 27 metr·w, nawiŃzuje do zabudowy ota-
czajŃcej. Dziağka jest otoczona z jednej strony ulicŃ GospodarczŃ, od poğudnia 
z ulicŃ dojazdowŃ, kt·ra stanowi inwestycjň towarzyszŃcŃ dla tej inwestycji, od 
strony wschodniej graniczy z terenem kolejowym, z trakcjŃ kolejowŃ. Od PKP 
dostaliŜmy warunek na odlegğoŜĺ 45 metr·w do pierwszego budynku przezna-
czonego na stağy pobyt ludzi. ZaprojektowaliŜmy budynek w odlegğoŜci 50 me-
tr·w i wprowadziliŜmy zielony bufor, no, z propozycjŃ ekranu akustycznego, 
kt·ry miağby ograniczyĺ hağas od tor·w. SŃ to wolne tory, gdzie pociŃgi mogŃ 
jeŦdziĺ maksymalnie z prňdkoŜciŃ 30 km/h. Od strony p·ğnocnej jest teren AG, 
czyli to jest ten sam, kt·ry jest obecnie na terenie przedmiotowej naszej dziağki. 
Jest to teren przeznaczony na przemysğ. A poniewaŨ projekt znajduje siň na 
dziağce, kt·ra zostağa, wczeŜniej byğa wykorzystywana jako teren przemysğowy, 
a obecnie tej funkcji nie peğni, takŨe zgodnie z ustawŃ zwolnieni byliŜmy z wy-
kazaniem zgodnoŜci ze Studium. Tu, na komisjach w poniedziağek i we wtorek 
padğy takie pytania i proŜba odpowiedzi teŨ od przedstawicieli Wydziağu Plano-
wania, nie wiem, moŨe bňdzie szansa, jeŨeli padnŃ takie pytania, na odpowiedŦ. 
W kaŨdym bŃdŦ razie Studium w tym miejscu przewiduje realizacjň inwestycji 
centrotw·rczych i w naszym projekcie zaprojektowaliŜmy takŃ ŜredniŃ intensyw-
noŜĺ zabudowy, kt·ra oŨywi ten teren i bňdzie sp·jna z tradycjami tej dzielnicy.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy paŒstwo radni chcieliby zabraĺ 
gğos w tej sprawie? Bardzo proszň, pan przewodniczŃcy Sadowski jako pierw-
szy, pan radny Popie, pan radny Pitucha.ò 
 
Radny D. Sadowski ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panowie Prezy-
denci! Szanowni PaŒstwo Radni! Rozpocznň od pytania do szanownego pana, bo 
mnie trochň zaniepokoiğo to, co powiedziağ na koŒcu, sugerujŃc, Ũe dzwoniğ do 
niego jakoby ï no, tak wynikağoby z treŜci tej wypowiedzi ï osoba, kt·ra byğa zain-
teresowana zakupem tej dziağki i jak pan stwierdziğ, ze osoba wskazağa w tej wy-
powiedzi, Ũe sugerujŃc, Ũe moŨe pan nie dostaĺ zgody i pan wysnuğ z tego wnio-
sek, Ũe ï no, moŨna tak przyjŃĺ a priori ï Ũe to byğ jakiŜ wysğannik Rady Miasta, 
kt·ry dzwoniğ do pana, sugerujŃc, Ũe albo zostanie to sprzedane, albo tej zgodyé 
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- (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Nie, nie, no ja chcň ustaliĺ stan faktycznyé - (Gğos 
z sali ï wypowiedŦ nieczytelna) ï Ale pani radna ma gğos, czy ja mam gğos? Nie, 
noé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï W tej sytuacjié Ale czy koleŨanka mi pozwoli? 
W tej sytuacji sugerowağbym zawiadomienie organ·w Ŝcigania, bo to jest, jeŨeli 
pan odczytağ tň sytuacjň w ten spos·b, jak pan odczytağ, to jest to dziağanie majŃce 
znamiona przestňpstwa i jeŨeli pan to tak odczytağ, no to wydaje siň, Ũe pan wrňcz 
ma obowiŃzek dokonaĺ takiego zgğoszenia. To po pierwsze. 

Po drugie ï z pana wypowiedzi wynikağo, Ũe powr·cicie do rozmowy na 
temat zbycia tej nieruchomoŜci, jak bňdzie ta zgoda Rady Miasta i chciağem 
ustaliĺ, czy paŒstwo chcecie realizowaĺ tň inwestycjň, czy tylko jakby uzyskaĺ 
zgodň Rady Miasta i wtedy wystawiĺ tň inwestycjň z projektem na sprzedaŨ, bo 
to teŨ istotna informacja, kto bňdzie inwestorem na tym terenie, a odczytağem 
pana wypowiedŦ, Ũe jakby rozmowa o zbyciu tej nieruchomoŜci bňdzie konty-
nuowana po przejŜciu tej procedury w Radzie Miasta. ï (Gğos z sali ï wypo-
wiedŦ nieczytelna) ï Ale jakby pan byğ uprzejmy chwilň zaczekaĺ, ja bym skoŒ-
czyğ, bo jeszcze mam do samego wniosku, bo tak jak m·wiğem na komisji, ten 
projekt ze wszystkich, kt·re rozpatrywaliŜmy do tej pory na Radzie Miasta, naj-
bardziej do mnie trafia, natomiast mam zasadniczŃ uwagň, wielokrotnie jŃ tutaj, 
ale nie w obecnoŜci pan·w wyraŨağem, wiňc jŃ powt·rzň. Niestety ustawa wpro-
wadza pewien bağagan prawno-formalny w dziedzinie zagospodarowania prze-
strzennego i urbanistyki, i juŨ przechodzň do szczeg·ğ·w. W tym momencie, no, 
1 lipca mamy uchwalone Studium uwarunkowaŒ przestrzennych, gdzie Studium 
okreŜla na tym terenie aktywizacjň gospodarczŃ. OczywiŜcie ustawa tzw. Ălex 
developerò nie wymaga w tym przypadku zgodnoŜci, niesprzecznoŜci ze Stu-
dium. Ale plan zagospodarowania przestrzennego juŨ musi byĺ zgodny ze Stu-
dium, a wiňc w przyszğoŜci, podejmujŃc zmianň planu, czy uchwalajŃc dla tego 
obszaru plan zagospodarowania, Rada Miasta musi siň kierowaĺ zapisami 
w Studium uwarunkowaŒ, a wiňc mamy sytuacjň takŃ, Ũe po podjňciu uchwağy 
w dniu dzisiejszym w zakresie tego wniosku pozytywnej, no, mamy w tym ob-
szarze wydzielonŃ czňŜĺ niezgodnŃ ze Studium, a tym samym uchwalenie 
planu zagospodarowania przestrzennego w tym obszarze bňdzie jakby niemoŨ-
liwe. I to jest ten jakby element wprowadzenia bağaganu prawno-formalnego, 
jeŨeli chodzi o wnioski z Ălex developerò. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDziňkujň panu przewodniczŃcemu. Bardzo pro-
szň, pan radny Piotr Popiel. ï (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna; Wice-
przew. RM S. KieroŒski ĂAle odpowie pan, odpowie pan.ò) ï Dziňkujň za suge-
stie, za porady, ale pan pozwoli, Ũe ja bňdň prowadziğ Radň, w tej chwili radni 
majŃ gğos i pan siň do nich odniesie po gğosie pana radnego Popiela i po gğosie 
pana Tomasza Pituchy. Bardzo proszň.ò 
 
Radny P. Popiel ĂDziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni Panowie Prezy-
denci! Szanowna Rado! Szanowni PaŒstwo! No, nie ukrywam, Ũe po szeŜciu 
latach mojej obecnoŜci w tych ğawach poczuğem siň, delikatnie m·wiŃc, Ŧle i do-
tkniňty. Proszň paŒstwa, dwa dni temu obchodziğem doŜĺ waŨnŃ rocznicň i obie-
cağem sobie, Ũe o jednŃ rzecz, o kt·rŃ bňdň doŜĺ mocno walczyĺ, to o mojŃ 
godnoŜĺ, nie o inwestycje, o swojŃ godnoŜĺ. W dniu dzisiejszym przedstawiciel 
wnioskodawc·w zasugerowağ, jakobym w poniedziağek na Komisji Rozwoju 
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Miasta i Urbanistyki mojŃ szanownŃ koleŨankň Mağgorzatň SuchanowskŃ jako-
bym szarpağ, kopağ, czy jakieŜ inne dziağania podejmowağ wzglňdem jej osoby, 
dotykajŃce moŨe jej godnoŜci. To proszň paŒstwa, dla mnie to jest jak policzek, 
jak strzağ taki w policzek i to taki doŜĺ mocny. Dlatego teŨ zapytam tutaj mojŃ 
koleŨankň SuchanowskŃ Mağgorzatň, kt·rŃ oczywiŜcie bardzo ceniň, lubiň etc., 
czy rzeczywiŜcie coŜ takiego miağo miejsce, ale to koleŨanko, jeŜli moŨna by 
poprosiĺ do mikrofonu. I dalej bňdň kontynuowaĺ, panie przewodniczŃcy.ò 
 
Radna M. Suchanowska ĂKolego radny Popiel, nie byğo takiej sytuacji.ò 
 
Radny P. Popiel ĂBardzo dziňkujň za te sğowa i szanowni paŒstwo, myŜlň, Ũe 
wszystkie osoby, kt·re tutaj sŃ na sali, znajŃ mnie, znajŃ mojŃ osobň ï ja bym 
w Ũyciu sobie nie pozwoliğ na tego typu dziağania, a tym bardziej w stosunku do 
kobiet, to proszň paŒstwa, to byğby po prostu dla mnie policzek. Nie ma moŨli-
woŜci, proszň paŒstwa, Ũebym ja przy dziesiŃtym roku mojej dziağalnoŜci spo-
ğecznej, Ũebym sobie pozwoliğ na tego typu dziağania. Proszň pana, to co pan 
zasugerowağ, to jest minimum niegodziwe, to jest minimum niegodziwe. Dlatego 
teŨ bardzo proszň pana o to, Ũeby pan siň z tych sğ·w dyplomatycznie wycofağ. 
Czym innym, proszň pana, sŃ i tak rejestrowane komisje, na kt·rych brağem 
udziağ, a czym innym, proszň pana, jest sesja Rady Miasta, kt·ra jest transmi-
towana on-line, kt·ra to jest oglŃdana przez mieszkaŒc·w. Ja, proszň pana, 
naprawdň doŜĺ mocno jestem zwiŃzany z samorzŃdem i naprawdň wie pan, to 
jest takie moje oczko w gğowie. Nie zna mnie pan. I proszň wybaczyĺ, ale uraziğ 
mnie pan doŜĺ mocno minimum tymi sğowami. Panie przewodniczŃcy, chciağ-
bym w tym momencie zakoŒczyĺ. Jak dojdň do siebie, troszeczkň siň uspokojň, 
to merytorycznie do punktu chciağbym powr·ciĺ.ò 

 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂDobrze. Dziňkujň bardzo. Pan radny Tomasz 
Pitucha ï bardzo proszň.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂDziňkujň bardzo. Ja chciağbym siň merytorycznie odnieŜĺ 
do przedstawionego projektu uchwağy, kt·ry to na mocy udzielonej samorzŃ-
dowi w tzw. ustawie Ălex developerò, o kt·rej juŨ byğo duŨo mowy, daje nam 
wğadztwo na temat zmiany przeznaczenia teren·w, kt·re sŃ inaczej okreŜlone 
w zapisach Studium. My moŨemy to zrobiĺ, ale pod pewnymi warunkami, czyli 
musimy jakby jako radni byĺ przekonani o zasadnoŜci tego dziağania. I ja na 
poczŃtku chciağem powiedzieĺ, Ũe to nie jest ğatwa decyzja, dlatego Ũe widzŃc 
zaangaŨowanie i tutaj pana, kt·ry siň wypowiadağ, i pana projektanta, i jakby 
racjonalnoŜĺ przedğoŨenia paŒstwa, muszň sobie daĺ odpowiedŦ na pytanie, 
czy w Lublinie brak jest miejsc na budowň mieszkaŒ, Ũeby obszar przemysğowy 
zamieniaĺ na mieszkani·wkň. To jest gğ·wny argument, istota naszej dzisiejszej 
decyzji, czy mamy tereny przemysğoweé I teraz ja powiem od razu na poczŃtku 
ï ja zagğosujň przeciwko tej uchwale pomimo wielkiego szacunku do tego, co 
paŒstwo przedkğadacie z kilku powod·w, kt·re wyjaŜniň. 

Przejrzağem sobie sŃsiedztwo linii kolejowej biegnŃcej przez Lublin 
i w Ũadnym miejscu, poza dwoma lub trzema wyjŃtkami, nie ma tak bliskiego 
sŃsiedztwa mieszkani·wki z tymi torami, jakie proponujecie paŒstwo. Prawie 
zaraz, naprzeciwko jest rzeczywiŜcie osiedle, kt·re kiedyŜ powstağo przy FSC, 
z tym Ũe jest to osiedle, na kt·rym nie sŃdzň, Ũeby ktoŜ, kto tam mieszka, chciağ 
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docelowo mieszkaĺ. Mieszkanie jest jednak towarem jakby, no, wymagajŃcym 
nakğad·w, prawda? Natomiast to nie jest miejsce, gdzie ci mieszkaŒcy, to nie 
jest ich wymarzone miejsce. To jest jedyny wğaŜciwie przypadek, gdzie bloki 
przylegajŃ do tor·w. SŃ jeszcze dwa miejsca, gdzie domy przylegajŃ do tor·w 
i to jest m.in. ulica ĞňczyŒska i tutaj w stronň wğaŜnie tych tor·w, i to sŃ miejsca, 
kt·re miasto w perspektywie chce rewitalizowaĺ, rewitalizowaĺ, ale r·wnieŨ nie 
wydaje mi siň, Ũeby dobrŃ metodŃ tej rewitalizacji byğo budowanie tam blok·w. 
Dla mnie osobiŜcie najwaŨniejszym argumentem jest to, Ũe ja nie podniosň rňki 
za tym, Ũeby tereny, gdzie moŨe siň zlokalizowaĺ aktywnoŜĺ gospodarcza 
i przemysğ, zamieniaĺ na mieszkani·wkň. Lublin jest biednym miastem, Lublin 
nie ma przedsiňbiorstw, nie ma fabryk, nie ma przemysğu. Ja mam u siebie 
w dzielnicy, gdzie bardzo blisko mieszkam, sytuacjň takŃ, gdzie byğa przetw·r-
nia chmielu i obok niej Herbapol, najwiňkszy producent sok·w w Polsce. Miasto, 
na skutek r·Ũnego typu dziağaŒ developera, kt·ry wykupiğ ten grunt, pozwoliğo 
na budowň blok·w 4 metry od pğotu Herbapolu. Dzisiaj ci mieszkaŒcy przycho-
dzŃ do mnie, jako do radnego i m·wiŃ ï ĂNiech pan nam pomoŨe walczyĺ z Her-
bapolem o odszkodowania. Niech pan nam pomoŨe, Ũeby Herbapol wyğoŨyğ 
1 mln na ochronň nas przed hağasemò. To siň dzieje w tej piňciolatce, to siň 
dzieje w ostatnich latach. I to nie jest Ũadna pana, czy pana wina, czy wğaŜciciela 
tych grunt·w, ale takie sŃ fakty. Ja juŨ wczeŜniej o tym m·wiğem, paŒstwo tego 
nie moŨecie wiedzieĺ, Ũe ja rňki za przeksztağcaniem teren·w przemysğowych 
na mieszkani·wkň nie podniosň.  

I ostatni argument, ale najbardziej merytoryczny w kontekŜcie tej ustawy 
jest taki, Ũe w mieŜcie Lublin uchwalono Studium, kt·re praktycznie zagospoda-
rowuje 80% teren·w rolnych i bardzo duŨo teren·w innego przeznaczenia na 
tereny mieszkaniowe. Po prostu w dyskusji na temat tego Studium ja podnosi-
ğem gğosy, Ũe tej mieszkani·wki jest w tym Studium zaplanowane tak duŨo, Ũe 
nasze drogi tego nie obsğuŨŃ, jeŨeli to siň wszystko zabuduje. W moim przeko-
naniu przy cağej jakby nawet sztuce zaaranŨowania tej przestrzeni, kt·rŃ paŒ-
stwo ŨeŜcie przedğoŨyli, nie ma takiej podstawy, Ũeby kolejne tereny, kt·re nie 
sŃ terenami mieszkaniowymi, tworzyĺ. I proszň o jakby zrozumienie i wyrozu-
miağoŜĺ. Nie jest to dla mnie ğatwa decyzja. Dziňkujň za uwagň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan przewodniczŃcy Bartosz Margul.ò 
 
Radny B. Margul ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezyden-
cie! Wysoka Rado! Ja z uwagŃ siň przyglŃdağem temu projektowi, ze wzglňdu 
na to, Ũe reprezentujň jednŃ z dzielnic, kt·ra jest objňta tym projektem, znam te 
tereny i ja przyznajň, Ũe, znaczy pierwsze moje wraŨenie byğo doŜĺ dobre, bo 
wiem, jak teren jest zdegradowany i szczerze m·wiŃc, wolağbym, Ũeby w jakiŜ 
spos·b ğadnie byğ zagospodarowany, a nie tak, jak jest obecnie, i tu siň z paŒ-
stwem zgodzň. Na pewno wydaje mi siň, Ũe pan ï tak juŨ uwaga do pana ï Ũe 
wchodzŃc i oskarŨajŃc, uŨywajŃc jakiejŜ sugestii, nie zyskuje pan tutaj sympatii 
i nie pomaga chyba projektowi, ale m·wiň, ja te emocje oddalam i ja meryto-
rycznie do tematu podejdň. 

Moje pierwsze wraŨenie byğo dobre i ja szczerze m·wiŃc z poczŃtku przy-
chylağem siň do tego, bo normalnŃ, takŃ tradycyjnŃ drogŃ rzeczywiŜcie trochň 
lat trzeba byğoby poczekaĺ, bo najpierw naleŨağoby Studium zmieniĺ, potem 
plan zagospodarowania. Wiem z kolei ï tutaj do kolegi Pituch ï Ũe jeŨeli ktoŜ by 
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chciağ tam inwestycjň przemysğowŃ zlokalizowaĺ, to bňdziemy mieli tutaj w Ra-
tuszu p·ğ Tatar protestujŃcych przeciwko jakiemuŜ zakğadowi powaŨnemu, 
w zwiŃzku z tym z tej strony tor·w raczej nic nie powstanie i byğby to powaŨny 
konflikt spoğeczny, wiňc miejsce samo w sobie mogğoby byĺ rzeczywiŜcie fajnie 
zagospodarowane. I ja m·wiň ï ja nie mam takiej awersji, i nie podoba mi siň, 
tak jak wczeŜniej rozmawiağem, nie podoba mi siň wszystko w tej ustawie, na-
tomiast nie podchodzň do tego, Ũe to projekt Ălex developerò, to na pewno nie, 
m·wiň kaŨdy projekt indywidualnie.  

Natomiast, co mi siň w tym projekcie nie bardzo podoba ï no, w mojej 
ocenie to zrobiliŜcie paŒstwo tň intensywnoŜĺ zabudowy wiňkszŃ nawet niŨ po 
drugiej stronie na Tatarach, jest blok na bloku, odlegğoŜĺ tam moŨe i od tor·w 
jest piňĺdziesiŃt parň metr·w od brzegu dziağki, to jest bodajŨe, nie wiem, gdzieŜ 
tam patrzyğem po tych wymiarach, ze dwadzieŜcia, czyli nie jest to jakoŜ daleko. 
Szczerze m·wiŃc, ja prawdopodobnie dzisiaj nie poprň tego paŒstwa projektu, 
mimo Ũe naprawdň Ũyczyğbym sobie, Ũeby ta dziağka i te dziağki, kt·re sŃ pomiň-
dzy paŒstwa tŃ nieruchomoŜciŃ a koŜcioğem, r·wnieŨ zostağy zagospodarowane 
w jakiŜ ğadny spos·b, bo to co jest, teŨ chyba niekt·re sŃ wystawione na sprze-
daŨ, wiňc moŨna teŨ pomyŜleĺ o jakichŜé 

Natomiast powiem tak: jeŨeli paŒstwo za jakiŜ czas przemodelujecie ten 
sw·j projekt na mniejszŃ intensywnoŜĺ, na przykğad na cztery bloki, Ũeby trochň 
siň odsunŃĺ jednak od tych tor·w. Dlaczego o tym m·wiň i dlaczego o tym ko-
ledzy m·wiŃ? Bo paŒstwo zrobicie inwestycjň, sprzedacie mieszkania i zosta-
wicie mieszkaŒc·w samym sobie, a potem my bňdziemy sğuchaĺ ï a Ũe to po-
ciŃgi za gğoŜno, Ũe moŨe wyŨszy ekran, Ũe moŨe tu przeszkadza zakğad gdzieŜ 
obok, wiňc my bňdziemy siň z tymi problemami p·Ŧniej borykaĺ, kiedy paŒstwa 
juŨ dawno tutaj nie bňdzie. Dlatego moja jest taka sugestia ï jeŨeli dzisiaj ten 
projekt nie uzyska, tak wsğuchujŃc siň w gğosy koleg·w i koleŨanek, raczej sym-
patii zbytniej nie uzyskağ, to proponowağbym tak go zmodyfikowaĺ, Ũeby nie iŜĺ 
w maksymalizacjň zysk·w. Ja z jednej strony rozumiem, sam jestem przedsiň-
biorcŃ i rozumiem Ũe paŒstwo staracie siň zmaksymalizowaĺ te zyski, natomiast 
zrobiĺ projekt taki, kt·ry rzeczywiŜcie bňdzieé i bňdzie w nim wiňcej zieleni, 
odsuniňcie siň paŒstwo trochň od tych tor·w, tak, Ũeby nie byğo p·Ŧniej uciŃŨliwe 
mieszkanie. Bo moŨe ktoŜ siň skusi, paŒstwo pewnie, dzielnica moŨe nie jest 
najbardziej taka najdroŨsza dzielnica w Lublinie, wiňc moŨe mieszkania bňdŃ 
tanie, ktoŜ siň skusi, ale potem przyjdzie zmierzyĺ siň z tŃ rzeczywistoŜciŃ 
i moŨe byĺ r·Ũnie. TakŨe ja bym sugerowağ troszeczkň okrojenie tego projektu. 
Nie wiem, ile tam, przepraszam, teraz nie pamiňtam, czy tutaj byğo wpisane, czy 
nie byğo, ja nie bardzo znajdujň teraz tutaj na szybko te informacje, jak duŨo tam 
lokalié - (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna) ï Sğucham? Nie, nie, ale nie 
chodzi mi mieszkalnych, bo to pamiňtam, tylko ile usğugowych lokali, Ũe ten to 
od ulicy Gospodarczej, przynajmniej od tej czňŜci wypğaszczonej, bo potem siň 
robi skarpa, wiňc na tej czňŜci w cağoŜci moŨna byğoby teŨ na aktywnoŜĺ jakŃŜ 
gospodarczŃ, takŃ miastotw·rczŃ i fajnie moŨna byğoby ten teren zagospodaro-
waĺ. TakŨe ja siň prawdopodobnie dzisiaj wstrzymam. Podoba mi siň pomysğ, 
ale nie w takiej formie, jakŃ paŒstwo zaproponowali. To jest zbyt intensywne, 
jest bardziej intensywne niŨ Tatary po przeciwnej stronie, gdzie te bloki sŃ jeden 
na drugim. Naprawdň, jeŨeli mamy coŜ tworzyĺ, to stw·rzmy coŜ fajnego i za-
chňcam do tego paŒstwa. JeŜli projekt nie uzyska poparcia, to powrotu z nowŃ 
koncepcjŃ. Dziňkujň.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby 

zabraĺ gğos w tej sprawie? Nie widzň. Drodzy paŒstwo, rozpoczynamy gğoso-

wanie. ï (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna). Bardzo proszň o udzielenie 

odpowiedzi na pytania, kt·re padğy. Proszň m·wiĺ do mikrofonu.ò 

 

Przedst. BIK M. Okularczyk ĂSzanowni PaŒstwo! Nie da siň ukryĺ, Ũe mnie 

poniosğo dzisiaj i Ũağujň, bo doszedğ po prostu moim antagonistom jeszcze jeden 

argument, Ũe kogoŜ tam obraŨam. Gdybym nie widziağ, gdyby nie rozmawiağ, to 

pewno bym to wszystko zlekcewaŨyğ, ale faktem jest, Ũe byğa taka propozycja. 

Faktem jest, Ũe moi zleceniodawcy zobowiŃzali mnie do szukania firmy, kt·ra 

na zlecenie bňdzie realizowağa tň inwestycjň lub teŨ na zasadzie wsp·lnego 

przedsiňwziňcia, z racji tego, Ũe wğaŜciciele majŃ pewien problem inwestycyjny 

do rozwiŃzania w świnoujŜciu, przy samej granicy. I w zwiŃzku z tym, no, po 

prostu trudno im jest rozdzieliĺ swojŃ energiň. Proszň mi nie wkğadaĺ w usta 

sğ·w, Ũe chcemy to sprzedaĺ. Taka byğaé zrelacjonowağem paŒstwu rozmowň, 

kt·ra odbyğa siň nad ranem, no, moŨe nie nad ranem, bo to juŨ byğo gdzieŜ koğo 

godziny 8.00 rano. Ale nie da siň ukryĺ, Ũe byğem bardzo zaskoczony, bardzo 

byğem zaskoczony, bo po pierwsze ï jak ten czğowiek do mnie dotarğ i skŃd takie 

pomysğy miağ. Ale sğowo w sğowo powt·rzyğem, jak on w stosunku do mnie 

siň odni·sğ. 

Sprawa, proszň paŒstwa, to co wy nazywacie Ălex developerò ï proszň 

paŒstwa, to jest ustawa, a ustawa to jest przepis, a przepis to jest rzecz, kt·ra 

obowiŃzuje kaŨdego Polaka i musimy siň do tego odnosiĺ. Z tej ustawy, ta 

ustawa nakazağa nam wykonaĺ pewne czynnoŜci i tak jak powiedziağem, przez 

p·ğtora roku ŨeŜmy realizowali to. NajeŦdziğem siň do Lublina bardzo duŨo. 

Osoby, kt·re realizowağy, szczeg·lnie mgr KoŨuchowski i pani Anna ŧukowska, 

ŧurawska, przepraszam, poprawiağa wielokrotnie dokumenty, wielokrotnie po-

prawiağa, tak, Ũeby byğo dobrze, Ũeby to zrobiĺ zgodnie z obowiŃzujŃcymi prze-

pisami. Natomiast to, co tutaj usğyszağem, proszň paŒstwa, no, wy m·wicie, Ũe 

nie zdobyğem sobie ŨyczliwoŜci tutaj was. Proszň paŒstwa, ja mam obowiŃzek 

wykonaĺ to i chcň to zrobiĺ dobrze, nie chodzi mi o ŨyczliwoŜĺ. Natomiast, jeŨeli 

wy opiniujecie dokumenty na podstawie, wykonane na podstawie specustawy, 

a nie przeczytaliŜcie tej ustawy, no to proszň paŒstwa, to jest nieporozumienie. 

ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï To jest po prostu nieporozumienie. Bo nawet te 

dwa zdania, czy trzy zdania, kt·re przeczytağem, to po prostu neutralizuje 

wszystkie wasze wŃtpliwoŜci. Specustawa zostağa zrobiona po to, Ũeby moŨna 

byğo dobrze funkcjonowaĺ. ï (Radna J. Mach ĂI dağa prawo decyzji Radzie.ò; 

Inne gğosy z sali ï nieczytelne) ï Ale merytorycznej, merytorycznej, nie zakğa-

daĺ, Ũe pociŃgi zacznŃ szybciej jeŦdziĺ. PrzecieŨ moŨna jeszcze powiedzieĺ, 

Ũe a, nie wiadomo, bo mamy opiniň z wojska nawet, czy wojsko nie zrobi tam 

poligonu doŜwiadczalnego po prostu oddziağywanie wybuch·w min czoğgowych 

na tory kolejowe.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂJa pana bardzo proszň, Ũeby pan m·wiğ na temat 

i skoŒczmy tego typu dywagacje. ï (Radna J. Mach ĂI nie oceniağ radnych.ò; 

Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂI nie pouczağ.ò).ò 

 

Przedst. BIK M. Okularczyk ĂTo przypuszczam, Ũe wszystko. Dziňkujň.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Pan radny Piotr Popiel.ò 

 

Radny P. Popiel ĂTak, panie przewodniczŃcy, nie wyğapağem w wypowiedzi 

szanownego pana przedstawiciela wnioskodawc·w jakiegokolwiek zdania 

wzglňdem mojej osoby w tej czňŜci wypowiedzi. Czy rzeczywiŜcie podtrzymuje 

pan swoje sğowa?ò 

 

Przedst. M. Okularczyk ĂPodtrzymujň.ò 

 

Radny P. Popiel ĂPodtrzymuje pan. Dziňkujň bardzo, rozwaŨň to, czy nie wy-

stŃpiĺ z pow·dztwem wzglňdem pana osoby. Dziňkujň.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň bardzo. Czy ktoŜ z paŒstwa radnych chciağby 

jeszcze zabraĺ gğos? MoŨemy w takim razie przejŜĺ do gğosowania. Bardzo pro-

szň o okreŜlenie tematu. 

Gğosowanie nr 39. Kto z paŒstwa radnych gğosuje Ăzaò podjňciem tej 

uchwağy? Bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika. ï (Radna M. Zaborowska 

ĂJa siň pomyliğam.ò) ï Bardzo proszň o powt·rzenie gğosowania. ZbliŨa siň druga. 

Drodzy paŒstwo, powtarzamy gğosowanie ï jest to podjňcie uchwağy w sprawie 

ustalenia lokalizacji inwestycji mieszkaniowej i inwestycji towarzyszŃcej przy ulicy 

Gospodarczej w Lublinie na druku nr 822-1. Kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem tej 

uchwağy? Bardzo proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto z paŒstwa radnych jest 

Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzymağ siňò od gğosu? Dziňkujň bardzo. 

 Gğosowağo 28 radnych ï gğos·w Ăzaò ï 0, Ăprzeciwò ï 25 i 3 ĂwstrzymujŃce 

siňò. Stwierdzam, Ũe Rada Miasta odrzuciğa projekt uchwağy w sprawie ustalenia 

lokalizacji inwestycji mieszkaniowej i inwestycji towarzyszŃcej przy ulicy Gospo-

darczej w Lublinie.ò 
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AD. 9.13. NIEODPĞATNEGO PRZEKAZANIA NA RZECZ PAőSTWOWEGO 
GOSPODARSTWA WODNEGO WODY POLSKIE URZłDZEő 

WODNYCH ZALEWU ZEMBORZYCKIEGO, STANOWIłCYCH 

WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 844-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 35 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂKolejny punkt ï jest to podjňcie uchwağy w sprawie nie-
odpğatnego przekazania na rzecz PaŒstwowego Gospodarstwa Wodnego Wody 
Polskie urzŃdzeŒ wodnych Zalewu Zemborzyckiego, stanowiŃcych wğasnoŜĺ 
Gminy Lublin (druk nr 844-1). MyŜlň, Ũe paŒstwo radni zapoznali siň projektem 
uchwağy i moŨemy przejŜĺ wprost do dyskusji. Tak?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, jak chciağbym.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň, jako pierwszy pan radny Piotr Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂJa chciağbym zapytaĺ, jakby z czego wynika taka 
pewna ograniczona forma przekazania tych urzŃdzeŒ, kt·re sŃ niezbňdne do 
prac przy Zalewie Zemborzyckim, bo o ile gdzieŜ tam sğyszağem, Ũe jeŜli chodzi 
o przepompowniň nr 1, to w grň wchodzŃ jakieŜ rozmowy, negocjacje dotyczŃce 
finans·w, to jakby mnieé Rozumiem, Ũe tutaj sŃ jakieŜ kwestie, kt·re zostanŃ 
uzgodnione. Natomiast tak naprawdň wedğug mnie najwaŨniejszym elementem 
Zalewu to jest zapora czoğowa, kt·ra piňtrzy wodň w Zalewie i bez tej zapory no 
to wydaje mi siň, Ũe nikt tam nic nie zrobi, a nie maj jej w wykazie tych obiekt·w 
przekazywanych. Z czego to wynika i czy na przykğad, nie wiem, w paŦdzierniku 
bňdziemy ewentualnie wracali do tematu przekazania tej czoğowej zapory, albo 
innych element·w i od czego to zaleŨy?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby za-
braĺ gğos w tej sprawie? Bardzo proszň, pan Piotr Popiel.ò 
 
Radny P. Popiel ĂTak. Dziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Szanowni Pano-
wie Prezydenci! Szanowna Rado! Szanowni PaŒstwo! Ja chciağbym zapytaĺ pana 
prezydenta, bo zdanie pana dyrektora to og·lnie rzecz biorŃc znam, w tej drugiej 
czňŜci dziağaŒ, kt·re naleŨağoby podjŃĺ w zakresie Zalewu Zemborzyckiego, czyli 
w nawiŃzaniu do tego, co kolega Piotr Gawryszczak przed chwilka m·wiğ, chciağ-
bym zapytaĺ o to: kiedy moglibyŜmy siň spodziewaĺ tej drugiej czňŜci, jak by to 
powiedzieĺ, przekazania pozostağych urzŃdzeŒ ï myŜlň o lewej zaporze bocznej, 
zaporze czoğowej, o przepompowni, jak by to pan prezydent widziağ? Dziňkujň.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze? Bardzo proszň, pan Leszek Da-
niewski, pan przewodniczŃcy Leszek Daniewski.ò 
 
Wiceprzew. RM L. Daniewski ĂA ja, panie prezydencie, nawiŃzujŃc do tych 
wypowiedzi moich przedm·wc·w, Ŝrodki, kt·re pochodziĺ bňdŃ z refundacji od 
W·d Polskich, proszň o przekazanie na dalszŃ rewitalizacjň Zalewu Zemborzyc-
kiego, teren·w wok·ğ.ò 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂJeŜli bňdŃ. (Ŝmiech) Czy ktoŜ z paŒstwa radnych 
chciağby jeszcze zabraĺ gğos w tej sprawie? Nie widzň. Panie prezydencie, bar-
dzo proszň.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂSzanowni PaŒstwo Radni! Troszkň historii. Przypomnň, 
Ũe kwestia przekazywania tego majŃtku ï muszň nawiŃzaĺ do tego, bo to ma swoje 
konsekwencje ï zwiŃzana jest  z tym, Ũe bodajŨe w miesiŃcu paŦdzierniku 2018 
roku ·wczesny wojewoda wydağ decyzjň na podstawie ustawy Prawo wodne, kt·ra 
reguluje kwestiň grunt·w pod wodami, przekazağ Wodom Polskim, ale przekazağ to 
z datŃ wstecznŃ, bodajŨe chyba od stycznia, albo od lutego, jak siň nie mylň, od 
stycznia, od 1 stycznia 2018 roku. To teŨ nawiŃŨň do tego procesu, gdzie mamy 
pewien moŨe nie sp·r, ale pr·bujemy wyjŜĺ z pewnej sytuacji. A w tym samym cza-
sie my byliŜmy na etapie inwestycji w zakresie przebudowy przepompowni przy ulicy 
Grzybowej, jak siň nie mylň. ByliŜmy na etapie po przetargu, z wybranym wyko-
nawcŃ, kt·ry po pierwsze ï zdemontowağ w miňdzyczasie tň przepompowniň, obni-
Ũyğ lustro wody Zalewu, bo wykonywağ zaporň bocznŃ, wiňc byliŜmy w pewnej sytu-
acji, czy kontynuowaĺ dalej to zadanie. Jak siň okazağo, nie mieliŜmy wyjŜcia, mu-
sieliŜmy to zadanie kontynuowaĺ, bo po pierwsze ï kwestia bezpieczeŒstwa, nie 
dağo siň rozwiŃzaĺ kontraktu i wyprowadziĺ tego i zakoŒczyĺ tego zadania, i od tego 
momentu zaczňliŜmy rozmowy dosyĺ intensywne z Wodami Polskimi co do rozwiŃ-
zania tej sytuacji. W zwiŃzku z tym jak gdyby stworzyliŜmy sobie listň i majŃtku, 
i z zakresu przekazywanyché elementy sŃ r·Ũne ï czňŜĺ dziağki, z kt·rej korzysta 
MOSiR i na kt·rej jest ten taki plac zabaw, taki wodny plac zabaw na Sğonecznym 
Wrotkowie, jest objňty m.in., jest czňŜciŃ W·d Polskich. No i zaczňliŜmy prowadziĺ 
rozmowy, Ũe pewne rzeczy bňdziemy prostowaĺ. I oczywiŜcie my jesteŜmy w trakcie 
tych rozm·w. One sŃ dosyĺ trudne, ale to jak gdyby teŨ trzeba jasno powiedzieĺ ï 
to nie wynika ani ze zğej woli Ũadnej ze stron, po prostu materia jest dosyĺ trudna 
i prawnie, i formalnie, bo niby wğaŜcicielem sŃ Wody Polskie, natomiast w pewnym 
sensie, w takim, w uŨytkowaniu nadal, posiadaniu jak gdyby jest MOSiR, czy Gmina 
Lublin. I musimy te tematy podogrywaĺ. Ta uchwağa, my zdajemy sobie sprawň, Ũe 
ta uchwala nie realizuje wszystkich, majŃtkowego cağego przekazania, natomiast 
doszliŜmy do wniosku z Wodami Polskimi, Ũe zr·bmy pewien pierwszy krok. No bo 
jak zaczniemy wszystko naraz zağatwiaĺ, to bňdziemy to ciŃgnŃĺ i ciŃgnŃĺ. I doszli-
Ŝmy do wniosku, Ũe te tereny, kt·re nie budzŃ wŃtpliwoŜci z punktu widzenia, Ũe sŃ 
tymi dziağkami, kt·re wynikajŃ z tej decyzji wojewody i sŃ przynaleŨne Wodom Pol-
skim, doprowadŦmy do przejňcia tego majŃtku. I chyba miesiŃc temu podpisaliŜmy, 
czy tam wczeŜniej, protok·ğ, kt·ry to przekazuje ten majŃtek, a w kontekŜcie tego 
protokoğu jest ta uchwağa, kt·ra to przekazuje.  

Natomiast rzeczywiŜcie kwestia zapory czoğowej jest przed nami. Z drugiej 
strony teŨ bňdziemy siň do paŒstwa radnych zwracaĺ, ten teren przed zaporŃ czo-
ğowŃ i miňdzy ulicŃ ŧeglarskŃ a zaporŃ czoğowŃ teŨ chcemy, jako teren gminny, bo 
to jest dziağka gminna, przekazaĺ Wodom Polskim, bo tam ma powstaĺ Centrum 
Edukacyjne, ale teŨ jesteŜmy w trakcie podziağ·w geodezyjnych pewnych teren·w. 
I teŨ, dop·ki nie podzielimy, bo tam jest taka zabudowa, wiňc tň zabudowň teŨ 
chcemy, Ũeby zostağa przy Gminie Lublin, Ũeby teŨ Wodom Polskim nie robiĺ pro-
blemu, wiňc ten obszar jest przed nami, czyli jak gdyby te tematy bňdziemy do 
paŒstwa, nie wiem, ile razy, ale jeszcze parň razy wr·cimy z tymi uchwağami. Co 
do przepompowni na ulicy Grzybowej teŨ pr·bujemy znaleŦĺ z Wodami Polskimi 
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pewnŃ formň ekwiwalentnoŜci za nakğady majŃtkowe, kt·re ponieŜliŜmy na prze-
budowň tej przepompowni. I tutaj pewna dobra wola ze strony W·d Polskich jest, 
ale to wymaga, tak jak m·wiň, dopracowania tej strony formalnej. 

Tak juŨ podsumowujŃc, nie wchodzŃc w szczeg·ğy, bo tych temat·w jest 
sporo, to jest pierwsza uchwağa, kt·ra nam w pewnym sensie, uŨywajŃc takiego 
sğowa, gdzieŜ ten temat posuwa troszkň do przodu i to jest jak gdyby otwarcie 
takiego skonkretyzowania tych naszych rozm·w, juŨ prawie dwuletnich w tej 
materii. Wydaje siň, Ũe idziemy w dobrym kierunku.  

I tutaj kwestia zapory czoğowej. Zapora czoğowa jest na naszej wğasnoŜci, 
natomiast dziağka jest chyba teŨ nasza, wiňc chcemy to przekazaĺ, ale na przy-
kğad musimy uregulowaĺ status drogi, Wodom Polskim do koŒca ta droga nie 
jest potrzebna i tutaj sŃ konkretne rozmowy i konkretne dyskusje. 

Co do pieniňdzy, jakie siň pojawiŃ, to ja tu bym nie deklarowağ, gdzie one 
zostanŃ przeznaczone, bo przeznaczone wejdŃ do budŨetu i bňdziemy decydo-
waĺ wtedy, na co zostanŃ przekazane. 

Tak wyglŃda sytuacja w tym zakresie, wiňc bardzo proszň paŒstwa radnych 
o przegğosowanie tej uchwağy. Jak m·wiň, nie jest to pierwsza uchwağa, z kt·rŃ 
bňdziemy siň zwracaĺ do paŒstwa w celu uregulowania tego statutu, juŨ tak do 
koŒca Zalewu i tych teren·w przylegğych. Przed nami bňdŃ kwestie uregulowania 
na przykğad ŜcieŨek dookoğa nad Zalewem, kt·re sŃ na dzieŒ dzisiejszy na dziağ-
kach W·d Polskich ï teŨ trzeba bňdzie, bo uwaŨamy, i Wody teŨ sŃ tego zdania, 
Ũe powinny byĺ w jakiejŜ formule uŨytkowane przez Gminň, no bo to rzeczywiŜcie 
bňdŃ sğuŨyĺ mieszkaŒcom. I w tym kierunku zmierzamy, i to jest pierwsza uchwağa, 
kt·ra da jakiŜ sygnağ, Ũe idziemy do przodu. To tyle. Dziňkujň bardzo.ò 

 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkuje bardzo. Drodzy paŒstwo, bardzo proszň o za-
chowanie ciszy, spokoju, jeszcze nie skoŒczyliŜmy tej sesji. Czy ktoŜ z paŒstwa 
radnych chciağby jeszcze zabraĺ gğos w tej sprawie, czy moŨemyé O, przepra-
szam, jeszcze Tomasz Pitucha zgğaszağ siň, tak.ò 
 

Radny T. Pitucha ĂDziňkujň. Panie Prezydencie! Szanowni PaŒstwo Radni! Ja  my-
Ŝlň, Ũe generalnie sytuacja, kiedy to nie miasto Lublin musi siň troszczyĺ o to, skŃd 
wziŃĺ pieniŃdze na rewitalizacjň Zalewu, jest sytuacjŃ dobrŃ w kontekŜcie deklaracji, 
kt·re skğadajŃ Wody Polskie, Ũe rozpoczňte sŃ prace projektowe i znajdŃ pieniŃdze 
na rewitalizacjň, nie tylko Zalewu, ale cağej Bystrzycy. Dlatego apelowağbym do pana 
prezydenta, bo skŃdinŃd wiem, Ũe Wody Polskie chciağyby jak najszybciej zrealizo-
waĺ jakby tutaj te zmiany, te przekazania tych dziağek, nieruchomoŜci i budowli, kt·re 
tam siň znajdujŃ, i to jest, myŜlň, informacja, kt·ra moŨe pom·c obydwu stronom, 
Ũeby jakby uzyskaĺ satysfakcjonujŃcy efekt, bo daleki jestem od tego, Ũeby miasto 
rezygnowağo z jakichŜ Ŝrodk·w, kt·re moŨna tutaj uzyskaĺ za te nakğady, kt·re Ũe-
Ŝmy ponieŜli, aczkolwiek wğaŜnie wydaje mi siň, Ũe czas jest stosowny, Ũeby to po 
prostu przy obop·lnej chňci jak najszybciej zağatwiĺ. To moŨe tyle.ò 
 

Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. KtoŜ jeszcze ze strony paŒstwa radnych 
chciağby zabraĺ gğos? Nie widzň. MoŨemy przejŜĺ do gğosowaniaéò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂMogň siň odnieŜĺ?ò 
 

Przew. RM J. Pakuğa ĂA, tak, oczywiŜcie, proszň.ò 
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Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie radny, nie wiem, chciağem wypowiedŦ swojŃ 
dosyĺ spokojnie zaakcentowaĺ, natomiast jak pan naprawdň chce siň z tym za-
poznaĺ, to nie, po naszej stronie nie widzimy Ũadnego op·Ŧniania, natomiast 
naprawdň, no, proszň, jeŨeli pan chceéò 
 

Radny T. Pitucha ĂAle ja nie m·wiğem o Ũadnym op·Ŧnieniu, panie prezydencie.ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂTak, ale niepotrzebny jest gğos, kt·ry daje taki trochň 
dla mnie wydŦwiňk, jakbyŜmy my nie wiedzieli, Ũe to jest dla nas waŨne, po-
trzebne i tak dalej. Ja siň czujň.. .jestem w tym temacie ponad dwa lata, wiem, 
jak ciňŨko gdzieŜ tam pr·bujemy siň porozumieĺ. To nie jest tak, Ũe ktoŜ tu nie 
chce tego zrobiĺ, bo ja, przepraszam, moŨe jestem na to trochň wyczulony, ale 
tak trochň to odebrağem, Ũe to tylko Wody Polskie robiŃ nam dobrze, aé No nie, 
tam sŃ obop·lne interesy i musimy to zrobiĺ z poszanowaniem obu stron. I tutaj 
nie ma z naszej strony opieszağoŜci. Ja nie chcň pokazywaĺ, ile razy wysyğali-
Ŝmy protokoğy ï proszň o przejňcie majŃtku. Bo to nie o to w tym chodzi wszyst-
kim i nie chodzi o to, Ũeby siň przepychaĺ, kto jest Ŝwiňtszy i kto jest lepszy. Mi 
chodzi tylko o to, Ũe musimy to zrobiĺ po prostu dobrze. Jest wiele aspekt·w 
prawnych, formalnych, bardzo trudnych i zğoŨonych. TeŨ, i tu juŨ niewaŨne, kto 
gdzieŜ tam trochň namieszağ, bo to nie o to chodzi, bo to nawet nie dotyczy nas 
jak gdyby tutaj, czy miasta, czy samych W·d Polskich, bo pewien bagaŨ zostağ 
im zrzucony i nam, i pr·bujemy z tego wyjŜĺ. Dlatego chodzi mi o to, ŨebyŜmy 
naprawdň nie pr·bowali gdzieŜ takich przytyk·w, bo ja to tak odbieram. Prze-
praszamé JeŨeli Ŧle odebrağem, to przepraszam. Natomiast to tak troszkň ode-
brağem, jakby pan radny troszkň stağ po innej stronie.ò 
 

Radny T. Pitucha ĂNie byğo to moim celem, wrňcz powiedziağem w swojej wy-
powiedzi, Ũe byğbym daleki od tego, Ũeby tu z czegoŜ rezygnowaĺ. Nie wiem, 
dlaczego pan prezydent tak to odebrağ. Przepraszam, jeŨeli tak pan to odebrağ, 
ale to nie byğo moim celem. Natomiast proszň mi nie odbieraĺ teŨ moŨliwoŜĺ 
oceny sytuacji takiej, Ũe rewitalizacja Zalewu jest w interesie cağego miasta, 
wszystkich jego mieszkaŒc·w i moŨe on byĺ atrakcjŃ turystycznŃ, niezaleŨnie 
od tego, kto bňdzie go robiğ. Natomiast w moim przekonaniu, jeŨeli te Ŝrodki 
znajdŃ siň zewnňtrznie, no to chyba moŨe nawet trochň ğatwiej bňdzie.ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂWie pan co? Tutaj nie ma wŃtpliwoŜci. Jasne, Ũe 
rewitalizacja Zalewu jest potrzebna, konieczna i tak dalej, natomiast, no, to wy-
maga pewnych nakğad·w i pracy, i teŨ i tych innych naszych dziağek, kt·re bňdŃ 
potrzebne, wiňc dobrze, ale to myŜlň, Ũe juŨ chybaé Dziňkujň bardzo.ò  
 

Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna 
 

Przew. RM J. Pakuğa ĂBardzo proszň o okreŜlenie tematu. Drodzy paŒstwo, 
gğosujemy. Gğosowanie nr 40. Kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem tej uchwağy? 
Proszň o zbliŨenie karty do czytnika. Kto jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăwstrzy-
mağ siňò od gğosu?  

Szanowni paŒstwo, 27 gğos·w Ăzaò, 0 Ăprzeciwò, 1 ĂwstrzymujŃcy siňò ï 
informujň paŒstwa, Ũe podjňliŜmy przedmiotowŃ uchwağň.ò 

 

Uchwağa nr 677/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 36 do protokoğu 
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Przew. RM J. Pakuğa ĂPrzekazujň prowadzenie sesji panu Stanisğawowi, prze-
wodniczŃcemu Stanisğawowi KieroŒskiemu.ò 
 

AD. 9.14. WYRAŧENIA ZGODY TRWAĞYM ZARZłDCOM NA ODDANIE 

W NAJEM LUB UŧYCZENIE CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

STANOWIłCYCH WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 827-1) wraz z auto-
poprawkŃ (druk nr 827-2) stanowi zağŃcznik nr 37 do proto-
koğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂWitam paŒstwa na pokğadzie, jest godzina 
21.23. MyŜlň, Ũe jesteŜmy skupieni. Szanowni paŒstwo, przechodzimy do 
punktu ï podjňcie uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody trwağym zarzŃdcom na 
oddanie w najem lub uŨyczenie czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcych wğasnoŜĺ 
Gminy Lublin (druk nr 827-1) wraz z autopoprawkŃ (druk nr 827-2). Bardzo pro-
szň pana prezydenta o przedstawienie nam uzasadnienia projektu uchwağy.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPanie przewodniczŃcy, wniosek formalny.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂAby do punktu 9.18 gğosowaĺ bez dyskusji.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň, jest wniosek formalny. Proszň, 
czy sŃ jeszcze jakieŜ wnioski? Bardzo proszň o okreŜlenie tematu ï przegğosu-
jemy ten wniosekéò 
 
Radny Z. Drozd ĂTo znaczy nie moŨna przegğosowaĺéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂNie ma sprzeciwu, przepraszam, nie ma sprze-
ciwu, wniosek zostağ przyjňty. Proszň paŒstwa, a zatem proszň o okreŜlenie te-
matu. Jest. 

Gğosowanie nr 41. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò wyraŨeniem zgody? ï 
(Gğosy z sali ĂNie dziağaéò; Inne gğosy z sali ĂProsimy o powt·rzenie.ò) ï Bar-
dzo proszň, proszň o powt·rzenie gğosowania. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? Bardzo 
proszň. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăsiň wstrzymağò? 

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 28, Ăprzeciwò 0, Ăwstrzymağo siňò 1. Stwierdzam, 
Ũe gğosami 28 Ăza, 0 Ăprzeciwò, (1 ĂwstrzymujŃcym siňò) Rada Miasta podjňğa 
uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody trwağym zarzŃdcom na oddanie w najem 
lub uŨyczenie czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcych wğasnoŜĺ Gminy Lublin.ò  
 
Uchwağa nr 678/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 38 do protokoğu 
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AD. 9.15. WYRAŧENIA ZGODY TRWAĞEMU ZARZłDCY NA ODDANIE 

W UŧYCZENIE CZŇśCI NIERUCHOMOśCI STANOWIłCEJ 

WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 831-1) stanowi za-
ğŃcznik nr 39 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu 9.13, 9.15, przepra-
szam.  

Gğosowanie nr 42. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò? Proszň o okre-
Ŝlenie tematu. Bardzo dziňkujň ci, Eluniu. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto z paŒstwa 
jest Ăprzeciwò? Kto Ăsiň wstrzymağò? 

Gğosowağo 28 os·b ï Ăzaò 28, Ăprzeciwò 0, Ăwstrzymağo siňò 0. Bardzo pro-
szň, intencjŃ pana radnego Ğawniczaka i intencjŃ pana radnego Piotra Bresia 
byğo gğosowanie Ăzaò. Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie 
wyraŨenia zgody trwağemu zarzŃdcy na oddanie w uŨyczenie czňŜci nierucho-
moŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin.ò 
 
Uchwala nr 679/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 40 do protokoğu 
 

AD. 9.16. WYDZIERŧAWIENIA NIERUCHOMOśCI GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 832-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 41 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPodjňcie uchwağy w sprawie wydzierŨawienia 
nieruchomoŜci Gminy Lublin (druk nr 832-1). Proszň o okreŜlenie tematu. Temat 
jest w sprawie wydzierŨawienia nieruchomoŜci Gminy Lublin ï ja m·wiğem, pani 
KasieŒko, podağem teŨ numer. Bardzo proszň. Proszň o okreŜlenie tematu. 

Gğosowanie nr 43. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? ï (Gğosy z sali ĂNie mamy 
Ŝwiateğka.ò) ï Jest Ŝwiateğko, spokojnie, Ŝwiateğko w tunelu, jesté - (Radna 
J. Mach ĂDo Niebaéò) ï Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? ï (Gğosy z sali ï nie-
czytelne) ï Nie, nie, proszň o powt·rzenie gğosowania. Dlaczego? Gdzie je-
stem? To jest 9.16, panie Stanisğawie, zmieniğa siň numeracja, m·j przyjacielu. 
Dobrze. Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăsiň wstrzymağò? ï (Gğos 
z sali ï wypowiedŦ nieczytelna) ï Dobrze.  

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 29, 0, 0. Rada Miasta podjňğa uchwağň w spra-
wie wydzierŨawienia nieruchomoŜci Gminy Lublin.ò 
 
Uchwağa nr 680/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 42 do protokoğu 
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AD. 9.17. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ NIERUCHOMOśCI POĞOŧONEJ 

W LUBLINIE PRZY UL. BRACI WIENIAWSKICH 12B STANOWIłCEJ 
WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 833-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 43 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPodjňcie uchwağy w sprawie  wyraŨenia zgody 
na sprzedaŨ nieruchomoŜci poğoŨonej w Lublinie przy ul. Braci Wieniawskich 
12b stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin (druk nr 833-1). Bardzo proszň o okre-
Ŝlenie tematu. Jest okreŜlenie tematu. 

Gğosownie nr 44. Kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem uchwağy? Kto jest 
Ăprzeciwò? Kto Ăsiň wstrzymağò?  

ĂZaò 22, Ăprzeciwò 4, 1 ĂwstrzymujŃcyò ï (Radna M. Zaborowska ĂJa 
chciağam byĺ Ăzaò.ò) ï Proszň do protokoğué tak, wstrzymağo siň 0. IntencjŃ pani 
radnejé - (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna) ï A, przepraszam, intencjŃ 
pani przewodniczŃcej Mai Zaborowskiej byğo gğosowanie Ăzaò. Gğosowağo 27 ï 
Ăzaò 22, Ăprzeciwò 4, Ăwstrzymağa siň jedna osoba. Stwierdzam, Ũe Rada Miasta 
podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na sprzedaŨ nieruchomoŜci poğo-
Ũonej w Lublinie przy ul. Braci Wieniawskich 12b stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy 
Lublin.ò 
 
Uchwağa nr 681/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 44 do protokoğu 

 

AD. 9.18. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ UDZIAĞU GMINY LUBLIN 

W NIERUCHOMOśCI GRUNTOWEJ POĞOŧONEJ W LUBLINIE 

PRZY UL. śWIŇTOCHOWSKIEGO 190 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 834-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 45 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂNastňpny punkt ï podjňcie uchwağy w sprawie 
wyraŨenia zgody na sprzedaŨ udziağu Gminy Lublin w nieruchomoŜci gruntowej 
poğoŨonej w Lublinie przy ul. świňtochowskiego 190 (druk nr 834-1).  

Gğosowanie nr 45. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto jest Ăprze-
ciwò? Kto Ăsiň wstrzymağò? świeci? ï (Gğos z sali ĂTak.ò). 

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 24, Ăprzeciwò 3, Ăwstrzymağy siňò 2 osoby. 
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na 
sprzedaŨ udziağu Gminy Lublin w nieruchomoŜci gruntowej poğoŨonej w Lublinie 
przy ul. świňtochowskiego 190.ò 

 
Uchwağa nr 682/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 46 do protokoğu 
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AD. 9.19. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ NIERUCHOMOśCI GRUNTOWYCH 

STANOWIłCYCH WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN POĞOŧONYCH 

W LUBLINIE PRZY UL. BIAĞKOWSKA GčRA 12C, UL. BIAĞKOWSKA 
GčRA 12D 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 835-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 47 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPodjňcie uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody 
na sprzedaŨ nieruchomoŜci gruntowych stanowiŃcych wğasnoŜĺ Gminy Lublin 
poğoŨonych w Lublinie przy ul. Biağkowska G·ra 12c, ul. Biağkowska G·ra 12d 
(druk nr 835-1).  

Gğosowanie nr 46. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto z paŒstwa 
jest Ăprzeciwò? świeci? Piotruniu, Ŝwieci? Dobrze, dziňki. Kto z paŒstwa Ăsiň 
wstrzymağò?  

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 25, Ăprzeciwò 4, Ăwstrzymağo siňò 0. Rada Miasta 
podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na sprzedaŨ nieruchomoŜci grun-
towych stanowiŃcych wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonych w Lublinie przy ul. 
Biağkowska G·ra 12c, ul. Biağkowska G·ra 12d.ò 
 
Uchwala nr 683/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 48 do protokoğu 
 

AD. 9.20. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

GRUNTOWEJ STANOWIłCEJ WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

POĞOŧONEJ W LUBLINIE PRZY UL. MORELOWEJ 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 836-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 49 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂNastňpny punkt ï podjňcie uchwağy w sprawie 
wyraŨenia zgody na sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci gruntowej stanowiŃcej wğa-
snoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej w Lublinie przy ul. Morelowej (druk nr 836-1).  

Gğosowanie nr 47. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? 
Kto Ăsiň wstrzymağò? 

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 24, Ăprzeciwò 4, Ăwstrzymağa siňò 1 osoba. 
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na 
sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci gruntowej stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin 
poğoŨonej w Lublinie przy ul. Morelowej.ò 

 
Uchwağa nr 684/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 50 do protokoğu 
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AD. 9.21. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

STANOWIłCEJ WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN POĞOŧONEJ 

W LUBLINIE PRZY UL. JčZEFA FRANCZAKA ĂLALKAò 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 837-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 51 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂNastňpny punkt, proszň o okreŜlenie tematué 
Podjňcieéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPanie PrzewodniczŃcy! Tego juŨ nie obejmowağ m·j 
wniosek. Mam pytanie.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂBo jesteŜmy w punkcie 9.29. ï wyraŨenie zgody na 
sprzedaŨ gruntu przy ulicy J·zefa Franczaka ĂLalusiaò.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂWiňcéò 
 
Gğos z sali ĂLalka.ò 
 
Radny P. Gawryszczak  ĂLalusiaò powinno byĺ, ale toéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂZmiana numeru, panie przewodniczŃcy.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂProszň? ï (Glosy z sali ï nieczytelne) ï Tak, 9.21.ò 
 
Radny E. Bielak ĂJa mam pytanieéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂPanie prezydencie, mam pytanie nastňpujŃceéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo przepraszam, panie przewodniczŃcy. 
Aktualna numeracja jest podana tutajéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTak, tak, bo ja mam jeszcze starŃ, okay, 9.21 ï ĂLa-
lusiaò. Panie prezydencie, mam pytanie nastňpujŃce. JuŨ siň tam otworzyğ taki 
duŨy obszar do zabudowy, no i wiadomo, Ũe to bňdzie potňŨne osiedle, byĺ 
moŨe wiňksze niŨ Felin. Tutaj mamy dwie dziağki, kt·re ğŃcznie tam majŃ, nie 
wiem, ze 40 ar·w pewne, alboé Tak, niewaŨne ile. W kaŨdym bŃdŦ razie jak 
jest uzasadnienie do tego sprzedania, Ũe one samodzielnie nie mogŃ tam nic 
dziağaĺ, natomiast jak siň spojrzy na tň mapkň i widaĺ sŃsiednie dziağki, kt·re 
gdyby na przykğad miasto w jakiŜ spos·b pozyskağo drogŃ kupna na przykğad, 
nabyğo drogŃ kupna, to byĺ moŨe byğby teren na przykğad pod usğugi oŜwiatowe, 
podé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Tutaj pan dyrektor mi pokazuje, Ũe tam 
sŃ linie zabudowy, kt·reé Dobrze, to inaczej sformuğujň pytanie. JeŜli z tymi 
dziağkami miasto nic nie mogğoby zrobiĺ, natomiast mam pytanie, czy w tym 
obszarze miasto jest we wğadaniu jakimŜ obszarem, na kt·rym bňdŃ mogğy byĺ 
zbudowane: szkoğa, przedszkole i inne budynki uŨytecznoŜci publicznej, kt·re 
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w takim wielkim osiedlu, bo to bňdzie wielkie osiedle, bňdŃ niezbňdne. Chciağ-
bym uzyskaĺ odpowiedŦ, czy juŨ dzisiaj o tym myŜlimy. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. Bardzo pro-
szň, panie prezydencie.ò 
 
Radny E. Bielak ĂJa teŨ mam pytanieéò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie dyrektorze, bardzo proszň.ò 
 
Dyrektor Wydziağu Gospodarowania Mieniem UM Arkadiusz Nahuluk ĂPa-
nie radny, tak jak panu pokazağem, szanowni paŒstwo radni, tam tylko minimal-
nie te dziağki, jeŨeli w tej chwili ich nie sprzedamy przy tej inwestycji, to po prostu 
zostanŃ i bňdziemy mieli z nimi problem. ï (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczy-
telna) ï Proszň pana, to jest na wniosek firmy Rotor, kt·ra jest wğaŜcicielem 
wszystkich teren·w tam poniŨej. Natomiast tak, panie radny, analizujemy to. Te 
tereny nam siň dopiero zaczynajŃ zwalniaĺ. Mamy tam bardzo duŨo postňpo-
waŒ zwrotowych, kt·re sŃ w trakcie. Miňdzy innymi szykujemy tamé Tereny 
gminy sŃ bardzo poszatkowane, my mamy takie kawağeczki, kt·re przecinajŃ 
r·Ũnego rodzaju tereny. My szykujemy na nastňpny rok kilka zamian w tamtym 
obszarze, kt·re pozwolŃ scaliĺ nam te tereny. WiňkszoŜĺ tych teren·w jest te-
renami przeznaczonymi pod budownictwo, natomiast faktycznie patrzymy, czy 
nie dağoby siň zmieniĺ planu w tym kierunku idŃc, co pan m·wi ï czy pod przed-
szkole, czy byĺ moŨe pod szkoğň. Jest to na etapie analizy planistycznej 
i nie ukrywam, Ũe czekamy na zakoŒczenie postňpowaŒ przede wszystkim 
zwrotowych. Jak paŒstwo wiecie, minŃğ termin w tej chwili skğadania tych wnio-
sk·w 20-letnich, ale wpğynňğo na obszar Felina, no, bardzo duŨo wniosk·w, wiňc 
jesteŜmy w trakcie analizy, myŜlň, Ũe to potrwa okoğo roku czasu, i wtedy bňdň 
m·gğ panu konkretnie odpowiedzieĺ, ale myŜlimy tutaj z paniŃ dyrektor ŧurkow-
skŃ, ale musimy najpierw scaliĺ te tereny, panie radny.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň bardzo, panie dyrektorze. Panie radny 
Eugeniuszu, ale um·wiliŜmy siň, Ũe do pewnego punktu gğosujemy bez ï taka 
byğa intencja. Ale bardzo proszň, proszň bardzo.ò 
 
Radny E. Bielak ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie Prezydencie! 
Ja mam pytanie i obawň bardzo duŨŃ, bo mieszkaŒcy majŃ. Czy bňdzie teren 
w og·le tam, Ũeby moŨna byğo pobudowaĺ inny market niŨ Stokrotka? Bo sŃ 
same Stokrotki, myjnie przy tych Stokrotkach i nie ma, ludzie nie majŃ gdzie 
kupiĺ warzyw. Nie budujecie targowiska na tak duŨej dzielnicy ï 10 tys. ludzi ï 
nie ma. Panie prezydencie, to jest 1 mln zğ, Ũeby utwardzony plac zrobiĺ, Ũeby 
ludzie mogli handlowaĺ. Nie mogŃ handlowaĺ, bo koğo Stokrotki, tu przy Jagieğly 
postawiona zostağa myjnia samochodowa i tam jeden pan tylko stoi, reszta ludzi 
narzeka starszych, bo nie moŨna tanich owoc·w, warzyw kupiĺ i muszŃ starsze 
osoby jeŦdziĺ. Ja wiem, Ũe ci, co samochodami jeŨdŨŃ, to mogŃ siň Ŝmiaĺ, im 
to wisi i powiewa. Natomiast trzeba myŜleĺ trochň o ludziach.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPanie Eugeniuszu, ale dorzeczy, jeŜli pan po-
zwoli, dobrze?ò 
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Radny E. Bielak ĂPytanie jest kr·tkie moje: czy jest teren, pod kt·rym mogğaby 
byĺ powstaĺ Biedronka, czy jakiŜ taŒszy market, czy polski sklep? ï (Gğosy z 
sali ï nieczytelne) ï ŧe sŃ ceny trzy razy wyŨsze.ò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň bardzo. Dziňkujň, panie radny. Bardzo 
proszň, panie prezydencie, o odpowiedŦ.ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂZnaczyéò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂAle bardzo proszň o zaniechanie komentarzy. 
Sğuchajcie, jest ta pora...ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk Ăéz cağym szacunkiem, ale nie bňdziemy budowaĺ 
sklep·w, to moŨe také - (Radny E. Bielak ĂAle teren Ũeby byğ.ò) ï To inwestor 
moŨe kupiĺ, natomiast jeŨeli m·wimy, gdzie tanio, gdzie drogo, no to chyba na 
razie to najtaŒszy sklep, to chyba ten zğy, niemiecki Kaufland chyba jest najtaŒ-
szy, tak z tego, co siň orientujň. Wiňc z drugiej strony naprawdň, no, my, to co 
pan dyrektor powiedziağ, tak, staramy siň, to co pan powiedziağ, rozmawiaĺ i tak 
komasowaĺ, Ũeby teren wygospodarowaĺ. Ale z cağym szacunkiem, bňdziemy 
teren wykorzystywaĺ pod budownictwo mieszkaniowe, ewentualnie pod te cele 
oŜwiatowe. Natomiast, no, nie bňdziemy tego terenu wykorzystywaĺ pod bu-
dowň, nie wiem, handlu, bo to jest dziağalnoŜĺ czysto biznesowaé - (Radny 
E. Bielak ï wypowiedŦ nieczytelna) ï Nie przeszkadzamy, panie radnyéò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPanie radny Eugeniuszu, przecieŨ lubiň pana, 
bardzo proszň o spok·j.ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk Ă(czňŜĺ wypowiedzi nieczytelna ï r·wnoczeŜnie z Wi-
ceprzew. RM S. KieroŒskim) - éczysto biznesowe przedsiňwziňcie i chyba juŨ 
tutaj wsparcie miasta w takim biznesie juŨ chyba nie jest wymagane. Dziňkujň. 
ï (Radny E. Bielak ï wypowiedŦ nieczytelna).ò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie prezydencie. Panie Eugeniuszu, 
bardzo proszň oé Dziňkujň bardzo. Przystňpujemy do gğosowania.  

Gğosowanie nr 48. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò podjňciem 
uchwağy? Kto jest Ăprzeciwò? Kto Ăsiň wstrzymağò?  

Gğosowağo 25 os·b ï Ăzaò 20, Ăprzeciwò 3, Ăwstrzymağy siňò dwie osoby. 
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawieé - (Radny E. Bielak 
ĂPanie przewodniczŃcy, ja gğosowağem Ăzaò i mi nie weszğo.ò) ï A, bardzo proszň 
do protokoğu, Ũe intencjŃ pana radnego Eugeniusza Bielaka byğo gğosowanie Ăzaò. 
ï (Radny E. Bielak ĂNie weszğo gğosowanie.ò) ï Stwierdzam, Ũe Rada Miastaé - 
(Radny E. Bielak ĂNie Ŝwieciğa siň w og·le lampka Ũadna.ò) ï Ale ona siň wyŜwietli 
nastňpnym razem. Bardzo proszň, stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwalň 
w sprwie wyraŨenia zgody na sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcej wğa-
snoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej w Lublinie przy ul. J·zefa Franczaka ĂLalkaò.ò  
 

Uchwağa nr 685/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 52 do protokoğu 
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AD. 9.22. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

STANOWIłCEJ WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN POĞOŧONEJ 

W LUBLINIE PRZY UL. TADEUSZA JACYNY-ONYSZKIEWICZA 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 838-1) stanowi za-
ğŃcznik nr 53 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do nastňpnego punktu ï to jest 
punkt 9.22. ï podjňcie uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody na sprzedaŨ czňŜci 
nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej w Lublinie przy 
ul. Tadeusza Jacyny-Onyszkiewicza (druk nr 838-1). Kto z paŒstwa jest Ăzaò? 
A, um·wiliŜmy siň, panie przewodniczŃcyé - (Gğosy z sali ĂNie, do 9.18.ò) ï 
A ja myŜlağem, Ũe dalej jeszcze. Dobrze. Bardzo proszň, wycofujemy siň z tego. 
Bardzo proszň, panie przewodniczŃcy.ò 
 

Radny M. Bubicz ĂBardzo dziňkujň. Panie PrzewodniczŃcy! Panowie Prezy-
denci! Wysoka Rado! Proszň mi wybaczyĺ to pytanie, panie prezydencie, ale 
nie jestem czğonkiem Komisji Urbanistyki, dlatego chciağbym zapytaĺ, bo z treŜci 
uchwağy wynika, Ũe dziağki te zostağy podzielone w maju br., jedna z nich r·wnie 
z przeznaczeniem pod tereny tras komunikacyjnych, jak zakğadam, jest to ta 
wğaŜnie rzeczona dziağka 698/2, i tylko chciağbym zapytaĺ, czy zmieniğa siň kon-
cepcja przeznaczenia tej dziağki i jeŜli tak, to dlaczego. Dziňkujň bardzo.ò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň. Panie prezydencie, bardzo proszň.ò 
 

Zast. Prez. A. Szymczyk ĂPanie dyrektorze, proszň bardzo.ò 
 

Dyr. Wydz. GM A. Nahuluk ĂSzanowni PaŒstwo Radni! Jest to, byğ to podziağ 
dziağki, tzw. dawnych dziağek w majeracie i byğa to dziağka drogowa, gruntowa 
w latach przedwojennych. Jest tam plan obowiŃzujŃcy. A dlaczego w uzasad-
nieniu jest, Ũe droga? Bo 99 metr·w z tego kawağka byğo drogŃ Tadeusza Ja-
cyny-Onyszkiewicza i dlatego musiağ byĺ wykonany podziağ. Ta droga, jak paŒ-
stwo mapie widzicie, ta stara droga szutrowa, czy nie szutrowa, ona biegnie 
dalej tam z tyğu za zabudowaniami, tak, na czerwono macie paŒstwo zazna-
czone i ona dalej biegnie. Byğo wydzielenie do tej dziağki i kawağek jeszcze Ta-
deusz Jacyny-Onyszkiewicza 99 metr·w. Dlatego w uzasadnieniu podziağ doty-
czyğ wydzielenia drogi i wydzielenia pod budownictwo, zgodnie z planem.ò 
 

Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie dyrektorze, panie prezydencie. 
JeŜli nie ma pytaŒ, przechodzimy do gğosowania.  

Gğosowanie nr 49. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? JuŨ jest temat okreŜlony. Kto 
z paŒstwa jest Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăsiň wstrzymağò?. 

Gğosowağo 26 os·b ï Ăzaò 20, Ăprzeciwò 2 osoby, Ăwstrzymağy siňò 4 osoby. 
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na 
sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej 
w Lublinie przy ul. Tadeusza Jacyny-Onyszkiewicza.ò 
 

Uchwağa nr 686/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 54 do protokoğu 
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AD. 9.23. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

STANOWIłCEJ WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN POĞOŧONEJ 

W LUBLINIE W POBL. UL. NOWOGRčDZKIEJ 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 839-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 55 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu nastňpnego ï 9.23. ï
wyraŨenia zgody na sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ 
Gminy Lublin poğoŨonej w Lublinie w pobl. ul. Nowogr·dzkiej (druk nr 839-1). ï 
(Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Nowogr·dzkiej, Nowogrodzkiej, no, a tu jest, prze-
praszamé - (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Bo moŨe byĺ i Nowogrodzka, moŨe 
byĺ i Nowogrodzkaéò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂAle w dalszym ciŃgu poruszamy siň w po Lublinie, 
przypominam, nie odbiegajmy od Koziego Grodu.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂI to jest Nowogr·dzka od Nowogr·dka na Biağorusi.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂTo jest Nowogr·dzka, to jest Nowogr·dzka (nr 
839-1). Bardzo proszň, czy sŃ jakieŜ pytania? JeŜli nie ma pytaŒ, przechodzimy 
do gğosowania. Proszň prowadzŃcego nie wprowadzaĺ w zakğopotanie.  

Gğosowanie nr 50. Bardzo proszň, kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto jest Ăprze-
ciwò? Kto Ăsiň wstrzymağò? ï (Gğosy z sali ï nieczytelne) ï Gğosowağo 28 os·b 
ï Ăzaò 20, Ăprzeciwò 4, Ăwstrzymağy siňò 4 osoby. Czy dobrze zrozumiağem, pani 
przewodniczŃca Maju, Ũe jest Ăzaò, tak? IntencjŃ pani przewodniczŃcejé Rozu-
miem. Straciğa zdolnoŜĺ, dobrze. ï (Gğosy z sali ï nieczytelne).  

Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody 
na sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨo-
nej w Lublinie w pobl. ul. Nowogr·dzkiej.ò 
 
Uchwağa nr 687/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 56 do protokoğu 
 

AD. 9.24. WYRAŧENIA ZGODY NA SPRZEDAŧ CZŇśCI NIERUCHOMOśCI 

STANOWIłCEJ WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN POĞOŧONEJ 

W LUBLINIE PRZY UL. GĞOGOWEJ 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 840-1) stanowi zağŃcz-
nik nr 57 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu nastňpnegoéò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂI ja tu bym miağ pytanie, panie przewodniczŃcy.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň, ale najpierw, jeŜli pan przewod-
niczŃcy pozwoli, przeczytam, dobrze? WyraŨenia zgody na sprzedaŨ czňŜci nie-
ruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej w Lublinie przy ul. 



Protok·ğ XXI sesji Rady Miasta Lublin VIII kadencji (2018-2023) z dnia 03.09.2020 r. ï BRM-II.0002.3.9.2020 157/189 

 

 
Gğogowej (druk nr 840-1). Bardzo proszň, kto z paŒstwa ma pytania? Pan prze-
wodniczŃcy Piotr Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂDziňkujň bardzo serdecznie. ŧeby nie fatygowaĺ pana 
prezydenta, to zapytam od razu pana dyrektora, jeŜli moŨe tak byĺ. Panie dy-
rektorze, tam na mapce poza tym tr·jkŃcikiem, kt·ry przyğŃczamy do tejé 
sprzedajemy dla pewnie wğaŜciciela tej dziağki...ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň, sğuchajcie, Jadziuniu, moja ko-
leŨanko, bardzo proszň o spok·j.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂésŃ jeszcze takie dwa niewielkie obszary oznaczone 
numerem AR11.87éò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂCzy pani radna Jadwiga moŨe nie przeszkadzaĺ?ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂTo jest teŨ taki tr·jkŃcik i taki bez numeru, jakby kiedyŜ 
byğ dojazd do tych dziağek od ogrodu, czyé I ja mam pytanie, czy to tylko to, co 
dzisiaj pan dyrektor proponuje, Ũeby sprzedaĺ, to jest wğasnoŜciŃ miasta, 
a tamte skrawki nie sŃ wğasnoŜciŃ miasta, czy kiedyŜ, moŨe dopiero cze-
kamy na wniosek, Ũeby to sprzedaĺ? Bo to tak, skrawki takie zostajŃ. Dziňkujň 
bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPanie prezydencie, bardzo proszň. Bardzo pro-
szň, panie dyrektorze.ò 
 
Dyr. Wydz. GM A. Nahuluk ĂSzanowny panie radny, analiza zostağa dokonana. 
Skoro mamy jednŃ, to przypuszczam, bo nie sprawdzağem tego, Ũe tylko mamy 
tň jednŃ dziağkň. Jak paŒstwo widzicie, ja co miesiŃc jest kilkanaŜcie uchwağ po 
dwadzieŜcia parň metr·w, staramy siň porzŃdkowaĺ po kolei te obszary. Byĺ 
moŨe te dziağki wchodzŃ, juŨ sŃ dziağkami prywatnymi i wchodzŃ w dziağki os·b 
prywatnych. Na ten moment mamy te jednŃ, ale moŨe i pan radny mieĺ racjň, 
bo byĺ moŨe stan prawny jeszcze nie jest zbadany i na nastňpnej sesji przystŃ-
piň. Ja to sprawdzň i oddzwoniň do pana radnego, powiem, dobrze, czy bň-
dziemy jeszcze przystňpowali w tamtym obszarze.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie dyrektorze. JeŜli nie ma pytaŒ, 
przechodzimy do gğosowania. 

Gğosowanie nr 51. Kto z paŒstwa jest Ăzaò? Kto z paŒstwa jest Ăprzeciwò? 
Kto Ăsiň wstrzymağò?  

Gğosowağo 28 os·b ï Ăzaò 23, Ăprzeciwò 1 osoba, Ăwstrzymağy siňò 4 osoby. 
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na 
sprzedaŨ czňŜci nieruchomoŜci stanowiŃcej wğasnoŜĺ Gminy Lublin poğoŨonej 
w Lublinie przy ul. Gğogowej.ò 
 
Uchwağa nr 688/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 58 do protokoğu 
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AD. 9.25. UCHYLENIA UCHWAĞY NR 688/XXXI/2009 RADY MIASTA 

LUBLIN Z DNIA 14 MAJA 2009 R. W SPRAWIE SPRZEDAŧY 

LOKALU MIESZKALNEGO NR 12 POĞOŧONEGO W BUDYNKU 

PRZY UL. LUBOMELSKIEJ 5 W LUBLINIE STANOWIłCEGO 

WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 841-1) stanowi za-
ğŃcznik nr 59 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu 9.25. ï podjňcie uchwağy 
w sprawie uchylenia uchwağy nr 688/XXXI/2009 Rady Miasta Lublin z dnia 14 maja 
2009 r. w sprawie sprzedaŨy lokalu mieszkalnego nr 12 poğoŨonego w budynku 
przy ul. Lubomelskiej 5 w Lublinie stanowiŃcego wğasnoŜĺ Gminy Lublin (druk nr 
841-1). Czy sŃ pytania? JeŜli nie ma, przechodzimy do gğosowania. 

Gğosowanie nr 52. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò? Kto z paŒstwa jest 
Ăprzeciwò? Kto z paŒstwa Ăsiň wstrzymağò?  

Gğosowağo 27 os·b ï Ăzaò 24, Ăprzeciwò 0, Ăwstrzymağy siňò 3 osoby.  
Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa uchwağň w sprawie uchylenia 

uchwağy nr 688/XXXI/2009 Rady Miasta Lublin z dnia 14 maja 2009 r. w sprawie 
sprzedaŨy lokalu mieszkalnego nr 12 poğoŨonego w budynku przy ul. Lubomel-
skiej 5 w Lublinie stanowiŃcego wğasnoŜĺ Gminy Lublin (druk nr 841-1) 
 
Uchwağa nr 689/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 60 do protokoğu 

 

AD. 9.26. WYRAŧENIA ZGODY NA ODDANIE W NAJEM LOKALU 

UŧYTKOWEGO STANOWIłCEGO WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

USYTUOWANEGO W BUDYNKU PRZY UL. LUBARTOWSKIEJ 24 

W LUBLINIE 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 842-1) stanowi za-
ğŃcznik nr 61 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu 9.26. ï podjňcie 
uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody na oddanie w najem lokalu uŨytkowego 
stanowiŃcego wğasnoŜĺ gminy Lublin usytuowanego w budynku przy ul. Lubar-
towskiej 24 w Lublinie (druk nr 842-1). Czy sŃ pytania? JeŜli nie ma pytaŒ, prze-
chodzimy do gğosowania. 

Gğosowanie nr 53. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò? Kto jest Ăprzeciwò? 
Kto Ăsiň wstrzymağò? 

Gğosowağo 29 os·b ï Ăzaò 29, 0, 0. Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa 
uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na oddanie w najem lokalu uŨytkowego 
stanowiŃcego wğasnoŜĺ gminy Lublin usytuowanego w budynku przy ul. Lubar-
towskiej 24 w Lublinie.ò  
 
Uchwağa nr 690/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 62 do protokoğu 
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AD. 9.27. WYRAŧENIA ZGODY NA ODDANIE W NAJEM 

NIEWYODRŇBNIONYCH LOKALI UŧYTKOWYCH 

STANOWIłCYCH WĞASNOśĹ GMINY LUBLIN 

USYTUOWANYCH W BUDYNKU PRZY UL. LIPOWEJ 1/AL. 
RACĞAWICKICH 2 W LUBLINIE 

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 843-1) stanowi 
zağŃcznik nr 63 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPrzechodzimy do punktu nastňpnego ï 9.27. ï 
podjňcie uchwağy w sprawie wyraŨenia zgody na oddanie w najem niewyodrňb-
nionych lokali uŨytkowych stanowiŃcych wğasnoŜĺ Gminy Lublin usytuowanych 
w budynku przy ul. Lipowej 1/Al. Racğawickich 2 w Lublinie (druk nr 843-1). Czy 
sŃ pytania? Bardzo proszň, pan radny Piotr BreŜ.ò 
 
Radny P. BreŜ ĂDziňkujň bardzo. Wprawdzie ja dopytywağem o to na Komisji 
BudŨetowej i SamorzŃdnoŜci o ten obiekt, chodzi tutaj o ten obiekt Astoria przy 
ulicy Lipowej, gdzie byğ KFC i tak dalej. M·wiğem o tym, Ũe miasto ma cağy czas 
z tym budynkiem problem. Pamiňtacie paŒstwo, Ũe od trzech lat d·ğ budynku 
stoi pusty, czyli m·wiň tutaj o parterze, wczeŜniej byğo tak, Ũe miasto przekazağo 
to sp·ğce LPGK, teraz to jest w ZNK, tam paŒstwo zgğosili siň o przedğuŨenie 
umowy na drugie piňtro chyba i trzecie, natomiast dalej stoi pusty parter. M·wiň 
o tym tylko dlatego, bo pamiňtacie paŒstwo, jak hucznie dawny radny Krawczyk, 
teraŦniejszy poseğ Michağ m·wiğ o tym, Ũe trzeba te umowy zakoŒczyĺ tam, to 
i tak dalej, przejŃĺ to, Ũe to miasto musi przejŃĺ, bo tam reklamy wisiağy, Ũe nie 
pozwolimy na to, no a widzicie paŒstwo, jak to miastu wychodzi wynajem tych 
powierzchni, no, bardzo, bardzo ciňŨko. Ja wiem, Ũe teraz jest koronawirus, Ũe 
ciňŨko jest wynajŃĺ cokolwiek, Ũe sytuacja jest trudna, ale chciağbym podkreŜliĺ, 
Ũe tu nie chodzi tylko o ten obiekt, bo wydaje mi siň, Ũe ten akurat jest bardzo 
intratnŃ lokalizacjŃ w mieŜcie, jest teŨ wiele innych obiekt·w, kt·re w rňkach 
miasta, Ũe tak powiem, marniejŃ, a to dziwne, bo gdyby to miağ prywatny inwe-
stor, to zrobiğby z tego, podejrzewam, kurň znoszŃcŃ jakieŜ takie przynajmniej 
mağe jajeczka zğote. Dlatego podsumowujŃc ï w miejskich rňkach Ũadna nieru-
chomoŜĺ lub lwia czňŜĺ nieruchomoŜci mağo zarabia lub marnieje po prostu. 
Przypomnň paŒstwu teŨ nieruchomoŜĺ, tzw. Dworek Grafa, kt·ry zarasta i z tym 
miasto nie robiéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂAle panie Piotrze, bardzo proszň do rzeczyéò 
 
Radny P. BreŜ ĂAle to jest cağy czas nawiŃzanie do wynajmu. Zarasta, marnieje, 
nie wiem, co tam siň z tym dzieje, miasto do tego nic nie wkğada i nie robi.  

Znaczy, ja powiem tylko wprost, Ũe to jest tzw. niegospodarnoŜĺ, proszň 
paŒstwa. NiegospodarnoŜĺ polega na tym, Ũe w rňkach miasta przez trzy lata 
nie da siň wynajŃĺ takiej dobrej lokalizacji. Dlatego odnoszŃc siň do punktu, ja 
oczywiŜcie jestem za, bo tu chodzi o przedğuŨenie umowy najmu, natomiast 
chciağbym powiedzieĺ o tym, Ũeby nie wiem, jakoŜ te nieruchomoŜci spr·bowaĺ, 
nie wiem, przekazaĺ fachowcom, bo widzň, Ũe nie wszyscy sobie z tym radzŃ, 
powoğaĺ jakiŜ zesp·l, kt·ry bňdzie sobie radziğ z wynajmem powierzchni w mie-
Ŝcie, bo z tym jest, widaĺ gigantyczny problem. Jak siň juŨ nic nie wynajmuje, 
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to wtedy dochodzimy do wniosku ï a, musimy sprzedaĺ tň nieruchomoŜĺ, bo 
wtedy siň zarobi. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie radny. Bardzo proszň, zgğaszağ 
siň pan radny Zbigniew Ğawniczak, p·Ŧniej pan radny Tomasz Pitucha i pan 
przewodniczŃcy Marcin Nowak. Bardzo proszň.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂPanie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! Wysoka 
Rado! W nawiŃzaniu do starej Astorii, bo tu chodzi o ten budynek, to faktycznie 
odwlekamy to w czasie, to byğo odwlekane w czasie. Cieszň siň, Ũe siň udağo z 
ĂPedetemò jakoŜ to zagospodarowaĺ, ale tutaj mamy problem i tu przywoğağ pan 
radny BreŜ, kolega radny BreŜ naszego posğa Krawczyka. Ja teŨ przywoğam, bo 
przy okazji zapytam o inwestycjň murku z kwiatami. Byğem tam przedwczoraj i 
rňce opadajŃ, co tam siň dzieje, juŨ nie m·wiň o tych, Ũe tak powiem, budach, 
czy tam jak to nazwaĺ, tych domkach do sprzedaŨy, ale co siň dzieje z tyğu? 
Tam jest jedno klepisko. Proszň paŒstwa, centrum miasta, o pomstň do nieba 
to woğa. Tam jest ï ja wiem, Ũe to chyba jest dziağka chyba nie miasta, ale miasto 
jednak, no, jest gospodarzem i powinno zobaczyĺ. No, taŜmŃ szanowni paŒ-
stwo, takŃ jakŃŜ biağo-czerwonŃ oklejone i po prostu zrujnowany cağy trawnik 
przed SŃdem Okrňgowym. To naprawdň aŨ, no, nie wiem, nie moŨna tu siň 
porozumieĺ z wğaŜcicielem, Ũeby coŜ w tym kierunku zrobiĺ? No i to jest kolejny 
przykğad, jak pan poseğ wğaŜnie, i apelujň do pana posğa, jak mnie tam gdzieŜ 
pan sğyszy ï no, niech pan coŜ zrobi. No, mam pan teraz wiňksze przeğoŨenie 
jako poseğ. No, przecieŨ miağ pan zrewitalizowaĺ te wszystkie punkty sprzedaŨy 
kwiat·w i to nie doŜĺ, Ũe tego pan nie zrobiğ, to jeszcze zrujnowany jest z tyğu 
trawnik, zaplecze, no. I tak bňdziemy funkcjonowaĺ w mieŜcie? I my m·wimy 
teraz o tym, Ũe siň zacznie remont tam? No i co? Bňdziemy mieli piňknŃ arteriň 
do Lipowej, a z tyğu taki wstyd? No, przecieŨ tam ludzie przyjeŨdŨajŃ z innych 
miast. Naprawdň. Nie wstyd wam, mili paŒstwo, Ũe takie wizyt·wki mamy w cen-
trum miasta? Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie radny. Bardzo proszň, pan radny 
Tomasz Pitucha.ò 
 
Radny T. Pitucha ĂJa wğaŜciwie w duŨej czňŜci zgadzam siň z wypowiedziŃ 
przedm·wcy, Piotra Bresia, tylko w jednym siň zasadniczo nie zgadzam ï Ũeby 
nie powoğywaĺ Ũadnych nowych twor·w, tylko odwoğywaĺ raczej tych, kt·rzy nie 
potrafiŃ majŃtkiem miejskim zarzŃdzaĺ. Szanowni paŒstwo, na to  miasto Lublin 
powinno mieĺ przynajmniej kilka pomysğ·w, skoro nikt nie chce tego wynajŃĺ, 
w co osobiŜcie nie wierzň, to miasto mogğoby tam zlokalizowaĺ chociaŨby jakieŜ 
dostňpne biuro dla mieszkaŒc·w po prostu, bo jest to bardzo ruchliwe miejsce 
w pobliŨu najgğ·wniejszego przystanku przesiadkowego w Lublinie. Nie chciağ-
bym usğyszeĺ, i mam nadziejň, Ũe nie usğyszň, Ũe miastu siň nie opğaca i lepiej 
to sprzedaĺ za kilka lat, bo teraz to stoi puste i nikt tym nie gospodaruje. Byğaby 
to haŒba i po prostu mam nadziejň, Ũe do tego nie dojdzie. I apelujň do pana 
prezydenta, Ũe skoro ci, kt·rzy to majŃ w zarzŃdzie, nie potrafiŃ tym gospoda-
rowaĺ, to niech miasto zagospodaruje to na swoje bieŨŃce potrzeby dla miesz-
kaŒc·w. Dziňkujň bardzo.ò 
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Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie radny. Bardzo proszň, gğos ma 
pan przewodniczŃcy Marcin Nowak.ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panowie 
Prezydenci! Wysoka Rado! No, myŜlň, Ũe paŒstwo radni z PiS wykorzystajŃ 
kaŨdŃ okazjň, Ũeby sobie pouŨywaĺ na panu prezydencie, na stanie mienia 
gminy, wplatajŃc r·Ũne wŃtki, wplatajŃc r·Ũne wŃtki. MoŨe, przepraszam, nie 
do koŒca to elegancko ujŃğem, ale przyznam szczerze, Ũe czasami paŒstwa 
narracjaé - (Radny T. Pitucha ĂNo to niech pan powie, kogo pan broniéò) - 
épo prostu mi siň bardzo nie podoba. Panie radny Piotrze BreŜ, nie przerywa-
ğem paŒstwu. Pani radna Mağgorzata obiecağa mi, Ũe bňdzie wobec mnie bardzo 
grzeczna i kulturalna, tak? To poproszň. Panie radny Piotrze BreŜ, pan zapewne 
zna siň bardzo dobrze na nieruchomoŜciach, gdyŨ jest pan w tej branŨy duŨym 
specjalistŃ, jeŜli chodzi o uŨytkowanie lokali. Zapewne teŨ byğ pan w tym lokalu, 
czy w tych lokalach, kt·re usytuowane sŃ we wskazanej lokalizacji. Wie pan 
doskonale, Ũe stan tych lokali ï tu nie m·wiň o stan de facto taki, Ũe trzeba 
przeprowadziĺ kompleksowy remont, ale o tym, Ũe nie ma tam moŨliwoŜĺ mon-
taŨu windy, Ũe jest to stara architektura, Ũe nie ma tam moŨliwoŜci poszerzenia 
bazy parkingowej i to wszystko skğada siň na mağŃ atrakcyjnoŜĺ tego miejsca. 
Najlepszym rozwiŃzaniemé - (Gğos z sali ï wypowiedŦ nieczytelna).ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂPanie Piotrze, bardzo proszň o pewneéò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂéNajlepszym wariantem oczywiŜcie byğoby wybu-
rzenie tego budynku i postawienie nowego, ale jesteŜmy w takim stanie, w jakim 
jesteŜmy i w takiej sytuacji, kt·rŃ musimy niestety dzisiaj rozwaŨaĺ pod kŃtem 
uŨytkowania budynku w takim stanie. Nie jesteŜmy w stanie zmieniĺ charakteru 
tego budynku drobnymi remontami, czy drobnymi korektami, bo ona po prostu 
wymaga kompleksowej zmiany. To po pierwsze.  

Pan radny Ğawniczak zaczepiğ o jakiŜ paralelny temat murku z kwiatami. 
Szanowny panie radny, wie pan doskonale, Ũe jest to wğasnoŜĺ znajdujŃca siň 
w rňkach Parafii Ewangelicko-Augsburskiej, tak samo, jak ta czňŜĺ skğadowa, 
o kt·rej pan powiedziağ, znajdujŃca siň przy sŃdzie. Ja od dğuŨszego czasu wal-
czň o to, Ũeby znaleŦĺ taki model, aby tň wğasnoŜĺ prywatnŃ, z kt·rej parafia siň 
utrzymuje i utrzymuje siň teŨ koŜci·ğ świňtej Tr·jcy, wspom·c Ŝrodkami ze-
wnňtrznymi, ale p·ki co, takiego modelu nie znaleŦliŜmy. I proszň mi uwierzyĺ, 
panie radny, Ũe intencjŃ pana prezydenta i nas wszystkich, jako radny, takŨe 
mnie, a moŨe przede wszystkim mnie, bo ja naprawdň o Parafiň Ewangelicko-
AugsburskŃ walczň w r·Ũnym zakresie i staram siň jŃ wspieraĺ .Ewangelicy zo-
stawili tak potňŨny, pozytywny Ŝlad w historii naszego miasta, Ũe nie spos·b 
tego nie zauwaŨaĺ i nie wspomagaĺ. Staramy siň to robiĺ, tylko Ũe nie ma tego 
modelu na dzisiaj. Natomiast w  momencie rewitalizacji obszaru Krakowskiego 
PrzedmieŜcia, z pewnoŜciŃ znajdziemy r·wnieŨ takŃ formuğň i mam nadziejň, 
Ũe to pan prezydent Szymczyk obecny przytaknie mi, bo przecieŨ o to siň trosz-
czymy, wielokrotnie o to zabiegaliŜmy. 

ReasumujŃc, szanowni paŒstwo ï naprawdň Ũycie samorzŃdowca nie po-
winno polegaĺ na wyszukiwaniu problem·w, takich jak tutaj, tylko realnej ocenie 
sytuacji i wspomaganiu wğadzy wykonawczej w momencie, kiedy tego auten-
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tycznie potrzebuje. I myŜlň, Ũe tutaj akurat, patrzŃc na kontekst sytuacji, na ab-
solutny stan tej nieruchomoŜci, moŨemy iŜĺ w kierunku zrozumienia stanu rze-
czy, wsparcia pana prezydenta, jeŜli chodzi o oddanie w najem tych nierucho-
moŜci, czy tych lokali i zrozumienia tego, Ũe niestety dzisiaj g·r nie przeniesiemy 
w tym miejscu i nie posğugujmy siň populizmem, Ũe tutaj oto jest Ŝwietna lokali-
zacja i powinny byĺ zğote, czy mağe zğote jajeczka, o kt·rych pan radny powie-
dziağ. Nie, w tym miejscu po prostu ten stan nieruchomoŜci jest taki, jaki jest i 
musimy to przyjŃĺ do wiadomoŜci. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. Bardzo pro-
szň,, pan radny Zbigniew Ğawniczak, poteméò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂPanie Prezydencie! Panie PrzewodniczŃcy! No, jak zwy-
kle m·j kuzyn bardzo kwieciŜcie wyraziğ siň i tutaj myŜlň, Ũe to jest juŨ kwestia 
doŜwiadczenia, pobytu w Radzie. MyŜlň, Ũe bardzo dobrze by pan nawet m·gğ 
prowadziĺ jakieŜ audycje radiowo-telewizyjne, aczkolwiek panu teŨ odpowiem 
w ten spos·b: a czy byğ pan tam, w tym miejscu i widziağ pan, co siň tam dzieje? 
Ja jestem za tym, Ũeby murek, tzw. murek, bo tam on byğ, od zawsze istniağ, 
istniağ, i Ũeby ci sprzedawcy, kupcy tam funkcjonowali. Ja nie chcň tego likwido-
waĺ. Ja wiem doskonale, Ũe pan duŨy wkğad, jeszcze jako przewodniczŃcy Ko-
misji Kultury, byğem wiceprzewodniczŃcym, wni·sğ w te parafiň, zawsze o niŃ 
dbağ. I ja nie jestem przeciwko wğaŜcicielom nieruchomoŜci, kt·rzy urzŃdzajŃ 
sobie na swoich prywatnych terenach pewne inwestycjeéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂAle panie Zbigniewie, bardzo proszň do rze-
czyéò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂAle nich mi pan nie przerywa, bo pan nie przerywağ kole-
dze obok. Tylko na miğoŜĺ, Ũe tak powiem, niech pan tam przejdzie, nie moŨna 
na trawniku zorganizowaĺ na dziko takiego parkingu. Dajmy zgodň tej parafii, 
Ũeby urzŃdziğa sobie parking z prawdziwego zdarzenia, i on jest tam potrzeby 
przed sŃdem, niech czerpie korzyŜci z tego, ale nie robiĺ prowizorek takich 
w centrum miasta. I nie m·wmy, Ũe jak Krakowskie powstanie, bňdzie juŨ uno-
woczeŜnione, to akurat r·ŨdŨkŃ Harryôego Pottera siň zmieni tam na tym placu. 
Niech pan wğaŜnie to teŨ spowoduje i w porozumieniu tu z prezydentem i z wğa-
Ŝcicielami tej dziağki, Ũeby powstağ tam na przykğad parking i Ũeby wğaŜnie ta 
parafia mogğa czerpaĺ korzyŜci. Tak samo, jak jestem za tym, bo byliŜmy z ko-
legŃ DerewendŃ nad Zalewem, Ũeby nie postawiĺ teŨ w lesie parkometr·w, 
i tam siň wrony kŃpiŃ w kağuŨach, tylko Ũeby tam powstağ parkingéò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň jednak do tematu, do rzeczy, pa-
nie Zbigniewie.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak Ăéi Ũeby ludzie 4 zğ za godzinň pğacili, ale za parking, a 
nie za klepisko, Ŝciernisko i tam San Francisco moŨe powstanie, ale to powsta-
nie. Dziňkujň.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň bardzo. Bardzo proszň, pan radny Piotr 
BreŜ.ò 
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Radny P. BreŜ ĂMuszň siň odnieŜĺ, panie przewodniczŃcy, radny Nowak Mar-
cinie, muszň panu powiedzieĺ, Ũe co jak co, ale niech pan nie m·wi, Ũe to nie 
jest najlepsza lokalizacja w Lublinie, ,jeŨeli chodzi o wynajem nieruchomoŜci, 
bo jest i moŨe pan siň zapytaĺ kaŨdego biura nieruchomoŜci, czy jest, czy nie 
jest. I m·wiň o tym parterze, nie m·wiň o pierwszym piňtrze i drugim, gdzie nie 
ma windy. Pamiňtacie paŒstwo, jak m·wiliŜmy o tym, Ũeby to wynajŃĺ pod ZTM, 
Ũeby tam bilety sprzedawaĺ, a nie wynajmowaĺ za miliony zğotych na Zana, 
w Centrum Zana powierzchni. M·wiliŜmy o tym teŨ, a teraz co? Lokal stoi trzy 
lata, Ŝrednio za metr kwadratowy, pamiňtam, jak byğ wystawiony, metr kwadra-
towy tej powierzchni za 50 zğ. Niech sobie pan policzy 50 razy 400 metr·w, czy 
tam trzysta coŜ, to jest 20 tys., tak, miesiňcznie, razy iloŜĺ miesiňcy i ğatwo to 
przeliczyĺ. To nie jest trudne. Mi tylko chodzi o to, Ũe to marnieje, Ũe tego po 
prostu  nikt nie wynajmuje, a umowy siň zawiera, panie radny tak, nie tak jak 
byğa zawarta na 20 lat, tylko zawiera siň na 10 lat, i to inwestor inwestuje w tň 
nieruchomoŜĺ i robi to pod siebie, moŨna tň umowň tak zrobiĺ, jak siň chceé - 
(Radny Z. Ğawniczak ĂI to jest centrum miastaéò) ï WaŨne jest tylko, Ũeby ktoŜ 
to zrobiğ, ale widaĺ nie zawsze komuŜ zaleŨy na tym. Dlatego ja apelujň o to 
i m·wiň o tym, Ũe takich nieruchomoŜci jest kilka lub kilkanaŜcie, kt·re marniejŃ, 
a p·Ŧniej wğaŜnie robiŃ paŒstwo to, co pan powiedziağ ï najlepiej to jest, jak 
zmarnienie, wyburzyĺ i wybudowaĺ od nowa. Tylko za co? P·Ŧniej m·wicie paŒ-
stwo, Ũe nie ma pieniňdzy, no. NieruchomoŜci sŃ wtedy duŨo warte, p·ki jest 
najemca, a ta nieruchomoŜĺ akurat jest najlepszŃ w mieŜcie. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie radny. Bardzo proszň, pan pre-
zydent. A, jeszcze jeŜli pozwoli pan, panie prezydencie, pan przewodniczŃcy 
Nowak.ò 
 
Wiceprzew. RM M. Nowak ĂDwa zdania. Panie radny, no, m·wmy o faktografii. 
No a faktografia jest taka, Ũe po dawnym lokalu gastronomicznym KFC i Pizza 
Hut stoi lokal pusty, po dawnej ĂKotlowniò stoi loka pusty, i to od dğuŨszego 
czasu. Gdyby to byğo takie intratne miejsce dzisiaj, ja m·wiň abstrahujň od usy-
tuowania, a m·wiň o stanie jakoŜciowym, tudzieŨ o kwestiach zwiŃzanych 
z miejscami parkingowymi, brakiem windy. Gdyby to byğy atrakcyjne miejsca, to 
miağby pan tam ogromny popyt na to miejsce. Nie jest tak i to sŃ bolesne dla 
wszystkich, ale niestety prawdziwe fakty.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie przewodniczŃcy. Ja bym nie 
chciağ, ŨebyŜcie paŒstwo tak wymieniali siň, powiedzmy sobie, w ocenie. Do 
rzeczy. Bardzo proszň, panie prezydencie.ò 
 
Zast. Prez. A. Szymczyk ĂSzanowni PaŒstwo Radni! Tak troszkň komentarza. 
Chyba nieuprawnione jest por·wnywanie dziağalnoŜci w zakresie wynajmu nie-
ruchomoŜci i m·wienie o pewnej nieudolnoŜci ze strony gminy z dziağalnoŜciŃ 
komercyjnŃ. Proszň znaleŦĺ mi lokal, kt·ry prywatny przedsiňbiorca wynajmuje 
innemu prywatnemu przedsiňbiorcy za 6 zğ? A my takie lokale wynajmuje dla 
r·Ũnego rodzaju organizacji, inwalid·w i tak dalej, i tak dalej, wiňc naprawdň 
bym takiej symetrii nie szukağ, bo to sŃ rzeczy niepor·wnywalne, bo rola gminy 
jest troszkň inna i teŨ inne cele realizuje. To po pierwsze. 
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Po drugie ï jeŨeli chodzi o budynek Astorii, to co tutaj teŨ wybrzmiağo. 

JeŨeli jest tak cudownie, byğy organizowane przetargi, jakoŜ chňtnych nie wi-
dziağem. RzeczywiŜcie prowadziliŜmy powaŨne rozmowy ze Stokrotka w forma-
cie trochň tak jak pan m·wiğ, panie radny, pod kŃtem wykonania pewnych za-
bieg·w pod siebie i tak dalej, i tak dalej. Niestety nie znalazğo to pewnej akcep-
tacji . Nie chcň juŨ wchodziĺ w szczeg·ğy, Ũe tam jest kwestia pewnego pro-
blemu dojazdu, mimo Ũe dogadaliŜmy siň z wojskiem co do skomunikowania 
tego terenu. Z drugiej strony teŨ chyba, jeŨeli ktoŜ jest w tej branŨy budowlanej, 
to ja nie wiem, skŃd wychodzi oburzenie, Ũe lepiej zburzyĺ. No, chyba dla kaŨ-
dego jest oczywiste, Ũe niestety lepiej zburzyĺ budynek i wybudowaĺ go od pod-
staw, niŨ remontowaĺ stare obiekty. M·wicie paŒstwo o tym, znaczy to siň fajnie 
sprawdzi w pewnym momencie, jak wyjdziemy, bo pewne pomysğy nasze sŃ na 
ten obiekt, nie chcň na razie ich zdradzaĺ, kiedy przyjdziemy po pieniŃdze, to 
zobaczymy, jaka bňdzie wtedy, gdy przyjedziemy po pieniŃdze na projekt, po-
tem ewentualnie remont, na modernizacjň tego budynku. TeŨ bym chciağ na-
prawdň, ŨebyŜmy nie m·wili o tym ĂA, jakiŜ tam wprowadzimy naszŃ jakŃŜ tam 
dziağalnoŜĺò. Proszň paŒstwa, Ũeby w danym obiekcie mogğa byĺ prowadzona 
dziağalnoŜĺ typu biurowa, on musi speğniaĺ pewne warunki techniczne. Niestety, 
ten budynek tych warunk·w technicznych na dzieŒ dzisiejszy nie speğnia. Wiňc 
jeŨeli m·wimy o.. nie da siň zrobiĺ tam prostego remontu, juŨ pomijam jakieŜ 
szerokoŜci klatek brak windy i tak dalej, i tak dalej. Ten budynek musi byĺ pod-
dany i nie wchodzň teŨ w remont infrastruktury technicznej, instalacji central-
nego ogrzewania, elektrycznej, wod-kan. Wiňc musimy tam dokonaĺ, po pierw-
sze, zaprojektowania, stworzenia dokumentacji projektowej i wyremontowania 
tego budynku, i wtedy zobaczymy, bardzo ciekawy jestem tej dyskusji, jak poja-
wiŃ siň pewne kwoty. Zobaczymy, jaka bňdzie dyskusja. Fajnie, jakbyŜmy to 
sobie zapamiňtali i wtedy zobaczymy, czy bňdzie taki hura optymizm i poparcie 
do tych dziağaŒ, kt·re miasto bňdzie podejmowağo, ale to w niedğugim czasie 
pewnie siň to okaŨe i wtedy bňdziemy juŨ m·wiĺ o konkretach co do zagospo-
darowania tego budynku. Wiňc prosiğbym oé  

Jeszcze odniosň siň do tego murka kwiatowego. JeŨeli chodzi o parking 
ï Ũeby zrobiĺ tam porzŃdek, to jest podstawowy jeden warunek ï wğaŜciciel tego 
terenu musi chcieĺ wystŃpiĺ o odpowiedniŃ Ăwuzetkňò i rzeczywiŜcie ten parking 
zorganizowaĺ, ale ja odnoszň siň do konkretnych zarzut·w. Musi to chcieĺ po 
prostu wykonaĺ. To nie jest tak, Ũe weŦcie siň i zr·bcie, tylko jest ktoŜ wğaŜci-
cielem tego terenu i musi pewne swoje zadania w tym zakresie wykonaĺ. Nie 
wiem, czy paŒstwo to pamiňtacie ï prowadziliŜmy rozmowy z parafiŃ, dosyĺ 
zaawansowane pod kŃtem wsparcia tego projektu, przejňcia tego terenu w sen-
sie umowy dzierŨawy, ŨebyŜmy mogli zainwestowaĺ. Natomiast, Ũeby to zrobiĺ, 
musi byĺ wola drugiej strony. Ja wiem, Ũe jest pewna konotacja, taka wğadcza, 
administracyjnego wejŜcia, zabrania komuŜ i zrobienia po swojemu. No, nie. Ale  
jeszcze Ũyjemy w paŒstwie prawa, gdzie te prawa wğasnoŜci sŃ szanowane. I to 
jest podstawowa sprawa. W tej chwili tez trzeba oddaĺ w jakiŜ spos·b, teŨ wi-
dziağem konkurs proboszcz wygrağ na modernizacjň i na remont koŜcioğa, wiňc 
tam ta sytuacja siň moŨe bňdzie poprawiaĺ. Tam jest raptem 200 i teŨ trzeba 
patrzeĺ na nich, Ũe majŃ problem ï tam jest 200 parafian w tym koŜciele. Rze-
czywiŜcie majŃ trudnŃ sytuacjň. I to jesté Ci handlujŃcy kwiatami teŨ, bo nie 
chcŃ zgodziĺ siň na podwyŨszanie czynszu, Ũeby zainwestowaĺ. MyŜmy mieli 
projekt, jeŨeli chodzi o zagospodarowanie tego terenu, natomiast niestety tu 
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trzeba w jakiŜ spos·b sfinansowaĺ i potem musi teŨ nastŃpiĺ zwrot tych nakğa-
d·w poniesionych na tň inwestycjň. I teraz pytanie: kto ma za to zapğaciĺ? No, 
zaraz, chyba ci, co handlujŃ tam. No, nie wyobraŨam sobie, Ũeby mieszkaŒcy 
Lublina, przypominam formuğň prawnŃ, jak te pieniŃdze przekazaĺ. No wiňc 
m·wmy o pewnych rzeczywistych i ja siň zgadzam, niech pan nas krytykuje za 
parking, dobrze, kt·ry jest nasz na Zalewie Zemborzyckim ï tak, trzeba go po-
prawiĺ, ale nie wchodŦmy w obszary, kt·re nie sŃ miasta, typu ten murek kwia-
towy. I tak bňdzie ï zrobimy Krakowskie, jeŨeli nie bňdzie porozumienia z para-
fiŃ, no to nie damy rady. MyŜmy proponowali tez inne rozwiŃzanie, ale parafia 
nie chce siň wyzbyĺ tego majŃtku. No, wiňc teŨ szanujemy to ich prawo do tego 
majŃtku. Dziňkujň bardzo.ò 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň, panie prezydencie. Pan radny Zbi-
gniew Ğawniczak. Ale mam proŜbň, Zbyszku, bardzo proszň kr·tko.ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂMamy czas, proszň paŒstwa, do 7.00 rano jeszcze jest 
daleko. Panie Prezydencie! Panie WiceprzewodniczŃcy! Panie Przewodni-
czŃcy! Panie Marcinie! Rozmawiajmy. Ale nie moŨe byĺé przyjeŨdŨajŃcy tury-
sta z zewnŃtrz nie identyfikuje, czy to jest parafii, czy to jest miasta. Miasto, 
miasto i jeszcze raz miasto, on widzi miasto. Ja nie m·wiň, Ũeby tu podnosiĺ 
czynsz. Tylko skoro pan poseğ juŨ teraz Krawczyk miağ na to pomysğ, to niech 
go zrealizuje, jest tutaj w koŒcu. JeŨeli chodzi o ten parking, trzeba coŜ z tym 
zrobiĺ ï utwardziĺ, poğoŨyĺ kostkň i niech parafia sobie nim zarzŃdza, ale w ta-
kim stanieé - (Wiceprzew. RM Nowak ĂParafia nie chce tam parkinguéò) -
édegradacja terenué - (Wiceprzew. RM M. Nowak ĂPanie radny, panie radny 
kuzynie, parafiaéò).ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂBardzo proszň, bardzo proszň, panowie, bardzo 
proszň, bardzo bym prosiğ, Ũeby do rzeczy, dobrze?ò 
 
Radny Z. Ğawniczak ĂMogň siň wypowiedzieĺ? WracajŃc do Astorii ï jeŨeli fak-
tycznie jest taka sytuacja, bo faktycznie budynek moŨe byĺ nie przeznaczony 
na biura, bo faktycznie musi speğniaĺ pewne normy, to moŨe trzeba siň zasta-
nowiĺ nad tym. ja nie zna m postňpowania przetargowego, czy paŒstwo wynaj-
mowaliŜcie na trzy lata, na piňĺ, czy moŨe trzeba byğo na dwadzieŜcia lat wyna-
jŃĺ, na piňtnaŜcie w tym momencie i inwestor by zainwestowağé no, jakiŜ by siň 
zdarzyğ i zainwestowağ w ten budynek. Ja siň dziwiň, bo na Karğowicza 4, gdzie 
Marszağek Wojew·dztwa ma budynek wğaŜnie teŨ standardowo nie za dobry, ja 
tam wymieniam windy, jest obğoŨenie sto procent i jeszcze siň zgğaszajŃ chňtni, 
Ũeby wynajŃĺ pomieszczenia. Wiňc moŨe faktycznie pomyŜlmy o tym, moŨe 
trzeba by zburzyĺ ten budynek i wykorzystaĺ to jako budynek Urzňdu Miasta. 
Ale tutaj ja sobie porozmawiam z panem Marcinem Nowakiem po juŨ, w kulua-
rach, i moŨe faktycznie trzeba p·jŜĺ i jednak coŜ tutaj pom·c tej parafii, Ũeby 
ten parking urzŃdziĺ, bo to naprawdň, no, idŦcie tam paŒstwo radni, zobaczcie, 
jak to wyglŃda. Dziňkujň bardzo.ò 
 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂDziňkujň. Jest to dobry pomysğ, panie Zbignie-
wie. Bardzo proszň, przystňpujemy do gğosowania.  
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Gğosowanie nr 54. Kto z paŒstwa radnych jest Ăzaò? Kto jest Ăprzeciwò? 

Kto Ăsiň wstrzymağò?  
Gğosowağo 28 os·b ï Ăzaò 26, Ăprzeciwò 1 osoba, Ăwstrzymağa siň teŨ jedna 

osoba. Stwierdzamé - (Radny S. Brzozowski ĂPanie PrzewodniczŃcy! Chcia-
ğem Ăsiň wstrzymaĺò, ale nie zğapağo. Pan juŨ powiedziağ ĂKto siň wstrzymağéò, 
do protokoğuéò) ï Do protokoğu, panie radny Stanisğawie. Pan radny Stanisğaw 
Brzozowski ï intencjŃ byğo Ăwstrzymanieò. Stwierdzam, Ũe Rada Miasta podjňğa 
uchwağň w sprawie wyraŨenia zgody na oddanie w najem niewyodrňbnionych 
lokali uŨytkowych stanowiŃcych wğasnoŜĺ Gminy Lublin usytuowanych w bu-
dynku przy ul. Lipowej 1/Al. Racğawickich 2 w Lublinie.ò  
 
Uchwağa nr 691/XXI/2020 Rady Miasta Lublin w przedmiotowej sprawie stanowi 
zağŃcznik nr 64 do protokoğu 

 
Wiceprzew. RM S. KieroŒski ĂSzanowni PaŒstwo! Jest godzina 22.19. Oddajň 
prowadzenie panu przewodniczŃcemu Jarosğawowi Pakule.ò 
 

AD. 9.28. ZMIANY UCHWAĞY NR 205/VIII/2015 RADY MIASTA LUBLIN 

Z DNIA 25 CZERWCA 2015 R. W SPRAWIE OPĞAT ZA USĞUGI 

PRZEWOZOWE OSčB śRODKAMI LOKALNEGO TRANSPORTU 

ZBIOROWEGO ZLECANE PRZEZ ZARZłD TRANSPORTU 

MIEJSKIEGO W LUBLINIE  

Przedmiotowy projekt uchwağy (druk nr 821-1) wraz z autopo-
prawkŃ (druk nr 821-2) stanowi zağŃcznik nr 65 do protokoğu 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDrodzy paŒstwo, kolejny punkt ï podjňcie uchwağy 
w sprawie zmiany uchwağy nr 205/VIII/2015 Rady Miasta Lublin z dnia 
25 czerwca 2015 r. w sprawie opğat za usğugi przewozowe os·b Ŝrodkami lokal-
nego transportu zbiorowego zlecane przez ZarzŃd Transportu Miejskiego w Lu-
blinie (druk nr 821-1) wraz z autopoprawkŃ (druk nr 821-2). Widzň gğosy w dys-
kusji. Pan radny Gawryszczak pierwszy, pan radny Jak·bczyk drugi, pan radny 
Derewenda trzeci. Bardzo proszň, pan radny Gawryszczak.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂDziňkujň serdecznie. Panie PrzewodniczŃcy! JakoŜ ja 
tutaj nie mam tej autopoprawki na druku nr 821-2 i nie wiem, dlaczego przeo-
czyğem tň autopoprawkň, natomiast chciağbym, jeŜli to nie dotyczy ta autopo-
prawka, to chciağbym zwr·ciĺ uwagň na to, Ũe podczas dyskusji na komisjach 
cağy czas byğa informacja taka, Ũe intencjŃ pana prezydenta jest, aby podwyŨ-
szyĺ cenň biletu okresowego dla os·b, kt·re nie sŃ zamieszkağe w Lublinie, czyli 
nie pğacŃ podatku w Lublinie. I tutaj moŨemy dyskutowaĺ, czy to jest dobre roz-
wiŃzanie, czy niedobre, ja nie bňdň tego podnosiğ. Natomiast proszň zwr·ciĺ 
uwagň, Ũe w zağŃczniku nr 1 do tej uchwağy zmieniamy zupeğnie ceny bilet·w, 
albo nawet jeŜli nie ceny bilet·w, to czas przejazdu na jednym bilecie. I jeŜli nie 
ma tego w autopoprawce, to jaé - (Gğosy z sali ĂJest.ò) ï Jest to w autopo-
prawce?ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂJest w autopoprawce.ò 
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Radny P. Gawryszczak ĂTo przepraszam, bo ja dzisiaj sobie drukowağem rano 
i nie widziağem autopoprawki, byĺ moŨe ona powstağa w trakcie sesji.ò 
 
Przew. RM J. Pakuğa ĂJest w akt·wce systemu Zimbra, moŨna sprawdziĺ.ò 
 
Radny P. Gawryszczak ĂRozumiem, rozumiem. To ja tylko dopytam. Czy w ta-
kim razie w zağŃczniku nr 1, tam, gdzie w punkcie 2.1. byğ bilet 20-minutowy 
waŨny przez 20 minut, jest w dalszym ciŃgu bilet 30-minutowy waŨny przez 30 
minut, tak? Tutaj siň nie zmieniğo, wszystkie inne takŨe sŃ, pozostajŃ, czyli tylko 
chodzi o kwestiň bilet·w okresowych dla tych, kt·rzy nie majŃ karty mieszkaŒca, 
tak, czy jak to siň nazywa.  

Z drugiej strony chciağbym tylko zauwaŨyĺ, bo jest p·Ŧna pora, Ũe do tej 
pory z tego, co siň orientujň, byĺ moŨe to jest bğňdna informacja, tň kartň po-
siada ze 2% mieszkaŒc·w. JeŜli to jest dobra informacja. Wiňc jeŜli wprowa-
dzimy to, no to jeszcze wymaga od ludzi, od mieszkaŒc·w wymaga, Ũeby po-
staraĺ siň coŜ zrobiĺ, tak, Ũeby otrzymaĺ, czy wyrobiĺ sobie tň kartň. I jeszcze 
w regulaminie jest napisane, Ũe ta karta musi byĺ waŨna. To chciağem spytaĺ, 
czy tň kartň bňdzie moŨna przyjŜĺ i pieczŃtkň sobie wziŃĺ co roku, czy jak czň-
sto? Dziňkujň bardzo.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Czy ktoŜ jeszcze z paŒstwa radnych chciağby 
zabraĺ gğos? Tak, pan radny Jak·bczyk, proszň bardzo.ò 
 
Radny Marcin Jak·bczyk ĂDziňkujň bardzo. Panie PrzewodniczŃcy! Panie 
Prezydencie! Wysoka Rado! Przypominam sobie ï kilka miesiňcy temu dysku-
towaliŜmy na temat wprowadzenia karty mieszkaŒca. Tam oczywiŜcie karta 
mieszkaŒca miağa nieŜĺ szereg okreŜlonych, powiedzmy, teŨ profit·w z tego 
tytuğu, Ũe taka karta mieszkaŒca bňdzie przysğugiwağa, Ũe bňdziemy odprowa-
dzaĺ podatki tutaj wğaŜnie, w naszym mieŜcie, co jest jak najbardziej super. Nie 
sŃdziğem natomiast, Ũe pierwszym rozwiŃzaniem, kt·re w zwiŃzku poniekŃd 
r·wnolegle do tej karty, kt·re bňdzie wprowadzone, to nie bňdŃ te profity, tylko 
podwyŨka jednak tychŨe cen bilet·w, bo rozumiem, Ũe jest to w jakiŜ tam spos·b 
teŨ skorelowane, choĺ oczywiŜcie ta karta miejska bňdzie dawağa nam tutaj 
moŨliwoŜĺ, no wğaŜnie, czy ulg. Ja to troszeczkň tak odbieram na takiej zasa-
dzie, Ũe jeŨeli bňdziemy ten podatek tutaj odprowadzaĺ, no to opr·cz okreŜlo-
nych przywilej·w no to bňdziemy, uczynimy takŃ ğaskň wobec mieszkaŒc·w, Ũe 
nie odczujecie tychŨe podwyŨek. Wydawağo mi siň, Ũe ta karta mieszkaŒca da 
tym mieszkaŒcom tak naprawdň ulgi juŨ od tego, co jest, bo tak powinno byĺ, 
tak nakazuje zdrowy rozsŃdek, logika. Ale to juŨ abstrahujŃc nawet od tego, co 
budzi tutaj mojŃ najwiňkszŃ, jakiŜ sprzeciw wewnňtrzny wobec przede wszyst-
kim pogwağcenia logiki. Bo podstawowa sprzecznoŜĺ, jaka mi siň tutaj rysuje to 
jest to, Ũe gğosujŃc nad podwyŨkami swego czasu w strefie pğatnego parkowa-
nia, przy poszerzeniu jednoczeŜnie tejŨe strefy, rozmawialiŜmy takŨe o tym, Ũe 
bňdŃ powstawağy kolejne Park&Ride przy wjeŦdzie do miasta, gdzie na Cho-
inach juŨ przecieŨ taki Park&Ride jest. No i czemuŨ to miağo sğuŨyĺ? Ano miağo 
to sğuŨyĺ temu, aby ruch w centrum miasta byğ mniejszy, aŨeby jednak ludzie 
chňtniej korzystali z tejŨe komunikacji miejskiej. świetnie. To miağoby temu po 
raz pierwszy sğuŨyĺ, odstraszyĺ miağoby to niby podwyŨszenie cen biletowych, 
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argumenty podnosiğem rozmaite, Ũe to nie odniesie takiego skutku, ale Ũeby 
rzeczywiŜcie tych ludzi zachňciĺ, to wydawağoby siň, Ũe ta komunikacja miejska 
powinna kursowaĺ czňŜciej, a my w tym momencie zmniejszyliŜmy czňstotli-
woŜĺ tychŨe przejazd·w. Ale mağo tego, Ũeby bardziej zachňciĺ mieszkaŒc·w 
gmin oŜciennych, kt·rzy, wiem, Ũe jest ich cağe mn·stwo przyjeŨdŨajŃcych do  
miasta, pracujŃcych tu, w Lublinie, no to Ũeby nie wjeŨdŨali, to mamy dla nich 
dodatkowŃ zachňtň, Ũeby zostawili samochody na obrzeŨach miasta ï podnie-
siemy ceny bilet·w. No, bo tak, oni jednak mieszkajŃc czy to w Gminie Jastk·w, 
czy mieszkajŃc nawet w KraŜniku, bo sŃ osoby, kt·re tak, powiedzmy, dojeŨ-
dŨajŃ, czy dojeŨdŨajŃ z Gminy Meğgiew i moŨemy tak patrzeĺ w kaŨdy kierunek 
miasta, no, siğŃ rzeczy sŃ tam zameldowane, pracujŃ tutaj, wiňc zaleŨy nam na 
tym, Ũeby miasto nie byğo tak zakorkowane, no to obawiam siň, mam takŃ 
dziwnŃ obawň w hoğdzie dla logiki, Ũe podwyŨka cen bilet·w przy jednoczesnym 
zmniejszeniu kurs·w, to moŨe ich jednak nie przekonaĺ. Okay, to my rozsze-
rzyliŜmy tň strefň, Ũeby bardziej tutaj zdrenowaĺ, powiedzmy, tych z oŜciennych 
miejscowoŜci, okay, w porzŃdku. To gwarantujň paŒstwu, Ũe jeszcze bardziej 
zatğoczony bňdzie Czech·w, LSM i wszelkie dzielnice otaczajŃce centrum mia-
sta. Wedğug mnie to nie tňdy droga. Poza tym, tak jak m·wiň, warto byğoby jed-
nak, Ũeby mieszkaŒcy zobaczyli, Ũe wprowadzamy tň kartň miejskŃ i to bňdzie 
dla nich naprawdň dodatkowa jeszcze ulga, Ũe bňdŃ mogli skorzystaĺ z tej karty 
miejskiej i pğaciĺ mniej. W tym momencie, no, ulga bňdzie polegağa na tym Ăhe, 
he, he, prawda, r·bcie sobie kartň miejskŃ, to nie odczujecie podwyŨekò. Szcze-
rze? Trochň jest to, coŜ tu nie tak, moim zdaniem, ewidentnie nie gra.  

Druga kwestia, bo to teŨ padğo, rzeczywiŜcie padğ taki argument na komi-
sji, bo um·wmy siň, Ũe od paŦdziernika do czerwca, w dobie pandemii byĺ moŨe 
wyglŃda to nieco inaczej, ale jednak miasto Ũyje studentami. No i ci studenci, 
prawda, przyjeŨdŨajŃ do naszego miasta ï Podkarpacie, Podlasie, to sŃ, przy-
najmniej za moich czas·w to byğy te regiony, kt·re dominowağy na studiach, no, 
teraz moŨe gdzieŜ to ulegğo jakiejŜ zmianie, dzisiaj przyjeŨdŨajŃ samochodami. 
Tutaj jedna z koleŨanek radnych podniosğa argument, Ũe przyjeŨdŨajŃ samo-
chodami, sŃ bardziej zamoŨni, niŨ byli kiedyŜ, byĺ moŨe tak. Natomiast, jeŨeli 
bňdziemy chcieli, Ũeby oni przyjeŨdŨali do centrum miasta swoimi samocho-
dami, no to drodzy paŒstwo, tych miejsc parkingowych my jednak nie tworzymy, 
tylko poszerzamy strefň pğatnego parkowania podnoszŃc ceny, te miejsca bňdŃ 
i tak zajňte, i tak te opğaty bňdŃ wysokie, ci studenci bňdŃ i tak za to pğaciĺ. 
Owszem, przysğuguje im 50-procentowa ulga, ale pan dyrektor chyba to wtedy 
przyznağ, Ũe od tych juŨ kwot podwyŨszonych. To teŨ nie jest do koŒca w po-
rzŃdku i albo bňdŃ korzystaĺ z tych samochod·w, co spowoduje z jednej strony 
zatğoczenie, z drugiej strony jednak zanieczyszczenie powietrza wzroŜnie, albo 
po prostu nie zmieni siň, nie spadnie w stosunku do tego, co jest, no albo po 
prostu tych student·w bňdziemy zachňcali ï ĂPrzyjeŨdŨajcie, studiujcie, ceny 
rosnŃò. Moim zdaniem to nie jest, to nie ta droga, na pewno nie jesté stoi tutaj 
w absolutnej sprzecznoŜci z prawami logiki. Budowanie Park&Ride, tworzenie 
nawet jeszcze buspas·w, od kt·rych mamy juŨ odrňbne zdanie i paŒstwo juŨ 
wiecie, i nie chcň nawet do tego wracaĺ, przy jednoczesnym zmniejszaniu czň-
stotliwoŜci kursowania tych pojazd·w komunikacji miejskiej i podnoszeniu cen. 
No, przyznacie paŒstwo, Ũe to jednoczeŜnie siň kğ·ci, jeŨeli weŦmiemy jeszcze 
pod uwagň te zağoŨenia, kt·re padağy tutaj, na tej sali w momencie, kiedy dys-
kutowaliŜmy chociaŨby o strefie pğatnego parkowania i kiedy pojawiağy siň teŨ 
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kwestie Park&Ride i buspas·w. Z mojej strony tyle. Poddajň pod paŒstwa roz-
wagň i zastanowienie, aczkolwiek jeŨeli byğaby taka wola ze strony pana prezy-
denta, to idŦmy jeszcze w innŃ stronň ï niech nastŃpi ta podwyŨka, kt·rŃ paŒ-
stwo proponujecie, natomiast poprawka z mojej strony byğaby taka, Ũeby przy 
biletach ï mamy tň tabelkň w zağŃczniku ï przy biletach 90 bŃdŦ 150-dniowych, 
czyli idziemy w kierunku takim, Ũeby zachňciĺ mieszkaŒc·w do kupowania tych 
dğugoterminowych bilet·w, nie 30-dniowych, kr·tkich okresowych, to nawet te 
150-dniowe niech by weszğy. Ale jeŨeli zakupimy ten bilet 150-dniowy, niech 
tutaj przynajmniej pozostanie ta stawka, kt·ra obowiŃzuje w tym momencie, 
przynajmniej na tň naprawdň najpopularniejszŃ opcjŃ, z tego co wiem, wŜr·d 
student·w jest 90-dniowy, ale niech to bňdzie chociaŨ 150 dni. My zachňcamy 
w ten spos·b, Ũeby kupili dğuŨszy bilet, zapğacili wiňkszŃ kwotň, ale niech tu 
przynajmniej zostanie ta stawka, kt·ra w tej chwili obowiŃzuje, oddajmy ten ja-
kikolwiek hoğd logice. Dziňkujň.ò 

 
Przew. RM J. Pakuğa ĂDziňkujň. Pan radny Robert Derewenda.ò 
 
Radny R. Derewenda ĂJa poproszň o wğŃczenie obrazu. Przesyğam, o, jest, 
chyba bňdzie dziağaĺ. Obiecujň kr·tko, jest dosğownie parň slajd·w. Proszň paŒ-
stwa, zadağem sobie trud, por·wnağem naszŃ komunikacjň z miastami, po-
wiedzmy, o podobnej wielkoŜci, czyli z Biağymstokiem teŨ po wschodniej stronie 
Polski i z BydgoszczŃ, troszeczkň wiňksze miasto do Lublina, Bydgoszcz trochň 
mniejsza. PokaŨň paŒstwu, jak to wyglŃda na tle. JeŨeli chodzi o cennik bilet·w, 
jest on doŜĺ por·wnywalny. To jest cennik z Biağegostoku po lewej stronie, pro-
ponowany w Lublinie, ten jeszcze przed poprawkŃ po prawej stronie. Zasadni-
czo ceny sŃ, powiedzmy, por·wnywalne, zwğaszcza jeŜli chodzi o bilety jedno-
razowe, one siň r·ŨniŃ, jeŜli chodzi o bilety miesiňczne trochň w tň stronň, trochň 
w tň, ale powiedzmy, Ũe sŃ na podobnym poziomie, tak? Kt·re sŃ droŨsze? No, 
zaleŨy kt·re, tak? Tutaj oczywiŜcie moŨemy wskazaĺ. Bilet 30-dniowy, bilet 10-
dniowy, bilet 5-dniowy, w Lublinie nawet 5-dniowego nie ma, takŨe zaleŨy kt·ry. 
JeŨeli chodzi o jednorazowe, no to tutaj mamy 4 zğ i 2 zğ, tak, wedğug propozycji 
Lublina mamy 4 zğ i 2 zğ, proszň paŒstwa, jednorazowy przejazd, takŨe z tego, 
co widzň, to bilet podstawowy jest dokğadnie w tej samej cenie i to jest punkt 
wyjŜcia. Wiňc proszň mi tutaj niczego nie insynuowaĺ. Dalej, jeŜli chodzi o Byd-
goszcz, powiedzmy, Ũe bilety sŃ r·wnieŨ nieco por·wnywalne. GdybyŜmy siň 
przyjrzeli tym jednorazowym, one odbiegajŃ gdzieŜ, bo kaŨe miasto ma swojŃ 
wğasnŃ politykň, tak, ma sw·j wğasny, nie wiem, obszar, tak, r·Ũne rozwiŃzania. 
Ale zasadniczo, powiedzmy, Ũe juŨ po podwyŨce, po tej planowanej podwyŨce, 
to sŃ dosyĺ por·wnywalne ceny. Natomiast r·Ũnica jest gdzie indziej, proszň 
paŒstwa, i to jest r·Ũnica diametralna. 

Proszň teraz spojrzeĺ, jeŨeli chodzi o czňstotliwoŜĺ kursowania, w Lublinie 
te najczňŜciej kursujŃce linie autobusowe jeŨdŨŃ co 20 minut, najbardziej oblegana 
linia kursuje co 15 minut. Natomiast dla por·wnania, proszň paŒstwa, w Biağym-
stoku te najbardziej oblegane linie, czy najbardziej popularne jeŨdŨŃ co 13-15 mi-
nut. I tych linii nie ma mağo. Ja tutaj wypisağem tylko kilka, no, tyle, ile zdŃŨyğem 
przygotowaĺ, proszň paŒstwa, nie jestem jakimŜ specjalistŃ od komunikacji, ale 
podağem paŒstwu przykğady, sam to wyszukiwağem, sam sprawdzağem te rozkğady 
jazdy. Wiňc r·Ũnica jest niebagatelna, proszň paŒstwa. Co 20, czy 13-15 minut no 
to nie jest mağo. I teraz proszň zobaczyĺ, jak to wyglŃda na rozkğadach. Nasza 
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najczňstsza linia 159, kt·ra kursuje co 15 minut w godzinach szczytu. Por·wny-
walna linia, proszň paŒstwa, w Biağymstoku, kt·ra kursuje, powiedzmy, co 15 minut 
w godzinach szczytu i proszň zobaczyĺ, co siň dzieje. U nas kursy co 15 minut 
koŒczŃ siň okoğo godziny 17.00, natomiast w Biağymstoku jeŨdŨŃ te autobusy co 
15 minut do godziny 19.00. No, ja siň zastanawiam, to znaczy, Ũe co, Ũe u nas 
koŒczymy pracň juŨ o 17.00, studia i wszystko inne, a w Biağymstoku rozumiem, 
Ũe Ũycie toczy siň dğuŨej tak? W Lublinie, jeŜli chodzi o wyjazd w sobotň, ta linia, 
kt·ra jest najbardziej oblegana co 30 minut. JeŜli chodzi o Biağystok, no to w Bia-
ğymstoku, proszň paŒstwa, mamy co minut 20. No i najwiňkszy, proszň paŒstwa, 
szok, jaki przeŨyğem, to jest oczywiŜcie niedziela. W niedzielň w Lublinie, proszň 
paŒstwa, praktycznie nie da siň poruszaĺ autobusami, no, nie da siň tego zapla-
nowaĺ, tak? Rozumiem, Ũe w og·le praktycznie nie bierzemy tego pod uwagň, Ũe 
bňdziemy siň poruszali komunikacjŃ w niedzielň, bo u nas najczňŜciej, najbardziej 
popularne autobusy jeŨdŨŃ co 50 minut, gdzie majŃ paŒstwo dla por·wnania Bia-
ğystok ï co 20 minut. OczywiŜcie wiemy dobrze, znajdujemy siň w podobnej sytu-
acji gospodarczej, tak, jesteŜmy w tej samej czňŜci Polski, a jednak Biağystok 
moŨe, my nie. Proszň paŒstwa, por·wnanie teraz do Bydgoszczy. Proszň spoj-
rzeĺ, jeŜli chodzi o Bydgoszcz, proszň paŒstwa. Tam w og·le mamy takŃ niespo-
dziankň, bo mamy taki pomysğ nawet na niedzielň handlowŃ. Proszň zobaczyĺ, Ũe 
ona jest tutaj ujňta w tym rozkğadzie jazdy. I proszň spojrzeĺ, jeŜli chodzi o por·w-
nanie z komunikacjŃ w Lublinie, teraz por·wnağem juŨ do linii 26, czyli do linii, kt·ra 
kursuje co 20 minut. W Bydgoszczy, jeŜli jeŨdŨŃ co 20 minut autobusy, to jeŨdŨŃ 
do wieczora, do godziny 22.00. U nas koŒczŃ takie kursy o godzinie 17.00. JeŨeli 
chodzi o kursy w soboty, no to oczywiŜcie u nas juŨ co 30 minut, w Bydgoszczy co 
minut 20. JeŨeli chodzi o niedziele, to jest ten sam szok, proszň paŒstwa, to po-
dobnie, jak z Biağymstokiem, w Lublinie co 50 minut, niemal co godzinň, w Byd-
goszczy co 30 minut. Uwaga ï u nas Ũycie ma siň skoŒczyĺ, jeŜli chodzi o komu-
nikacjň miejskŃ, po godzinie 22.00, w Bydgoszczy, proszň zobaczyĺ, ostatnie 
kursy odjeŨdŨajŃ praktycznie 23.30 w nocy, 23.29, 23.25, czylié - (Radna J. Mach 
ĂU nas teŨ tak jeŨdŨŃ.ò) ï Tak? No to proszň mi znaleŦĺ tutaj, bo ja to ŜciŃgnŃğem 
wğaŜnie dzisiaj z 26, dzisiaj ŜciŃgağem. Komunikacja nocna to jest zupeğnie co in-
nego, tak, ja m·wiň o regularnych liniach, wiňc jeŜli pani radna ma jakiŜ inny roz-
kğad linii 26, to proszň mi pokazaĺ, ja dziŜ to specjalnie, proszň paŒstwa, przygo-
towywağem. Wiňc u nas Ũycie koŒczy siň zdecydowanie godzinň wczeŜniej, tak, 
jeŜli chodzi o komunikacjň miejskŃ.  

I proszň paŒstwa, ja rozumiem problemy z COVID-em i problem oczywi-
Ŝcie z budŨetem miasta, no ale proszň paŒstwa, jednak te miasta ï Bydgoszcz, 
Biağystok ï por·wnywalne pod wzglňdem wielkoŜci, no, teŨ sŃ w Polsce, teŨ 
przeŨywajŃ te same problemy. No, nie moŨe tak, Ũe Lublin, proszň paŒstwa, tak 
znacznie odbiega, jeŜli chodzi o to, co oferuje tak naprawdň komunikacja miej-
ska mieszkaŒcom, bo to sŃ r·Ũnice niebagatelne. I to nie jest por·wnanie z jed-
nym miastem, znalazğem najbardziej por·wnywalne miasta pod wzglňdem wiel-
koŜci ï Biağystok i Bydgoszcz. Te sprawdziğem. Nie wiem, jak wyglŃda to gdzie 
indziej, no bo trudno mi por·wnywaĺ do miast duŨo wiňkszych, albo duŨo mniej-
szych od Lublina. Natomiast tak wyglŃda to, proszň paŒstwa, por·wnywalnie. 

No i teraz, proszň paŒstwa, wnioski, jakie ja sobie wypisağem, czy jakie 
mi siň nasuwajŃ. Po pierwsze ï komunikacja w Lublinie kursuje zdecydowanie 
rzadziej i kr·cej w dni powszednie, soboty i Ŝwiňta. Dalej, proszň paŒstwa ï 




